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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙΗ'

Τρίτη 10 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 10 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Τρίτη και ώρα 18.09'
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Β'
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το κ. Πέτρο Κατσιλιέρη
Βουλευτή Μεσσηνίας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύλλογος Αδιόριστων Εκπαιδευτικών Νοµού
Μαγνησίας ζητεί να δοθούν στη δηµοσιότητα οι καταστάσεις των
υποψηφίων ανά εξεταστικό κέντρο.
2) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύλλογος Αναπληρωτών Εκπαιδευτικών Νοµού
Μαγνησίας ζητεί το διορισµό των µελών του.
3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Αγροτικών Συνεταιρισµών
Αργολίδας "ΡΕΑ" ζητεί την καταβολή των κοινοτικών επιδοτήσεων
στους εξαγωγείς εσπεριδοειδών στο Νοµό Αργολίδας.
4) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Π.Ο.ΑΣΥ. ζητεί τη θέσπιση του 10% των εσόδων
προστίµων από παραβάσεις του Κ.Ο.Κ. υπέρ του Μ.Τ.Σ. -
Τ.Α.Υ.Α.Π.
5) Ο Βουλευτής Πειραιά κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία ο Σύνδεσµος Εργαζοµένων Πολεµικού Ναυτικού ζητεί
την αποµάκρυνση Ιδιωτικού Φορέα από το Πολεµικό Ναυτικό.
6) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόρειας
∆ωδεκανήσου ζητεί την κατάργηση του Ταµείου Επικουρικής
Ασφάλισης Συνδικαλιστικών Στελεχών.
7) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΗΜΑΡΑΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Μονάδα Απεξάρτησης 18 Ανω, Τµήµα Κοινωνικής
Επανένταξης ζητεί να καρποφορήσει η πρωτοβουλία των
απεξαρτηµένων για την αναδάσωση του Υµηττού.

8) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Ιδιοκτητών Αυτοκινήτων Ταξί και Αγοραίων υποβάλλει αιτήµατα του
κλάδου.
9) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στα εργοστάσια
παραγωγής Ινών Αµιάντου και Αµιαντοτσιµέντου ζητεί τη διευθέτηση
της συνταξιοδότησης των µελών του.
10) Η Βουλευτής Πέλλας κ. ΠΑΡΘΕΝΑ ΦΟΥΝΤΟΥΚΙ∆ΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Κυκλάδων
ζητεί την καταβολή της αποζηµίωσης δεδουλευµένων στους
εργαζόµενους του Νεωρίου της Σύρου.
11) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Φυτειών του Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί το διορισµό καθηγητών στο Λύκειο της περιοχής
της.
12) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Ιδιοκτητών Φροντιστηρίων Ξένων Γλωσσών διαµαρτύρεται για τη
µελετώµενη ίδρυση παράνοµων παραρτηµάτων του Γαλλικού
Ινστιτούτου Αθηνών στη Γλυφάδα, Κηφισιά και Αγία Παρασκευή.
13) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΕΡΑΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο τέως βουλευτής Λασιθίου κ. Μιχάλης
Καρχιµάκης ζητεί τη χρηµατοδότηση της νέας χάραξης του Νότιου
οδικού άξονα Κρήτης του τµήµατος Σητεία - Ιεράπετρα - Μύρτος.
14) Ο Βουλευτής Θεσ/νίκης κ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Ηλίας Σιάµελας, ασυρµατιστής,
συγγραφέας, διαµαρτύρεται για την τοποθέτηση ασυρµατιστών οι
οποίοι δε γνωρίζουν το χειρισµό των πολύπλοκων µηχανηµάτων
υψίστης σηµασίας.
15) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι απολυµένοι εργαζόµενοι στη ∆ιεθνή
Βιοµηχανία Ενδυµάτων ΑΕ ζητούν την καταβολή των αποζηµιώσεών
τους.
16)  Ο  Βουλευτής  Μεσσηνίας  κ.  ΠΕΤΡΟΣ  ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ
κατέθεσε  αναφορά  µε  την  οποία  η  Συντονιστική  Επιτροπή
Παράκτιας  Αλιείας  του  Νοµού  Μεσσηνίας  ζητεί  την  απαγό-
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ρευση της χρήσης επαγγελµατικών εργαλείων από ερασιτέχνες
αλιείς.
17) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η Πανελλήνια Ναυτική Οµοσπονδία ζητεί τη ρύθµιση
του εργασιακού καθεστώτος των επίτακτων πληρωµάτων των
βοηθητικών πλοίων του Πολεµικού Ναυτικού.
18) Η Βουλευτής Αθηνών κ. ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ελλήνων Χηµικών
υποβάλλει προτάσεις για το µάθηµα της Χηµείας στη ∆ευτεροβάθµια
Εκπαίδευση.
19) Ο Βουλευτής Φωκίδας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Συλλόγων Β.Α. Παρνασσίδας
ζητεί τη δηµιουργία Χιονοδροµικού Κέντρου στον Ορεινό όγκο
Γκιώνας - Βαρδουσίων.
20) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αποδοτίας του Νοµού
Αιτωλ/νίας ζητεί χρηµατοδότηση για την κατασκευή γηπέδου
καλαθοσφαίρισης στον οικισµό Κάτω Χώρας της περιοχής του.
21) Ο Βουλευτής ∆ράµας κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Αστικός Οικοδοµικός Συνεταιρισµός ∆ήµου
Προσοτσάνης ζητεί τη µαταίωση της διέλευσης της γραµµής
µεταφοράς υψηλής τάσης από την περιοχή του.
22) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Συνταξιούχοι Εκπαιδευτικοί Λειτουργοί της
∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης ζητούν την ικανοποίηση
συνταξιοδοτικού τους αιτήµατος.
23) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΙΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι αδιόριστοι επιτυχόντες εκπαιδευτικοί στο
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ το 1998 ζητούν την πρόσληψή τους στο
δηµόσιο.
24) Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΕΤΙΝΕΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων στο Γενικό
Νοσοκοµείο Κοµοτηνής διαµαρτύρεται για την έλλειψη νοσηλευτικού
προσωπικού.
25) Ο Βουλευτής Κιλκίς κ. ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Εθελοντές - Εθελόντριες Οπλίτες Μακράς
Θητείας ζητούν τη ρύθµιση της ιεραρχικής εξέλιξης του κλάδου.
26) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα ∆ονούσας του Νοµού Κυκλάδων
ζητεί την κάλυψη της κενής θέσης του γραµµατέα στο κοινοτικό της
γραφείο.
27) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Καταπόλων Αµοργού ζητεί το
διορισµό Ειρηνοδίκη και Γραµµατέα στο Ειρηνοδικείο Αµοργού.
28) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ελλήνων Κοινωνιολόγων,
Παράρτηµα Νοµού Πιερίας ζητεί να διδάσκεται το µάθηµα της
κοινωνιολογίας στο Ενιαίο Λύκειο.
29) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Βελεστίνου του Νοµού Μαγνησίας
ζητεί να αποκτήσει χειρόγραφα του Ρήγα Βελεστινλή τα οποία έχει η
Ρουµάνα Ελληνίστρια Γλωσσολόγος Chisa kof.

30) Ο Βουλευτής Σερρών κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ∆ΑΜΙΑΝΙ∆ΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αµβυκούχων - Αµπελουργών του
Νοµού Σερρών ζητεί να επιτραπεί η αύξηση της χωρητικότητας των
αµβύκων στα 130 KGR.
31) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο καταγγέλλεται η καθυστέρηση
στην παράδοση των σχολικών βιβλίων κατευθύνσεων και
µαθηµάτων επιλογής στα Λύκεια του Νοµού Μεσσηνίας.
32) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι σταφιδοπαραγωγοί µετά τη διάλυση του ΑΣΟ.
33) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η χρηµατική ενίσχυση της
Νοµαρχίας Μεσσηνίας για να αποκαταστήσει τις ζηµιές που
προκλήθηκαν από τις πυρκαγιές του Αυγούστου '98.
34) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η τοποθέτηση
καθαρίστριας στον παιδικό σταθµό Πυλίας Μεσσηνίας.
35) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται να µη συµπτυχθούν
σχολικά τµήµατα στο Νοµό Μεσσηνίας.
36) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο καταγγέλλεται η ελλειπής
στελέχωση από γιατρούς των Κέντρων Υγείας Νοµού Μεσσηνίας.
37) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η κατασκευή έργων
στήριξης βράχων στον οικισµό Μαρίνας της κοινότητας Κακαλετρίου
Μεσσηνίας.
38) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η µείωση του ορίου για
την επιδότηση των σταφιδοπαραγωγών.
39) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η διευκρίνηση των όρων
εµπορίας και διακίνησης του ελαιολάδου.
40) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η στελέχωση των ΟΤΑ
από αποφοίτους του τµήµατος ∆.Μ. του ΤΕΙ Καλαµάτας.
41) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η κατασκευή έργων
αποχέτευσης λυµάτων και οµβρίων υδάτων στη Μεσσήνη
Μεσσηνίας.
42) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ κατέθεσε
δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η Ιόνια Οδός να
καταλήγει στην Καλαµάτα Μεσσηνίας.
43) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η άµεση
καταβολή δεδουλευµένων εφηµεριών στους γιατρούς του
Βενιζέλειου Νοσοκοµείου.
44) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΦΡΑΓΚΙΑ∆ΟΥΛΑΚΗΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η αύξηση του
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο Ηρακλείου.
45) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ
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κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο ζητείται η ρύθµιση
αγροτικών χρεών προς την ΑΤΕ.
46) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Βενζινοπωλών Νοµού Αττικής
διαµαρτύρεται για την ίδρυση πρατηρίων υγρών καυσίµων από
εταιρείες εµπορίας πετρελαιοειδών µέσω θυγατρικών εταιρειών.
47) Η Βουλευτής Λάρισας κ. ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ κατέθεσε αναφορά
µε την οποία η 'Ενωση Πολιτικού Προσωπικού Β.Α.Ε. Υ.Ε.Θ.Α.
Μαγνησίας ζητεί την επίλυση οικονοµικών και εργασιακών θεµάτων
που απασχολούν τον κλάδο της.
48) Ο Βουλευτής Εύβοιας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Σκύρου ζητεί την προστασία της
παραλίας Μώλου Σκύρου από τη διάβρωση.
49) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ, ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ και ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η 'Ενωση Γονέων και Κηδεµόνων των µαθητών των σχολείων
Β'θµιας Εκπαίδευσης του ∆ήµου Βόλου Μαγνησίας ζητούν να
µειωθεί ο αριθµός των µαθητών ανά τµήµα.
50) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΣΠΥΡΟΣ ∆ΑΝΕΛΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Αγροτικών Συλλόγων Νοµού
Ηρακλείου ζητεί να γίνει µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά µηχανήµατα.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 598/28-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1464/7-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην 598/28-7-98 ερώτηση που κατατέθηκε στη Βουλή
από τον Βουλευτή κ. ∆ηµήτριο Σιούφα, σχετικά µε την κατάργηση
της χρηµατοδότησης των παιδικών κατασκηνώσεων από τους
ασφαλιστικούς οργανισµούς, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. 'Οπως σας είναι γνωστό τα ποσά που καταβάλλουν οι
ασφαλιστικοί οργανισµοί για κατασκηνώσεις είναι παροχή µη
ανταποδοτική- προνοιακού χαρακτήρα και δεν έχει θεσπισθεί ειδικό
ασφάλιστρο γι' αυτή.
Με το µέχρι σήµερα ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, οι ασφαλιστικοί
οργανισµοί κατέβαλλαν δαπάνες, χωρίς περιορισµούς όσον αφορά
το ηµερήσιο κόστος κατασκηνωτικής δαπάνης.
Με το άρθρο 17 του πρόσφατου νόµου 2556/97 "Μέτρα κατά της
εισφοροδιαφυγής διασφάλιση εσόδων ΙΚΑ και άλλα θέµατα"
προβλέφθηκε, ότι οι ασφαλιστικοί οργανισµοί µπορούν να διαθέτουν
ποσά για ιδιωτικές κατασκηνώσεις καταβάλλοντες ηµερήσιο τροφείο,
το ύψος του οποίου καθορίζεται και αναπροσαρµόζεται µε απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, ενώ µε άλλη απόφαση θα οριστούν οι όροι και οι
προϋποθέσεις λειτουργίας των ιδιωτικών κατασκηνώσεων, οι
κυρώσεις σε περίπτωση µη τήρησής τους και η διαβάθµιση τους σε
κατηγορίες.
Κατά τη θερινή περίοδο 1998 το ηµερήσιο τροφείο ορίστηκε για τρίτη
συνεχή χρονιά στις 7.000 δρχ. συµπεριλαµβανοµένου του ΦΠΑ
µειώνοντας έτσι τις δαπάνες των Ασφαλιστικών Οργανισµών χωρίς
να θιγεί η ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών.
2. Κατά τη θερινή περίοδο 1997 στις κατασκηνώσεις συµµετείχαν
31.150 παιδιά, αριθµός συνεχώς αυξανόµενος κατά τα τελευταία έτη
και τα ποσά που διατέθηκαν από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς
ανήλθαν σε 5 δισ. περίπου.
Συνεπώς δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα τα
αναφερόµενα στην ερώτηση για κατάργηση της χρηµατοδότησης
από τους ασφαλιστικούς οργανισµούς των παιδικών
κατασκηνώσεων, αντίθετα επιχειρήθηκε µε την πρόσφατη
νοµοθετική παρέµβαση να βελτιωθεί το πλαίσιο που διέπει την
παροχή αυτή σε ορθολογικότερη βάση προκειµένου να
προστατευθούν τα συµφέροντα των ασφαλισµένων και των
ασφαλιστικών οργανισµών.

2. Επισυνάπτεται κατάλογος ασφαλιστικών οργανισµών και τα ποσά
που διατέθηκαν κατά τη θερινή περίοδο έτους 1997.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

Σηµ: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
2. Στην µε αριθµό 1103/12-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2516/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1103/12-8-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ν. ΤΣΙΑΡΤΣΙΩΝΗΣ, σε ό,τι µας αφορά, σας
γνωρίζουµε ότι οι αρµόδιες Υπηρεσίες µας, σύµφωνα µε τις εντολές
και οδηγίες µας, διενεργούν συνεχείς και συστηµατικούς ελέγχους
στα παντός είδους οχήµατα, συµπεριλαµβανοµένων και αυτών που
κυκλοφορούν µε ξένες πινακίδες, στους οποίους µεταξύ των άλλων
ελέγχεται και τη τήρηση της σχετικής µε την ασφάλισή τους
νοµοθεσία.
Στους παραβάτες εφαρµόζονται χωρίς παρεκκλίσεις οι
προβλεπόµενες από την εν λόγω νοµοθεσία ποινικές και διοικητικές
κυρώσεις, µεταξύ των οποίων περιλαµβάνεται και η επιβολή
διοικητικού προστίµου υπέρ του Επικουρικού Κεφαλαίου.
Πέραν των ανωτέρω ελέγχων και κυρώσεων, για την πάταξη του
φαινοµένου των ανασφάλιστων οχηµάτων, προβλέπεται από τη
νοµοθεσία η απαγόρευση µεταβίβασης οχήµατος ή η αλλαγή του
κινητήρα του, αν δεν προσκοµισθεί στην αρµόδια ∆ΟΥ βεβαίωση
ασφαλιστικής εταιρείας ότι το όχηµα είναι ασφαλισµένο. Επίσης,
απαγορεύεται η χορήγηση του ειδικού σήµατος τελών κυκλοφορίας
έτους 1999 και εφεξής, αν δεν προσκοµισθεί από τους
ενδιαφερόµενους στην αρµόδια ∆ΟΥ και τις τράπεζες αντίγραφο
βεβαίωσης ασφαλιστικής κάλυψης.
Ενδεικτικά, σας γνωρίζουµε ότι από τις Υπηρεσίες µας, κατά το
χρονικό διάστηµα από 1-1 έως 31-7-1998 βεβαιώθηκαν συνολικά
14.306 παραβάσεις της ανωτέρω νοµοθεσίας.
Οι εν λόγω έλεγχοι συνεχίζονται µε αµείωτη ένταση.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

3. Στην µε αριθµό 1097/12-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7020/3/51/8-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1097/12-8-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Κ. ΕΥΜΟΙΡΙ∆ΗΣ, σας γνωρίζουµε ότι, σύµφωνα µε το
Π.∆. 170/1996 "Κανονισµός Κατάταξης και Μεταθέσεων του
Πυροσβεστικού Προσωπικού," ο αναφερόµενος σε αυτή
Πυροσβέστης δεν είναι δυνατό να µετατεθεί από τις Πυροσβεστικές
Υπηρεσίες Αθηνών- Πειραιώς.
Σύµφωνα µε το άρθρο 22 παρ. 5 του ανωτέρω διατάγµατος, οι
Πυροσβεστικοί Υπάλληλοι µέχρι το βαθµό του Πυρονόµου, που
κατατάσσονται κατά τις διατάξεις του κεφαλαίου Α' αυτού, είναι κατ'
αρχήν αµετάθετοι και δεν έχουν γι' αυτούς εφαρµογή οι διατάξεις του
Κανονισµού Μεταθέσεων, εκτός των περιπτώσεων που αφορούν
αµοιβαίες µεταθέσεις ή µεταθέσεις για λόγους υγείας ή καταφανούς
υπαιτιότητας του υπαλλήλου.
Επισηµαίνεται ότι ο εν λόγω Πυροσβέστης ήταν επιτυχών για τις
πόλεις Αθηνών- Πειραιώς και γνώριζε από τη σχετική προκήρυξη
ότι, εφόσον καταταγεί στο Πυροσβεστικό Σώµα, δεν µετατίθεται από
την πόλη που διορίσθηκε, παρά µόνο στις περιπτώσεις που
προβλέπονται από τον Κανονισµό Μεταθέσεων του Σώµατος.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

4. Στην µε αριθµό 729/4-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7020/3/51/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
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"Σε απάντηση της ερώτησης 729/4-8-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Α. ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ, σας γνωρίζουµε ότι στην
παρούσα φάση, σύµφωνα µε τον σχεδιασµό της πυροπροστασίας
της χώρας από το Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος, δεν
αντιµετωπίζεται ενδεχόµενο προαγωγής της Πυροσβεστικής
Υπηρεσίας Αιγαίου.
Για την ίδρυση και λειτουργία Πυροσβεστικού Κλιµακίου στην
Ακράτα, σας πληροφορούµε ότι αυτή θα αντιµετωπισθεί σύµφωνα
µε τον προγραµµατισµό για επέκταση των Υπηρεσιών αυτών και σε
άλλες περιοχές µε στόχο την αναβάθµιση της παρεχόµενης
πυροπροστασίας.
Σε ό,τι αφορά τα προβλήµατα που απασχολούν τις Υπηρεσίες και το
προσωπικό του Πυροσβεστικού Σώµατος, ειδικότερα κατά την
τρέχουσα αντιπυρική περίοδο που κλήθηκαν να αντιµετωπίσουν
πολλές και δύσκολες δασικές πυρκαγιές, µε αντίξοες καιρικές
συνθήκες, σας πληροφορούµε ότι το Υπουργείο µας τα γνωρίζει και
καταβάλλει συνεχείς προσπάθειες για την επίλυσή τους.
Τέλος, για την κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων του Σώµατος,
σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα εισαχθούν στη Σχολή, για φοίτηση
1300 νέοι ∆όκιµοι Πυροσβέστες, ο διαγωνισµός των οποίων
ευρίσκεται στο τελευταίο στάδιο. Επίσης στο νόµο µε τον οποίο
ανατέθηκε η δασοπυρόσβεση στο Πυροσβεστικό Σώµα,
προβλέπεται η κατάταξη 2500 πυροσβεστικών υπαλλήλων στα
αµέσως επόµενα έτη.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 695/30-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7020/4/98/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 695/30-7-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Π. ΨΩΜΙΑ∆ΗΣ, σε ό,τι µας αφορά, σας γνωρίζουµε ότι
τα αναφερόµενα περί ολιγωρίας και έλλειψης συντονισµού και
συνεργασίας στην κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, γιατί το Πυροσβεστικό Σώµα
µε το υψηλό επίπεδο ετοιµότητάς του, τη δοµή, οργάνωση, τον
τρόπο λειτουργίας του, την άρτια τεχνική- επιστηµονική κατάρτιση
και εκπαίδευση, αλλά και την εµπειρία του προσωπικού του σε
κατάσβεση δασικών πυρκαγιών, λόγω της συµµετοχής τους σ' αυτές
και όταν την ευθύνη είχε η ∆ασική Υπηρεσία, σε συνεργασία και µε
τις λοιπές Υπηρεσίες και φορείς, ανταποκρίθηκε ικανοποιητικά στην
αποστολή του, παρά το γεγονός ότι εκδηλώθηκαν ταυτόχρονα
πολλές και δύσκολες πυρκαγιές σε όλην τη χώρα, µε αντίξοες
καιρικές συνθήκες.
Για το θέµα της συµµετοχής των Ενόπλων ∆υνάµεων στην πρόληψη
και κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών, αµέσως µετά την ανάληψη
της ευθύνης καταστολής τους από το Πυροσβεστικό Σώµα,
πραγµατοποιήθηκαν συσκέψεις υπηρεσιακών παραγόντων σε όλα
τα επίπεδα, µε θέµα την αποτελεσµατικότερη εµπλοκή τους στις
δασικές πυρκαγιές. Η συνεργασία µε τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις κατά τη
φετινή περίοδο είναι άριστη και η προσφορά τους τεράστια, τόσο µε
την αεροπυρόσβεση όσο και µε τη διάθεση προσωπικού και µέσων
για την ενίσχυση των επίγειων δυνάµεων.
Πέραν αυτών σε όλην τη χώρα οργανώθηκαν και εκτελούνται
εποχούµενες µικτές περιπολίες, αποτελούµενες από προσωπικό του
Στρατού, της Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος.
Τέλος, σας πληροφορούµε ότι, όπως και τα προηγούµενα χρόνια
έτσι και φέτος, εφαρµόσθηκε η στρατοπέδευση στρατιωτικών
τµηµάτων σε ευαίσθητες δασικές εκτάσεις, για τον έγκαιρο
εντοπισµό και την αποτροπή των πυρκαγιών. Το µέτρο αυτό
εφαρµόσθηκε ιδιαίτερα στις περιοχές της νήσου Θάσου και
Χαλκιδικής Αγίου 'Ορου.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 683/29-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7020/4/94/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:

"Σε απάντηση της ερώτησης 683/29-7-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Χ. ΘΕΟ∆ΩΡΟΥ, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος, µετά την ανάληψη και της
δασοπυρόσβεσης, προέβη στη µελέτη και επανασχεδιασµό της
πυροπροστασίας της χώρας και προγραµµάτισε την αναδιάρθρωση
των Υπηρεσιών του, παράλληλα µε την ίδρυση Πυροσβεστικών
Κλιµακίων, µε γνώµονα την πληρέστερη κάλυψη των πλέον
πυρόπληκτων περιοχών.
Στα πλαίσια αυτά, για να ανταποκριθούν στις νέες αρµοδιότητές
τους, ενισχύθηκαν και οι Πυροσβεστικές Υπηρεσίας Χαλκίδας και
Ιστιαίας µε µόνιµο προσωπικό, 200 εποχικούς υπαλλήλους και 17
υπαλλήλους αποσπασµένους από τη ∆ασική Υπηρεσία. Επίσης οι
Υπηρεσίες αυτές ενισχύθηκαν µε τα απαραίτητα υλικά και µέσα
καθώς και µε µηχανολογικό εξοπλισµό.
Σε ό,τι αφορά τις προσλήψεις του εποχικού προσωπικού, αυτές
έγιναν σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/94 και κατά την
επιλογή, εκτός των άλλων, λήφθηκε υπόψη και η προηγούµενη
εµπειρία του στην κατάσβεση των δασικών πυρκαγιών. Το
προσωπικό αυτό εκπαιδεύτηκε επαρκώς από αξιωµατικούς του
Πυροσβεστικού Σώµατος, µε εφαρµογή ολοκληρωµένων
εκπαιδευτικών προγραµµάτων και κατά κανόνα εκτελεί ευσυνείδητα
τα καθήκοντά του.
Με βάση τον επιχειρησιακό σχεδιασµό των ανωτέρω Υπηρεσιών,
περιπολικά πυροσβεστικά οχήµατα σταθµεύουν στις Περιοχές
Καµαρίτσα, Ψαχνά, Στενή, Φύλλα, Αγδίνες, Κοκκινοµηλιά, Λουτρά
Αιδηψού, Γιάλτρα, Βασιλικά, Αγία 'Αννα, Κεχριές, Προκόπι και
Ροβιές. Ακόµη στην περιοχή Πλατάνα, υπάρχει µόνιµα
εγκατεστηµένος πυροφύλακας και το πυροφυλάκιο στη θέση 'Αγιος
καλύπτεται από πυροσβεστικό όχηµα. Επί πλέον τρία στρατιωτικά
οχήµατα επανδρωµένα µε προσωπικό του Στρατού, της Αστυνοµίας
και Πυροσβεστικού Σώµατος εκτελούν περιπολίες σε όλην την
έκταση του νοµού.
Επισηµαίνεται ότι, πέραν των αρµοδίων τοπικών Υπηρεσιών, η
αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών, όταν υπάρχει ανάγκη, γίνεται
και µε τη συνδροµή των όµορων Υπηρεσιών, αλλά και των
αεροµεταφερόµενων πεζοπόρων τµηµάτων των Ε.Μ.Α.Κ., όπως
επίσης και από τα λοιπά διαθέσιµα, για το σκοπό αυτό, µέσα.
Σε ό,τι αφορά τη συνεργασία του Πυροσβεστικού Σώµατος µε τις
συναρµόδιες Υπηρεσίες και φορείς, για την πρόληψη και κατάσβεση
των δασικών πυρκαγιών, σας πληροφορούµε ότι αυτή είναι
αρµονική και το αναφερόµενο στην ερώρηση περιστατικό του
κοινοτάρχη που αρνήθηκε τον εφοδιασµό των πυροσβεστικών
οχηµάτων µε νερό κρίθηκε από την Υπηρεσία ως µεµονωµένο.
Συγκεκριµένα την 30-6-98, όταν η πυρκαγιά µετά την τρίτη ηµέρα
είχε τεθεί υπό έλεγχο, ο πρόεδρος της κοινότητας Κυπαρισίου
αρνήθηκε την παραχώρηση νερού στα πυροσβεστικά οχήµατα,
επικαλούµενος πτώση της στάθµης του νερού και κίνδυνο διακοπής
υδροδότησης της κοινότητάς του.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

7. Στην µε αριθµό 694/30-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7020/2/154/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 694/30-7-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ν. ΚΑΤΣΑΡΟΣ, σας γνωρίζουµε ότι το Αρχηγείο
Πυροσβεστικού Σώµατος έχει αναγνωρίσει την αναγκαιότητα
προαγωγής του 1ου Πυροσβεστικού Σταθµού Λάρισας από Β' και Α'
τάξης και το Υπουργείο µας, για το σκοπό αυτό, προωθεί σχέδιο
προεδρικού διατάγµατος, µετά την υπογραφή του οποίου σε
συνδυασµό και µε την αύξηση του πυροσβεστικού προσωπικού, θα
ακολουθήσει και η αύξηση της οργανικής δύναµης της ανωτέρω
Υπηρεσίας.
Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία των Πυροσβεστικών Κλιµακίων του
νοµού, σας πληροφορούµε ότι για την Ελασσόνα εξετά-
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ζεται από την Υπηρεσία η µελλοντική λειτουργία του Κλιµακίου ως
ανεξάρτητης Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, µετά την πρόσληψη νέων
υπαλλήλων και την αύξηση της οργανικής δύναµης του Σώµατος.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

8. Στην µε αριθµό 583/27-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7016/61/2/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 583/27-7-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ, σας γνωρίζουµε ότι το
Υπουργείο µας σέβεται απολύτως τις αποφάσεις της Ελληνικής
∆ικαιοσύνης, όπως άλλωστε έχει υποχρέωση και γι' αυτό
συµµορφώθηκε µε όλες τις αποφάσεις του ∆ιοικητικού Εφετείου
Αθηνών, που αφορούσαν την υπόθεση του ε.α. Ανθυπαστυνόµου
Παρασκευόπουλου Ευριπίδη.
Συγκεκριµένα το ανωτέρω ∆ικαστήριο µε την 2671/1988 απόφασή
του ακύρωσε τις αποφάσεις των Συµβουλίων Κρίσεων των ετών
1982, 1983 και 1984, κατά τις οποίες ο αναφερόµενος είχε κριθεί
δυσµενώς, για έλλειψη επαρκούς αιτιολογίας. Το οµοειδές
Συµβούλιο, στο οποίο παραπέµφθηκε η υπόθεση για επανάκριση
έκρινε και πάλι αυτόν ανεπαρκή, αιτιολογώντας κατά την κρίση του
πληρέστερα την απόφαση. Το ∆ικαστήριο µε την 1863/1991
απόφασή του ακύρωσε και αυτή την κρίση και το οµοειδές
∆ευτεροβάθµιο Συµβούλιο Κρίσεων, έκρινε αυτόν µε την
ευµενέστερη δυνατή κρίση του διατηρητέου για τα έτη 1982-1984.
Παράλληλα το Πρωτοβάθµιο Συµβούλιο τον έκρινε για το έτος 1985
(νέα κρίση) ως ανεπαρκή και επειδή είχε κριθεί κατά τον ίδιο τρόπο
και κατά τα έτη 1980 και 1981 τον έθεσε και πάλι σε αυτεπάγγελτη
αποστρατεία από το 1985.
Η τελευταία αυτή δυσµενής κρίση ακυρώθηκε από το ∆ικαστήριο µε
την 2339/1996 απόφασή του, µετά την έκδοση της οποίας τα
Συµβούλια τον έκριναν διατηρητέο για όλα τα έτη µέχρι το 1993,
οπότε κατελήφθη από το όριο ηλικίας του βαθµού του και ενόψει της
αυτεπάγγελτης αποστρατείας έκριναν την υπηρεσία του µη
ευδόκιµη, µε αποτέλεσµα να µην προαχθεί στο βαθµό του
Υπαστυνόµου Β' ένα µήνα προ αυτής.
Σε ό,τι αφορά τη λειτουργία των Υπηρεσιακών Συµβουλίων Κρίσεων,
αυτά είναι ανεξάρτητα συλλογικά όργανα, αποτελούµενα από
αξιωµατικούς του Σώµατος, που συγκροτούνται και λειτουργούν
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία και εποµένως ουδενός η
παρέµβαση επιτρέπεται κατά τη λήψη των αποφάσεων, οι οποίες
υπόκεινται βεβαίως στο ένδικο µέσο της προσφυγής.
Τέλος, για το θέµα της φοίτησης του ανωτέρω στο Τµήµα
Επαγγελµατικής Μετεκπαίδευσης Ανθυπαστυνόµων (ΤΕΜΑ) το
εκπαιδευτικό έτος 1990-1991 οπότε, µε βάση τη σειρά αρχαιότητας
στην επετηρίδα, θα εκαλείτο να φοιτήσει, σας πληροφορούµε ότι
αυτή δεν ήταν δυνατή, γιατί την περίοδο εκείνη δεν βρισκόταν στην
ενεργό υπηρεσία, κάτι που αποτελεί προϋπόθεση µαζί µε άλλες
προβλεπόµενες από το νόµο (ευµενής πρόταση των ιεραρχικά
προϊσταµένων, κλπ.) για να εισαχθεί κάποιος στο Τ.Ε.Μ.Α.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 549/24-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
152/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 549/24-7-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Α. Βαρίνος, σε ό,τι µας αφορά, σας γνωρίζουµε τα
εξής:
Το Αρχηγείο Πυροσβεστικού Σώµατος, µετά την ανάληψη και της
δασοπυρόσβεσης, προέβη στη µελέτη και επανασχεδιασµό της
πυροπροστασίας της χώρας και προγραµµάτισε την αναδιάρθρωση
των Υπηρεσιών του, παράλληλα µε την ίδρυση Πυροσβεστικών
Κλιµακίων, µε γνώµονα την πληρέστερη κάλυψη των πλέον
πυρόπληκτων περιοχών.

Στα πλαίσια αυτά, για να ανταποκριθεί στις νέες αρµοδιότητές της, η
Πυροσβεστική Υπηρεσία Χίου, εκτός από το µόνιµο προσωπικό (28
άτοµα), ενισχύθηκε µε 22 εποχικούς και 7 υπαλλήλους, που
αποσπάσθηκαν από τη ∆ασική Υπηρεσία. Παράλληλα στα
Καρδάµυλα ιδρύθηκε και λειτουργεί Πυροσβεστικό Κλιµάκιο µε 5
µόνιµους και 18 εποχικούς υπαλλήλους. Επίσης οι Υπηρεσίες αυτές
ενισχύθηκαν µε τα απαραίτητα υλικά και µέσα και µε µηχανολογικό
εξοπλισµό και διαθέτουν συνολικά 12 πυροσβεστικά οχήµατα.
Επισηµαίνεται ότι, πέραν των αρµοδίων τοπικών Υπηρεσιών, η
αντιµετώπιση των δασικών πυρκαγιών, όταν υπάρχει ανάγκη, γίνεται
και µε τη συνδροµή των όµορων Υπηρεσιών, αλλά και των
αεροµεταφερόµενων πεζοπόρων τµηµάτων των Ε.Μ.Α.Κ., όπως
επίσης και από τα λοιπά διαθέσιµα, για το σκοπό αυτό, µέσα.
Σε ό,τι αφορά τον αριθµό του εποχικού προσωπικού, που
προσελήφθη για τις Πυροσβεστικές Υπηρεσίες της Χίου, αυτός
αποτελεί συνάρτηση του συνολικού αριθµού των ατόµων που
προσελήφθησαν και που, για όλην τη χώρα, ανέρχεται σε 3.800,
έναντι 4.549, που ήταν το προηγούµενο έτος.
Με βάση τον επιχειρησιακό σχεδιασµό των ανωτέρω Υπηρεσιών για
τη Χίο, πυροσβεστικά οχήµατα εδρεύουν στις περιοχές Θολό
Ποτάµι, ύψωµα Προβατάς και Βίκι, ενώ ένα πυροσβεστικό όχηµα
εκτελεί συνεχείς περιπολίες σε ευαίσθητες και δυσπρόσιτες περιοχές
του νησιού. Επίσης στο αεροδρόµιο Χίου σταθµεύει ένα ελικόπτερο
HUEΥ, που χρησιµοποιείται για επιχειρησιακούς σκοπούς σε
περιπτώσεις ανάγκης.
Σε ό,τι αφορά τα αναφερόµενα για την οργάνωση των Υπηρεσιών,
σας πληροφορούµε ότι το Πυροσβεστικό Σώµα, σε συνεργασία µε
τις συναρµόδιες Αρχές και λοιπούς φορείς, µε το υψηλό επίπεδο
ετοιµότητάς του, τη δοµή, οργάνωση, τον τρόπο λειτουργίας του, την
άρτια τεχνική-επιστηµονική κατάρτιση και εκπαίδευση, αλλά και την
εµπειρία του προσωπικού του σε κατάσβεση δασικών πυρκαγιών,
λόγω της συµµετοχής του σ' αυτές και όταν την ευθύνη είχε η ∆ασική
Υπηρεσία, ανταποκρίθηκε ικανοποιητικά στην αποστολή του, παρά
το γεγονός ότι εκδηλώθηκαν ταυτόχρονα πολλές και δύσκολες
πυρκαγιές σε όλην τη χώρα, µε αντίξοες καιρικές συνθήκες.
Για τα λοιπά θέµατα αρµόδια να σας πληροφορήσουν είναι τα
συνερωτώµενα Υπουργεία.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

10. Στην µε αριθµό 66/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
446/4-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 66/15-7-98 που κατέθεσε η Βουλευτής
κ. Σ. Αλφιέρη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η χώρα µας, ως χώρα δηµοκρατική, σέβεται απόλυτα τους διεθνείς
κανόνες και τις ανειληµµένες διεθνείς υποχρεώσεις της και
αντιµετωπίζει το θέµα των προσφύγων και οικονοµικών µεταναστών
σύµφωνα µε την Ελληνική και διεθνή νοµοθεσία σε συνεργασία και
µε την Υπάτη Αρµοστεία του Ο.Η.Ε. για τους πρόσφυγες.
Στις Υπηρεσίες µας έχουν δοθεί εντολές και οδηγίες και
αντιµετωπίζουν τους αλλοδαπούς που εισέρχονται στη χώρα µε
ευαισθησία και ανθρωπιά. Οι ενέργειες του προσωπικού µας
εκδηλώνονται χωρίς ρατσισµό και ξενοφοβία και διακρίνονται για το
σεβασµό στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια και τα συνταγµατικά
κατοχυρωµένα ατοµικά δικαιώµατα και ελευθερίες.
'Εχουµε  επανειληµµένα  τονίσει  και  είναι  γνωστό  ότι  είµαστε
ευαίσθητοι  στα  θέµατα  ρατσισµού  και  ξενοφοβίας  και  συνεπώς
δεν  θα  επιτρέψουµε  την  ανάπτυξη  κλίµατος  απρεπούς
συµπεριφοράς  ή  ρατσιστικών  φαινοµένων.  Κάθε  σχετική
καταγγελία,  για  ανάρµοστη  συµπεριφορά  αστυνοµικού  σε  βάρος
οποιουδήποτε  ατόµου,  ερευνάται  επισταµένως  και  εφόσον
διαπιστωθεί  ενέργεια  ή  παράλειψή  τους  αντίθετη  µε  τους
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ισχύοντες νόµους, κανονισµούς και την ηθική τάξη λαµβάνονται
αυστηρά πειθαρχικά και ποινικά µέτρα.
Στα πλαίσια αυτά η Υπηρεσία µας την 15-7-1998, µετά από σχετικό
δηµοσίευµα της 12-7-1998 διέταξε τη διενέργεια έρευνας για τη
διερεύνηση των καταγγελλοµένων από τον Γενικό Γραµµατέα της
Κοινότητας Κογκολέζων Ελλάδας. Από την έρευνα που
διενεργήθηκε, προέκυψε ότι αυτά ήταν αβάσιµα, αφού δεν έλαβε
χώρα το καταγγελλόµενο περιστατικό, και ότι από τους οκτώ
αστυνοµικούς που εκτελούσαν υπηρεσία την 29-6-98 έξω από το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ουδείς έφερε αστυνοµική ράβδο.
Σε ό,τι αφορά την εκπαίδευση, µετεκπαίδευση και επιµόρφωση των
αστυνοµικών, σας πληροφορούµε ότι στις αστυνοµικές σχολές
διδάσκονται συστηµατικά τα µαθήµατα που αφορούν την προάσπιση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Επίσης οργανώνονται διαλέξεις,
ηµερίδες και διεξάγονται σεµινάρια σε συνεργασία µε
προσωπικότητες και οργανώσεις ανθρωπίνων δικαιωµάτων, για το
σύνολο του αστυνοµικού προσωπικού, τόσο για γενικά θέµατα
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, όσο και για θέµατα ρατσισµού και
ξενοφοβίας και της αντιµετώπισης φαινοµένων ξενοφοβίας και
ρατσιστικής συµπεριφοράς.
Επισηµαίνεται ότι από το Υπουργείο µας διανέµονται στο
προσωπικό φυλλάδια µε διακηρύξεις ∆ιεθνών Οργανισµών,
εκδίδονται διαταγές για την ενηµέρωση και την υλοποίηση της
εφαρµογής τους και δηµοσιεύονται σχετικά άρθρα στο µηνιαίο
περιοδικό "Αστυνοµική Επιθεώρηση". Ενδεικτικό τέτοιων
δηµοσιεύσεων είναι το τεύχος (Απριλίου 1998) του περιοδικού αυτού
και το τεύχος Απριλίου 1997 το οποίο αφιερώθηκε στο "Ευρωπαϊκό
'Ετος κατά του ρατσισµού και της ξενοφοβίας" και µεταξύ των άλλων
καταχωρήθηκαν και τα σχετικά µηνύµατα του υπογράφοντος και του
Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Τέλος, για το θέµα των ξενόγλωσσων ενηµερωτικών εντύπων, σας
πληροφορούµε ότι από το 1995 το Υπουργείο µας έχει θέσει σε
εφαρµογή το µέτρο της χορήγησης πληροφοριακών δελτίων για τα
δικαιώµατα των κρατουµένων στις Αστυνοµικές Αρχές, τα οποία
χρησιµοποιούνται από όλες τις Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας
και επιδίδονται, µε αποδεικτικό κοινοποίησης σε κάθε πρόσωπο που
συλλαµβάνεται από αυτές, καθώς και στους υπό διοικητική απέλαση
τελούντες αλλοδαπούς, αµέσως µε την προσαγωγή τους στα
αστυνοµικά καταστήµατα.
Για τους αγνοούντες την ελληνική γλώσσα, τα δελτία αυτά έχουν
εκτυπωθεί σε 14 γλώσσες και περιέχουν συνοπτικά, περιεκτικά και
κατά τρόπο σαφή τα δικαιώµατα των κρατουµένων, η τυπική δε
πληρότητα αυτών έχει τύχει της έγκρισης και αποδοχής της
αρµόδιας εισαγγελικής Αρχής, υπόψη της οποίας είχαν τεθεί.

Ο Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΩΜΑΙΟΣ"

11. Στην µε αριθµό 1080/11-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
116/2-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 1080 από 11.8.98 ερώτησης του
Βουλευτή κ. Β. Πολύζου, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Η Ελληνική Κυβέρνηση, µε γνώµονα τα συµφέροντα του
τουρισµού µας, των εµπλεκοµένων παραγωγικών κλάδων, της
γεωπολιτικής µας θέσης και µε βάση το δεδοµένο ότι από τις
8.12.1997 η χώρα µας εφαρµόζει τη Σύµβαση Εφαρµογής
SCΗΕΝGΕΝ, η τήρηση της οποίας συνιστά διεθνή υποχρέωσή µας,
έχει αποστείλει λεπτοµερέστατες οδηγίες για την παροχή όλων των
δυνατών διευκολύνσεων στη χορήγηση θεωρήσεων εισόδου σε
υπηκόους τρίτων χωρών.
Πρέπει όµως να επισηµανθεί ότι, τα είδη των χορηγούµενων
θεωρήσεων, ο τρόπος και οι προϋποθέσεις χορηγήσεώς τους,
αποτελούν ζητήµατα τα οποία ρυθµίζονται µε σαφήνεια από τη
Σύµβαση Εφαρµογής SCΗΕΝGΕΝ και εποµένως δεν υπάρχει η
δυνατότητα εφαρµογής από την πλευρά µας ευκαιριακών και
αντισυµβατικών προς τις διεθνείς υποχρεώσεις µας, ρυθµίσεων.

Από τα υπάρχοντα στατιστικά στοιχεία δεν προκύπτει µείωση των
χορηγούµενων θεωρήσεων η οποία να οφείλεται στην εφαρµογή της
Σύµβασης SCΗΕΝGΕΝ. Πάντως, η µέχρι σήµερα υπέρµετρη
ανησυχία, η οποία έχει εκδηλωθεί από την πλευρά των
εµπλεκοµένων εµπορικών, οικονοµικών και τουριστικών φορέων,
δεν κρίνεται δικαιολογηµένη, δεδοµένου ότι η ροή των
χορηγούµενων θεωρήσεων είναι πολλαπλάσια εκείνης των
τελευταίων ετών. 'Επειτα µάλιστα την αναβάθµιση και τροποποίηση
του λογισµικού των Υπουργείων Εξωτερικών και ∆ηµόσιας Τάξης, οι
απαντήσεις στα αιτήµατα χορήγησης θεωρήσεων που υποβάλλονται
στο ηλεκτρονικό δίκτυο του SCHEΝGΕΝ, περιέρχονται στις
Προξενικές Αρχές µας αυθηµερόν ή την επόµενη, στη συντριπτική
πλειοψηφία των περιπτώσεων.
Πρέπει να σηµειωθεί ότι, µε την εφαρµογή της Σύµβασης
SCHEΝGΕΝ, υπήκοοι τρίτων χωρών, οι οποίοι διαθέτουν άδεια
εργασίας και παραµονής σε άλλο κράτος του χώρου SCHEΝGΕΝ,
µπορούν να εισέρχονται πλέον στη χώρα µας χωρίς θεώρηση, όπως
άλλωστε και άτοµα που διαθέτουν θεώρηση SCHEΝGΕΝ, η οποία
έχει εκδοθεί από Προξενική Αρχή άλλου κράτους µέλους του
"χώρου" SCHEΝGΕΝ, µπορούν να εισέλθουν στην χώρα µας χωρίς
να χρειάζεται θεώρηση από ελληνική Προξενική Αρχή.
2. Είναι γεγονός ότι τα ελληνικά Προξενεία που λειτουργούν στο
χώρο των Βαλκανίων και της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης
αντιµετωπίζουν καθηµερινά µεγάλο όγκο εργασίας, ο οποίος
αυξάνεται ακόµα περισσότερο κατά την περίοδο της τουριστικής
αιχµής.
Το σύνολο των υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών
ανταποκρίνεται µε ζήλο και συνέπεια στις υποχρεώσεις του,
εργαζόµενο στην πλειονότητα των περιπτώσεων υπερωριακά και
µάλιστα χωρίς αµοιβή, προκειµένου να διεκπεραιώνεται η προξενική
εργασία σωστά και εγκαίρως.
Επί πλέον, το Υπουργείο Εξωτερικών, ανταποκρινόµενο στον
αυξηµένο φόρτο εργασίας που παρατηρείται ιδιαίτερα κατά τους
θερινούς µήνες σε χώρες της Βαλκανικής και της πρώην Σοβιετικής
'Ενωσης, έχει πραγµατοποιήσει τις αναγκαίες αποσπάσεις
υπαλλήλων στις εκεί Προξενικές Αρχές µας.
Επίσης, στο πλαίσιο του νέου Οργανισµού του Υπουργείου
Εξωτερικών, που πρόσφατα τέθηκε σε ισχύ, το πρόβληµα
λειτουργίας των Προξενικών Αρχών µας στο χώρο της Βαλκανικής
και της πρώην Σοβιετικής 'Ενωσης, αντιµετωπίσθηκε µε βάση τα νέα
δεδοµένα που επικρατούν στις παραπάνω περιοχές, µε τη
δηµιουργία νέων Γενικών Προξενείων στο Βελιγράδι και τη Μόσχα,
ενώ άρχισαν ήδη να λειτουργούν το Γενικό Προξενείο Κορυτσάς και
το Γενικό Προξενείο Ποτγκόριτσας. Αναβαθµίσθηκε το Προξενείο
Βουκουρεστίου σε Γενικό Προξενείο και ιδρύεται Προξενείο στη Νις
και Προξενικό Γραφείο στο Σεράγεβο.
Παράλληλα, προωθείται σε όλες τις Αρχές µας, ο πλέον σύγχρονος
τεχνολογικός εξοπλισµός.
Θεωρούµε ότι, η δέσµη των παραπάνω µέτρων θα βελτιώσει την
ποιότητα των παρεχοµένων υπηρεσιών και θα συµβάλει στη µείωση
του χρόνου εξυπηρέτησης του κοινού.
3. 'Οσον αφορά τα τέλη που καλούνται να καταβάλουν οι
ενδιαφερόµενοι προκειµένου να λάβουν θεώρηση εισόδου για τη
χώρα µας, πρέπει να επισηµανθεί ότι αυτά καθορίζονται στο
Παράρτηµα 12 της Κοινής Προξενικής Εγκυκλίου SCHEΝGΕΝ, είναι
κοινά για όλα τα κράτη - µέλη SCHEΝGΕΝ και κυµαίνονται µεταξύ
15 και 25 ΕCU, για διαµονή διάρκειας έως 30 η µέρες. Η χώρα µας
έχει καθορίσει για τους υπηκόους των Βαλκανικών χωρών την
καταβολή του κατωτάτου τέλους των 15 ΕCU, ενώ για τους
υπηκόους των χωρών Κεντρικής Ανατολικής Ευρώπης (ΚΑΕ) και
Κοινοπολιτείας Ανεξαρτήτων Κρατών (ΚΑΚ) το τέλος των 20 ΕCU.
Τα τέλη των εθνικών θεωρήσεων δεν έχουν µεταβληθεί.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕOY"



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙH' - 10 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 959

12. Στην µε αριθµό 1118/13-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1259/2-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1118/13-8-98 την οποία κατέθεσαν στη
Βουλή των Ελλήνων οι Βουλευτές κύριοι Σταύρος Παναγιώτου και
Στρατής Κόρακας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Μετά τη λήξη της Συµφωνίας Ελλάδας - ΕΣΣ∆ για τους πολιτικούς
πρόσφυγες (1-7-1991) κατ' επανάληψη υπεβλήθησαν από πλευράς
µας προς τις αρµόδιες αρχές των χωρών που προήλθαν από την
διάλυση της πρώην Ε.Σ.Σ.∆. προτάσεις για έναρξη συνεργασίας
στον τοµέα των κοινωνικών ασφαλίσεων.
Μετά την Ρωσία, στην πρότασή µας αυτή ανταποκρίθηκε θετικά η
∆ηµοκρατία του Ουζµπεκιστάν.
Από πλευράς µας, και µε δεδοµένο το ενδιαφέρον για την
εξασφάλιση των συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων των εκεί
ευρισκόµενων οµογενών µας, ήδη έχουµε ζητήσει από το Υπουργείο
Εξωτερικών να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες προς τις αρµόδιες
αρχές του Ουζµπεκιστάν προκειµένου, εφόσον και αυτές
συµφωνούν, να πραγµατοποιηθούν εντός του δ' τριµήνου του
τρέχοντος έτους διερευνητικές συνοµιλίες µεταξύ αντιπροσωπειών
εµπειρογνωµόνων των δύο χωρών µε σκοπό να εξετασθεί η
δυνατότητα συντονισµού των κοινωνικοασφαλιστικών µας
συστηµάτων µε τη σύναψη διµερούς Συµφωνίας κοινωνικής
ασφάλειας Ελλάδας - Ουζµπεκιστάν.
Αναµένεται απάντηση των αρχώντου Ουζµπεκιστάν.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

13. Στην µε αριθµό 509/22-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3711/14-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 509/22-7-98 που κατατέθηκε στη Βουλή
των Ελλήνων από το βουλευτή κ. Γ. Κουράκη, σας γνωρίζουµε ότι:
Η δηµιουργία παραθεριστικού οικισµού αποδήµων Κρητών (Κρητικό
χωριό), δεν αποτελεί µορφή τουριστικής επιχείρησης σύµφωνα µε
την τουριστική νοµοθεσία (άρθρο 2 Ν. 2160/93), ως εκ τούτου
εκφεύγει των αρµοδιοτήτων του Υπουργείου µας.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

14. Στην µε αριθµό 600/29-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3865/14-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 600/29-7-98 που κατατέθηκε στη Βουλή
των Ελλήνων από το βουλευτή κ. Γ. Καρατζαφέρη, σας γνωρίζουµε
τα εξής όσον αφορά αρµοδιότητές µας:
Την τελευταία διετία παρατηρείται σηµαντικό ενδιαφέρον του ξένου
επενδυτικού κεφαλαίου για τον τουριστικό τοµέα, όπως προκύπτει
από προφορικά και έγγραφα αιτήµατα παροχής πληροφοριών
σχετικά µε το θεσµικό πλαίσιο που διέπει τις τουριστικές επενδύσεις.
Για τη συγκεκριµένη περιοχή στο νοµό Λασιθίου που αναφέρεται
στην ερώτηση, έχει ζητηθεί από ξένη επενδυτική εταιρεία, σχετική
πληροφόρηση από τον ΕΟΤ, προκειµένου να διευκρινιστούν οι
συγκεκριµένες ενέργειες που απαιτούνται από την ισχύουσα
νοµοθεσία, για τη δηµιουργία ενός συνόλου τουριστικών
εγκαταστάσεων (συνεδριακό κέντρο, µαρίνα, γήπεδο γκολφ,
ξενοδοχειακά καταλύµατα πολυτελείας, βίλες καταστήµατα κλπ) που
συνιστούν επένδυση ύψους άνω των 200 δις δραχµών. Η
υλοποίηση επενδύσεων αυτού του µεγέθους απαιτεί µια σειρά
διαδικασιών όπου εµπλέκονται πολλά Υπουργεία και υπηρεσίες.
Πάντως µέχρι και σήµερα δεν έχει υποβληθεί στον ΕΟΤ κανένα
σχετικό αίτηµα-µελέτη για χορήγηση των κατά νόµο εγκρίσεων.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

15. Στην µε αριθµό 1129/17-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
15840/15-7-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1129/17-8-98 των Βουλευτών κυρίων Χ.
Αγγουράκη και ∆. Κωστόπουλου, που αναφέρεται σε θέµατα της
∆ΕΗ σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Οι ηλεκτρικές επιχειρήσεις έχουν στη συντριπτική τους
πλειοψηφία προχωρήσει σε µέτρα αναδιοργάνωσης µε βάση αφενός
την Οδηγία 96/92/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου σχετικά µε τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας και αφετέρου τη διεθνή επιχειρηµατική
πρακτική προετοιµασίας των επιχειρήσεων για το δηµιουργούµενο
ανταγωνιστικό περιβάλλον.
Με την προοπτική της εφαρµογής της Οδηγίας 96/92, το ∆.Σ. της
∆ΕΗ ενέκρινε οµόφωνα την ανάθεση σε έµπειρο οίκο συµβούλων
του εξωτερικού µελέτης για τις επιπτώσεις στη ∆ΕΗ από την
εφαρµογή της Οδηγίας. Η µελέτη περατώθηκε τον Σεπτέµβριο 1997
και έγινε οµόφωνα δεκτή από σχετική Οµάδα Εργασίας διευθυντικών
στελεχών της ∆ΕΗ και από δύο έµπειρους εξωτερικούς συµβούλους
της ∆ιοίκησης.
Το ∆.Σ. της ∆ΕΗ µε την υπ' αριθµ. 157/11-8-98 απόφασή του
ενέκρινε την οργάνωση της ∆ΕΗ µε βάση την Κυβερνητική
ανακοίνωση για την οργάνωση του ηλεκτρικού τοµέα στην Ελλάδα
της 25-7-97 και τις προτάσεις της παραπάνω µελέτης. Το βασικό
οργανωτικό σχήµα προβλέπει τη δηµιουργία 4 Βασικών
Επιχειρησιακών Μονάδων αντίστοιχα για τα Ορυχεία, την
Παραγωγή, τη Μεταφορά και τη ∆ιανοµή, µιας Υποστηρικτικής
Επιχειρησιακής Μονάδας και ενός Επιχειρησιακού Επιτελείου.
Με το νέο οργανωτικό σχήµα η ∆ΕΗ διατηρεί το δηµόσιο χαρακτήρα
της και ο ρόλος της θα παραµείνει κεντρικός στο πλαίσιο της
ανταγωνιστικής αγοράς πο θα διαµορφωθεί, ενώ διασφαλίζονται τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων και τα συµφέροντα των καταναλωτών.
2. Μετά τη θέση σε ισχύ της Οδηγίας 96/92 µεταβάλλεται ουσιαστικά
το πλαίσιο λειτουργιών και δυνατοτήτων συνολικού
προγραµµατισµού των εταιριών ηλεκτρισµού.
Λαµβάνοντας υπόψη ότι όλες οι ευρωπαϊκές χώρες συντάσσουν
πλέον όχι δεκαετή, αλλά πενταετή ή τριετή προγράµµατα και τις
αβεβαιότητες που συνεπάγεται η επικείµενη απελευθέρωση της
αγοράς αποφασίσθηκε η εκπόνηση πενταετούς Αναπτυξιακού
Προγράµµατος.
'Hδη οι αρµόδιες ∆ιευθύνσεις της ∆ΕΗ εκπόνησαν το σχέδιο
Πενταετούς Προγράµµατος Ανάπτυξης περιόδου 1998-2002, το
οποίο συζητείται αυτήν την περίοδο στο ∆ιοικητικό Συµβούλιο της
Επιχείρησης για έγκριση.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

16. Στην µε αριθµό 758/5-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1218/15-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση υπ' αριθµ. 758/5-8-1998 του Βουλευτή
κ. Παν. Ψωµιάδη, σας πληροφορούµε ότι το Υπουργείο Παιδείας
ουδεµία κατασκήνωση λειτούργησε στον Κάλαµο Αττικής για τη
Φιλοξενεία Παιδιών Ελλήνων του Εξωτερικού.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

17. Στην µε αριθµό 726/3-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1210/15-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 726/3-8-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Β. Κορκολόπουλος, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Το  Συµβούλιο  Τεχνολογικής  Εκπαίδευσης  (ΣΤΕ)  µέχρι  τη
συγκρότηση  του  Εθνικού  Συµβουλίου  Παιδείας  (ΕΣΥΠ)  σύµφωνα
µε  το  Ν.  2327/95  (ΦΕΚ  156/Α),  είναι  αρµόδιο  όργανο  για  να
εισηγείται  στον  Υπουργό  Παιδείας  την  ίδρυση  νέων
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τµηµάτων Σχολών και ΤΕΙ.
Για την ίδρυση ΤΕΙ στο νοµό Ηλείας, έχει υποβληθεί µελετη από το
ΤΕΙ Πάτρας η οποία θα εισαχθεί για γνωµοδότηση στο ΣΤΕ σε
επόµενη ολοµέλειά του.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

18. Στην µε αριθµό 340/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1143/15-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 340/20-7-98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Βασ. Αράπη Καραγιάννη, σας πληροφορούµε ότι δεν
υφίσταται σήµερα στο χώρο της Παιδείας κατάσταση σύγχυσης και
αναταραχής, όπως γράφεται εισαγωγικά στην ερώτηση. Αντιθέτως
έχει ληφθεί προσήκον µέτρο, ώστε οι νέοι θεσµοί της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης να εισαχθούν χωρίς να προκληθούν αναίτια
προβλήµατα στους µαθητές και στους λοιπούς εκπαιδευτικούς
φορείς.
Επί του δευτέρου ερωτήµατος, σας πληροφορούµε ότι βάσει των
διατάξεων της παραγράφου 5 του άρθρου 9 του νέου νόµου για τα
Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Εκπαιδευτήρια (Τ.Ε.Ε.), όσοι µαθητές
των πρώην Τ.Ε.Λ. δεν επιτύχουν στις εξετάσεις της Β' Λυκείου έχουν
δικαίωµα εγγραφής στην Β' τάξη του Α' κύκλου των Τ.Ε.Ε.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

19. Στην µε αριθµό 543/24-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
31097/14-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 543/24-7-98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Νικ. Κατσαρός, σχετικά µε αιτήµατα υπαλλήλων των Τοπικών
Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων (ΤΟΕΒ), σας πληροφορούµε ότι
για το θέµα αρµόδιο είναι το Υπουργείο Γεωργίας προς το οποίο και
έχετε απευθυνθεί.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

20. Στην µε αριθµό 1381/19-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
15839/15-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµό 1381/19-8-98 ερώτηση του Βουλευτή
κ. θ. ∆ηµοσχάκη, αναφορικά µε τους λογαριασµούς ρεύµατος της
∆ΕΗ, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. ∆εν υπάρχουν "ανεξέλεγκτοι φουσκωµένοι" λογαριασµοί
ρεύµατος. Στις σπάνιες και ελάχιστες περιπτώσεις, που από
ανθρώπινο και µόνον λάθος, µπορεί να δηµιουργηθούν κάποια
προβλήµατα, όπως π.χ από λανθασµένη καταµέτρηση, αυτά
εντοπίζονται και διορθώνονται αµέσως. Ο καταναλωτής άλλωστε
έχει πάντα την δυνατότητα να ελέγχει τον µετρητή του και κατά
συνέπεια την ορθότητα των λογαριασµών καταναλώσεως ρεύµατος.
2. Σε ό,τι αφορά τα τέλη επανασύνδεσης, από το 1995 αυτά
ανέρχονται στο ποσό των 6.000 δρχ., προσφάτως δε
αναπροσαρµόστηκαν στις 7.000 δρχ.
3. Η ∆ΕΗ ως Επιχείρηση Κοινής Ωφελείας, χωρίς κερδοσκοπικό
χαρακτήρα, έχει µέσα στους κύριους στόχους της την εξυπηρέτηση
των καταναλωτών της. Τα έσοδά της προέρχονται αποκλειστικά και
µόνο από την πώληση του ηλεκτρικού ρεύµατος και για να µπορεί να
ανταποκρίνεται στις λειτουργικές και λοιπές υποχρεώσεις της, τα
έσοδα αυτά πρέπει να τα έχει στη διάθεσή της έγκαιρα και
περιοριστικά µέσα σε τακτές προθεσµίες. ∆ιαφορετικά αναγκάζεται
να καταφεύγει σε δανεισµό, µε σηµαντική επιβάρυνση τόκων.
Ως προς την εξόφληση των λογαριασµών ηλεκτρικού ρεύµατος, η
∆ΕΗ, από την ηµεροµηνία επίδοσης, παρέχει γενικά στους
καταναλωτές προθεσµία 15 ηµερών περίπου. Μετά την λήξη της
προθεσµίας αυτής και εφόσον οι λογαριασµοί δεν εξοφληθούν,

κινείται η διαδικασία της διακοπής των παροχών. Παρόλα ταύτα οι
Υπηρεσίες της ∆ΕΗ, προκειµένου να διευκολύνουν τους
καλλιεργητές, χορηγούν συχνά παράταση της προθεσµίας
εξόφλησης, και ακόµη, σε ειδικές περιπτώσεις ληξιπρόθεσµων
οφειλών, προβαίνουν σε διακανονισµούς για τµηµατική εξόφλησή
τους.
Η µετατόπιση του χρόνου εξόφλησης των λογαριασµών ρεύµατος
κατά αρκετούς µήνες αργότερα, δηµιουργεί τελικά περισσότερα
προβλήµατα, γιατί οσάκις εφαρµόσθηκε αυτό µέχρι σήµερα, και
συγκεκριµένα σε ορισµένους οµαδικούς καταναλωτές (ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ,
κτλ) κατέληξε σε συσσώρευση οφειλών, τις οποίες οι αγρότες λόγω
του µεγάλου ύψους των, αδυνατούσαν να εξοφλήσουν, µε
αποτέλεσµα. τη δηµιουργία "φαύλου κύκλου".
4. Ειδικά για την ηλεκτροδότηση των αγροτικών εγκαταστάσεων η
Πολιτεία έχει θεσπίσει µια ειδική - προνοµιακή - διαδικασία, µελέτης,
προγραµµατισµού και κατασκευής των έργων Αγροτικού
Εξηλεκτρισµού, µαζί µε µια ιδιαίτερα ευνοϊκή από τιµολογιακή
άποψη µεταχείριση των αγροτικών καταναλωτών, η οποία
περιλαµβάνεται στα "Μέτρα Αγροτικού Εξηλεκτρισµού" και αφορά
την επιδότηση των δαπανών εγκαταστάσεως των ηλεκτρικών
δικτύων, την πολύ µειωµένη τιµή του ρεύµατος και την επίσης
µειωµένη ετήσια ελάχιστη χρέωση.
'Ολα δε αυτά µε συνεχή οικονοµική ζηµία της ∆ΕΗ, διότι πάντα η
τιµή της αγροτικής κιλοβατώρας είναι πολύ χαµηλότερη του κόστους
παραγωγής της (σήµερα η τιµή του Μειωµένου Αγροτικού
Τιµολογίου καλύπτει µόλις το 38% του κόστους παραγωγής).
Αν, δε, ληφθεί υπόψη, ότι οι αγροτικοί καταναλωτές σύµφωνα µε το
συµβόλαιο παροχής δεν πρέπει να επιβαρύνουν το δίκτυο της ∆ΕΗ
µε καταναλώσεις στις ώρες αιχµής του Συστήµατος, υποχρέωση η
οποία όµως συστηµατικά δεν τηρείται, τότε το κόστος παραγωγής
για τη ∆ΕΗ είναι ακόµη υψηλότερο.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

21. Στην µε αριθµό 1785/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
74335/10-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντούµε στην ερώτηση 1785/26-8-98 που κατέθεσαν στη Βουλή
οι Βουλευτές κύριοι Θ. Γεωργιάδης, Ιωάννης Κουράκης, ∆ηµ.
Τσετινές, Α. Σαατσόγλου, Παντ. Τσερτικίδης και Λεωνίδας Τζανής
και σας πληροφορούµε τα εξής:
'Υστερα από µελέτη όλων των αιτηµάτων των αγωνιστών Εθνικής
Αντίστασης από ειδική οµάδα εργασίας που λειτούργησε στο
Υπουργείο Οικονοµικών, ψηφίστηκε ο ν. 2320/95, µε τον οποίο
επαναχορηγήθηκαν. Οι συντάξεις που προβλέπονταν από το άρθρο
27 του ν.1813/88 (άρθρο 6 ν.2320/1995).
Η επαναχορήγηση περιορίστηκε µόνο στα πρόσωπα στα οποία
καταβάλλονταν οι συντάξεις αυτές καθώς και στα πρόσωπα για τα
οποία είχαν εκδοθεί πράξεις ή αποφάσεις των αρµοδίων οργάνων.
'Ηδη το Υπουργείο Οικονοµικών προωθεί διάταξη για χορήγηση
σύνταξης και σε εκείνους τους αγωνιστές - συνταξιούχους του ΟΓΑ
των οποίων οι αιτήσεις είχαν υποβληθεί στο Γ.Λ.Κ. µέχρι την έναρξη
ισχύος του ν. 1976/91 και για τις οποίες δεν είχε εκδοθεί πράξη
κανονισµού σύνταξης.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ"

22. Στην µε αριθµό 1789/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
74536/10-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:
Απαντούµε στην ερώτηση µε αριθµό 1789/26-8-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. ∆ηµήτριος Σιούφας και σας
πληροφορούµε τα εξής:
1) Οι διατάξεις που ορίζουν ότι οι συνταξιούχοι του ∆ηµοσίου
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που κατέχουν και θέση στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα λαµβάνουν τη
σύνταξή τους µειωµένη κατά 70%, θεσπίστηκαν κατά την επέκταση
των νέων µισθολογίων στους συνταξιούχους του ∆ηµοσίου (νόµος
2512/97 για στρατιωτικούς, νόµος 2592/98 για πολιτικούς και
δικαστικούς).
Οι διατάξεις αυτές επαναλαµβάνονται και στο σχέδιο νόµου που θα
προωθηθεί για ψήφιση στη Βουλή, µε το οποίο επεκτείνονται τα νέα
µισθολόγια στους γιατρούς ΕΣΥ και στους Καθηγητές ΑΕΙ.
2) Στην ουσία η ανωτέρω ρύθµιση δεν είναι νέα αφού, πριν την
εφαρµογή των νέων µισθολογίων ο περιορισµός της σύνταξης των
συνταξιούχων του ∆ηµοσίου που κατείχαν και θέση στον ευρύτερο
∆ηµόσιο Τοµέα συνίστατο στην περικοπή της ΑΤΑ από τη σύνταξη.
3) Στο ανωτέρω σχέδιο νόµου που προωθείται για ψήφιση στη
Βουλή, περιλαµβάνεται ρύθµιση µε την οποία οι σχετικές διατάξεις
του ν.2592/98, θα έχουν εφαρµογή για όσους συνταξιούχους δεν
είχαν περικοπή της ΑΤΑ, από την ηµεροµηνία δηµοσίευση του
ανωτέρω νόµου (18-3-1998) και όχι από 1-8-1997.
4) Ο ν. 2084/92 όσον αφορά τους παλαιούς ασφαλισµένους
(ασφαλισµένοι µέχρι 31-12-1992) δεν έθιξε καθόλου τον ήδη
υπάρχοντα περιορισµό της µη καταβολής της ΑΤΑ από δύο πηγές
(σύνταξη και αποδοχές) για όσους συνταξιούχους κατέχουν και θέση
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, για δε τους νέους ασφαλισµένους
(ασφαλισµένοι από 1-1-1993) είναι πολύ περισσότερο αυστηρός,
αφού περιλαµβάνει και τους αυτοαπασχολούµενους.
5) Τροποποίηση των ανωτέρω διατάξεων δεν αντιµετωπίζεται από
το Υπουργείο Οικονοµικών.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚ. ΧΡΙΣΤΟ∆ΟΥΛΑΚΗΣ"

23. Στην µε αριθµό 322/17-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
30650/10-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 322/17-7-98 που κατέθεσε ο Βουλευτής
κ. Γ. Καρατζαφέρης, σχετικά µε καταγγελίες σε βάρος του Νοµάρχη
Ζακύνθου για τη µη χορήγηση άδειας εγκατάστασης µονάδας
εµφιάλωση υγραερίου, σας διαβιβάζουµε φωτοαντίγραφο του αριθµ.
31556/17-8-98 εγγράφου της Περιφέρειας Ιονίων Νήσων.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
24. Στην µε αριθµό 279/16-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
Β2326/18-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 279/16-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος Παπαληγούρας, σχετικά µε
τα προβλήµατα που θα δηµιουργηθούν µε τη συνένωση ∆ήµων και
Κοινοτήτων και την καθιέρωση ως έδρας, των Ε.∆.Χ. αυτοκινήτων
των διοικητικών µονάδων που συνενώθηκαν και αποτέλεσαν ενιαία
διοικητική µονάδα, το κέντρο του ∆ήµου, σας πληροφορούµε, ότι
σύµφωνα µε την παρ. 16 του άρθρου 8 του Ν. 23661995 (256 Α'),
παρέχεται η δυνατότητα στον οικείο Νοµάρχη να καθορίζει κάθε
σχετική λεπτοµέρεια µε σκοπό την εξυπηρέτηση όλων των οικισµών.
Κατά συνέπεια, µε τη διάταξη αυτή τυχόν προβλήµατα που θα
δηµιουργηθούν µπορούν να επιλυθούν µέσα στα πλαίσια του Ν.
2366/1995.
'Οσον αφορά τις άδειες Ε∆Χ αυτ/των χορηγούνται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του Ν. 1437/84 και του Π.∆. 458/84.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

25. Στην µε αριθµό 531/23-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
Β2322/18.9.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:

"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 531/23-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, σχετικά µε το
επιχειρησιακό σχέδιο του Ο.Σ.Ε., σας διαβιβάζουµε το σχετικό
έγγραφο µε αρ. πρωτ. 145337/6-8-98 του ∆/ντος Συµβούλου του εν
λόγω Οργανισµού.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
26. Στην µε αριθµό 535/23.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. Β
2349/18.9.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 535/23.7.98 που κατέθεσαν στη Βουλή
οι Βουλευτές κύριοι Π. Τατούλης και ∆. Κωστόπουλος, αντίστοιχα,
και µας διαβιβάστηκαν από το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, µε το υπ'
αριθ. 2507/18/6-α/28.7.98 και 2507/18/6/28.7.98 έγγραφα, σχετικά
µε τα µέτρα περιορισµού της κυκλοφορίας των φορτηγών
αυτοκινήτων σε τµήµατα των Εθνικών οδών κατά τη θερινή περίοδο,
σας πληροφορούµε τα παρακάτω:
1. Σύµφωνα µε την Κοινή Υ.Α. Γ7/16907/2757/12.6.98/
Β'650/29.6.98 "Μέτρα περιορισµού κυκλοφορίας φορτηγών
αυτοκινήτων σε τµήµατα Εθνικών Οδών, κατά τη θερινή περίοδο",
παρ.Α περ.2 και παρ.Γ:
"A. Από 26 Ιουνίου έως 13 Σεπτεµβρίου 1998, απαγορεύεται η
κυκλοφορία όλων των φορτηγών αυτοκινήτων ωφελίµου φορτίου
άνω του 1,5 τόννων στα τµήµατα των Εθνικών Οδών και κατά τις
ηµέρες και ώρες που ακολουθούν.
2. Στη Ν.Ε.Ο. και στην Π.Ε.Ο. Πατρών-Κορίνθου-Αθηνών, µόνο στο
ρεύµα προς Αθήνα από τον κόµβο του Ρίου, κάθε Κυριακή από ώρα
17.00 έως 22.00..
Γ. Εξαιρούνται της απαγόρευσης κυκλοφορίας τα οχήµατα οδικής
βοήθειας και τα φορτηγά αυτοκίνητα που µεταφέρουν παστεριωµένο
γάλα, νωπά ψάρια και κρέας....."
2. Τα παραπάνω µέτρα λαµβάνονται µε στόχο τη βελτίωση της
οδικής κυκλοφορίας και ασφάλειας, την καλύτερη διαχείριση της
κυκλοφορίας, τη µείωση των κυκλοφιρακών προβληµάτων, καθώς
και την περιστολή των τροχαίων ατυχηµάτων.
Οι παραπάνω διατάξεις αφορούν όλα γενικά τα φορτηγά αυτοκίνητα,
µε εξαίρεση µόνο για τα οχήµατα που αναφέρονται στην παρ. Γ της
εν λόγω Απόφασης.
Οιποιαδήποτε παρέκκλιση, που θα οδηγούσε σε καταστρατήγηση
του σκοπού της εν λόγω διάταξης, δεν είναι δυνατή.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

27. Στην µε αριθµό 580/27.7.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
Β2301/18.9.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 580/27.7.98 που κατέθεσαν στη Βουλή
οι Βουλευτές κύριοι Απ. Τασούλας και Στ. Παναγιώτου σχετικά µε
τεχνικό έλεγχο τουριστικών λεωφορείων αυτοκινήτων δηµόσιας
χρήσης αρµοδιότητας του Υπουργείου µας σας πληροφορούµε τα
παρακάτω:
1. Τα λεωφορεία οχήµατα υποχρεούνται να υποβάλλονται σε
περιοδικό τεχνικό έλεγχο κάθε χρόνο σύµφωνα µε το Π∆ 49/95 (Α'
37). Οι έλεγχοι που διενεργούνται στα Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου της
χώρας (όπως και στο ΚΤΕΟ Κέρκυρας που καλύπτει τις ανάγκες του
Νοµού Κέρκυρας) είναι επαρκώς προδιαγεγραµµένοι από τη σχετική
Ευρωπαϊκή Νοµοθεσία (οδηγία 77/143/ΕΟΚ όπως έχει
τροποποιηθεί και ισχύει σήµερα).
2. Σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του αρθρου 86 του ν.2094/92 (Α'
182)  που  κύρωσε  τον  Κώδικα  Οδικής  Κυκλοφορίας  "Εάν  για
οδικό όχηµα ή ρυµουλκούµενο που κυκλοφορεί
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στη χώρα, δηµιουργούνται αµφιβολίες για την ασφαλή και κανονική,
γενικά, στις οδούς κυκλοφορία του, οι αστυνοµικές αρχές, ως και οι
υπό των αρµοδίων υπουργών ή νοµαρχών εξουσιοδοτηµένες
υπηρεσίες µπορούν να διατάσουν τον έκτακτο τεχνικό έλεγχο
αυτού".
Συνεπως σε οποιαδήποτε περίπτωση δηµιουργούνται αµφιβολίες
για την ασφαλή κυκλοφορία κάποιων αυτοκινήτων (και όχι µόνο των
Ελληνικών) έχει καθοριστεί διαδικασία για να ελέγχονται στα ΚΤΕΟ.
Επισηµαίνεται επίσης ότι οι αρχές της κατά τόπους Νοµαρχιακής
Αυτοδιοίκησης έχουν την δυνατότητα να εξουσιοδοτούν, εφόσον και
εάν το κρίνουν απαραίτητο, υπηρεσίες για να διατάσσουν έκτακτο
τεχνικό έλεγχο.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

28. Στην µε αριθµό 698/31-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. B-
2368/21-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Mεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 698/31.7.98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Ηλ. Βεζδρεβάνης σχετικά µε την
τηλεοπτική κάλυψη του Νοµού Θεσπρωτίας από ιδιωτικούς
τηλεοπτικούς σταθµούς, σας πληροφορούµε τα παρακάτω:
Α. Σύµφωνα µε το χρονοδιάγραµµα που τίθεται στο άρθρο 1, παρ. 3
του ν. 2328/95 οι αδειοδοτηµένοι σταθµοί θα πρέπει να καλύψουν το
σύνολο του νοµού, ανεξάρτητα από την ύπαρξη Κέντρου Εκποµπής
(Κ.Ε.) εντός του νοµού.
Β. Ειδικότερα για την τοπική ή περιφερειακή κάλυψη του νοµού
Θεσπρωτίας από ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθµούς επισηµαίνονται
τα ακόλουθα:
1. Για την τηλεοπτική κάλυψη του συνόλου του Νοµού Θεσπρωτίας
απαιτείται εκποµπή από µεγάλο αριθµό θέσεων (περισσοτέρων των
πέντε), ανεξάρτητα από τυχόν επιλογή κάποιας από τις θέσεις αυτές
ως θέσης Κέντρου Εκποµπής (Κ.Ε.).
2. Η εκχώρηση κάποιου διαύλου σε Κ.Ε. της Θεσπρωτίας, αποκλείει
τη διάθεση του ίδιου διαύλου στα σηµαντικής βαρύτητας Κ.Ε. του
Παντοκράτορα (Κέρκυρας), των Ακαρνανικών (Αιτωλοακαρνανίας)
και εν µέρει του Αίνου (Κεφαλληνίας). Ειδικά για το Κ.Ε. του Αίνου
πρέπει να τονιστεί, ότι υπάρχει δυνατότητα εκχώρησης του ίδιου
διαύλου, υπό την προϋπόθεση ότι θα υπάρξει σηµαντικός
περιορισµός της ακτινοβολίας, στον εν λόγω δίαυλο από το Κ.Ε. του
Αίνου, τόσο που ο δίαυλος αυτός να είναι ακατάλληλος τουλάχιστον
για διάθεση σε τηλεοπτικό σταθµό εθνικής εµβέλειας.
3. Για τον παραπάνω λόγο και παρ' όλες τις αντικειµενικές δυσκολίες
που υπήρξαν, τελικά έγινε εφικτή η εκχώρηση δύο διαύλων από Κ.Ε.
του νοµού Θεσπρωτίας. Οι ίδιοι δίαυλοι εκχωρήθηκαν µε
περιορισµούς και στο Κ.Ε. του Αίνου. Σηµειώνεται, ότι εξαιτίας της
εκχώρησης των εν λόγω διαύλων σε Κ.Ε. της Θεσπρωτίας, τέθηκε
εκτός κάλυψης µια σηµαντικά µεγαλύτερη περιοχή από την περιοχή
που καλύπτεται στη Θεσπρωτία.
4. Της επιλογής της θέσης Ψάκας ως Κ.Ε. ιδιωτικών σταθµών
τοπικής ή περιφερειακής εµβέλειας προηγήθηκε εξέταση και άλλων
υποψηφίων θέσεων εντός του νοµού Θεσπρωτίας. Τα
πλεονεκτήµατα, που οδήγησαν στην επιλογή της θέσης αυτής έναντι
των άλλων, ήταν αφενός η ύπαρξη κατάλληλης υποδοµής για τη
λειτουργία Κ.Ε. και αφετέρου η εξασφάλιση κάλυψης µεγάλου
γεωγραφικού τµήµατος του νοµού έτσι, που να καθίσταται
ευκολότερη η οργάνωση δικτύου αναµεταδοτών. Οι αναµεταδότες θα
λαµβάνουν απευθείας σήµα από το κύριο κέντρο εκποµπής και θα
καλύπτουν το σύνολο του νοµού ή της ευρύτερης περιφέρειας (όπως
ορίζονται στο άρθρο 1, παρ. 3 του ν. 2328/95).
5. Η περιοχή της θεσπρωτίας εντάχθηκε στην περιοχή κάλυψης των
ευρύτερων ιδιωτικών περιφερειακών τηλεοπτικών σταθµών της
δυτικής Ελλάδας (Χάρτης 22 της ΚΥΑ 15587/Ε/29-8-97, ΦΕΚ Β' 785)
για τους παρακάτω λόγους:

α. Από τα περισσότερα σηµεία της Θεσπρωτίας (και από τη θέση
Ψάκα) καλύπτονται και τµήµατα γειτονικών Νοµών (π.χ. από την
Ψάκα καλύπτονται τµήµατα της Κέρκυρας και της Λευκάδας). 'Ετσι
σύµφωνα µε το άρθρο 1, παρ. 3 του ν. 2328/95 οι τηλεοπτικοί
σταθµοί, που τυχόν λειτουργούσαν στη Θεσπρωτία, δεν θα
µπορούσαν να χαρακτηριστούν ως τοπικοί αλλά ως περιφερειακοί.
β. Η ύπαρξη στη δυτική Ελλάδα κέντρων εκποµπής µε εκτεταµένες
περιοχές κάλυψης αποκλείει τον τοπικό χαρακτήρα των ιδιωτικών
σταθµών, ενώ η στενότητα ως προς τον αριθµό των διαθέσιµων
διαύλων οδηγεί στη δηµιουργία µεγάλων περιφερειακών σταθµών,
που θα εξυπηρετούν περισσότερους Νοµούς. (Σηµειώνεται, ότι για
τους παραπάνω λόγους δεν έγινε δυνατή η δηµιουργία τοπικών
σταθµών και στους όµορους νοµούς Πρεβέζης και Αρτας, αλλά ούτε
και στους νοµούς Αιτωλοακαρνανίας, Κεφαλληνίας, Λευκάδας,
Ζακύνθου και Αχαϊας. Ο νοµός Ιωαννίνων αποτελεί εξαίρεση, αφού
λόγω της γεωγραφικής ιδιοµορφίας του εδάφους τα κέντρα
εκποµπής, που επιλέχθηκαν, είναι ηλεκτροµαγνητικά αποµονωµένα
από τα µεγάλα κέντρα της δυτικής Ελλάδος).
γ. Υπάρχει αµφιβολία για τη βιωσιµότητα µικρού, περιφερειακού
σταθµού µε Κ.Ε. τη θέση Ψάκα, στην περιοχή εξυπηρέτησης του
οποίου θα περιλαµβανόταν το σύνολο του νοµού Θεσπρωτίας λόγω
του σηµαντικού οικονοµικού κόστους της εγκατάστασης και
συντήρησης ενός σχετικά µεγάλου αριθµού αναµεταδοτών, ενώ το
τηλεοπτικό κοινό θα είναι περιορισµένο (ο νοµός Θεσπρωτίας είναι
πληθυσµιακά µικρός). Ωστόσο για τη διαπίστωση αυτή αρµοδιότητα
έχει το Υπουργείο Τύπου και ΜΜΕ.
δ. Θα υπήρχε κίνδυνος τηλεοπτικής αποµόνωσης του νοµού
Θεσπρωτίας στην περίπτωση λειτουργίας, µε Κ.Ε. την Ψάκα, µικρού
τηλεοπτικού σταθµού περιφερειακής εµβέλειας, αφού το µεγαλύτερο
τµήµα του νοµού Θεσπρωτίας θα έµενε εκτός του Χάρτη 22 και
εποµένως οι τηλεοπτικοί σταθµοί περιφερειακής εµβέλειας που
συγκροτήθηκαν µε υποχρέωση κάλυψης την παραπάνω περιοχή
δεν θα είχαν υποχρέωση να καλύψουν το σύνολο του νοµού
Θεσπρωτίας, ενώ αντίθετα θα κάλυπταν στο σύνολό τους, τους
όµορους νοµούς ('Αρτας, Πρέβεζας, Ιωαννίνων, Λευκάδας).
Γ. Για την τηλεοπτική κάλυψη του νοµού Θεσπρωτίας από τους
ιδιωτικούς σταθµούς εθνικής εµβέλειας επισηµαίνεται, ότι η κάλυψη
του νοµού, όσον αφορά τα προγράµµατα των παραπάνω σταθµών,
θα γίνει µερκά µε απ' ευθείας λήψη σήµατος από γειτονικά κέντρα
(Λιγγιάδες, Βασιλικό, Παντοκράτορας, Ακαρνανικά) και ολικά µε
αναµετάδοση του σήµατος από τα κέντρα αυτά δια µέσου
αναµεταδοτών, που θα πρέπει να λειτουργήσουν σε σηµεία της
Θεσπρωτίας.
∆. 'Οσον αφορά την ΚΥΑ 60472/4-5-98, ΦΕΚ Β'639, επισηµαίνεται,
ότι οι τροποποιήσεις αφορούν:
(α) Τη συνένωση τεσσάρων ιδιωτικών σταθµών τοπικής εµβέλειας
και δύο περιφερειακής, στη δυτική Μακεδονία, προς δηµιουργία δύο
µεγαλύτερων σταθµών περιφερειακής εµβέλειας, κατά τα πρότυπα
της δυτικής Ελλάδος και
(β) Τη µεταφορά δύο εκχωρηµένων διαύλων, οι οποίοι
αντιστοιχούσαν σε ιδιωτικούς τηλεοπτικούς σταθµούς της Χίου, από
το Κ.Ε. του Προφήτη Ηλία (Λέσβου) σε Κ.Ε. εντός του νοµού Χίου.
Αυτό έγινε διότι λόγω της ιδιοµορφίας της περιοχής του ανατολικού
Αιγαίου ο έλεγχος των Κ.Ε. εκτός της νήσου θα ήταν πολύ δύσκολος
αν όχι αδύνατος και επιπλέον ο νοµός Χίου δεν είχε την ίδια
αντιµετώπιση µε τους όµορους νοµούς Λέσβου και Σάµου.
Η τροποποίηση στη δυτική Μακεδονία δεν έχει να κάνει µε το Χάρτη
Συχνοτήτων, αφού χρησιµοποιήθηκαν οι ίδιοι δίαυλοι για τον ορισµό
ενός άλλου δικτύου. Η δηµιουργία Κ.Ε. στη Χίο και η µεταφορά της
εκχώρησης σε αυτό δύο διαύλων από το Κ.Ε. της Λέσβου ήταν
εφικτή λόγω της ιδιοµορφίας του εδάφους, δεν δηµιουργεί πρόβληµα
παρεµβολών στις περιοχές εξυπηρέτησης των άλλων Κ.Ε., στα
οποία έχουν εκχωρηθεί οι ίδιοι δίαυλοι και δεν αποτέλεσε αιτία
γενικότερων µεταβολών ή αλλαγών. Συµπερασµατικά µε τις
τροποποιήσεις αυτές δεν επέρχεται ουσιαστική µεταβολή ή
επανασχεδιασµός του Χάρτη Συχνοτήτων.
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Οι τροποποιήσεις έγιναν για λόγους οικονοµικούς βιωσιµότητας των
ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών, που θα αδειοδοτηθούν µιας και µε
την (α) διευθέτηση καλύπτεται µια µεγάλη πληθυσµιακά περιοχή µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται, ενώ µε τη (β) διευθέτηση θα µειωθεί το
κόστος εγκατάστασης, λειτουργίας και συντήρησης του Κ.Ε. και θα
µειωθεί και ο αριθµός των αναµεταδοτών που απαιτούνται.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

29. Στην µε αριθµό 716/31-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. Β
2352/8-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 716/31-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Στ. ∆ήµας, σχετικά µε τη λεωφορειακή
γραµµή Ξυλοκάστρου - Πελλίνης - ∆ενδρού - Ρεθίου - Τρικάλων, σας
διαβιβάζουµε το σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. 1155/18-8-98 του
Νοµάρχη της Νοµ. Αυτοδ/σης Ν. Κορινθίας.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
30. Στην µε αριθµό 725/31-7-98ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. B
2348/18-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Mεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 725/31-7-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης σχετικά µε το ατύχηµα
ενός µαθητή του Πειραµατικού Λυκείου Αγ. Αναργύρων επί της
γραµµής του Ο.Σ.Ε. σας διαβιβάζουµε το σχετικό έγγραφο µε αρ.
πρωτ. 16173/195-Α/20-8-98 του ∆/ντος Συµβούλου του εν λόγω
Οργανισµού.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
31. Στην µε αριθµό 928/7-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. B
2337/21-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Mεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 928/7-8-98 που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Γ. Σούρλας, σχετικά µε τη µεταφορά του
κοµβικού κέντρου Βόλου (κέντρο διαλογής) των ΕΛ.ΤΑ. στη Λάρισα,
σας διαβιβάζουµε το σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. 11/12221/20-8-
98 του ∆/ντος Συµβούλου του εν λόγω Οργανισµού.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
32. Στην µε αριθµό 1116/13-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. Β
2378/18-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµ. 1116/13-8-98 που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Στ. ∆ήµας σχετικά µε την χάραξη της νέας
σιδηροδροµικής γραµµής Κορίνθου - Πατρών σας διαβιβάζουµε το
σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. 171070/2-9-98 του ∆/ντος Συµβούλου
του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδος Α.Ε.

O Yφυπουργός
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΛΟΥΚΑΚΗΣ

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)").
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσιλιέρη.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 11 Νοεµβρίου 1998.
"Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 2 &
3 Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 91/5.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καρακώστα προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
κάλυψη των κενών θέσεων καθηγητών του Γυµνασίου-Λυκείου
Φυτειών Αιτωλοακαρνανίας.
2. Η µε αριθµό 97/5.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου ∆αβάκη προς τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων επίλυσης
των προβληµάτων των µαθητών των εσπερινών λυκείων.
3. Η µε αριθµό 114/9.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ευστρατίου Κόρακα προς τον
Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε την πρόσφατη συντριβή
αεροσκάφους "Μιράζ 2000" της Πολεµικής Αεροπορίας στον
Ωρωπό, την αυξανόµενη συχνότητα των ατυχηµάτων κ.λπ.
4. Η µε αριθµό 111/9.11.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλας Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την κατοχύρωση "του αυτοδιοίκητου" του Ιόνιου Πανεπιστηµίου, τη
µεταφορά των λειτουργιών του από την Αθήνα στην Κέρκυρα κ.λπ.
5. Η µε αριθµό 106/9.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Αράπη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά
µε την απόδοση τίτλων κυριότητας, στους δικαιούχους
σεισµόπληκτους, των προσφυγικών πολυκατοικιών της Πέτρου
Ράλλη στη Νίκαια.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου('Αρθρο 130 παρ.2&3
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 90/5.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ροβέρτου Σπυρόπουλου
προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη δικαστική υπαγωγή,
δεκαπέντε (15) κοινοτήτων του ∆ήµου Βόρειας Κυνουρίας Αρκαδίας,
στο Εφετείο Ναυπλίου.
2. Η µε αριθµό 103/6.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τους Υπουργούς
∆ικαιοσύνης, ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τον εγκλεισµό στις
φυλακές Κορυδαλλού δεκατριάχρονης από τη Θεσσαλονίκη, την
έλλειψη σωφρονιστικού καταστήµατος για ανήλικους κ.λπ.
3. Η µε αριθµό 113/9.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Αναστασίου Παπαληγούρα προς τους Υπουργούς
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων επίλυσης
του προβλήµατος στέγασης των νηπιαγωγείων του Νοµού
Κορινθίας."
Ο κ. ∆ηµήτριος Κουτσόγιωργας µε αίτησή του προς τον Πρόεδρο της
Βουλής ζητά ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η Βουλή ενέκρινε.



964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 514/22-7-98 ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρου Κατσιλιέρη προς
τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την επιτάχυνση των διαδικασιών δηµοπράτησης
για την κατασκευή νέων σχολικών αιθουσών.
Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Oι πρόσφατες τετράµηνης διάρκειας κινητοποιήσεις των
εργαζοµένων στον Οργανισµό Σχολικών Κτιρίων (Ο.Σ.Κ.), είχαν ως
αποτέλεσµα να µην προχωρήσουν δηµοπρατήσεις κατασκευής
σχολικών αιθουσών συνολικού προϋπολογισµού ύψους τριάντα
δισεκατοµµυρίων (30.000.000.000) δραχµών, επιδεινώνοντας ακόµη
περισσότερο το υπαρκτό πρόβληµα έλλειψης σχολικών αιθουσών
και διδακτηρίων σε διάφορες περιοχές της χώρας.
Επειδή η καθυστέρηση αυτή δηµιουργεί προφανή προβλήµατα στην
αντιµετώπιση του στεγαστικού προβλήµατος διάφορων σχολικών
µονάδων και προκαλεί δυσµενείς επιδράσεις στην ποιότητα της
συντελούµενης εκπαιδευτικής διαδικασίας και επειδή, αν και οι
απεργιακές κινητοποιήσεις σταµάτησαν, εν τούτοις εξακολουθούν οι
στάσεις εργασίας που και αυτές, µε τη σειρά τους παρεµποδίζουν
την προώθηση των δηµοπρατήσεων, ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Τι πρόκειται να πράξει, ώστε να επιταχυνθούν οι διαδικασίες
δηµοπράτησης των σχολικών αιθουσών, η κατασκευή των οποίων
έχει προγραµµατισθεί, ώστε να µη χάνεται πολύτιµος χρόνος που
τελικά ζηµιώνει την ποιότητα του παρεχόµενου από το κράτος
εκπαιδευτικού έργου προς τους µαθητές."
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ιωάννης
Ανθόπουλος έχει το λόγο για τρία λεπτά, για να πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κυρία
συνάδελφε, η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έγινε σε µια εποχή,
που υπήρχε ένα πρόβληµα, µια κρίση στη λειτουργία του Ο.Σ.Κ., ο
οποίος µεταβαλλόταν από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου σε
ανώνυµη εταιρία.
Στη συνέχεια, γνωρίζετε ότι ολοκληρώθηκε το σχήµα και
πραγµατικά, όλες οι καθυστερήσεις, που προέκυψαν στη διάρκεια
εκείνης της κρίσης, µε µία επιτάχυνση των διαδικασιών,
καλύφθηκαν.
Ειδικότερα, θα ήθελα να αναφέρω ότι, από της 2 Σεπτεµβρίου 1998
έως σήµερα, όλες οι δηµοπρασίες διεξάγονται µε κανονικό ρυθµό.
Κατά το χρονικό διάστηµα από 2 Σεπτεµβρίου 1998 έως 5
Νοεµβρίου 1998, δηµοπρατήθηκαν είκοσι οκτώ έργα,
προϋπολογισµού δεκαπέντε δισεκατοµµυρίων διακοσίων
εκατοµµυρίων (15.200.000.000) δραχµών και δυναµικότητας
πεντακοσίων τριάντα µία αιθουσών.
Τέλος, διευκρινίζεται ότι δηµοπρατήθηκαν χωρίς εξαίρεση όλα τα
διδακτήρια, των οποίων είχαν ακυρωθεί οι δηµοπρατήσεις τους
προηγούµενους µήνες, λόγω των κινητοποιήσεων των
εργαζοµένων.
'Ετσι, πιστεύω ότι τώρα πράγµατι βρισκόµαστε σε µια οµαλή πορεία
και διαδικασία και δεν υπάρχει το πρόβληµα, που υπήρχε κατά τη
διάρκεια του θέρους.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υφυπουργό.
Ο κ. Πέτρος Κατσιλιέρης έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να
αναπτύξει την ερώτησή του.
ΠΕΤΡΟΣ ΚΑΤΣΙΛΙΕΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια πως, όταν
την 21 Ιουλίου 1998 είχα υποβάλει την ερώτηση που συζητούµε
σήµερα, υπήρχε το πρόβληµα που ανέλυσε ο κύριος Υφυπουργός.
Και χαίροµαι, που πραγµατικά επιταχύνθηκαν οι ρυθµοί, έτσι ώστε

να γίνουν οι δηµοπρατήσεις, που είχαν καθυστερήσει από την
τετράµηνη απεργία των εργαζόµενων στον Ο.Σ.Κ.
Για την ερώτηση εκείνη αφορµή είχαν δώσει οι διαδικασίες που
ακολουθήθηκαν για το 14ο ∆ηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας, που είχαν
σαν αποτέλεσµα να αποτύχουν οι δηµοπρατήσεις δύο φορές.
Από τότε, 21 Ιουλίου 1998 µέχρι σήµερα, υπήρξε µια τρίτη
αποτυχηµένη δηµοπράτηση.
Ευτυχώς, η λύση δόθηκε µε τη γνωστή µέθοδο της προγραµµατικής
σύµβασης, που και στο παρελθόν ο ∆ήµος Καλαµάτας έχει
υπογράψει µε τον Ο.Σ.Κ. Αυτή η προγραµµατική σύµβαση ανάµεσα
στον Ο.Σ.Κ. και στο δήµο έδωσε τη δυνατότητα, σήµερα που µιλάµε,
να έχει ήδη δηµοπρατηθεί το 14ο ∆ηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας.
Επιπρόσθετα όµως, θα ήθελα να τονίσω -και να απευθυνθώ στον
κύριο Υφυπουργό- ότι πρέπει να επιταχυνθούν οι διαδικασίες όσον
αφορά την αγορά οικοπέδων, προκειµένου να µη χαθούν χρήµατα
από τα ΠΕΠ κυρίως. Γιατί στην Καλαµάτα υπάρχουν δύο σχολικά
συγκροτήµατα, που έχουν χρηµατοδοτηθεί από το ΠΕΠ, αλλά
προϋπόθεση για να ξεκινήσουν τα έργα αυτά, είναι να αγορασθούν
από τον Ο.Σ.Κ., οι αναγκαίες εκτάσεις. Κατά τούτο, λοιπόν, θα ήθελα
να παρακαλέσω τον κύριο Υφυπουργό, να φροντίσει ώστε να
επισπευσθούν αυτές οι διαδικασίες, για να µη χαθούν τα χρήµατα
που έχουν εγκριθεί από τα ΠΕΠ.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσιλιέρη.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει δύο λεπτά για να δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν έχω να προσθέσω τίποτα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εύτερη είναι η υπ'
αριθµόν 2821/5.10.98 ερώτηση του Βουλευτού της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τον Υπουργό Υγείας και
Πρόνοιας, σχετικά µε το κόστος της δωρεάν ιατροφαρµακευτικής και
νοσοκοµειακής περίθαλψης των αλλοδαπών στη χώρα µας κατά τα
έτη 1995, 1996 και 1997.
Η ερώτηση του κ. Σούρλα είναι η ακόλουθη:
"Παρακαλείται ο κύριος Υπουργός να ενηµερώσει τη Βουλή, ποιο
ήταν το κόστος της δωρεάν ιατροφαρµακευτικής και νοσοκοµειακής
περιθάλψεως στη χώρα µας αλλοδαπών και ειδικότερα εξ Αλβανίας
κατά τα έτη 1995, 1996 και 1997".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για
τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε συνάδελφε, λυπούµαι που η απάντησή µας προς εσάς και το
Σωµα θα είναι ελλιπής.
∆υστυχώς, ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας των υπηρεσιών και
των επί µέρους υπηρεσιών των νοσοκοµείων αλλά και του
Υπουργείου, και η έλλειψη µηχανοργάνωσης δεν προσφέρονται,
ώστε να έχουµε καθηµερινά πλήρη αλλά και κυρίως ξεχωριστά
στοιχεία για αυτούς τους λογαριασµούς, που είναι και το θέµα της
ερώτησής σας.
Από στοιχεία που υπάρχουν στις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου µας, προκύπτει ότι το κόστος της δωρεάν
ιατροφαρµακευτικής και νοσοκοµειακής περίθαλψης των ατόµων
που δεν έχουν ασφάλιση, Ελλήνων και αλλοδαπών για τα έτη 1996
και 1997 -στοιχεία για το 1995 δεν υπάρχουν- είναι το εξής: Για το
1996 είκοσι δισεκατοµµύρια πεντακόσια τριάντα δύο εκατοµµύρια
οκτακόσιες ογδόντα επτά χιλιάδες (20.532.887.000) δραχµές και για
το 1997 είκοσι δισεκατοµµύρια οκτακόσια εκατοµµύρια
(20.800.000.000) δραχµές. Τα στοιχεία του πρώτου τετραµήνου του
1998 δείχνουν ότι θα είναι κατά τι αυξηµένο φέτος, αφού στο πρώτο
τετράµηνο η δαπάνη αυτή ανήρχετο σε επτά δισεκατοµµύρια
εξακόσια εκατοµµύρια (7.600.000.000) δραχµές.
∆εν υπάρχουν στοιχεία για το κόστος της ιατροφαρµακευ-
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τικής και νοσοκοµειακής περίθαλψης των αλλοδαπών και δεν
υπάρχουν ειδικότερα στοιχεία για τους Αλβανούς που µας ζητήσατε.
Με αφορµή προφανώς την ερώτησή σας, οι υπηρεσίες του
Υπουργείου έχουν απευθυνθεί στα νοσηλευτικά ιδρύµατα της χώρας
και έχουν ζητήσει συγκεκριµένα αυτό το κόστος για τους
αλλοδαπούς και ειδικότερα διαχωρισµένο για τους Αλβανούς. 'Εχουν
αρχίσει κάποια νοσοκοµεία να απαντούν. Ελπίζω ότι σε λίγο θα
έχουµε στοιχεία για το τι συµβαίνει σε όλην τη χώρα και παρακαλώ
να έχουµε κάποια επαφή ώστε να ενηµερωθείτε για το θέµα αυτό
που σας ενδιαφέρει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υφυπουργό.
Ο κ. Σούρλας έχει το λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξει την ερώτησή
του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι εµφανές ότι αυτή η
ερώτηση κατετέθη για να πληροφορηθεί ο ελληνικός λαός σε τι
θυσίες υπόκειται για την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη των
αλλοδαπών και να πληροφορηθεί και ο λαός της Αλβανίας και
ιδιαίτερα η κυβέρνησή του, ποια ποσά διατίθενται για την περίθαλψη
των οµοεθνών τους. Και βεβαίως, να µπει και µία σειρά επιτέλους
στο Υπουργείο, ώστε οι αρµόδιες υπηρεσίες των νοσοκοµείων να
φροντίζουν να καταγράφουν αυτές τις δαπάνες που έχουν ιδιαίτερα
κοινωνικό χαρακτήρα και δυστυχώς, δεν προβάλλονται.
Εγώ κατανοώ την ειλικρίνεια του κ. Φαρµάκη. 'Αλλωστε χθες πήγε
στο Υπουργείο και δεν προτίθεµαι να ασκήσω καµία κριτική. Ούτε
στους απελθόντες Υπουργούς θα ήταν σωστό να το κάνω αυτήν την
ώρα.
Εκδηλώνεται µία αδυναµία και πιστεύω ότι θα αντιµετωπισθεί, κύριε
Υφυπουργέ. Αναµένουµε να δώσετε στη δηµοσιότητα ή εδώ στη
Βουλή τα πλήρη αυτά στοιχεία γι' αυτό το λόγο που είπα
προηγουµένως.
Ακόµη θα ήθελα να προσθέσω ότι σ' αυτές τις δαπάνες πρέπει να
προστεθούν και άλλες που έχουν σχέση µε εκείνους που έχουν
παράνοµα στα χέρια τους βιβλιάρια, αλλοδαποί ή οµογενείς από την
Αλβανία.
Είχα πει στην προηγούµενη ηγεσία, το επαναλαµβάνω και σήµερα
εδώ, έχω καταθέσει και επίκαιρη ερώτηση ότι λειτουργεί -και αυτό το
λέω µε απόλυτη βεβαιότητα- ένα κύκλωµα το οποίο εκµεταλλεύεται
τους αλλοδαπούς.
Τους περιµένουν µάλιστα σε συγκεκριµένους χώρους, τους
κατευθύνουν στις αρµόδιες διευθύνσεις υγιεινής και χορηγούνται σ'
αυτούς βιβλιάρια χωρίς να δικαιούνται, έναντι αδράς αµοιβής. Τούτο
προφανώς δεν το γνωρίζετε σεις. Το καταγγέλλω εδώ. Να
ασχοληθείτε µε µία άλλη επίκαιρη ερώτηση που κατέθεσα, η οποία
ενδεχοµένως να µην έλθει για συζήτηση στη Βουλή και να
παρέµβετε, για να αντιµετωπισθούν αυτά τα κυκλώµατα, τα οποία
προσβάλλουν την κοινωνία µας και την πατρίδα µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σούρλα.
Ο κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για δύο λεπτά να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆ύο µόνο λόγια θα πω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Σούρλα για την ερώτηση και για την
καταγγελία που κάνει σήµερα εδώ, την οποία θα επιχειρήσουµε να
διερευνήσουµε. Να προσθέσω ότι χρήσιµο πράγµατι είναι να
γνωρίζει ο ελληνικός λαός πόσα δαπανώνται, για την
ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή περίθαλψη αλλοδαπών στη
χώρα. Επιβεβληµένο είναι επίσης να γνωρίζει και ο αλβανικός λαός
και ιδιαίτερα οι κυβερνώντες στην Αλβανία αυτήν τη θυσία στην
οποία υποβάλλεται ο ελληνικός λαός.
Σε ό,τι αφορά τα βιβλιάρια να πω ότι ουδείς γνωρίζει πόσος είναι ο
αριθµός των βιβλιαρίων του δηµοσίου που σήµερα κυκλοφορούν και
επί των οποίων αναγράφονται επισκέψεις, παρακλινικές εξετάσεις,
φάρµακα κλπ. Ουδείς το γνωρίζει και θέλω να το πω αυτό µε
ειλικρίνεια.
Αυτόν τον καιρό, όπως γνωρίζετε, καταβάλλεται µία προσπάθεια να
καταγραφούν οι συνταξιούχοι του δηµοσίου. Τελειώνει επίσης η

απογραφή των εν ενεργεία υπαλλήλων. Μέχρι τώρα έχουν προκύψει
σηµαντικά στοιχεία για τον αριθµό των παρανόµων βιβλιαρίων που
κυκλοφορούν. Υπάρχουν ασφαλώς τέτοια βιβλιάρια και στα χέρια
πολλών αλλοδαπών. Είναι αυτό που καταγγέλλει ο κ. Σούρλας.
Υπάρχουν όµως παρανόµως και στα χέρια Ελλήνων βιβλιάρια του
δηµοσίου, που διογκώνουν τις δαπάνες υγείας στην
εξωνοσοκοµειακή περίθαλψη.
Πολλοί δεν προσέρχονται να απογραφούν ως συνταξιούχοι του
δηµοσίου, διότι κατείχαν βιβλιάρια χωρίς να είναι δικαιούχοι, αλλά
και δύο µε τρεις χιλιάδες τουλάχιστον µέχρι τώρα απ' αυτούς που
έχουν προσέλθει, δεν εδικαιούντο παροχήν υγείας από το δηµόσιο.
Θα προκύψουν λοιπόν, είναι βέβαιο, σηµαντικά στοιχεία από την
απογραφή αυτή. Στα πλαίσια των συνολικών µέτρων που
λαµβάνουµε για την περιστολή των αλόγιστων δαπανών για την
υγεία και όχι για την περικοπή παροχών, έχουν να γίνουν ακόµα
πολλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φαρµάκη.
Κύριε Φαρµάκη, θέλετε να προηγηθεί και η επόµενη ερώτησή σας,
για να φύγετε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
∆εν έχω πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα παρακαλούσα τον κ.
Γκατζή να προηγηθεί η ερώτηση της κ. Αλφιέρη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συζητείται, λοιπόν, η
τετάρτη µε αριθµό 1125/14.8.98 ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στυλιανής Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
για τη χρηµατοδότηση του Κέντρου Υγείας Σπετσών και τη
στελέχωσή του µε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό.
Η ερώτηση της κ. Αλφιέρη είναι η ακόλουθη:
"Οι Σπέτσες έχουν τέσσερις χιλιάδες µόνιµους κατοίκους. Κοντά σ'
αυτούς κάθε χρόνο προστίθενται χιλιάδες παραθεριστές και
επισκέπτες. Το νησί δεν διαθέτει κέντρο υγείας και στερείται
στοιχειώδους πρωτοβάθµιας περίθαλψης και αντιµετώπισης
εκτάκτων περιστατικών. Οι κάτοικοι και οι παραθεριστές είναι
εκτεθειµένοι σε πολλούς κινδύνους και αναγκάζονται κάθε φορά να
µεταφέρονται σε νοσοκοµεία της Αθήνας και του Πειραιά για
περίθαλψη.
Ο ∆ήµος Σπετσών, αντιµετωπίζοντας το πρόβληµα, προχώρησε µε
δικά του έξοδα στη δηµιουργία Κέντρου Υγείας, διαθέτοντας κτίριο,
εξοπλισµό και ασθενοφόρο. Παρ' όλα αυτά το Κέντρο Υγείας δεν
λειτουργεί, γιατί δεν είναι στελεχωµένο.
Επειδή η ανάπτυξη πρωτοβάθµιας περίθαλψης είναι στοιχείο που
ενισχύει την αποκέντρωση του πληθυσµού και στηρίζει τη ζωή στην
περιφέρεια και ιδιαίτερα στη νησιωτική χώρα
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Σε ποια άµεσα µέτρα θα προβεί για τη στελέχωση του Κέντρου
Υγείας Σπετσών µε ιατρικό, νοσηλευτικό και λοιπό επιστηµονικό και
βοηθητικό προσωπικό.
2. Τι µέτρα προτίθεται να πάρει, σε συνεργασία µε το δήµο, ώστε να
αντιµετωπισθούν οι ελλείψεις σε ιατρικό και άλλο εξοπλισµό.
3. Προτίθεται να χρηµατοδοτήσει και µε ποιο ποσό τη λειτουργία του
Κέντρου Υγείας Σπετσών;".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Φαρµάκης έχει το λόγο για
τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πληροφορήσω την κυρία συνάδελφο, ότι
στις Σπέτσες δεν λειτουργεί κέντρο υγείας. Λειτουργεί περιφερειακό
ιατρείο, αγροτικό ιατρείο, όπως σε πολλά νησιά και σε πολλά µικρά
χωριά ή κωµοπόλεις της χώρας, ως αποκεντρωµένη µονάδα του
Κέντρου Υγείας του Κρανιδίου του Νοσοκοµείου του Ναυπλίου.
Αυτό το περιφερειακό ιατρείο αναβαθµίστηκε µε µία απόφαση του
τέλους Απριλίου του 1998, πρόσφατα δηλαδή, σε
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πολυδύναµο περιφερειακό ιατρείο, ώστε να µπορεί να έχει αυξηµένη
σύνθεση σε ιατρικό και άλλο προσωπικό και να παρέχει
περισσότερες υπηρεσίες πρωτοβάθµιας φροντίδας από όσες
παρέχει ένα κλασικό περιφερειακό ιατρείο.
'Ετσι, µε την απόφαση της αναβάθµισής του σε πολυδύναµο
περιφερειακό ιατρείο συστάθηκαν τρεις θέσεις κλάδου γιατρών ΕΣΥ,
µία θέση επιµελητού Α' ή Β' γενικής ιατρικής ή παθολογίας, µία θέση
παιδιατρικής επιµελητού Α' ή Β', µία θέση επιµελητού Α' ή Β'
οδοντιατρικής, καθώς και µία θέση νοσηλευτικής και µία θέση ∆Ε
παρασκευαστών. Αυτές οι θέσεις έχουν συσταθεί. 'Εχει υπάρξει
έγκριση και βρίσκεται σήµερα σε προκήρυξη η θέση του επιµελητού
Α'ή Β' της γενικής ιατρικής και παθολογίας. Η διαδικασία βρίσκεται
στο συµβούλιο κρίσης. Είναι µόνο ένας ο υποψήφιος και συνεπώς
ταχύτατα θα διοριστεί και θα αναλάβει υπηρεσία στο Πολυδύναµο
Περιφερειακό Ιατρείο των Σπετσών. Επίσης, στο ΑΣΕΠ βρίσκεται η
προκήρυξη -ζητούµε να γίνει όσο πιο γρήγορα γίνεται η διαδικασία-
για τη θέση του κλάδου νοσηλευτικής, για να υπάρξει εκεί και
νοσηλεύτρια. Αυτά για το προσωπικό κατ' αρχήν και τη µονάδα του
Περιφερειακού Ιατρείου Σπετσών.
Θέλω να πω στην κυρία συνάδελφο ότι ο εξοπλισµός του ιατρείο
ανήκει στην ευθύνη του Γενικού Νοσοκοµείου Ναυπλίου και πως
απ'ό,τι διερεύνησα στις υπηρεσίες δεν εκκρεµεί αίτηµα από το
νοσοκοµείο για εξοπλισµό του περιφερειακού ιατρείου. Αυτό
σηµαίνει ότι το νοσοκοµείο ή έχει ήδη εξοπλίσει το πολυδύναµο
περιφερειακό ιατρείο ή αναµένει το διορισµό του προσωπικού που
θα χρησιµοποιήσει τον εξοπλισµό και µε δικά του µέσα θα τον
εξασφαλίσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φαρµάκη.
Η κ. Στέλλα Αλφιέρη έχει το λόγο για δύο λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από τα καλά νέα. Είναι ευχάριστο να ξεκινάω µε
ευχάριστα νέα, γιατί πραγµατικά το νησί δεν διαθέτει κέντρο υγείας.
'Οµως έχει πέντε χιλιάδες κατοίκους και ήταν ανάγκη να γίνει αυτό
που είπατε.
Θέλω να προσθέσω µόνο ότι πρέπει οι θέσεις να προκηρυχθούν και
ν'αρχίσει να λειτουργεί το κέντρο υγείας. Υπάρχει και ένα θέµα, που
οι κάτοικοι θα το απαιτήσουν: Υπάρχουν πολλά παιδιά στο νησί και
θα χρειαστεί και παιδίατρος, αφού υπάρχουν παιδικές αρρώστειες
και ατυχήµατα. Αυτό θα µπορούσε ίσως να αντιµετωπιστεί και µε
επισκέψεις γιατρών από το Κρανίδι, γιατί υπάρχει µία δυσκολία.
Πιστεύω στον επόµενο χρόνο να γίνουν και οι προσλήψεις που µας
ανακοινώσατε, για να λειτουργήσει κέντρο υγείας.
'Οσον αφορά τη χρηµατοδότηση, δεν εννοούσα τη χρηµατοδότηση
σε µηχανήµατα, αλλά για την υποτυπώδη λειτουργία κάποιων
υπηρεσιών για αναλώσιµα υλικά. Θα περιµένουµε τα καλά νέα, πώς
θα λειτουργήσει. Πιστεύω όλα να πάνε καλά και αν υπάρξει κάποιο
πρόβληµα, εδώ θα είµαστε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω µόνο για την πληρότητα της
απάντησης, ότι δεν είναι δυνατόν να χρηµατοδοτηθεί απευθείας το
περιφερειακό ιατρείο, γιατί δεν έχει δικό του προϋπολογισµό. Γι'αυτό
µίλησα για στήριξη από το Νοσοκοµείο του Ναυπλίου στο οποίο
υπάγεται.
Συνεπώς, τα αναλώσιµα υλικά στα οποία αναφέρεται η συνάδελφος
και τα οποία είναι απαραίτητα για τη λειτουργία του ιατρείου, πρέπει
να προωθηθούν από το νοσοκοµείο και η σχετική δαπάνη θα
βαρύνει αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα συζητηθεί τώρα η
τρίτη µε αριθµό 61/7.10.98 αναφορά του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Γκατζή προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη
µέτρων για την επίλυση των προβληµάτων στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση στο Νοµό Μαγνησίας.

Η αναφορά που κατέθεσε ο κ. Γκατζής σε περίληψη έχει ως εξής:
"Υπόµνηµα, του Συλλόγου ∆ασκάλων και Νηπιαγωγών Νοµού
Μαγνησίας για τα σηµαντικά προβλήµατα, µε τα οποία ξεκίνησε η
σχολική χρονιά 1998-1999, όσον αφορά στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση στο νοµό, όπως: Οι ελλείψεις εκπαιδευτικών, τα κλειστά
νηπιαγωγεία, το ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί οι αποσπάσεις των
εκπαιδευτικών, η καθυστέρηση στην έγκριση των πιστώσεων για
πρόσληψη αναπληρωτών, οι ελλείψεις εκπαιδευτικών ειδικοτήτων.
Για το ∆.Σ. του Συλλόγου ∆ασκάλων και Νηπιαγωγών Νοµού
Μαγνησίας:
Ο Πρόεδρος Απόστολος Μούσιος, Ο Γενικός Γραµµατέας Φάνης
Τριανταφύλλου".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, στο Νοµό Μαγνησίας, σύµφωνα
µε τα δεδοµένα της διεύθυνσης πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, δεν
έγιναν διορισµοί στους κλάδους των δασκάλων και νηπιαγωγών,
όπως και στους καθηγητές φυσικής αγωγής της πρωτοβάθµιας, γιατί
όλα τα οργανικά τους κενά είχαν καλυφθεί µε τη διαδικασία των
µεταθέσεων. 'Εγιναν δύο διορισµοί εκπαιδευτικών του κλάδου της
αγγλικής γλώσσας.
Επίσης προτάθηκαν από το κεντρικό υπηρεσιακό συµβούλιο
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και έγιναν ογδόντα δύο αποσπάσεις
δασκάλων προς το Νοµό Μαγνησίας, για την κάλυψη και οµαλή
λειτουργία όλων των δηµοτικών σχολείων του νοµού. Στη συνέχεια
και µέχρι τις 21.10.98 χορηγήθηκαν στο Νοµό Μαγνησίας δέκα
πιστώσεις δασκάλων, που καλύφθηκαν από αναπληρωτές, δέκα
πιστώσεις αναπληρωτών νηπιαγωγών, τέσσερις πιστώσεις
δασκάλων για τη λειτουργία ολοήµερων δηµοτικών, τέσσερις
πιστώσεις αναπληρωτών νηπιαγωγών για ολοήµερα νηπιαγωγεία
και δύο πιστώσεις δασκάλων για τάξεις υποδοχής.
Μπορώ τώρα να διαβάσω την τελική διαµόρφωση του εκπαιδευτικού
και µαθητικού δυναµικού στο Νοµό Μαγνησίας στην πρωτοβάθµια
εκπαίδευση. Υπηρετούν αυτήν τη στιγµή µόνιµοι και αναπληρωτές
χίλιοι είκοσι τέσσερις δάσκαλοι και νηπιαγωγοί σε επτακόσια δέκα
επτά τµήµατα, για δώδεκα χιλιάδες διακόσιους επτά µαθητές. Η
αναλογία δασκάλου-νηπιαγωγού προς µαθητές είναι 11,9. Ο
αριθµός µαθητών κατά τµήµα σε µέσο όρο είναι 17,25 µαθητές ανά
τµήµα. Νοµίζουµε ότι σήµερα στο Νοµό Μαγνησίας δεν υπάρχει
κανένα απολύτως πρόβληµα.
Φυσικά, λειτουργικά κενά µπορούν να προκύψουν σε όλην τη
διάρκεια του σχολικού έτους λόγω κυήσεων, αναρρωτικών αδειών,
εκπαιδευτικών αδειών. Η πολιτεία είναι υποχρεωµένη, εάν οι ώρες οι
οποίες πρέπει να καλυφθούν είναι άνω των δώδεκα, να στέλνει
πιστώσεις αναπληρωτών. Αν οι ώρες είναι κάτω των δώδεκα, τότε
αυτά τα λειτουργικά κενά καλύπτονται µε πιστώσεις ωροµισθίων,
που διατίθενται από την οικεία νοµαρχία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γκατζής έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το έγγραφο το οποίο
καταθέσαµε, είναι του Συλλόγου ∆ασκάλων και Νηπιαγωγών του
νοµού µας. Αναφέρει συγκεκριµένα ποια είναι η κατάσταση. 'Οπως
την παρουσιάζουν σχεδόν τα µισά χωριά του νοµού µας, έχουν
ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό, σε δασκάλους και καθηγητές.
Αυτό ισχύει ιδιαίτερα για τα χωριά των Βορείων Σποράδων.
Τα µαθήµατα σ' αυτές τις περιπτώσεις δεν γίνονται κανονικά, µε
βάση προγραµµατισµό διδακτέας ύλης, αλλά γίνονται µε πρόγραµµα
ηµέρας, λόγω έλλειψης εκπαιδευτικών. ∆εν ξέρω αν αυτά που είπατε
έγιναν µέσα στο χρονικό διάστηµα, που πέρασε από την κατάθεση
της αναφοράς. Θα το κοιτάξουµε και θα δούµε αν είναι έτσι τα
πράγµατα.
Μη λέτε όµως, µη κάνετε συσχετισµούς για να µας πείτε ότι σήµερα
στις δώδεκα χιλιάδες διακόσια παιδιά είναι τόσοι οι εκπαιδευτικοί, η
αναλογία είναι έτσι ή αλλιώς. Είναι διαφορετικά τα πράγµατα στα
χωριά ιδιαίτερα στα ορεινά χωριά, ιδιαίτερα στα νησιά και δεν µπορεί
να βγάλετε ένα µέσο όρο.
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Εκείνο που µένει είναι ότι η εικόνα, κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον για
το Νοµό Μαγνησίας, του παράδεισου που πριν από ένα χρόνο είχε
εξαγγείλει η Κυβέρνηση, έχει παραµορφωθεί ουσιαστικά από την
πραγµατική κατάσταση που υπάρχει στα σχολειά µας. Είναι έτσι
όπως σας είπα ότι τα µισά δεν έχουν διδακτικό προσωπικό και το
πρόγραµµα γίνεται κάθε µέρα. Το ίδιο γίνεται και στη δευτεροβάθµια
εκπαίδευση, έχουµε κινητοποιήσεις. Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε,
ολόκληρη η µαθητική κοινότητα της χώρας βρίσκεται σε
κινητοποιήσεις για παρόµοια προβλήµατα, πέρα φυσικά από το
γενικότερο στόχο που έχουν για την ανατροπή του ν. 2525 και µε
ένα σύγχρονο εκπαιδευτικό σύστηµα.
Θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, στα θέµατα αυτά που έχουµε την άποψη
ότι µε το σύστηµα ακριβώς όπως προχωρείτε, διώχνετε τα παιδιά,
τον κόσµο, τους γονείς κλπ. να στραφούν προς την ιδιωτικοποίηση
της εκπαίδευσης και της συµπλήρωσης των µαθηµάτων τους,
τουλάχιστον σ' αυτήν τη φάση δεν θα πρέπει να θίξετε την
πρωτοβάθµια εκπαίδευση, γιατί είναι πάρα πολύ αδύνατο να γίνουν
και να υλοποιηθούν οι στόχοι αυτοί στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση
από το γεγονός, ότι θα είναι πραγµατικά έγκληµα να τρέχουν τα
παιδάκια σε ιδιωτικά σχολεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆εν είχα σκοπό κύριε Πρόεδρε, να επεκτείνω και
εγώ την απάντησή µου αλλά µε αναγκάζει ο αγαπητός συνάδελφος
να του πω κατά τι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση επιδείνωσε την
προηγούµενη κατάσταση. Για το ότι έκανε παραπάνω τέσσερις
χιλιάδες διορισµούς νηπιαγωγών και δασκάλων και ενώ
χρειαζόντουσαν χίλιοι εκατό έγιναν πέντε χιλιάδες τετρακόσιοι; Αυτό
είναι µεταβολή επί το δυσµενέστερο, δηλαδή, της σχέσης µαθητών
και δασκάλων;
Υπάρχει µια αδήριτη πραγµατικότητα την οποία αρνείστε να
παραδεχθείτε και είναι η πραγµατικότητα αριθµών και µεγεθών κατά
είκοσι πέντε χιλιάδες (25.000) φέτος είναι µειωµένος ο µαθητικός
πληθυσµός στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση και κατά τέσσερις
χιλιάδες αυξάνονται οι διορισµοί. Αυτό δεν σας δηµιουργεί καµία
απορία; Εγώ σας την απαντώ και σας την λύνω αµέσως, λέγοντας
ότι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, προκάλεσε αυτήν την αύξηση των
διορισµών, διότι εισήγαγε νέα προγράµµατα: Το ολοήµερο
νηπιαγωγείο, το ολοήµερο δηµοτικό. Γιατί όµως; Για να µην πάµε
στην ιδιωτική εκπαίδευση.
Τον κίνδυνο που εσείς επικαλείστε ήδη εµείς αρχίσαµε να τον
αντιµετωπίζουµε. Αν δεν το αντιλαµβάνεστε δεν φταίµε εµείς. Αλλά
εγώ σας διαβάζω και πάλι για να σας το θυµίσω. ∆ιαθέσαµε
πιστώσεις για τέσσερα ολοήµερα δηµοτικά. ∆ιαθέσαµε πιστώσεις για
τέσσερα ολοήµερα νηπιαγωγεία. Από τα τριακόσια πενήντα που
γίνονται σε όλην τη χώρα, τα τέσσερα είναι στο Νοµό Μαγνησίας.
Από τα χίλια δηµοτικά που γίνονται σε όλην τη χώρα, τα τέσσερα
είναι στο Νοµό Μαγνησίας. Εποµένως δεν µπορεί να µη θέλετε να
µάθετε ποια είναι η αληθινή κατάσταση. Η σχέση του δασκάλου και
του νηπιαγωγού προς τους µαθητές είναι το νούµερο ένα προς
έντεκα. Το κανονικό νούµερο θα ήταν ένα προς είκοσι πέντε. Αλλά
επειδή αναγνωρίζουµε τις ειδικές συνθήκες που υπάρχουν και σε
κάποια σχολεία του Νοµού Μαγνησίας, γι' αυτό ακριβώς δεχόµαστε
και αυτήν τη σχέση. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Yπουργέ.
Αναφορές και ερωτήσεις δευτέρου κύκλου.
Η µε αριθµό 690/29.7.98 ερώτηση του Βουλευτού της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις προθέσεις της
Κυβέρνησης για ίδρυση νέων τµηµάτων του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας, στην Καρδίτσα.
Η ερώτηση του κ. Σιούφα είναι η ακόλουθη:
"Πρόσφατα η ∆ιοικούσα Επιτροπή του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας,
προήλθε σε απόφαση για την ίδρυση δεκατριών νέων τµηµάτων εκ
των οποίων τα έντεκα θα λειτουργήσουν στο Βόλο και τα δύο στη
Λάρισα.

Η απόφαση αυτή έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε την επιβαλλόµενη
ισοµερή εγκατάσταση τµηµάτων και στη δυτική Θεσσαλία, την
Καρδίτσα και τα Τρίκαλα, εγκαταλείποντας χωρίς περαιτέρω
ανάπτυξη τις δυο πανεπιστηµιακές σχολές που λειτουργούν εκεί, την
Κτηνιατρική Σχολή και τα ΤΕΦΑΑ.
Η πολιτική αυτή δεν πρέπει να έχει την συνέχειά της από το
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας, που οφείλει να προνοεί µε
συνολικότερο σκεπτικό για όλους τους νοµούς που καλύπτει το
Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας.
Ο Νοµός Καρδίτσας έχει προτείνει τη δηµιουργία δύο νέων
τµηµάτων που θα αναπτυχθούν κοντά στην Κτηνιατρική, το Τµήµα
∆ασολογίας και το Τµήµα Γεωργικής Οικονοµίας, που συνδυάζονται
άριστα µε τις τοπικές οικονοµικές δραστηριότητες καθώς και την
ύπαρξη ΤΕΙ ∆ασοπονίας, το υπό δηµιουργία Κέντρο Ποιοτικού
Ελέγχου Βάµβακος, τον ανεκτίµητο δασικό πλούτο, την απασχόληση
του πληθυσµού µε τον αγροτικό τοµέα.
Κατόπιν αυτών καλείσθε να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία
για τους σχεδιασµούς του Υπουργείου, σχετικά µε τη δηµιουργία
νέων τµηµάτων στο Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας, αν δεν εγκρίνετε µία
τέτοια µεροληπτική απόφαση της ∆ιοικούσας Επιτροπής και αν θα
ζητήσετε επανεξέταση των προτάσεων, ώστε να αναπτυχθούν στο
Νοµό Καρδίτσας τα δύο τµήµατα ∆ασολογίας και Γεωργικής
Οικονοµίας.
Η πολιτεία οφείλει στην Καρδίτσα και µε καθυστέρηση να
αποκαταστήσει τη µεγάλη ζηµιά που επέφερε πνευµατικά και
οικονοµικά το 1987 µε την κατάργηση της Σχολής Νηπιαγωγών που
λειτουργούσε επιτυχώς περισσότερα από είκοσι χρόνια µε χίλιους
σπουδαστές, την οποία και µετέφερε ως παιδαγωγικό τµήµα στο
Βόλο.
Οι Καρδιτσιώτες θα επιµείνουµε και µε κάθε τρόπο θα σταθούµε
απέναντι και έµπρακτα σε κάθε περαιτέρω παραγκωνισµό του
νοµού".
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά να πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο
Παιδείας µε µία εγκύκλιό του µε αριθµό πρωτοκόλλου ΚΑ
2148/1.7.98 γνωστοποίησε στους πρυτάνεις των πανεπιστηµίων και
στους προέδρους των ΤΕΙ, ότι προωθεί στο πλαίσιο του τρίτου
υποπρογράµµατος του ΕΠΕΑΕΚ, του Επιχειρησιακού
Προγράµµατος για την Αρχική Εκπαίδευση και την Κατάρτιση, µία
νέα ενέργεια µε τίτλο: "∆ιεύρυνση της Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης". Η
ενέργεια αυτή αποσκοπεί βασικά στη δηµιουργία, ίδρυση και
λειτουργία εβδοµήντα περίπου νέων τµηµάτων ως το ακαδηµαϊκό
έτος 2000-2001, προκειµένου να επιτευχθεί ο στόχος µετά την
κατάργηση των γενικών εξετάσεων και την ανοιχτή πρόσβαση προς
την τριτοβάθµια εκπαίδευση, για όλους τους απόφοιτους και τους
κατόχους απολυτηρίου Ενιαίου Λυκείου.
Καλούνται εποµένως όλα τα τριτοβάθµια ιδρύµατα της χώρας, τα
ΑΕΙ και ΤΕΙ, να δηλώσουν τη βούλησή τους και να υποβάλουν
σχετικές προτάσεις, οι οποίες θα αξιολογηθούν από µία επιτροπή.
Θα ήθελα ενηµερωτικά να αναφέρω επίσης στην Ολοµέλεια, ότι η
έναρξη λειτουργίας αυτών των τµηµάτων πραγµατοποιείται σταδιακά
σε τρεις φάσεις:
Η πρώτη φάση περιλαµβάνει την έναρξη της λειτουργίας δώδεκα
τµηµάτων κατά το τρέχον σχολικό έτος, η δεύτερη φάση τριάντα
πέντε τµηµάτων και η τρίτη φάση είκοσι πέντε περίπου τµηµάτων για
να ολοκληρωθεί ο αριθµός των εβδοµήντα τµηµάτων µέχρι το 2000.
Στα εξήντα περίπου νέα τµήµατα µπορούν να συµπεριλαµβάνονται
και ήδη ιδρυµένα αλλά µη λειτουργούντα τµήµατα, τα οποία, όµως,
µε προτάσεις των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων και των ΤΕΙ
µπορούν να τεθούν σε λειτουργία στα πλαίσια αυτού του
προγράµµατος.
Θα ήθελα τώρα να τονίσω, ότι όλοι εδώ γνωρίζουµε και το αυτόνοµο
και  το  αυτοδιοίκητο  των  πανεπιστηµιακών  ιδρυµάτων  και  των
ΤΕΙ. Και αυτά έχουν την πρωτοβουλία των κινήσεων,



968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ

αυτά θα υποβάλουν τις σχετικές προτάσεις από άποψη
εκπαιδευτικής και άλλης σκοπιµότητας, αλλά και αυτά έχουν την
ευθύνη της χωροταξικής κατανοµής για την ίδρυση και λειτουργία
των τµηµάτων τα οποία καλούνται να προτείνουν.
Εµείς πιστεύουµε, ευελπιστούµε, ότι το Πανεπιστήµιο της Θεσσαλίας
θα προτείνει και θα υποβάλει τέτοια προγράµµατα για αξιολόγηση
και επίσης κάνουµε την ευχή -αλλά αυτό είναι και θέµα και των
τοπικών κοινωνιών, αλλά και των τοπικών παραγόντων που θα
έλθουν σε κάποια επικοινωνία και συνεργασία µε το Πανεπιστήµιο
Θεσσαλίας και τα ΤΕΙ που υπάρχουν εκεί- προκειµένου να
προωθηθεί και µία χωροταξική κατανοµή των νέων τµηµάτων που
θα ικανοποιήσει και τις οικονοµικές και τις εκπαιδευτικές ανάγκες του
τόπου.
Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, φέρνω ξανά το θέµα στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, γιατί σε προηγούµενη ερώτησή µου στις
26.1.1998 την υπ' αριθµόν 4124, η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων δεν καταδέχτηκε να απαντήσει.
Αλλά εάν κρίνω από τους προσδιορισµούς που έκανε ο κύριος
Υπουργός πριν από λίγο, πρέπει να σκεφθώ ότι το Υπουργείο
Παιδείας λειτουργεί ως Πόντιος Πιλάτος. Νίπτει τας χείρας του και
µεταφέρει την ανάπτυξη των περιφερειακών πανεπιστηµίων στα ίδια
τα πανεπιστήµια. ∆ηλαδή, µας λέτε, κύριε Υπουργέ, κοιτάξτε να δείτε
εµείς σαν Υπουργείο, σαν Κυβέρνηση, σαν πολιτεία, δεν µπορούµε
να κάνουµε τίποτα, ασκήστε πίεση στο πανεπιστήµιο για να κάνει τη
σωστή κατανοµή των νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων.
Ειλικρινά, αυτή είναι τριτοκοσµική αντίληψη για την ανωτάτη παιδεία.
Γι' αυτό τα πράγµατα είναι εδώ που είναι.
Το δεύτερο και το σηµαντικό είναι ότι το Νοµό Καρδίτσας που τον
έπληξε η πολιτική των Κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ µε το να του
στερήσει τους χίλιους σπουδαστές σε σχολή που λειτουργούσε επί
είκοσι χρόνια και µε επιτυχία, σήµερα βλέπουµε ότι ουσιαστικά
αδιαφορεί.
Το ζήτηµα είναι ένα, κύριε Πρόεδρε: Αναπτύσσονται καινούρια
πανεπιστήµια, καινούριες σχολές. Το Πανεπιστήµιο Θεσσαλίας που
όλοι το αγκαλιάσαµε µετά το 1981 για να αναπτυχθεί ισοµερώς, δεν
µπορεί να λειτουργεί και να µετατρέπεται ουσιαστικά σε
πανεπιστήµιο Βόλου. Εκεί που υπάρχουν περιφερειακές σχολές,
αυτές να έχουν εγκαταλειφθεί και δηµιουργούνται δίπλα στις
υπάρχουσες καινούριες.
Και αναφέροµαι συγκεκριµένα στο Νοµό Καρδίτσας όπου υπάρχει
συγκεκριµένη πρόταση να δηµιουργηθούν δύο ακόµη σχολές,
δηλαδή, η Σχολή Γεωργικής Οικονοµίας και το Τµήµα ∆ασολογίας σε
ένα νοµό κατ' εξοχήν γεωργικό, σε ένα νοµό όπου υπάρχουν όλες οι
υποδοµές για την ανάπτυξή τους. Εν τούτοις όµως, παρά το γεγονός
ότι είναι αίτηµα όλων των φορέων και των πολιτικών του νοµού, η
απάντηση την οποία δίνει ο αξιότιµος κύριος Υπουργός είναι ότι

κοιτάξτε να δείτε εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτε, σκοτωθείτε,
κάντε διεκδικητικούς αγώνες µε τη διοίκηση του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας µήπως πάρετε κάτι ως ελεηµοσύνη.
Ε, όχι, κύριε Υπουργέ! Εµείς δεν πρόκειται να το κάνουµε αυτό.Εµείς
έχουµε την Κυβέρνηση στην οποία θέτουµε τα αιτήµατα, εκείνη να
αναλάβει τις ευθύνες της και να δώσει την πρέπουσα λύση στην
ορθολογική κατανοµή, λειτουργία και ανάπτυξη του Πανεπιστηµίου
Θεσσαλίας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι περιττεύει να πω ότι το
Υπουργείο Παιδείας κάθε άλλο παρά δεν σέβεται τον αγαπητό
συνάδελφο, όπως και όλους τους συναδέλφους όταν υποβάλλουν
ερωτήσεις. Αλλά ενίοτε συµβαίνει να υπάρχουν και καθυστερηµένες
απαντήσεις.
Την ερώτησή σας, αγαπητέ σνάδελφε, την είχατε υποβάλει στις
29.7.98 και η απάντηση µε καθυστέρηση δόθηκε στις 10.8.98.
Εποµένως, µη νοµίζετε ότι το Υπουργείο Παιδείας αδιαφόρησε
τελείως και δεν απάντησε. Απάντησε µε καθυστέρηση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αναφέροµαι σε προηγούµενη ερώτηση,
του Ιανουαρίου, που δεν απαντήσατε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Εγώ έχω αυτήν την ερώτηση µπροστά µου, κύριε
συνάδελφε, και ακριβώς αυτό το πράγµα αιτιολογώ.
∆εύτερον, δεν είναι καθόλου τριτοκοσµική η συµπεριφορά του
Υπουργείου Παιδείας, όσον αφορά το νόµο που διέπει τη λειτουργία
των ιδρυµάτων της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι το Υπουργείο Παιδείας θα µπορούσε να λάβει από µόνο του µια
απόφαση να ιδρύσει ένα νέο πανεπιστήµιο κάπου σε µια περιοχή,
αλλά από τη στιγµή κατά την οποία ιδρύονται για να λειτουργήσουν
τµήµατα µέσα σε υφιστάµενα εν λειτουργία πανεπιστήµια,
αντιλαµβάνεσθε ότι είµαστε υποχρεωµένοι να σεβαστούµε το νόµο
και να δεχθούµε όλοι ότι την πρωτοβουλία των προτάσεων την
έχουν τα ιδρύµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης.
Από εκεί και πέρα, νοµίζω όµως ότι ένα πανεπιστήµιο Θεσσαλίας
δεν µπορεί να λειτουργεί επιλεκτικά υπέρ ενός νοµού και να αδικεί
κάποιους άλλους. Και εξάλλου η πρόταση αυτών των
προγραµµάτων θα έχει σχέση και µε τις οικονοµικές δυνατότητες και
προοπτικές των νοµών. 'Αρα δεν χρειάζεται να έρθετε σε σύγκρουση
αλλά σε συνεννόηση και συνεργασία, όπως είπα, µε τους
παράγοντες του πανεπιστηµίου, προκειµένου να γίνουν προτάσεις
που θα οδηγήσουν και σε µία ορθολογική και αναγκαία κατανοµή
αυτών των προγραµµάτων. Το Υπουργείο Παιδείας ευχαρίστως θα
έβλεπε µια τέτοιου είδους ορθολογική χωροταξική κατανοµή αυτών
των τµηµάτων.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ολοκληρώθηκε η
συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων, που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Οικονοµικών
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν για την
αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους
εισοδήµατος και περιουσίας".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Οικονοµικών: "Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν για
την αποφυγή της διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους
εισοδήµατος και περιουσίας" έγινε δεκτό οµοφώνως σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:
"Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν για την αποφυγή της
διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος
και περιουσίας

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Σύµβαση µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν για την αποφυγή της διπλής
φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και περιουσίας,
που υπεγράφη στην Αθήνα την 1η Απριλίου 1997, το κείµενο της
οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως
εξής:

ΣΥΜBΑΣΗ
ΜΕΤΑΞΥ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΚΑΙ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΟΥ ΟΥΖΜΠΕΚΙΣΤΑΝ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΟΦΥΓΗ ΤΗΣ ∆ΙΠΛΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ

ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΟΥΣ ΦΟΡΟΥΣ
ΕΙΣΟ∆ΗΜΑΤΟΣ ΚΑΙ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ

Η Κυβέρνηση της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και

Η Κυβέρνηση της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν,
ΕΠΙΘΥΜΩΝΤΑΣ να συνάψουν Σύµβαση για την αποφυγή της
διπλής φορολογίας αναφορικά µε τους φόρους εισοδήµατος και
περιουσίας,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΑΚΟΛΟΥΘΑ:

'Αρθρο 1
ΠΡΟΣΩΠΑ ΕΠΙ ΤΩΝ ΟΠΟΙΩΝ ΕΦΑΡΜΟΖΕΤΑΙ Η ΣΥΜΒΑΣΗ

Η παρούσα Σύµβαση εφαρµόζεται επί προσώπων που είναι κάτοικοι
του ενός ή και των δύο Συµβαλλόµενων Κρατών.

'Αρθρο 2
ΚΑΛΥΠΤΟΜΕΝΟΙ ΦΟΡΟΙ

1. Η παρούσα Σύµβαση εφαρµόζεται στους φόρους εισοδήµατος και
περιουσίας που επιβάλλονται για λογαριασµό ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους ή των τοπικών αρχών, ανεξάρτητα από τον τρόπο που
επιβάλλονται.
2. Φόροι εισοδήµατος και περιουσίας θεωρούνται όλοι οι φόροι που
επιβάλλονται στο συνολικό εισόδηµα, στη συνολική περιουσία ή σε
στοιχεία του εισοδήµατος ή της περιουσίας, συµπεριλαµβανοµένων
των φόρων που επιβάλλονται στην ωφέλεια που προκύπτει από την
εκποίηση κινητής ή ακίνητης περιουσίας, καθώς και των φόρων επί
της υπεραξίας που προκύπτει από την ανατίµηση της περιουσίας.

3. Oι υφιστάµενοι φόροι στους οποίους εφαρµόζεται η παρούσα
Σύµβαση ειδικότερα είναι:
α) 'Οσον αφορά την Ελληνική ∆ηµοκρατία:
i) ο φόρος εισοδήµατος και περιουσίας των φυσικών προσώπων,
ii) ο φόρος εισοδήµατος και περιουσίας των νοµικών προσώπων,
(εφεξής αναφερόµενος ως "Ελληνικός φόρος"),
β) 'Οσον αφορά τη ∆ηµοκρατία του Ουζµπεκιστάν:
i) ο φόρος εισοδήµατος των επιχειρήσεων, συνεταιρισµών και
οργανισµών,
ii) ο φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων,
iii) o φόρος περιουσίας,
(εφεξής αναφερόµενος ως "Ουζµπεκικός φόρος").
4. Η Σύµβαση εφαρµόζεται επίσης σε οποιουσδήποτε ταυτόσηµους
ή ουσιωδώς παρόµοιους φόρους που επιβάλλονται µετά την
ηµεροµηνία υπογραφής της Σύµβασης, επιπλέον ή σε
αντικατάσταση των υφιστάµενων φόρων. Οι αρµόδιες αρχές των
Συµβαλλόµενων Κρατών θα γνωστοποιούν η µια στην άλλη
οποιεσδήποτε ουσιαστικές αλλαγές έχουν επέλθει στις αντίστοιχες
φορολογικές νοµοθεσίες τους.

'Αρθρο 3
ΓΕΝΙΚΟΙ ΟΡΙΣΜΟΙ

1. Για τους σκοπούς αυτής της Σύµβασης, εκτός αν το κείµενο
απαιτεί διαφορετικά:
α) οι όροι "ένα Συµβαλλόµενο Κράτος" και το "άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος" υποδηλώνουν την Ελληνική ∆ηµοκρατία ή τη ∆ηµοκρατία
του Ουζµπεκιστάν, όπως το κείµενο απαιτεί,
β) ο όρος "Ελληνική ∆ηµοκρατία" περιλαµβάνει τα εδάφη της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και το τµήµα της θάλασσας, της
υφαλοκρηπίδας και του υπεδάφους της κάτω από τη Μεσόγειο
θάλασσα, επί των οποίων η Ελληνική ∆ηµοκρατία έχει κυριαρχικά
δικαιώµατα, σύµφωνα µε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, προς το σκοπό
εξερεύνησης, εξόρυξης ή εκµετάλλευσης των φυσικών πόρων αυτών
των περιοχών,
γ) ο όρος "Ουζµπεκιστάν" σηµαίνει τη ∆ηµοκρατία του Ουζµπεκιστάν
και, χρησιµοποιούµενος µε τη γεωγραφική έννοια, περιλαµβάνει τα
εδάφη, τα χωρικά ύδατα και τον εναέριο χώρο, όπου η ∆ηµοκρατία
του Ουζµπεκιστάν έχει κυριαρχικά δικαιώµατα και δικαιοδοσία,
συµπεριλαµβανοµένης της χρήσης του υπεδάφους και των φυσικών
πόρων, σύµφωνα µε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο και τους νόµους της
∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν,
δ) ο όρος "πρόσωπο" περιλαµβάνει ένα φυσικό πρόσωπο, µια
εταιρεία και οποιαδήποτε άλλη ένωση προσώπων,
ε) ο όρος "εταιρεία" σηµαίνει οποιαδήποτε εταιρική µορφή
κεφαλαιουχικού χαρακτήρα ή οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο, το
οποίο έχει την ίδια φορολογική µεταχείριση µε µια εταιρεία
κεφαλαιουχικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του καθενός
Συµβαλλόµενου Κράτους,
ζ) οι όροι "επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους" και
"επιχείρηση του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους" υποδηλώνουν
αντίστοιχα µια επιχείρηση που ασκείται από κάτοικο του ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους και µια επιχείρηση που ασκείται από
κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους,
η) ο όρος "υπήκοος" υποδηλώνει:
(α) οποιοδήποτε φυσικό πρόσωπο που έχει την υπηκοότητα ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους,
(β) οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο, προσωπική εταιρεία ή ένωση,
που αποκτά το νοµικό καθεστώς του από τους νόµους που ισχύουν
σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος,
θ) ο όρος "διεθνείς µεταφορές" υποδηλώνει οποιαδήποτε µεταφορά
µε πλοίο ή αεροσκάφος, εκτός αν το πλοίο ή το αεροσκάφος εκτελεί
δροµολόγια ή πλόες αποκλειστικά µεταξύ τοποθεσιών µέσα σε ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος,,
ι) ο όρος "αρµόδια αρχή" υποδηλώνει:
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i) στην Ελληνική ∆ηµοκρατία, τον Υπουργό Οικονοµικών ή τον
εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπό του,
ii) στη ∆ηµοκρατία του Ουζµπεκιστάν, την Κρατική Φορολογική
Επιτροπή της ∆ηµοκρατίας του Ουζµπεκιστάν.
2. 'Οσον αφορά την εφαρµογή της Σύµβασης από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος, οποιοσδήποτε όρος ο οποίος δεν
προσδιορίζεται σε αυτή θα έχει, εκτός αν το κείµενο απαιτεί
διαφορετικά, την έννοια που έχει κατά τη στιγµή της εφαρµογής,
σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του Κράτους, όσον αφορά τους
φόρους στους οποίους εφαρµόζεται η Σύµβαση, οποιασδήποτε
έννοιας, σύµφωνα µε τους εφαρµοζόµενους φορολογικούς νόµους
αυτού του Κράτους, υπερισχύουσας εκείνης της έννοιας που δίδεται
σε αυτόν τον όρο σύµφωνα µε άλλους νόµους του Κράτους αυτού.

'Αρθρο 4
ΚΑΤΟΙΚΟΣ

1. Για τους σκοπούς αυτής της Σύµβασης, ο όρος "κάτοικος τους
ενός Συµβαλλόµενου Κράτους" υποδηλώνει οποιοδήποτε πρόσωπο
το οποίο, σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του Κράτους, υπόκειται σε
φορολογία σε αυτό λόγω της κατοικίας του, τόπου διαµονής του,
τόπου διοίκησης των δραστηριοτήτων του ή άλλου κριτηρίου
παρόµοιας φύσης και περιλαµβάνει επίσης αυτό το Κράτος ή
οποιαδήποτε τοπική αρχή του. Αυτός ο όρος όµως δεν περιλαµβάνει
οποιοδήποτε πρόσωπο που υπόκειται σε φορολογία στο Κράτος
αυτό όσον αφορά εισόδηµα από πηγές αυτού του Κράτους ή
περιουσία που βρίσκεται σε αυτό το Κράτος.
2. Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1, ένα φυσικό
πρόσωπο είναι κάτοικος και των δύο Συµβαλλόµενων Κρατών, τότε
η ιδιότητά του καθορίζεται ως εξής:
α) θεωρείται ότι είναι κάτοικος µόνο του Κράτους στο οποίο έχει
µόνιµη οικογενειακή εστία<M^. αν έχει µόνιµη οικογενειακή εστία και
στα δύο κράτη, θεωρείται ότι είναι κάτοικος του Κράτους µε το οποίο
διατηρεί στενότερους προσωπικούς και οικονοµικούς δεσµούς
(κέντρο ζωτικών συµφερόντων),
β) αν το Κράτος στο οποίο έχει το κέντρο των ζωτικών συµφερόντων
του δεν µπορεί να προσδιορισθεί ή αν δεν έχει µόνιµη οικογενειακή
εστία σε κανένα από τα δύο κράτη, θεωρείται κάτοικος µόνο του
Κράτους στο οποίο έχει τη συνήθη διαµονή του,
γ) αν έχει συνήθη διαµονή και στα δύο κράτη ή σε κανένα από αυτά,
θεωρείται κάτοικος του Κράτους του οποίου είναι υπήκοος,
δ) αν είναι υπήκοος και των δύο κρατών ή κανενός από τα δύο, οι
αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών διευθετούν το ζήτηµα
µε αµοιβαία συµφωνία.
3. Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 1, ένα πρόσωπο
εκτός από φυσικό πρόσωπο είναι κάτοικος και των δύο
Συµβαλλόµενων Κρατών, τότε το πρόσωπο αυτό θεωρείται κάτοικος
του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο βρίσκεται η έδρα της
πραγµατικής διοίκησής του.

'Aρθρο 5
ΜΟΝΙΜΗ ΕΓΚΑΤΑΣΤΑΣΗ

1. Για τους σκοπούς αυτής της Σύµβασης, ο όρος "µόνιµη
εγκατάσταση" υποδηλώνει έναν καθορισµένο τόπο επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, µέσω του οποίου
οι εργασίες µιας επιχείρησης διεξάγονται εν όλω ή εν µέρει.
2. Ο όρος "µόνιµη εγκατάσταση" περιλαµβάνει ειδικότερα:
α) έδρα διοίκησης,
β) υποκατάστηµα,
γ) γραφείο,
δ) εργοστάσιο,
ε) εργαστήριο και
ζ) ορυχείο, πηγή πετρελαίου ή αερίου, λατοµείο ή οποιονδήποτε
άλλο τόπο εξόρυξης φυσικών πόρων.

3. α) ένα εργοτάξιο ή ένα έργο κατασκευής ή εγκατάστασης συνιστά
µόνιµη εγκατάσταση µόνον εφόσον έχει διάρκεια πάνω από 12
µήνες,
β) η παροχή υπηρεσιών, περιλαµβανοµένων των υπηρεσιών
συµβούλου, από µία επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
µέσω υπαλλήλων της ή άλλου προσωπικού χρησιµοποιούµενου
από την επιχείρηση γι' αυτόν το σκοπό, συνιστά µόνιµη
εγκατάσταση, αλλά µόνο υπό την προϋπόθεση ότι αυτές οι
δραστηριότητες συνεχίζονται (για το ίδιο ή για ένα συνδεόµενο έργο)
στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος για µία περίοδο ή περιόδους που
υπερβαίνουν αθροιστικά τους 12 µήνες µέσα σε µία 24µηνη
περίοδο.
4. Ανεξάρτητα από τις προηγούµενες διατάξεις αυτού του άρθρου ο
όρος "µόνιµη εγκατάσταση" θεωρείται ότι δεν περιλαµβάνει:
α) τη χρήση διευκολύνσεων αποκλειστικά µε σκοπό την αποθήκευση
ή έκθεση αγαθών ή εµπορευµάτων που ανήκουν στην επιχείρηση,
β) τη διατήρηση αποθέµατος αγαθών ή εµπορευµάτων που ανήκουν
στην επιχείρηση αποκλειστικά µε σκοπό την αποθήκευση ή έκθεση,
γ) τη διατήρηση αποθέµατος αγαθών ή εµπορευµάτων που ανήκουν
στην επιχείρηση αποκλειστικά µε σκοπό την επεξεργασία από άλλη
επιχείρηση,
δ) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων αποκλειστικά µε σκοπό την αγορά αγαθών ή
εµπορευµάτων ή για τη συλλογή πληροφοριών για την επιχείρηση,
ε) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων αποκλειστικά µε σκοπό την άσκηση οποιασδήποτε
άλλης δραστηριότητας βοηθητικού ή προπαρασκευαστικού
χαρακτήρα για την επιχείρηση,
ζ) τη διατήρηση καθορισµένου τόπου επιχειρηµατικών
δραστηριοτήτων, αποκλειστικά µε σκοπό την άσκηση ενός
συνδυασµού δραστηριοτήτων από τις αναφερόµενες στις
υποπαραγράφους α) έως ε), εφόσον η συνολική δραστηριότητα του
εν λόγω καθορισµένου τόπου που προκύπτει από αυτόν το
συνδυασµό είναι βοηθητικού ή προπαρασκευαστικού χαρακτήρα.
5. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2, αν ένα
πρόσωπο- εκτός από ανεξάρτητο πράκτορα για τον οποίο έχει
εφαρµογή η παράγραφος 7- ενεργεί για λογαριασµό µιας
επιχείρησης ενός Συµβαλλόµενου Κράτους και έχει εξουσιοδότηση,
βάσει της οποίας ενεργεί συστηµατικά στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος για να συνάπτει συµβόλαια για λογαριασµό της εν λόγω
επιχείρησης, αυτή η επιχείρηση θεωρείται ότι έχει µόνιµη
εγκατάσταση σε αυτό το άλλο Κράτος όσον αφορά οποιεσδήποτε
δραστηριότητες αναλαµβάνει το εν λόγω πρόσωπο για την
επιχείρηση, εκτός αν οι δραστηριότητες αυτού του προσώπου
περιορίζονται σε εκείνες που αναφέρονται στην παράγραφο 4, οι
οποίες και αν ακόµη ασκούνται µέσω καθορισµένου τόπου
επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων δεν καθιστούν αυτόν τον
καθορισµένο τόπο µόνιµη εγκατάσταση, σύµφωνα µε τις διατάξεις
αυτής της παραγράφου.
6. Ανεξάρτητα µε τις προηγούµενες διατάξεις αυτού του άρθρου, µία
ασφαλιστική εταιρεία του ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, εκτός από
την περίπτωση της επανασφάλισης, θα θεωρείται ότι έχει µόνιµη
εγκατάσταση στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος εάν συλλέγει
ασφάλιστρα στα εδάφη του άλλου Κράτους ή ασφαλίζει κινδύνους σε
αυτό µέσω ενός προσώπου, εκτός από ανεξάρτητο πράκτορα στον
οποίο εφαρµόζεται η παράγραφος 7.
7. Μια επιχείρηση δεν θεωρείται ότι έχει µόνιµη εγκατάσταση σε ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος απλά και µόνο επειδή διεξάγει εργασίες σε
αυτό το Κράτος µέσω µεσίτη, γενικού αντιπροσώπου επί προµηθεία
ή άλλου ανεξάρτητου πράκτορα, εφόσον τα εν λόγω πρόσωπα
ενεργούν µέσα στα συνήθη πλαίσια της δραστηριότητάς τους.
8.  Το  γεγονός  ότι  µια  επιχείρηση  που  είναι  κάτοικος  ενός
Συµβαλλόµενου  Κράτους  ελέγχει  ή  ελέγχεται  από  εταιρεία  που
είναι  κάτοικος  του  άλλου  Συµβαλλόµενου  Κράτους  ή  η  οποία
διεξάγει  εργασίες  σε  αυτό  το  άλλο  Κράτος  (είτε  µέσω  µόνιµης
εγκατάστασης  είτε  µε  άλλον  τρόπο),  δεν  καθιστά  την
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καθεµία από τις εταιρείες µόνιµη εγκατάσταση της άλλης.
'Αρθρο 6

ΕΙΣΟ∆ΗΜΑ ΑΠΟ ΑΚΙΝΗΤΗ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ
1. Εισόδηµα που αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους από ακίνητη περιουσία (συµπεριλαµβανοµένου του
εισοδήµατος από γεωργία ή δασοκοµία) που βρίσκεται στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, µπορεί να φορολογείται σε αυτό το άλλο
Κράτος.
2. Ο όρος "ακίνητη περιουσία" θα έχει την έννοια που ορίζεται από
τη νοµοθεσία του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο βρίσκεται η εν
λόγω περιουσία. Ο όρος περιλαµβάνει σε κάθε περίπτωση
περιουσία παρεπόµενη της ακίνητης περιουσίας, τα ζώα και τον
εξοπλισµό που χρησιµοποιούνται στη γεωργία και δασοκοµία,
δικαιώµατα στα οποία εφαρµόζονται οι διατάξεις του γενικού δικαίου
για την έγγειο ιδιοκτησία, επικαρπία ακίνητης περιουσίας,
δικαιώµατα τα οποία παρέχουν προσόδους µεταβλητές ή σταθερές
ως αντάλλαγµα για την εκµετάλλευση ή δικαιώµατα εκµετάλλευσης,
µεταλλευτικών κοιτασµάτων, πηγών και άλλων φυσικών πόρων.
Πλοία, πλοιάρια και αεροσκάφη δεν θεωρούνται ως ακίνητη
περιουσία.
3. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 εφαρµόζονται σε εισόδηµα που
προέρχεται από την άµεση χρήση, εκµίσθωση ή οποιασδήποτε
άλλης µορφής χρήση ακίνητης περιουσίας.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 3 έχουν επίσης εφαρµογή στο
εισόδηµα από ακίνητη περιουσία µιας επιχείρησης και στο εισόδηµα
από ακίνητη περιουσία που χρησιµοποιείται για την παροχή
ανεξάρτητων προσωπικών υπηρεσιών.

'Αρθρο 7
ΚΕΡ∆Η ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ

1. Τα κέρδη µιας επιχείρησης ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος, εκτός αν η επιχείρηση
διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσω µιας
µόνιµης εγκατάστασης που βρίσκεται σε αυτό. Αν η επιχείρηση
διεξάγει εργασίες ως ανωτέρω, τότε τα κέρδη της επιχείρησης
µπορούν να φορολογούνται στο άλλο Κράτος αλλά µόνο ως προς το
τµήµα αυτών που αποδίδεται στη µόνιµη εγκατάσταση.
2. Υπό την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 3, αν µια
επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους διεξάγει εργασίες στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσως µιας µόνιµης εγκατάστασης που
βρίσκεται σε αυτό, τότε στο καθένα Συµβαλλόµενο Κράτος
αποδίδονται στη µόνιµη αυτή εγκατάσταση τα κέρδη τα οποία
υπολογίζεται ότι θα πραγµατοποιούσε αν ήταν µια διαφορετική και
ανεξάρτητη επιχείρηση που ασχολείται µε τις ίδιες ή παρόµοιες
δραστηριότητες κάτω από τις ίδιες ή παρόµοιες συνθήκες και
συναλλάσσεται εντελώς ανεξάρτητα µε την επιχείρηση της οποίας
αποτελεί µόνιµη εγκατάσταση.
3. Κατά τον προσδιορισµό των κερδών µιας µόνιµης εγκατάστασης
αναγνωρίζονται προς έκπτωση δαπάνες που πραγµατοποιούνται
για τους σκοπούς της µόνιµης εγκατάστασης, περιλαµβανοµένων
των πραγµατοποιούµενων για τους σκοπούς της µόνιµης
εγκατάστασης διαχειριστικών και γενικών διοικητικών εξόδων, είτε
στο Κράτος που βρίσκεται η µόνιµη εγκατάσταση είτε αλλού.
Ωστόσο, καµία έκπτωση δεν θα επιτρέπεται όσον αφορά τα ποσά,
εάν υπάρχουν, τα καταβαλλόµενα (εκτός από τις αποδόσεις των
πραγµατικών δαπανών) από τη µόνιµη εγκατάσταση προς το
κεντρικό κατάστηµα της επιχείρησης ή σε άλλα γραφεία της, υπό
µορφή δικαιωµάτων, αµοιβών ή άλλων παρόµοιων καταβολών, σε
αντάλλαγµα για τη χρήση ευρεσιτεχνίας ή άλλων δικαιωµάτων ή υπό
µορφή προµήθειας για την παροχή ειδικών υπηρεσιών ή για
διαχείρηση ή, εκτός των περιπτώσεων των τραπεζικών
επιχειρήσεων, υπό µορφή τόκων που προκύπτουν από δανεισµό
χρηµάτων στη µόνιµη εγκατάσταση.
4. Εφόσον συνηθίζεται σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος να
καθορίζονται τα κέρδη που αποδίδονται σε µια µόνιµη εγκατάσταση

µε βάση τον καταµερισµό των συνολικών κερδών της επιχείρησης
στα διάφορα τµήµατά της, οι διατάξεις της παραγράφου 2 δεν
εµποδίζουν αυτό το Συµβαλλόµενο Κράτος να προσδιορίζει τα
φορολογητέα κέρδη µε βάση αυτόν τον καταµερισµό, όπως
συνηθίζεται. Η υιοθετηθείσα όµως µέθοδος καταµερισµού πρέπει να
είναι τέτοια ώστε το αποτέλεσµα να είναι σύµφωνο µε τις αρχές που
περιέχονται σε αυτό το άρθρο.
5. Κανένα κέρδος δεν θεωρείται ότι ανήκει στη µόνιµη εγκατάσταση
λόγω απλής αγοράς αγαθών και εµπορευµάτων από τη µόνιµη
εγκατάσταση για λογαριασµό της επιχείρησης.
6. Για τους σκοπούς των προηγούµενων παραγράφων, τα κέρδη
που αποδίδονται στη µόνιµη εγκατάσταση προσδιορίζονται µε την
ίδια µέθοδο κάθε χρόνο, εκτός αν υπάρχουν βάσιµοι και επαρκείς
λόγοι για το αντίθετο.
7. Σε περίπτωση που στα κέρδη περιλαµβάνονται στοιχεία
εισοδήµατος που αντιµετωπίζονται χωριστά σε άλλα άρθρα αυτής
της Σύµβασης, τότε οι διατάξεις αυτών των άρθρων δεν
επηρεάζονται από τις διατάξεις του παρόντος άρθρου.

'Αρθρο 8
ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΕΣ ΚΑΙ ΑΕΡΟΠΟΡΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ

1. Κέρδη προερχόµενα από την εκµετάλλευση πλοίων σε διεθνείς
µεταφορές φορολογούνται µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο
οποίο είναι νηολογηµένα τα πλοία ή από το οποίο έχουν εφοδιασθεί
προσωρινά ναυτιλιακά έγγραφα.
2. Κέρδη προερχόµενα από την εκµετάλλευση αεροσκάφους σε
διεθνείς µεταφορές φορολογούνται µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος
στο οποίο βρίσκεται η έδρα της πραγµατικής διοίκησης της
επιχείρησης.
3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 έχουν επίσης εφαρµογή:
α) σε κέρδη που πραγµατοποιούνται συµπτωµατικά από την
εκµίσθωση πλοίων (συµπεριλαµβανοµένου και του µη εξοπλισµένου
πλοίου) ή αεροσκαφών δροµολογηµένων σε διεθνείς µεταφορές,
β) σε κέρδη από τη χρήση, διατήρηση ή εκµίσθωση
εµπορευµατοκιβωτίων (περιλαµβανοµένων των ρυµουλκών και του
σχετικού εξοπλισµού για τη µεταφορά των εµπορευµατοκιβωτίων),
εφόσον τέτοια κέρδη πραγµατοποιούνται συµπληρωµατικά ή
συµπτωµατικά σε σχέση µε τα κέρδη για τα οποία έχουν εφαρµογή
οι παράγραφοι 1 και 2, αντίστοιχα.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 έχουν επίσης εφαρµογή
στα κέρδη που πραγµατοποιούνται από συµµετοχή σε "POOL" σε
κοινοπρακτικής µορφής εκµετάλλευση ή σε πρακτορείο που
λειτουργεί σε διεθνές επίπεδο.

'Αρθρο 9
ΣΥΝ∆ΕΟΜΕΝΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ

1. Αν:
α) επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους συµµετέχει άµεσα ή
έµµεσα στη διοίκηση, τον έλεγχο ή το κεφάλαιο µιας επιχείρησης του
άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, ή
β) τα ίδια πρόσωπα συµµετέχουν άµεσα ή έµµεσα στη διοίκηση, τον
έλεγχο ή το κεφάλαιο µιας επιχείρησης του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους και µιας επιχείρησης άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους,
και σε καθεµιά από τις περιπτώσεις αυτές επικρατούν ή
επιβάλλονται µεταξύ των δύο επιχειρήσεων στις εµπορικές ή
οικονοµικές σχέσεις τους όροι οι οποίοι διαφέρουν από εκείνους που
θα επικρατούσαν µεταξύ ανεξάρτητων επιχειρήσεων, τότε
οποιαδήποτε κέρδη τα οποία θα είχαν πραγµατοποιηθεί από µια
από τις επιχειρήσεις, αλλά, λόγω αυτών των όρων, δεν έχουν
πραγµατοποιηθεί, µπορούν να συµπεριλαµβάνονται στα κέρδη
αυτής της επιχείρησης και να φορολογούνται ανάλογα.
2. Αν ένα Συµβαλλόµενο Κράτος περιλαµβάνει στα κέρδη µιας
επιχείρησης αυτού του Κράτους - και φορολογεί ανάλογα
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- κέρδη για τα οποία µια επιχείρηση του άλλου Συµβαλλόµενου
Κράτους έχει φορολογηθεί σε αυτό το άλλο Κράτος και τα
περιληφθέντα κατ' αυτόν τον τρόπο κέρδη είναι κέρδη τα οποία θα
είχαν πραγµατοποιηθεί από την επιχείρηση του πρώτου -
µνηµονευθέντους Κράτους, αν οι όροι που επικρατούν µεταξύ των
δύο επιχειρήσεων ήταν οι ίδιοι µε εκείνους που θα επικρατούσαν
µεταξύ ανεξάρτητων επιχειρήσεων, τότε αυτό το άλλο Κράτος
προσαρµόζει ανάλογα το ποσό του φόρου που έχει επιβληθεί µέσα
σε αυτό το Κράτος επί εκείνων των κερδών. Κατά τον καθορισµό
µιας τέτοιας προσαρµογής πρέπει να ληφθούν υπόψη και οι λοιπές
διατάξεις αυτής της Σύµβασης και οι αρµόδιες αρχές των
Συµβαλλόµενων Κρατών συµβουλεύονται η µια την άλλη αν κριθεί
απαραίτητο.

'Αρθρο 10
ΜΕΡΙΣΜΑΤΑ

1. Μερίσµατα που καταβάλλονται από εταιρεία που είναι κάτοικος
ενός Συµβαλλόµενου Κράτους σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου
Κράτους µπορούν να φορολογηθούν σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Τέτοια µερίσµατα µπορούν, όµως, επίσης να φορολογούνται στο
Συµβαλλόµενο Κράτος, του οποίου η εταιρεία που καταβάλλει τα
µερίσµατα είναι κάτοικος και σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του
Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων είναι ο δικαιούχος των µερισµάτων,
ο φόρος που επιβάλλεται κατ' αυτόν τον τρόπο δεν υπερβαίνει το
8% του ακαθάριστου ποσού των µερισµάτων.
Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών καθορίζουν µε
αµοιβαία συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτών των περιορισµών.
Η παρούσα παράγραφος δεν επηρεάζει τη φορολόγηση της
εταιρείας, όσον αφορά τα κέρδη από τα οποία καταβάλλονται τα
µερίσµατα.
3. Ο όρος "µερίσµατα", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο,
υποδηλώνει εισόδηµα από µετοχές, µετοχές "επικαρπίας" ή
δικαιώµατα "επικαρπίας", µετοχές µεταλλείων, ιδρυτικούς τίτλους ή
άλλα δικαιώµατα συµµετοχής σε κέρδη, που δεν αποτελούν
απαιτήσεις από χρέη, καθώς επίσης και εισόδηµα από εταιρικά
δικαιώµατα, το οποίο υπόκειται στην ίδια φορολογική µεταχείριση µε
το εισόδηµα από µετοχές, σύµφωνα µε τους νόµους του Κράτους
του οποίου είναι κάτοικος η εταιρεία που διενεργεί τη διανοµή.
4. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των µερισµάτων, όντας κάτοικος του ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, του οποίου η εταιρία που καταβάλλει τα µερίσµατα είναι
κάτοικος, µέσω µόνιµης εγκατάστασης που βρίσκεται σε αυτό, ή
παρέχει ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες σε αυτό το άλλο
Κράτος µέσω καθορισµένης βάσης που βρίσκεται σε αυτό, και η
συµµετοχή (holding) σε σχέση µε την οποία καταβάλλονται τα
µερίσµατα συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή τη µόνιµη εγκατάσταση ή
την καθορισµένη βάση. Σε αυτή τη περίπτωση έχουν εφαρµογή οι
διατάξεις των άρθρων 7 ή 14, ανάλογα µε την περίπτωση.
5. Αν µια εταιρεία που είναι κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
πραγµατοποιεί κέρδη ή αποκτά εισόδηµα στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, αυτό το άλλο Κράτος δεν µπορεί να επιβάλλει φόρο στα
µερίσµατα που καταβάλλονται από την εταιρεία, εκτός αν αυτά τα
µερίσµατα καταβάλλονται σε κάτοικο αυτού του άλλου Κράτους ή η
συµµετοχή (holding) σε σχέση µε την οποία καταβάλλονται τα
µερίσµτα συνδέεται ουσιαστικά µε µόνιµη εγκατάσταση ή
καθορισµένη βάση που βρίσκεται σε αυτό το άλλο Κράτος, ούτε
µπορεί να υπαγάγει τα µη διανεµόµενα κέρδη σε φόρο επί µη
διανεµόµενων κερδών, ακόµη και αν τα καταβαλλόµενα µερίσµατα ή
τα µη διανεµόµενα κέρδη αποτελούνται εν όλω ή εν µέρει από κέρδη
ή εισοδήµατα που προκύπτουν σε αυτό το άλλο Κράτος.

'Αρθρο 11
ΤΟΚΟΙ

1. Τόκοι που προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος και
καταβάλλονται σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους
µπορούν να φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.

2. Αυτοί οι τόκοι µπορούν, όµως, επίσης να φορολογούνται στο
Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο προκύπτουν και σύµφωνα µε τους
νόµους αυτού του Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων είναι ο δικαιούχος
των τόκων, ο φόρος που επιβάλλεται κατ' αυτόν τον τρόπο δεν
υπερβαίνει το 10% του ακαθάριστου ποσού των τόκων. Οι αρµόδιες
αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών καθορίζουν µε αµοιβαία
συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτού του περιορισµού.
3. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις της παραγράφου 2, τόκοι που
προκύπτουν στο ένα Συµβαλλόµενο Κράτος θα εξαιρούνται από το
φόρο σε αυτό το Κράτος, αν δικαιούχος των τόκων είναι το άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος ή τοπική αρχή ή η κεντρική τράπεζα αυτού
του Κράτους.
4. Ο όρος "τόκοι", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο,
υποδηλώνει εισόδηµα από απαιτήσεις, από χρέη κάθε είδους, είτε
εξασφαλίζονται µε υποθήκη ή όχι είτε παρέχουν ή όχι δικαίωµα
συµµετοχής στα κέρδη του οφειλέτη και ιδιαίτερα εισόδηµα από
κρατικά χρεόγραφα και εισόδηµα από οµολογίες µε ή χωρίς
ασφάλεια, περιλαµβανοµένων των δώρων (premiums) και βραβείων
που συνεπάγονται τέτοιου είδους χρεόγραφα και οµολογίες, καθώς
επίσης και οποιοδήποτε εισόδηµα που έχει την ίδια φορολογική
µεταχείριση µε εισόδηµα από τόκους, σύµφωνα µε τη φορολογική
νοµοθεσία του Συµβαλλόµενου Κράτους στο οποίο προκύπτει το εν
λόγω εισόδηµα. Πρόστιµα για καθυστερηµένη πληρωµή δεν
θεωρούνται ως τόκοι σύµφωνα µε την έννοια αυτού του άρθρου.
5. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των τόκων, που είναι κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος στο
οποίο προκύπτουν οι τόκοι, µέσω µόνιµης εγκατάστασης σε αυτό ή
αν παρέχει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος ανεξάρτητες
προσωπικές υπηρεσίες από καθορισµένη βάση που βρίσκεται σε
αυτό και η απαίτηση χρέους σε σχέση µε την οποία καταβάλλονται οι
τόκοι συνδέεται ουσιαστικά µε αυτήν τη µόνιµη εγκατάσταση ή την
καθορισµένη βάση. Σε αυτή τη περίπτωση, έχουν εφαρµογή οι
διατάξεις των άρθρων 7 ή 14, ανάλογα µε την περίπτωση.
6. Τόκοι θεωρούνται ότι προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος
όταν ο καταβάλλων είναι κάτοικος αυτού του Κράτους. Αν, όµως, το
πρόσωπο που καταβάλλει τους τόκους, ανεξάρτητα αν είναι ή όχι
κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, έχει σε ένα Συµβαλλόµενο
Κράτος µόνιµη εγκατάσταση ή καθορισµένη βάση σε σχέση µε την
οποία προέκυψε η οφειλή για την οποία καταβάλλονται οι τόκοι και
αυτοί οι τόκοι βαρύνουν αυτή τη µόνιµη εγκατάσταση ή την
καθορισµένη βάση, τότε αυτοί οι τόκοι θεωρούνται ότι προκύπτουν
στο Κράτος που βρίσκεται η µόνιµη εγκατάσταση ή η καθορισµένη
βάση.
7. Σε περίπτωση που, λόγω ειδικής σχέσης µεταξύ του
καταβάλλοντα και του δικαιούχου ή µεταξύ αυτών και κάποιου άλλου
προσώπου, το ποσό των τόκων, λαµβανοµένης υπόψη της
απαίτησης από το χρέος για την οποία καταβάλλονται, υπερβαίνει το
ποσό το οποίο θα είχε συµφωνηθεί µεταξύ του καταβάλλοντα και του
δικαιούχου ελλείψει µιας τέτοιας σχέσης, οι διατάξεις αυτού του
άρθρου έχουν εφαρµογή µόνο στο τελευταίο αναφερθέν ποσόν. Σε
αυτή τη περίπτωση, το υπερβάλλον µέρος των πληρωµών
φορολογείται σύµφωνα µε τους νόµους του καθενός Συµβαλλόµενου
Κράτους, λαµβανοµένων υπόψη και των λοιπών διατάξεων της
παρούσας Σύµβασης.

'Αρθρο 12
∆ΙΚΑΙΩΜΑΤΑ

1. ∆ικαιώµατα που προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο Κράτος και
καταβάλλονται σε κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους
µπορούν να φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Τέτοια δικαιώµατα µπορούν, όµως, επίσης να φορολο-
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γούνται στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο προκύπτουν και
σύµφωνα µε τους νόµους αυτού του Κράτους, αλλά αν ο εισπράττων
είναι δικαιούχος των δικαιωµάτων, ο φόρος που επιβάλλεται κατ'
αυτόν τον τρόπο δεν υπερβαίνει το 8% του ακαθάριστου ποσού των
δικαιωµάτων. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών
καθορίζουν µε αµοιβαία συµφωνία τον τρόπο εφαρµογής αυτού του
περιορισµού.
3. Ο όρος "δικαιώµατα", όπως χρησιµοποιείται σε αυτό το άρθρο,
σηµαίνει πληρωµές κάθε είδους που εισπράττονται ως αντάλλαγµα
για τη χρήση ή το δικαίωµα χρήσης, οποιουδήποτε δικαιώµατος
αναπαραγωγής, φιλολογικής, καλλιτεχνικής ή επιστηµονικής
εργασίας, περιλαµβανοµένων των κινηµατογραφικών ταινιών και
ταινιών ή µαγνητοταινιών για τηλεοπτικές ή ραδιοφωνικές εκποµπές,
οποιασδήποτε ευρεσιτεχνίας, εµπορικού σήµατος, σχεδίου ή
προτύπου µηχανολογικού σχεδίου, µυστικού τύπου ή διαδικασίας
παραγωγής ή για τη χρήση ή το δικαίωµα χρήσης βιοµηχανικού,
εµπορικού ή επιστηµονικού εξοπλισµού ή για πληροφορίες που
αφορούν σε βιοµηχανική, εµπορική ή επιστηµονική εµπειρία.
4. Οι διατάξεις των άρθρων 1 και 2 δεν έχουν εφαρµογή αν ο
δικαιούχος των δικαιωµάτων, όντας κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους, διεξάγει εργασίες στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος στο
οποίο προκύπτουν τα δικαιώµατα, µέσω µόνιµης εγκατάστασης που
βρίσκεται σε αυτό, ή παρέχει σε αυτό το άλλο Κράτος ανεξάρτητες
προσωπικές υπηρεσίες από καθορισµένη βάση που βρίσκεται σε
αυτό, και το δικαίωµα ή η περιουσία σε σχέση µε την οποία
καταβάλλονται τα δικαιώµατα συνδέεται ουσιαστικά µε αυτή τη
µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε αυτή τη
περίπτωση έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των άρθρων 7 ή 14,
ανάλογα µε την περίπτωση.
5. ∆ικαιώµατα θεωρούνται ότι προκύπτουν σε ένα Συµβαλλόµενο
Κράτος αν ο καταβάλλων είναι κάτοικος αυτού του Κράτους. Αν
όµως το πρόσωπο που καταβάλλει τους τόκους, ανεξάρτητα αν είναι
ή όχι κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, έχει σε ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος µόνιµη εγκατάσταση ή καθορισµένη βάση, σε
σχέση µε την οποία προέκυψε η υποχρέωση καταβολής των
δικαιωµάτων, και τα δικαιώµατα αυτά βαρύνουν τη µόνιµη
εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση, τότε τα εν λόγω δικαιώµατα
θεωρούνται ότι προκύπτουν στο Κράτος στο οποίο βρίσκεται η
µόνιµη εγκατάσταση ή η καθορισµένη βάση.
6. Σε περίπτωση που, λόγω ειδικής σχέσης µεταξύ του
καταβάλλοντα και του δικαιούχου ή µεταξύ αυτών των δύο και
κάποιου άλλου προσώπου, το ποσόν των δικαιωµάτων,
λαµβανοµένης υπόψη της χρήσης ή του δικαιώµατος χρήσης ή των
πληροφοριών για τα οποία καταβάλλονται τα δικαιώµατα, υπερβαίνει
το ποσό το οποίο θα είχε συµφωνηθεί µεταξύ του καταβάλλοντα και
του δικαιούχου, ελλείψει µιας τέτοιας σχέσης, οι διατάξεις του
παρόντος άρθρου έχουν εφαρµογή µόνο στο τελευταίο αναφερθέν
ποσόν. Σε αυτήν την περίπτωση το υπερβάλλον µέρος της
καταβολής φορολογείται σύµφωνα µε τους νόµους του καθενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, λαµβανοµένων υπόψη και των λοιπών
διατάξεων της παρούσας Σύµβασης.
7. Οι διατάξεις αυτού του άρθρου δεν εφαρµόζονται εάν οι κύριοι
σκοποί ή ένας από τους κύριους σκοπούς οποιουδήποτε προσώπου
αναµεµειγµένου στη δηµιουργία ή στη µεταβίβαση των δικαιωµάτων,
σε σχέση µε τα οποία γίνονται οι καταβολές, ήταν να επωφεληθεί
από αυτό το άρθρο µέσω της εν λόγω δηµιουργίας ή της
µεταβίβασης. Σε αυτήν την περίπτωση εφαρµόζεται η εσωτερική
νοµοθεσία του καθενός Συµβαλλόµενου Κράτους.

'Αρθρο 13
ΩΦΕΛΕΙΑ ΑΠΟ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ

1. Ωφέλεια που αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους από την εκποίηση ακίνητης περιουσίας που αναφέρεται στο
άρθρο 6 και βρίσκεται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µπορεί να
φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Ωφέλεια από την εκποίηση κινητής περιουσίας που αποτελεί
τµήµα της επαγγελµατικής περιουσίας µιας µόνιµης εγκατάστασης,

που έχει µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, ή κινητής περιουσίας που ανήκει σε
καθορισµένη βάση την οποία κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους διαθέτει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος για το σκοπό της
παροχής ανεξάρτητων προσωπικών υπηρεσιών, περιλαµβανοµένης
της ωφέλειας από την εκποίηση µιας τέτοιας µόνιµης εγκατάστασης
(µόνης ή µε ολόκληρη την επιχείρηση) ή τέτοιας καθορισµένης
βάσης, µπορεί να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
3. Ωφέλεια από την εκποίηση πλοίων ή αεροσκαφών που εκτελούν
διεθνείς µεταφορές ή κινητής περιουσίας που συνδέεται µε την
εκµετάλλευση τέτοιων πλοίων ή αεροσκαφών φορολογείται µόνο στο
Συµβαλλόµενο Κράτος, στο οποίο τα κέρδη από την εκµετάλλευση
των εν λόγω πλοίων ή αεροσκαφών φορολογούνται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 8.
4. Ωφέλεια από την εκποίηση µετοχών που αντιπροσωπεύουν
συµµετοχή τουλάχιστον 15% σε µια εταιρεία η οποία είναι κάτοικος
του ενός Συµβαλλόµενου Κράτους µπορεί να φορολογείται σε αυτό
το Συµβαλλόµενο Κράτος.
5. Ωφέλεια από την εκποίηση οποιασδήποτε περιουσίας, εκτός από
εκείνη που αναφέρεται στις παραγράφους 1, 2, 3 και 4, φορολογείται
µόνο στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο είναι κάτοικος ο εκποιών
την περιουσία.

'Αρθρο 14
ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ

1. Εισόδηµα που αποκτά κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
έναντι επαγγελµατικών υπηρεσιών ή άλλων δραστηριοτήτων
ανεξάρτητου χαρακτήρα φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος,
εκτός αν διατηρεί κατά συνήθη τρόπο µια καθορισµένη βάση στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος για το σκοπό άσκησης των
δραστηριοτήτων του. Αν έχει µια τέτοια καθορισµένη βάση, το
εισόδηµα µπορεί να φορολογείται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος
αλλά µόνο κατά το τµήµα εκείνο που αποδίδεται σε αυτήν την
καθορισµένη βάση.
2. Ο όρος "επαγγελµατικές υπηρεσίες" περιλαµβάνει ιδιαίτερα
ανεξάρτητες επιστηµονικές, φιλολογικές, καλλιτεχνικές,
εκπαιδευτικές ή διδακτικές δραστηριότητες, καθώς επίσης και τις
ανεξάρτητες δραστηριότητες ιατρών, δικηγόρων, µηχανικών,
αρχιτεκτόνων, οδοντιάτρων και λογιστών.

'Αρθρο 15
ΕΞΑΡΤΗΜΕΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ

1. Με την επιφύλαξη των διατάξεων των άρθρων 16, 18 και 19,
µισθοί, ηµεροµίσθια και άλλες παρόµοιες αµοιβές που αποκτά
κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έναντι εξαρτηµένης
απασχόλησης φορολογείται σε αυτό το Κράτος, εκτός αν η
απασχόληση ασκείται στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος. Αν η
απασχόληση ασκείται έτσι, η αµοιβή που αποκτάται από αυτήν
µπορεί να φορολογείται στο άλλο Κράτος.
2. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις της παραγράφου 1, αµοιβή που
αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έναντι
εξαρτηµένης απασχόλησης που ασκείται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος φορολογείται µόνο στο πρώτο µνηµονευόµενο Κράτος εάν:
α) ο δικαιούχος της αµοιβής βρίσκεται στο άλλο Κράτος για περίοδο
ή περιόδους που δεν υπερβαίνουν συνολικά τις 183 ηµέρες σε µια
περίοδο 12 µηνών που αρχίζει ή τελειώνει στο οικείο ηµερολογιακό
έτος, και
β) η αµοιβή καταβάλλεται από ή για λογαριασµό εργοδότη που δεν
είναι κάτοικος του άλλου Κράτους, και
γ) η αµοιβή δεν βαρύνει µόνιµη εγκατάσταση ή καθορισµένη βάση
που έχει ο εργοδότης στο άλλο Κράτος.
3. Ανεξάρτητα από τις προηγούµενες διατάξεις αυτού του άρθρου,
αµοιβή που αποκτάται από εξαρτηµένη απασχόληση, που ασκείται
σε πλοίο ή αεροσκάφος σε διεθνείς µεταφορές, µπορεί να
φορολογείται στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο
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φορολογούνται τα κέρδη από την εκµετάλλευση του πλοίου ή του
αεροσκάφους σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8.

'Αρθρο 16
ΑΜΟΙΒΕΣ ∆ΙΕΥΘΥΝΤΩΝ

Αµοιβές διευθυντών και άλλες παρόµοιες πληρωµές που
καταβάλλονται σε κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους υπό την
ιδιότητά του, ως µέλος του ∆ιοικητικού Συµβουλίου ή οποιουδήποτε
παρόµοιου οργάνου µιας εταιρείας που είναι κάτοικος του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους, µπορεί να φορολογούνται σε αυτό το άλλο
Κράτος.

'Αρθρο 17
ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΕΣ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΕΣ

1. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των άρθρων 14 και 15, εισόδηµα
που αποκτάται από κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους ως
πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας, όπως καλλιτέχνης
θεάτρου, κινηµατογράφου, ραδιοφώνου ή τηλεόρασης ή µουσικός ή
ως αθλητής, από την άσκηση αυτών των προσωπικών
δραστηριοτήτων του στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, µπορούν να
φορολογούνται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Αν εισόδηµα από την άσκηση προσωπικών δραστηριοτήτων από
πρόσωπο που παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας ή έναν αθλητή, υπό
την ιδιότητά του αυτή, δεν περιέχεται στο ίδιο το πρόσωπο που
παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας ή στον ίδιο τον αθλητή αλλά σε άλλο
πρόσωπο, αυτό το εισόδηµα µπορεί, ανεξάρτητα από τις διατάξεις
των άρθρων 7, 14 και 15, να φορολογείται στο Συµβαλλόµενο
Κράτος στο οποίο ασκούνται οι δραστηριότητες του προσώπου που
παρέχει υπηρεσίες ψυχαγωγίας ή του αθλητή.
3. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 αυτού του
άρθρου, εισόδηµα που αποκτάται από τέτοιες δραστηριότητες, όπως
καθορίζονται στην παράγραφο 1, ασκούµενες µέσα στα πλαίσια µίας
πολιτιστικής συµφωνίας ή συνεννόησης µεταξύ των Συµβαλλόµενων
Κρατών, εξαιρείται από τη φορολογία στο Συµβαλλόµενο Κράτος
που ασκούνται αυτές οι δραστηριότητες.

'Αρθρο 18
ΣΥΝΤΑΞΕΙΣ

Με την επιφύλαξη των διατάξεων της παρ. 2 του άρθρου 19,
συντάξεις και άλλες παρόµοιες αµοιβές που καταβάλλονται σε
κάτοικο ενός Συµβαλλόµενου Κράτους έναντι προηγούµενης
απασχόλησης φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.

'Αρθρο 19
ΚΥΒΕΡΝΗΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ

1. α) Μισθοί, ηµεροµίσθια και άλλες παρόµοιες αµοιβές, εκτός από
σύνταξη, που καταβάλλονται από ένα Συµβαλλόµενο Κράτος ή µια
τοπική αρχή αυτού σε ένα φυσικό πρόσωπο έναντι υπηρεσιών που
παρασχέθηκαν προς το Κράτος αυτό ή την τοπική αρχή,
φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.
β) Εν τούτοις, αυτοί οι µισθοί, ηµεροµίσθια και άλλες παρόµοιες
αµοιβές φορολογούνται µόνο στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος, αν οι
υπηρεσίες παρέχονται µέσα στο Κράτος αυτό και το φυσικό
πρόσωπο είναι κάτοικος αυτού του Κράτους και:
i) είναι υπήκοος αυτού του Κράτους, ή
ii) δεν έγινε κάτοικος αυτού του Κράτους αποκλειστικά και µόνο για
το σκοπό παροχής των υπηρεσιών.
2. α) Οποιαδήποτε σύνταξη που καταβάλλεται από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος ή από τοπική αρχή αυτού ή από ταµεία που
συστάθηκαν από αυτά, σε ένα φυσικό πρόσωπο για υπηρεσίες που
παρασχέθηκαν προς το Κράτος αυτό ή προς την τοπική αρχή
φορολογείται µόνο σε αυτό το Κράτος.
β) Μια τέτοια σύνταξη, όµως, φορολογείται µόνο στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος αν το φυσικό πρόσωπο είναι υπήκοος και
κάτοικος του Κράτους αυτού.

3. Οι διατάξεις των άρθρων 15, 16, 17 και 18 εφαρµόζονται σε
αµοιβές και συντάξεις για υπηρεσίες που παρασχέθηκαν σε σχέση
µε επαγγελµατική δραστηριότητα που διεξάγεται από ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος ή τοπική αρχή αυτού.

'Αρθρο 20
ΚΑΘΗΓΗΤΕΣ ΚΑΙ ΣΠΟΥ∆ΑΣΤΕΣ

1. Αµοιβές τις οποίες κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου Κράτους
λαµβάνει για τη διεξαγωγή έρευνας ή µελέτης ανώτερου επιπέδου ή
για τη διδασκαλία κατά τη διάρκεια µιας περιόδου που δεν
υπερβαίνει τα δύο έτη, σε πανεπιστήµιο, ερευνητικό κέντρο ή σε
άλλο παρόµοιο οργανισµό ανώτατης ή ανώτερης εκπαίδευσης στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος δεν φορολογείται σε αυτό το άλλο
Κράτος.
2. Χρηµατικά ποσά τα οποία σπουδαστής ή µαθητευόµενος, ο
οποίος είναι ή ήταν αµέσως πριν τη µετάβασή του στο ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος, κάτοικος του άλλου Συµβαλλόµενου
Κράτους και ο οποίος βρίσκεται στο πρώτο µνηµονευόµενο Κράτος
αποκλειστικά και µόνο για το σκοπό της εκπαίδευσης ή εξάσκησής
του, λαµβάνει για το σκοπό της συντήρησης, εκπαίδευσης ή
εξάσκησής του, δεν φορολογούνται σε αυτό το Κράτος, µε την
προϋπόθεση ότι τα καταβαλλόµενα αυτά ποσά προκύπτουν από
πηγές που βρίσκονται εκτός του Κράτους αυτού.

'Αρθρο 21
ΑΛΛΑ ΕΙΣΟ∆ΗΜΑΤΑ

1. Εισοδήµατα κατοίκου ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, οπουδήποτε
και αν προκύπτουν, που δεν ρυθµίζονται µε τα προηγούµενα άρθρα
αυτής της Σύµβασης φορολογούνται µόνο στο Κράτος αυτό.
2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 δεν εφαρµόζονται επί
εισοδήµατος, µε εξαίρεση το εισόδηµα από ακίνητη περιουσία, όπως
ορίζεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 6, αν ο δικαιούχος αυτού
του εισοδήµατος, όντας κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους,
διεξάγει επιχείρηση στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος µέσω µόνιµης
εγκατάστασης που βρίσκεται σε αυτό ή ασκεί σε αυτό το άλλο
Κράτος ανεξάρτητες προσωπικές υπηρεσίες από µια καθορισµένη
βάση που βρίσκεται σε αυτό και το δικαίωµα ή η περιουσία, σε
σχέση µε την οποία καταβάλλεται το εισόδηµα, συνδέεται ουσιαστικά
µε αυτή τη µόνιµη εγκατάσταση ή την καθορισµένη βάση. Σε µια
τέτοια περίπτωση εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 7 ή του
άρθρου 14, ανάλογα µε την περίπτωση.

'Αρθρο 22
ΠΕΡΙΟΥΣΙΑ

1. Περιουσία αντιπροσωπευόµενη από ακίνητη περιουσία, όπως
αναφέρεται στο άρθρο 6, η οποία ανήκει σε κάτοικο ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους και βρίσκεται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. Περιουσία αντιπροσωπευόµενη από κινητή περιουσία που
αποτελεί τµήµα της επαγγελµατικής περιουσίας µιας µόνιµης
εγκατάστασης, την οποία µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους έχει στο άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος ή από κινητή
περιουσία η οποία συνδέεται µε καθορισµένη βάση, την οποία
διαθέτει κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος για το σκοπό άσκησης ανεξάρτητων
προσωπικών υπηρεσιών, δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο
Κράτος.
3. Περιουσία αντιπροσωπευόµενη από πλοία ή αεροσκάφη σε
διεθνείς µεταφορές ή από κινητή περιουσία, που συνδέεται µε την
εκµετάλλευση τέτοιων πλοίων ή αεροσκαφών, φορολογείται µόνο
στο Συµβαλλόµενο Κράτος στο οποίο τα κέρδη από την
εκµετάλλευση των ανωτέρω αναφερθέντων πλοίων ή αεροσκαφών
φορολογούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8.
4. 'Ολα τα άλλα στοιχεία της περιουσίας κατοίκου ενός
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Συµβαλλόµενου Κράτους φορολογούνται µόνο σε αυτό το Κράτος.
'Αρθρο 23

ΑΠΟΦΥΓΗ ΤΗΣ ∆ΙΠΛΗΣ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ
1. Αν κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους αποκτά εισόδηµα ή
κατέχει περιουσία, το οποίο, σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτής της
Σύµβασης, δύναται να φορολογείται στο άλλο Συµβαλλόµενο
Κράτος, το πρώτο - µνηµονευθέν Κράτος αναγνωρίζει:
α) ως έκπτωση από το φόρο εισοδήµατος αυτού του κατοίκου, ποσό
ίσο προς το φόρο εισοδήµατος που καταβλήθηκε σε αυτό το άλλο
Κράτος,
β) ως έκπτωση από φόρο περιουσίας αυτού του κατοίκου, ποσό ίσο
προς το φόρο κεφαλαίου που καταβλήθηκε σε αυτό το άλλο Κράτος.
Mια τέτοια έκπτωση και στις δύο περιπτώσεις δεν υπερβαίνει, όµως,
εκείνο το τµήµα του φόρου εισοδήµατος ή του φόρου περιουσίας,
όπως υπολογίσθηκε πριν να δοθεί η έκπτωση, το οποίο αντιστοιχεί,
ανάλογα µε την περίπτωση, στο εισόδηµα ή στην περιουσία το
οποίο δύναται να φορολογείται σε αυτό το άλλο Κράτος.
2. 'Οταν ένας κάτοικος ενός Συµβαλλόµενου Κράτους αποκτά
εισόδηµα το οποίο, σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 7 και 14
αυτής της Σύµβασης, µπορεί να φορολογείται στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, το πρώτο µνηµονευθέν Κράτος απαλλάσσει
αυτό το εισόδηµα από το φόρο.
3. 'Οταν µερίσµατα καταβάλλονται από µία εταιρεία η οποία είναι
κάτοικος του ενός Συµβαλλόµενου Κράτους σε κάτοικο του άλλου
Συµβαλλόµενου Κράτους, κατά την πίστωση λαµβάνεται υπόψη
(πλέον του φόρου που πιστώνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις της
υποπαραγράφου (α) της παραγράφου 1, ο φόρος ο καταβλητέος
από την εταιρεία σε σχέση µε τα κέρδη από τα οποία καταβάλλονται
τα εν λόγω µερίσµατα.
4. Στην περίπτωση που, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους, οποιοσδήποτε φόρος επί του οποίου
εφαρµόζεται η παρούσα Σύµβαση καταργηθεί ή µειωθεί λόγω
ειδικών διατάξεων για την προώθηση της οικονοµικής ανάπτυξης
αυτού του Κράτους, τότε για τον υπολογισµό στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος της έκπτωσης από το φόρο, όπως
αναφέρεται στις προηγούµενες παραγράφους, ο φόρος που έχει
καταργηθεί ή µειωθεί θεωρείται ότι έχει καταβληθεί.

'Αρθρο 24
ΜΗ ∆ΙΑΚΡΙΤΙΚΗ ΜΕΤΑΧΕΙΡΙΣΗ

1. Οι υπήκοοι ενός Συµβαλλόµενου Κράτους δεν θα υπόκεινται στο
άλλο Συµβαλλόµενο Κράτος σε οποιαδήποτε φορολογία ή
οποιαδήποτε σχετική µε αυτή επιβάρυνση, η οποία είναι διάφορη ή
περισσότερο επαχθής από τη φορολογία και τις σχετικές
επιβαρύνσεις στις οποίες υπόκεινται ή µπορούν να υπαχθούν οι
υπήκοοι του άλλου Κράτους κάτω από τις ίδιες συνθή- κες, ιδιαίτερα
όσον αφορά την κατοικία. Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου
1, η διάταξη αυτή εφαρµόζεται επίσης σε πρόσωπα τα οποία δεν
είναι κάτοικοι του ενός ή και των δύο Συµβαλλόµενων Κρατών.
2. Τα πρόσωπα άνευ υπηκοότητας που είναι κάτοικοι του ενός
Συµβαλλόµενου Κράτους δεν θα υπόκεινται, σε κανένα από τα
Συµβαλλόµενα Κράτη, σε οποιαδήποτε φορολογία ή οποιαδήποτε
σχετική µε αυτή επιβάρυνση, η οποία είναι διάφορη ή περισσότερο
επαχθής από τη φορολογία και τις σχετικές επιβαρύνσεις στις οποίες
υπόκειται ή µπορεί να υπαχθεί ο υπήκοος του εν λόγω Κράτους
κάτω από τις ίδιες συνθήκες.
3. Η φορολογία που επιβάλλεται σε µόνιµη εγκατάσταση, την οποία
µια επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους διατηρεί στο άλλο
Συµβαλλόµενο Κράτος, δεν επιβάλλεται κατά τρόπο λιγότερο
ευνοϊκό σε αυτό το άλλο Κράτος από τη φορολογία που επιβάλλεται
σε επιχειρήσεις αυτού του άλλου Κράτους που διεξάγουν τις ίδιες
δραστηριότητες. Η διάταξη αυτή δεν ερµηνεύεται ότι υποχρεώνει ένα
Συµβαλλόµενο Κράτος να χορηγεί σε κατοίκους του άλλου

Συµβαλλόµενου Κράτους οποιεσδήποτε προσωπικές εκπτώσεις,
απαλλαγές και µειώσεις για φορολογικούς σκοπούς, λόγω
προσωπικής κατάστασης ή οικογενειακών υποχρεώσεων, τις οποίες
χορηγεί στους δικούς του κατοίκους.
4. Με την επιφύλαξη των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου
9, της παραγράφου 6 του άρθρου 11 ή των παραγράφων 6 και 7 του
άρθρου 12, τόκοι, δικαιώµατα και άλλες πληρωµές που
καταβάλλονται από µία επιχείρηση ενός Συµβαλλόµενου Κράτους σε
κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, για το σκοπό του
υπολογισµού των φορολογητέων κερδών της εν λόγω επιχείρησης,
αναγνωρίζονται ως έκπτωση µε τους ίδιους όρους σαν να είχαν
καταβληθεί σε κάτοικο του πρώτου - µνηµονευόµενου Κράτους.
Οµοίως, οποιαδήποτε χρέη µιας επιχείρησης ενός Συµβαλλόµενου
Κράτους προς κάτοικο του άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους, για το
σκοπό του υπολογισµού της φορολογητέας περιουσίας αυτής της
επιχείρησης αναγνωρίζονται ως έκπτωση µε τους ίδιους όρους σαν
να είχαν συµφωνηθεί µε κάτοικο του πρώτου - µνηµονευόµενου
Κράτους.
5. Επιχειρήσεις ενός Συµβαλλόµενου Κράτους, των οποίων το
κεφάλαιο εν όλω ή εν µέρει ανήκει ή ελέγχεται, άµεσα ή έµµεσα, από
έναν ή περισσότερους κατοίκους του άλλου Συµβαλλόµενου
Κράτους, δεν υπόκεινται στο πρώτο-µνηµονευόµενο Κράτος σε
οποιαδήποτε φορολογία ή οποιαδήποτε σχετική µε αυτή
επιβάρυνση, η οποία είναι διάφορη ή περισσότερο επαχθής από τη
φορολογία και τις σχετικές επιβαρύνσεις στις οποίες υπόκεινται ή
µπορούν να υπαχθούν άλλες παρόµοιες επιχειρήσεις του πρώτου -
µνηµονευόµενου Κράτους.
6. Οι διατάξεις αυτού του άρθρου, ανεξάρτητα από τις διατάξεις του
άρθρου 2, έχουν εφαρµογή σε φόρους κάθε είδους και µορφής.

'Αρθρο 25
∆ΙΑ∆ΙΚΑΣΙΑ ΑΜΟΙΒΑΙΟΥ ∆ΙΑΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ

1. Αν ένα πρόσωπο θεωρεί ότι οι ενέργειες ενός ή και των δύο
Συµβαλλόµενων Κρατών έχουν ή θα έχουν γι' αυτό ως αποτέλεσµα
την επιβολή φορολογίας, η οποία δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις
αυτής της Σύµβασης, µπορεί, ανεξάρτητα από τα µέσα θεραπείας
που προβλέπονται από την εσωτερική νοµοθεσία αυτών των
κρατών, να θέσει την υπόθεσή του υπόψη της αρµόδιας αρχής του
Συµβαλλόµενου Κράτους του οποίου είναι κάτοικος ή, αν
εφαρµόζεται γι' αυτό το πρόσωπο η παράγραφος 1 του άρθρου 24,
της αρµόδιας αρχής του Συµβαλλόµενου Κράτους του οποίου είναι
υπήκοος. Η υπόθεση αυτή πρέπει να τεθεί υπόψη µέσα σε τρία
χρόνια από την πρώτη κοινοποίηση της πράξης καταλογισµού του
φόρου, η επιβολή του οποίου δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις της
Σύµβασης.
2. Η αρµόδια αρχή προσπαθεί, αν η ένσταση θεωρηθεί από αυτήν
ως βάσιµη και η ίδια δεν µπορεί να δώσει ικανοποιητική λύση, να
επιλύει τη διαφορά µε αµοιβαία συµφωνία µε την αρµόδια αρχή του
άλλου Συµβαλλόµενου Κράτους µε σκοπό την αποφυγή φορολογίας
που δεν είναι σύµφωνη µε τις διατάξεις της Σύµβασης. Οποιαδήποτε
συµφωνία επιτευχθεί εφαρµόζεται ανεξάρτητα από τις προθεσµίες
που ορίζονται στην εσωτερική νοµοθεσία των Συµβαλλόµενων
Κρατών.
3. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών προσπαθούν να
επιλύουν µε αµοιβαία συµφωνία οποιεσδήποτε δυσχέρειες ή
αµφιβολίες ανακύπτουν ως προς την ερµηνεία ή την εφαρµογή της
Σύµβασης. Μπορούν επίσης να συµβουλεύονται η µία την άλλη για
την αποφυγή της διπλής φορολογίας σε περιπτώσεις που δεν
προβλέπονται από τη Σύµβαση.
4. Οι αρµόδιες αρχές των Συµβαλλόµενων Κρατών µπορούν να
επικοινωνούν µεταξύ τους απευθείας ή µέσω µιας µικτής επιτροπής,
αποτελούµενης από τις ίδιες ή τους αντιπροσώπους τους, µε σκοπό
την επίτευξη µιας συµφωνίας κατά την έννοια των προηγούµενων
παραγράφων.
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έδαφος της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας και τις ∆ρυµάδες στο έδαφος
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.

'Αρθρο 4
Τα Συµβαλλόµενα Μέρη θα κατασκευάσουν, ανακατασκευάσουν και
εκσυγχρονίσουν, έκαστο επί του εδάφους του το αναγκαίο συνδετικό
οδικό δίκτυο. Εντός του ίδιου χρονικού διαστήµατος τα
Συµβαλλόµενα Μέρη θα δηµιουργήσουν την απαραίτητη υποδοµή
για τη λειτουργία των τριών νέων συνοριακών διόδων, οι οποίες θα
εξυπηρετούν κάθε είδους εµπορεύµατα και επιβάτες.
Τα ακριβή σηµεία τοµής των συνόρων και οι ακριβείς θέσεις των
τριών νέων συνοριακών διόδων θα καθορισθούν από την Κοινή
Οµάδα Τεχνικής Στήριξης (Κ.Ο.Τ.Σ.), η οποία προβλέπεται από τον
Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας της Κοινής Επιτροπής
Σχεδιασµού και Παρακολούθησης (Κ.Ε.Σ.Π.Α.) Ελλάδας-Αλβανίας,
Προγραµµάτων INTERREG και ΡΗΑRΕ CBC.

'Αρθρο 5
Σε περίπτωση διαφορών µεταξύ των Συµβαλλόµενων Μερών κατά
την ερµηγεία ή εφαρµογή της παρούσας Συµφωνίας, αυτές θα
επιλύονται στα πλαίσια διµερών επαφών των Υπουργείων των δύο
χωρών.

'Αρθρο 6
Η παρούσα Συµφωνία τίθεται σε ισχύ από της ανταλλαγής των
εγγράφων που πιστοποιούν ότι έχουν ολοκληρωθεί οι απαιτούµενες
εσωτερικές διαδικασίες για τη θέση της σε ισχύ.

'Αρθρο 7
Η παρούσα Συµφωνία υπεγράφη στα Τίρανα στις 15 Οκτωβρίου
1997 σε δύο πρωτότυπα, ένα στην ελληνική και ένα στην αλβανική.
Τα δύο κείµενα έχουν την αυτή ισχύ.
ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ
ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
(υπογραφή)

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ
ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
ΤΗΣ ΑΛΒΑΝΙΑΣ
(υπογραφή)

PASKAL MILO
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6 αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας
της Μολδαβίας για την προώθηση και αµοιβαία προστασία των
επενδύσεων".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γι'αυτό είπατε ότι αίρετε
τις επιφυλάξεις.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Θέλουµε να πούµε δύο λόγια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς κρατείται για να
συζητηθεί σήµερα.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την ένταξη
µιας βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην Ελληνική ∆ύναµη της
Βοσνίας-Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;

ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατείται για να συζητηθεί σήµερα.
Του αυτού Υπουργείου.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου της
Εθνικής 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά
την είσοδο και διέλευση µιας βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών
µέσω του ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής της στη
∆ύναµη Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη
(BELUGA)".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατείται για να συζητηθεί σήµερα.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση του
Βασιλείου της Ισπανίας και της Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας στη
σύµβαση για το εφαρµοστέο δίκαιο στις συµβατικές ενοχές".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατείται για να συζητηθεί σήµερα.
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων.
Συνέχιση της συζήτηση επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο θα συζητηθεί σήµερα.
Υπουργείου Μεταφορών και Επικοινωνιών.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Οργάνωση του τοµέα παροχής ταχυδροµικών
υπηρεσιών και άλλες διατάξεις".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Εφαρµόγή των αποφάσεων 827/25.5.1993 και
955/8.11.1994 του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων 'Εθνων
µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά ∆ικαστήρια για την
εκδίκαση παραβιάσεων του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου στο
έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και της Ρουάντα".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου και της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΜΕΡΙΚΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµεθα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας.
Μόνη  συζήτηση  επί  της  αρχής,  των  άρθρων  και  του  συνόλου
του  σχεδίου  νόµου:  "Κύρωση  της  Συµφωνίας  µεταξύ  της
Κυβέρνησης  της  Ελληνικής  ∆ηµοκρατίας  και  της  Κυβέρνησης
της  ∆ηµοκρατίας  της  Μολδαβίας  για  την  προώθηση  και
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αµοιβαία προστασία των επενδύσεων".
Επί της συµβάσεως αυτής ο κ. Αγγουράκης έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Kύριε Πρόεδρε, εµείς είχαµε
επιφυλάξεις και εξακολουθούµε να τις έχουµε, γι'αυτό και δεν θα
ψηφίσουµε αυτήν τη σύµβαση. Κατ'αρχήν, τη θεωρούµε µια
σύµβαση ανισότιµη σε βάρος της Μολδαβίας και επειδή µέσω της
σύµβασης αυτής, όπως σηµειώνεται και στην εισηγητική έκθεση,
προωθείται η διείσδυση, η λεγόµενη και περιβόητη κατά τη γνώµη
µας διείσδυση του ελληνικού κεφαλαίου στη χώρα αυτή.
Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαστε απ'αυτούς οι οποίοι θα ήταν αντίθετοι µε
µια οικονοµική συνεργασία των δύο χωρών, πολύ περισσότερο που
η ∆ηµοκρατία της Μολδαβίας είναι και µια χώρα πολύ κοντά, γείτονα
χώρα θα µπορούσε κανείς να πει. Υπάρχουν πραγµατικά και
ιστορικές αναφορές και σχέσεις. Ειδικά λοιπόν και γι'αυτούς τους
λόγους θα θέλαµε και θα επιθυµούσαµε αυτή η σύµβαση ειδικά,
όπως και άλλες τέτοιες συµβάσεις, να είναι περισσότερο
ισορροπηµένες, περισσότερο ισότιµες.
Και εξηγώ δύο από τους βασικούς λόγους: Πρώτα απ' όλα, κύριε
Πρόεδρε, ξέρετε ότι δυστυχώς αυτή η σύµβαση παρέχει προστασία
σε οποιασδήποτε φύσης επένδυση, χωρίς να διευκρινίζεται αν θα
προστατεύεται ή όχι και µια επένδυση που γίνεται στη γειτονική αυτή
χώρα, προκειµένου να αποφευχθεί η ελληνική νοµοθεσία, είτε είναι
για λόγους περιβαλλοντικούς είτε έχει να κάνει η συγκεκριµένη
επένδυση µε εργασιακές σχέσεις ή οτιδήποτε άλλο. Αυτό είναι ένα
θέµα.
'Ενα δεύτερο ζήτηµα, έχει να κάνει µε το γεγονός ότι σε περίπτωση
εθνικοποιήσεων οι ξένες επενδύσεις και οι ελληνικές, οπωσδήποτε
θα αποζηµιωθούν. Εισάγεται ένα καθεστώς που δεν είναι ισότιµο µε
το καθεστώς των ντόπιων επενδυτών. Εν πάση περιπτώσει και
ποιος µας λέει ότι στην περίπτωση που δηµιουργηθεί αυτή η πράξη
τίθεται θέµα αποζηµίωσης. Μπορεί τα κέρδη να έχουν αποσβέσει
ήδη την επένδυση και να µην τίθεται καν τέτοιο θέµα.
Γι'αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εµείς µε λύπη µας, δεν
µπορούµε να ψηφίσουµε αυτήν τη σύµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν έχει ζητήσει άλλος το
λόγο.
Μήπως, κύριε Υφυπουργέ, θέλετε να προσθέσετε κάτι;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): 'Οχι, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εθνικής
Οικονοµίας.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας: "Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Μολδαβίας για την προώθηση και
αµοιβαία προστασία των επενδύσεων" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και
έχει ως εξής:

"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας
της Μολδαβίας για την προώθηση και αµοιβαία προστασία των

επενδύσεων
'Αρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Μολδαβίας
για την προώθηση και αµοιβαία προστασία των επενδύσεων, που
υπογράφηκε στην Αθήνα στις 23 Μαρτίου 1998, της οποίας το

κείµενο σε πρωτότυπο στην ελληνική και αγγλική γλώσσα έχει ως
εξής:
ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΜΕΤΑΞΥ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΤΗΣ ΜΟΛ∆ΑΒΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΚΑΙ ΑΜΟΙΒΑΙΑ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΕΠΕΝ∆ΥΣΕΩΝ

Η Κυβέρνηση της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και η Κυβέρνηση της
∆ηµοκρατίας της Μολδαβίας,
ΑΠΟΚΑΛΟΥΜΕΝΕΣ εφεξής "τα Συµβαλλόµενα Μέρη",
ΕΠΙΘΥΜΩΝΤΑΣ να ενισχύσουν την οικονοµική τους συνεργασία
προς το αµοιβαίο όφελος των δύο Κρατών σε µακροχρόνια βάση,
ΕΧΟΝΤΑΣ ως στόχο τη δηµιουργία ευνοϊκών συνθηκών για τις
επενδύσεις επενδυτών του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους, στο
έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους,
ΑΝΑΓΝΩΡΙΖΟΝΤΑΣ ότι η προώθηση και προστασία των
επενδύσεων, βάσει της παρούσας Συµφωνίας, θα τονώσει την
πρωτοβουλία στον τοµέα αυτόν,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΑΚΟΛΟΥΘΑ:

ΑΡΘΡΟ 1
Ορισµοί

Για τους σκοπούς της παρούσας Συµφωνίας:
1. "Επένδυση" σηµαίνει κάθε είδους περιουσιακό στοιχείο και
περιλαµβάνει ειδικότερα, αλλά όχι αποκλειστικά:
α) κινητή και ακίνητη ιδιοκτησία και κάθε εµπράγµατο δικαίωµα,
όπως υποθήκες, εµπράγµατες ασφάλειες και ενέχυρα,
β) µετοχές, εταιρικά µερίδια, οµολογίες και κάθε άλλη µορφή
συµµετοχής σε εταιρία,
γ) χρηµατικές απαιτήσεις και κάθε άλλη συµβατική απαίτηση που
έχει οικονοµική αξία, καθώς και δάνεια συνδεόµενα µε επένδυση,
δ) δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδιοκτησίας,
ευρεσιτεχνίες, σήµατα, τεχνικές µεθόδους, τεχνογνωσία,
επιχειρηµατική φήµη και άλλα παρόµοια δικαιώµατα,
ε) εκχωρήσεις επιχειρηµατικών δικαιωµάτων, βάσει νόµου ή
συµβάσεως, περιλαµβανοµένων και εκχωρήσεων για έρευνα,
ανάπτυξη, εξόρυξη ή εκµετάλλευση φυσικών πόρων,
στ) αγαθά, τα οποία, βάσει συµβάσεως χρηµατοδοτικής µισθώσεως,
ευρίσκονται στην κατοχή του µισθωτή στο έδαφος Συµβαλλόµενου
Μέρους, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του.
Ενδεχόµενη µεταβολή του τύπου της επένδυσης που έχει
πραγµατοποιηθεί δεν µεταβάλλει το χαρακτήρα της ως επένδυσης.
2. "Απόδοση" σηµαίνει τα έσοδα που αποφέρει µία επένδυση και
περιλαµβάνει ειδικότερα, αλλά όχι αποκλειστικά, κέρδη, τόκους,
µερίσµατα, υπεραξία, δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής
ιδιοκτησίας και αµοιβές.
3. "Επενδυτής" σηµαίνει σε σχέση µε κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος:
α) φυσικά πρόσωπα που έχουν την ιθαγένεια του εν λόγω
Συµβαλλόµενου Μέρους, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του,
β) νοµικά πρόσωπα που έχουν συσταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία
του εν λόγω Συµβαλλόµενου Μέρους.
4. "Εδαφος" σηµαίνει, σε σχέση µε κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος, το
έδαφος υπό την κυριαρχία του, περιλαµβανοµένων και των χωρικών
υδάτων, καθώς και τις υποθαλάσσιες περιοχές, επί των οποίων το
εν λόγω Συµβαλλόµενο Μέρος ασκεί, σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο,
κυριαρχικά δικαιώµατα ή δικαιοδοσία.

ΑΡΘΡΟ 2
Προώθηση και προστασία των επενδύσεων

1. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος προωθεί στο έδαφός του, επενδύσεις
επενδυτών του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους και
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κάνει δεκτές τις επενδύσεις αυτές σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του.
2. Επενδύσεις επενδυτών Συµβαλλόµενου Μέρους απολαµβάνουν
πάντοτε, στο έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους, δικαίας
µεταχειρίσεως και πλήρους προστασίας και ασφαλείας. Κάθε
Συµβαλλόµενο Μέρος εξασφαλίζει ότι η διαχείριση, συντήρηση,
χρήση, εκµετάλλευση ή διάθεση, στο έδαφός του, επενδύσεων
επενδυτών του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους δεν παρακωλύεται
καθ' οιονδήποτε τρόπο µε µέτρα αδικαιολόγητα ή διακριτικής
φύσεως.
3. Η απόδοση των επενδύσεων και, σε περίπτωση
επανεπενδύσεως, το σχετικό εισόδηµα, απολαµβάνουν της ιδίας
προστασίας µε την αρχική επένδυση.
4. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος τηρεί οποιαδήποτε άλλη υποχρέωση
έχει αναλάβει σε σχέση µε επενδύσεις επενδυτών του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους.

ΑΡΘΡΟ 3
Μεταχείριση των επενδύσεων

1. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος παραχωρεί στις επενδύσεις, που
πραγµατοποιούνται στο έδαφός του από επενδυτές του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους, µεταχείριση όχι λιγότερο ευνοϊκή από
εκείνη που παραχωρεί σε επενδύσεις των ιδίων επενδυτών του ή σε
επενδύσεις επενδυτών τρίτου κράτους, εφαρµοζοµένης της
ευνοϊκοτέρας µεταχειρίσεως.
2. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος παραχωρεί στους επενδυτές του
άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους, όσον αφορά τη δραστηριότητα που
αναπτύσσουν στο έδαφός του σε σχέση µε επενδύσεις, µεταχείριση
όχι λιγότερο ευνοϊκή από εκείνη που παραχωρεί στους ιδίους
επενδυτές του ή σε επενδυτές τρίτου κράτους, εφαρµοζοµένης της
ευνοϊκοτέρας µεταχειρίσεως.
3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου δεν
συνεπάγονται υποχρέωση του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους να
επεκτείνει στους επενδυτές του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους τα
πλεονεκτήµατα οποιασδήποτε µεταχειρίσεως, προτιµήσεως ή
προνοµίου που απορρέουν από:
α) τη συµµετοχή του σε υφιστάµενη ή µελλοντική τελωνειακή ένωση,
οικονοµική ένωση, συµφωνία περιφερειακής οικονοµικής
ολοκλήρωσης ή παρόµοια διεθνή συµφωνία, ή
β) διεθνή συµφωνία ή ρύθµιση σχετική εν όλω ή εν µέρει µε
φορολογία.

ΑΡΘΡΟ 4
Απαλλοτρίωση

1. Επενδύσεις επενδυτών του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους στο
έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους, δεν υπόκεινται σε
απαλλοτρίωση, εθνικοποίηση ή οποιοδήποτε άλλο µέτρο, τα
αποτελέσµατα του οποίου ισοδυναµούν µε απαλλοτρίωση ή
εθνικοποίηση (αποκαλούµενες εφεξής "απαλλοτρίωση"), παρά
µόνον για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, µε νόµιµες διαδικασίες, σε
µη διακριτική βάση και κατόπιν καταβολής αµέσου, επαρκούς και
αποτελεσµατικής αποζηµιώσεως. Η αποζηµίωση αυτή είναι ίση µε
την αγοραία αξία της θιγείσης επενδύσεως αµέσως πριν από το
χρονικό σηµείο κατά το οποίο ελήφθη το συγκεκριµένο µέτρο ή έγινε
δηµοσίως γνωστό, επιλεγοµένου του προγενεστέρου χρονικού
σηµείου, περιλαµβάνει τόκο από την ηµέρα της απαλλοτριώσεως
έως την ηµέρα καταβολής, µε το σύνηθες εµπορικό επιτόκιο και
µεταφέρεται ελεύθερα σε ελεύθερα µετατρέψιµο νόµισµα.
2. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου
εφαρµόζονται επίσης και στην περίπτωση κατά την οποία
Συµβαλλόµενο Μέρος προβαίνει σε απαλλοτρίωση περιουσιακών
στοιχείων εταιρίας, η οποία έχει συσταθεί σύµφωνα µε τη νοµοθεσία
του σε οποιοδήποτε σηµείο του εδάφους του και της οποίας
επενδυτής του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους κατέχει µετοχές.

ΑΡΘΡΟ 5
Αποζηµιώσεις

1. Οι επενδυτές του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους των οποίων οι
επενδύσεις στο έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους
υφίστανται ζηµίες λόγω πολέµου ή άλλης ένοπλης σύγκρουσης,
καταστάσεως εκτάκτου ανάγκης, πολιτικών αναταραχών ή άλλων
παρόµοιων γεγονότων στο έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου
Μέρους, απολαµβάνουν από το δεύτερο Συµβαλλόµενο Μέρος
µεταχείριση, όσον αφορά την αποκατάσταση, αποζηµίωση ή άλλου
είδους διευθέτηση, όχι λιγότερο ευνοϊκή από εκείνη που το
Συµβαλλόµενο Μέρος αυτό επιφυλάσσει στους ιδίους επενδυτές του
ή στους επενδυτές τρίτου κράτους, εφαρµοζοµένης της ευνοϊκοτέρας
µεταχειρίσεως. Προκύπτουσες πληρωµές καταβάλλονται αµέσως και
µεταφέρονται ελεύθερα σε ελεύθερα µετατρέψιµο νόµισµα.
2. Μη θιγοµένων των διατάξεων της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου, επενδυτές του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους οι οποίοι, σε
οποιαδήποτε από τις περιπτώσεις που αναφέρονται στην
παράγραφο αυτή, υφίστανται ζηµίες στο έδαφος του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους λόγω:
α) επιτάξεως της επενδύσεώς τους ή µέρους αυτής από τις δυνάµεις
ή αρχές του δεύτερου Συµβαλλόµενου Μέρους, ή
β) καταστροφής της επενδύσεώς τους ή µέρους αυτής από τις
δυνάµεις ή αρχές του δεύτερου Συµβαλλόµενου Μέρους, η οποία
δεν επεβάλετο από τις περιστάσεις,
τυγχάνουν αµέσου, επαρκούς και αποτελεσµατικής επανορθώσεως
ή αποζηµιώσεως.

ΑΡΘΡΟ 6
Επαναπατρισµός της επενδύσεως και της αποδόσεώς της

1. Τα Συµβαλλόµενα Μέρη εγγυώνται, όσον αφορά τις επενδύσεις
επενδυτών του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους, την ανεµπόδιστη
µεταφορά της επενδύσεως και της αποδόσεώς της.
Η µεταφορά πραγµατοποιείται χωρίς καθυστέρηση, σε ελεύθερα
µετατρέψιµο νόµισµα, µε το εµπορικό επιτόκιο που ισχύει κατά την
ηµέρα της µεταφοράς.
2. Οι µεταφορές αυτές περιλαµβάνουν ειδικότερα, αλλά όχι
αποκλειστικά:
α) κεφάλαιο και πρόσθετα ποσά για τη συντήρηση ή επέκταση της
επένδυσης,
β) κέρδη, τόκους, µερίσµατα και άλλα τρέχοντα εισοδήµατα,
γ) ποσά για την εξόφληση δανείων,
δ) δικαιώµατα πνευµατικής και βιοµηχανικής ιδοκτησίας και αµοιβές,
ε) προϊόν πωλήσεως ή ρευστοποιήσεως της επένδυσης ή µέρους
αυτής,
στ) αποζηµιώσεις σύµφωνα µε τα άρθρα 4 και 5.

ΑΡΘΡΟ 7
Υποκατάσταση

1. Εάν οι επενδύσεις επενδυτή ενός Συµβαλλόµενου Μέρους στο
έδαφος του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους είναι ασφαλισµένες για
µη εµπορικούς κινδύνους, βάσει νόµιµου συστήµατος εγγυήσεως,
κάθε υποκατάσταση του ασφαλιστή στα δικαιώµατα του εν λόγω
επενδυτή, σύµφωνα µε τους όρους της ασφάλειας αυτής,
αναγνωρίζεται από το δεύτερο Συµβαλλόµενο Μέρος, µη θιγοµένων
των δικαιωµάτων του επενδυτή, σύµφωνα µε το άρθρο 9 της
παρούσας Συµφωνίας.
2. Ο ασφαλιστής δεν δικαιούται να ασκήσει δικαιώµατα άλλα, πέραν
των δικαιωµάτων που θα εδικαιούτο να ασκήσει ο επενδυτής.
3. ∆ιαφορές µεταξύ Συµβαλλόµενου Μέρους και ασφαλιστή θα
καταβάλλεται προσπάθεια να επιλύονται σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 9 της παρούσας Συµφωνίας.

ΑΡΘΡΟ 8
Επίλυση διαφορών µεταξύ των Συµβαλλόµενων Μερών

1. Κάθε διαφορά µεταξύ των Συµβαλλόµενων Μερών σχετική
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µε την ερµηνεία ή την εφαρµογή της παρούσας Συµφωνίας,
επιλύεται, εφόσον τούτο είναι δυνατόν, δια διαπραγµατεύσεων, δια
της διπλωµατικής οδού.
2. Εάν η διαφορά δεν µπορέσει να διευθετηθεί κατ' αυτόν τον τρόπο
εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη των διαπραγµατεύσεων,
υποβάλλεται σε διαιτητικό δικαστήριο κατόπιν αιτήσεως
Συµβαλλόµενου Μέρους.
3. Το διαιτητικό δικαστήριο συγκροτείται σε κάθε συγκεκριµένη
περίπτωση ως ακολούθως: Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος ορίζει έναν
διαιτητή και οι δύο αυτοί διαιτητές ορίζουν, κατόπιν µεταξύ τους
συµφωνίας, υπήκοο τρίτης χώρας ως πρόεδρο. Οι διαιτητές
ορίζονται εντός τριών (3) µηνών και ο πρόεδρος εντός πέντε (5)
µηνών από την ηµεροµηνία κατά την οποία Συµβαλλόµενο Μέρος
γνωστοποίησε στο άλλο Συµβαλλόµενο Μέρος την πρόθεσή του να
παραπέµψει τη διαφορά σε διαιτητικό δικαστήριο.
4. Εάν εντός των προθεσµιών που καθορίζονται στην παράγραφο 3
του παρόντος άρθρου δεν έχουν γίνει οι αναγκαίοι διορισµοί,
οποιοδήποτε από τα Συµβαλλόµενα Μέρη µπορεί, ελλείψει άλλης
συµφωνίας, να ζητήσει από τον πρόεδρο του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου
να προβεί στους αναγκαίους διορισµούς. Εάν ο πρόεδρος του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου είναι υπήκοος ενός των Συµβαλλόµενων
Μερών ή κωλύεται κατ' άλλον τρόπον να ασκήσει το εν λόγω
καθήκον, καλείται να προβεί στους αναγκαίους διορισµούς ο
αντιπρόεδρος και, σε περίπτωση που ο τελευταίος είναι υπήκοος
Συµβαλλόµενου Μέρους ή κωλύεται κατ' άλλον τρόπον να ασκήσει
το εν λόγω καθήκον, το αρχαιότερο κατά σειράν µέλος του
∆ικαστηρίου που δεν είναι υπήκοος Συµβαλλόµενου Μέρους,
καλείται να προβεί στους αναγκαίους διορισµούς.
5. Το διαιτητικό δικαστήριο αποφασίζει σύµφωνα µε το νόµο και,
ιδίως, βάσει της παρούσας Συµφωνίας και άλλων σχετικών
συµφωνιών µεταξύ των Συµβαλλόµενων Μερών, καθώς και των
γενικώς παραδεδεγµένων κανόνων και αρχών του διεθνούς δικαίου.
6. Το δικαστήριο αποφασίζει την εσωτερική του διαδικασία, εκτός
εάν τα Συµβαλλόµενα Μέρη ορίσουν άλλως.
Το δικαστήριο εκδίδει την απόφασή του κατά πλειοψηφία. Η
απόφαση αυτή είναι τελική και δεσµευτική για τα Συµβαλλόµενα
Μέρη.
7. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος φέρει το κόστος του διαιτητή που
όρισε το ίδιο, καθώς και της εκπροσώπησής του. Το κόστος του
προέδρου, καθώς και κάθε άλλο κόστος, φέρουν τα Συµβαλλόµενα
Μέρη εξίσου. Το δικαστήριο δύναται πάντως να ορίσει στην
απόφασή του ότι ένα από τα δύο Συµβαλλόµενα Μέρη θα φέρει
µεγαλύτερο ποσοστό του κόστους και η απόφαση αυτή είναι
δεσµευτική για τα Συµβαλλόµενα Μέρη.

ΑΡΘΡΟ 9
Επίλυση διαφορών µεταξύ επενδυτή και Συµβαλλόµενου Μέρους

1. ∆ιαφορές µεταξύ επενδυτή του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους και
του άλλου Συµβαλλόµενου Μέρους, που αφορούν υποχρέωση του
τελευταίου, βάσει της παρούσας Συµφωνίας, σχετική µε επένδυση
του πρώτου, επιλύεται, εφόσον τούτο είναι δυνατόν, από τα
ενδιαφερόµενα Μέρη φιλικά.
2. Εάν η εν λόγω διαφορά δεν µπορέσει να επιλυθεί εντός έξι (6)
µηνών από την ηµεροµηνία κατά την οποία ένα από τα Μέρη ζήτησε
τη φιλική διευθέτησή της, ο ενδιαφερόµενος επενδυτής µπορεί να
υποβάλει τη διαφορά είτε στο αρµόδιο δικαστήριο του
Συµβαλλόµενου Μέρους στο έδαφος του οποίου έχει
πραγµατοποιηθεί η επένδυση είτε στη διεθνή διαιτησία.
Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος συγκατατίθεται δια της παρούσας
Συµφωνίας στην υποβολή των εν λόγω διαφορών στη διεθνή
διαιτησία.
3. Εφόσον η διαφορά παραπεµφθεί στη διεθνή διαιτησία, ο
ενδιαφερόµενος επενδυτής µπορεί να υποβάλει τη διαφορά είτε:

α) στο ∆ιεθνές Κέντρο για το ∆ιακανονισµό των ∆ιαφορών εξ
Επενδύσεων, που ιδρύθηκε µε τη Σύµβαση "δια την ρύθµισιν των
σχετιζοµένων προς τας επενδύσεις διαφορών µεταξύ Κρατών και
υπηκόων άλλων Κρατών", η οποία ανοίχθηκε για υπογραφή στην
Ουάσινγκτον D.C. στις 18 Μαρτίου 1965, προς διευθέτηση δια της
οδού της συνδιαλλαγής ή της διαιτησίας, είτε
β) σε ad hoc διαιτητικό δικαστήριο, το οποίο συνιστάται σύµφωνα µε
τους κανόνες περί διαιτησίας της Επιτροπής των Ηνωµένων Εθνών
για το ∆ιεθνές Εµπορικό ∆ίκαιο (U.N.C.I.T.R.A.L.).
4. Το διαιτητικό δικαστήριο επιλύει τη διαφορά σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παρούσας Συµφωνίας και τους εφαρµοστέους κανόνες
και αρχές του διεθνούς δικαίου. Οι διαιτητικές αποφάσεις είναι
τελεσίδικες και δεσµευτικές για τα µέρη της διαφοράς. Κάθε
Συµβαλλόµενο Μέρος εφαρµόζει χωρίς καθυστέρηση τις εν λόγω
αποφάσεις και τις εκτελεί σύµφωνα µε την εθνική του νοµοθεσία.
5. Κατά τη διάρκεια της διαιτητικής διαδικασίας ή της εκτελέσεως της
διαιτητικής αποφάσεως το Συµβαλλόµενο Μέρος που έχει εµπλακεί
στη διαφορά δεν δύναται να επικαλεσθεί ότι ο επενδυτής του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους έχει τύχει αποζηµιώσεως, εν όλω ή εν
µέρει, βάσει ασφαλιστικής συµβάσεως.

ΑΡΘΡΟ 10
Εφαρµογή άλλων διατάξεων

Εφόσον η νοµοθεσία Συµβαλλόµενου Μέρους ή υφιστάµενες ή
αναλαµβανόµενες στο µέλλον, βάσει του διεθνούς δικαίου, µεταξύ
των Συµβαλλόµενων Μερών υποχρεώσεις επιπλέον της παρούσας
Συµφωνίας περιλαµβάνουν ρυθµίσεις, γενικές ή ειδικές, µε τις οποίες
παρέχεται το δικαίωµα σε επενδύσεις επενδυτών του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους για ευνοϊκότερη µεταχείριση από την
προβλεπόµενη µε την παρούσα Συµφωνία, οι ρυθµίσεις αυτές, στο
µέτρο που είναι ευνοϊκότερες, υπερισχύουν της παρούσας
Συµφωνίας.

ΑΡΘΡΟ 11
∆ιαβουλεύσεις

Κάθε φορά που κρίνεται απαραίτητο, διεξάγονται διαβουλεύσεις
µεταξύ εκπροσώπων των Συµβαλλόµενων Μερών, επί θεµάτων που
αφορούν την εφαρµογή της παρούσας Συµφωνίας. Οι διαβουλεύσεις
διεξάγονται κατόπιν προτάσεως Συµβαλλόµενου Μέρους, σε χρόνο
και τόπο που συµφωνούνται δια της διπλωµατικής οδού.

ΑΡΘΡΟ 12
Εφαρµογή

Η παρούσα Συµφωνία εφαρµόζεται επίσης σε επενδύσεις που
πραγµατοποιήθηκαν πριν από τη θέση της σε ισχύ, από επενδυτές
του ενός Συµβαλλόµενου Μέρους στο έδαφος του άλλου
Συµβαλλόµενου Μέρους, σύµφωνα µε τη νοµοθεσία του τελευταίου.

ΑΡΘΡΟ 13
Θέση σε ισχύ - ∆ιάρκεια - Λήξη

1. Η παρούσα Συµφωνία τίθεται σε ισχύ τριάντα (30) ηµέρες από την
ηµεροµηνία κατά την οποία τα Συµβαλλόµενα Μέρη αντήλλαξαν
έγγραφες ανακοινώσεις µε τις οποίες πληροφορούν ότι
ολοκληρώθηκαν οι διαδικασίες που απαιτούνται από τις αντίστοιχες
νοµοθεσίες τους για το σκοπό αυτόν. Παραµένει σε ισχύ για µία
περίοδο δέκα (10) ετών από την ηµεροµηνία αυτή.
2. Εκτός εάν καταγγελθεί από Συµβαλλόµενο Μέρος τουλάχιστον
ένα έτος πριν από την ηµεροµηνία λήξεως της ισχύος της, η
παρούσα Συµφωνία παρατείνεται εν συνεχεία σιωπηρώς για
δεκαετείς περιόδους. Κάθε Συµβαλλόµενο Μέρος διατηρεί το
δικαίωµα να καταγγείλει τη Συµφωνία, κατόπιν ανακοινώσεως,
τουλάχιστον ένα (1) έτος πριν από την ηµεροµηνία λήξεως της
τρεχούσης περιόδου ισχύος της.
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'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 13 παρ. 1
αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπουργείου Εθνικής
'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την ένταξη
µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην Ελληνική ∆ύναµη της
Βοσνίας-Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR".
Eπίσης, του ιδίου Υπουργείου.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η οποία αφορά την
είσοδο και διέλευση µιας βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών µέσω
του ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής της στη ∆ύναµη
Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη (BELUGA)".
Ο κ. Αγγουράκης έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Θα τοποθετηθώ και στις δύο συµβάσεις, έχουν το ίδιο αντικείµενο.
Αν και η πρώτη είναι πιο πολιτική, η δεύτερη είναι περισσότερο
τεχνική, αλλά συνδέονται µεταξύ τους.
Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε, και τις δύο συµβάσεις γιατί
θεωρούµε ότι διαιωνίζουν µια απαράδεκτη κατάσταση. Και αυτή η
απαράδεκτη κατάσταση έχει να κάνει µε τη διαιώνιση της παρουσίας
του ΝΑΤΟ στη Βοσνία, µία παρουσία που κατά τη γνώµη µας -και
όπως όλα τα στοιχεία δείχνουν- έχει όλα τα στοιχεία που µπορεί
κανείς να θεωρεί την παρουσία αυτή ως στρατό κατοχής. Θυµίζω
µόνο τις συνθήκες κάτω από τις οποίες είχε γίνει η αποστολή της
ανατολικής δύναµης.
Θα ήθελα να θυµίσω επίσης το γεγονός ότι ενώ αρχικά αυτή η
αποστολή είχε σαν σκοπό της υποτίθεται τον αφοπλισµό από τα
βαρέα όπλα και να επιβάλει, αν θέλετε, όπως ειπώθηκε τότε, την
ειρήνη, έχουν περάσει τρία-τέσσερα χρόνια από εκείνη τη στιγµή και
αυτή η δύναµη δεν λέει να φύγει από τη συγκεκριµένη χώρα. Φυσικά
υπάρχει το επιχείρηµα ότι συµµετέχουν και άλλες χώρες εκτός του
ΝΑΤΟ, αλλά αυτό δεν αλλάζει τίποτα στον καθαρά επεµβατικό
χαρακτήρα της δύναµης αυτής. Πολύ περισσότερο όταν υπήρχαν -
και είχαµε τονίσει αυτό το ζήτηµα εκείνη την εποχή- άλλοι τρόποι να
επιλυθούν και µε στρατιωτικά µέσα τα όποια ζητήµατα ειρήνευσης.
Αναφερόµαστε στους κυανόκρανους του ΕΓΕ, αναφερόµαστε στην
ανάγκη να µη συµµετέχουν όµορες χώρες σε τέτοιου είδους
επιχειρήσεις και φυσικά όλα αυτά παραµερίστηκαν και βλέπουµε το
ΝΑΤΟ να εδραιώνει την παρουσία του στη Βοσνία και στην περιοχή,
µετατρέποντας στην ουσία τη δηµοκρατία αυτή σε ένα
προτεκτοράτο.
Και το πρόβληµα γίνεται ακόµα πιο επίκαιρο και πιο σηµαντικό, αν
πάρουµε υπόψη µας βεβαίως τις εξελίξεις γύρω από το Κόσοβο και
ειδικά ξανά το ρόλο του ΝΑΤΟ, που όπως θα γνωρίζετε, κύριε
Πρόεδρε -και σήµερα οι εφηµερίδες κάνουν µία εκτενή αναφορά στο
ζήτηµα αυτό- υπάρχουν φωνές στο ΝΑΤΟ και ιδιαίτερα οι ΗΠΑ οι
οποίες θεωρούν ότι για τέτοιου είδους επεµβάσεις δεν χρειάζεται καν
να υπάρχει και απόφαση στο Συµβούλιο Ασφαλείας του ΟΗΕ.
Γι' αυτούς τους λόγους νοµίζουµε ότι τόσο η συµφωνία της χώρας
µας, όσο και η διαιώνιση της δικής µας παρουσίας εκεί, αλλά πολύ
περισσότερο και η εµπλοκή και άλλων βαλκανικών χωρών σ' αυτήν
την επιχείρηση είναι επιζήµια και για το λαό της Βοσνίας και
γενικότερα για την ειρήνη και τη σταθερότητα στην περιοχή.
Θα ήθελα επίσης να σηµειώσω ότι η µεταφορά και η ένταξη του
βουλγάρικου τάγµατος θα στοιχίσει στον ελληνικό λαό είκοσι έξι

εκατοµµύρια περίπου το χρόνο και εξίµισι εκατοµµύρια δραχµές η
µεταφορά. Ο λόγος που η χώρα µας αναλαµβάνει τη µεταφορά
αυτής της βουλγαρικής δύναµης έχει σχέση µε το γεγονός, όπως
φάνηκε στην επιτροπή, ότι δεν είναι και τόσο καλές οι σχέσεις µεταξύ
της Βουλγαρίας και της Σερβίας. Και αυτό νοµίζω προσθέτει ακόµα
ένα στοιχείο αστάθειας γιατί από τη µία πλευρά το ζητούµενο στα
Βαλκάνια είναι µία ισότιµη συνεργασία χωρίς την παρουσία και την
επέµβαση των ξένων δυνάµεων χωρίς µία πολιτική του "διαίρει και
βασίλευε" και από την άλλη µεριά τέτοιου είδους ενέργειες
δηµιουργούν αποσταθεροποίηση και καινούρια προβλήµατα.
Γι' αυτό τις καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. ∆αµανάκη έχει το
λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι τα ζητήµατα
που αφορούν την εφαρµογή των δύο συµβάσεων, δεν είναι τα
θέµατα που αναφέρονται στις συµβάσεις αυτές καθ' εαυτές, αλλά τα
θέµατα τα οποία θίγουν γενικότερα την παρουσία της λεγόµενης
ειρηνευτικής δύναµης στην περιοχή της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης.
Τα θέµατα αυτά είναι που µας προβληµατίζουν και εµάς. Γι' αυτά
ακριβώς ζήτησα να πάρω το λόγο σε µία σύντοµη παρέµβαση για τις
συµφωνίες που συζητούµε.
Θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν θα είχαµε αντίρρηση για την
προσπάθεια της Ελλάδας να διευκολύνει τη συµµετοχή της
Βουλγαρίας στην ειρηνευτική δύναµη. Το πρόβληµα, όµως, είναι η
παρουσία της ειρηνευτικής δύναµης αυτής καθεαυτής.
Είναι φανερό, κύριε Πρόεδρε, ότι η παρουσία ξένων στρατιωτικών
στρατευµάτων δεν είναι ο καλύτερος τρόπος για να λύνονται τα
διεθνή προβλήµατα. Τη θέση αυτή την είχαµε διατυπώσει και όταν
είχε ληφθεί η απόφαση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, η οποία
καλύπτει την παρουσία αυτής της ειρηνευτικής δύναµης, στην
Βοσνία-Ερζεγοβίνη. Πολύ περισσότερο όταν δεν υπάρχει ένα σαφές
χρονοδιάγραµµα της παρουσίας αυτής και αποµάκρυνσης της
παρουσίας αυτής.
Στη συγκεκριµένη περίπτωση εµείς δεν υιοθετούµε την άποψη που
ακούστηκε ήδη, ότι η δύναµη αυτή αποτελεί στρατό κατοχής. Νοµίζω
ότι δεν αρµόζει η έκφραση αυτή και στην προσπάθεια που κάνουν οι
'Ελληνες στρατευµένοι σε αυτήν την περιοχή, καθώς επίσης και οι
δυνάµεις των άλλων χωρών που συµµετέχουν.
Υπάρχουν όµως, σοβαρότατα πολιτικά θέµατα. Είχαµε προτείνει
παραδείγµατος χάρη τότε, το 1996, να µην συµµετέχουν µονάδες
από όµορες χώρες σε αυτές τις δυνάµεις. Να µη συµµετέχουν
δηλαδή, άλλες βαλκανικές χώρες στη σύνταξη, στη σύµπτυξη, στη
συγκρότηση αυτών των δυνάµεων. Η πρότασή µας δεν
εισακούστηκε.
Είχαµε προτείνει επίσης, να υπάρξει ένα χρονοδιάγραµµα
αποµάκρυνσης αυτών των δυνάµεων. Παρά το ότι έθεσα αυτό το
θέµα στην επιτροπή, δεν µας δόθηκε µία επαρκής απάντηση.
Βεβαίως η κατάσταση στη χώρα αυτή είναι ασταθής, βεβαίως
υπάρχουν σοβαρά πολιτικά προβλήµατα, είναι όµως ανάγκη και οι
πολιτικές δυνάµεις αυτής της χώρας -και για να έχει η ελληνική
Βουλή µία εικόνα, αναφέρω παραδείγµατος χάρη ότι στις πρόσφατες
εκλογές του Σεπτεµβρίου πήραν µέρος πενήντα κόµµατα, είναι
φανερό δηλαδή ότι µιλούµε για µία ασταθή πολιτική κατάσταση- να
προσανατολιστούν στην πολιτική οργάνωση της χώρας χωρίς την
παρουσία των ξένων.
Και εδώ, µιλώντας αντικειµενικά, πρέπει να επισηµάνουµε ότι
υπάρχουν πολύ µεγάλες καθυστερήσεις. Οι πολιτικές δυνάµεις της
χώρας, οι οποίες είναι πολύ διαθέσιµες στο να τακτοποιήσουν
διάφορα οικονοµικά θέµατα και προβλήµατα τα οποία ανακύπτουν
και αφορούν και την απορρόφηση κονδυλίων, είναι εξαιρετικά
διστακτικές στο να λύσουν πολιτικά προβλήµατα που αφορούν,
λόγου χάρη, στην επιστροφή προσφύγων στη χώρα αυτή, είτε
προέρχονται από την µουσουλµανική κοινωνία είτε προέρχονται από
τους Σέρβους είτε προέρχονται από τους Κροάτες. Και µιλούµε για
µία χώρα η οποία έχει ενάµιση εκατοµµύριο πρόσφυγες.
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Βεβαίως υπάρχουν και φωτεινά παραδείγµατα πολιτικών σε αυτήν
τη χώρα, όπως είναι ο δήµαρχος της Τούζλα, ο οποίος ευτυχώς
επανεξελέγη στις πρόσφατες εκλογές, αλλά δεν είναι αυτή η
κατάσταση που χαρακτηρίζει γενικά τις πολιτικές δυνάµεις στη
Βοσνία.
Τα λέω όλα αυτά για να πω πως για µας η κατάσταση είναι σύνθετη
σε αυτή τη χώρα και δεν είναι εύκολο να καταλήγει κανείς σε
αφορισµούς. 'Οµως είναι γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτήν τη
στιγµή δεν υπάρχουν πολιτικές εγγυήσεις για ένα χρονοδιάγραµµα
αποµάκρυνσης των δυνάµεων αυτών.
Αυτό είναι για µας το µείζον και αυτός είναι ο λόγος που µας κάνει να
µην µπορούµε να εγκρίνουµε αυτές τις συµφωνίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κόρακας έχει το
λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Οπως είπε ο ειδικός αγορητής µας, ο κ.
Αγγουράκης, εµείς είµαστε αντίθετοι και µε τις δύο αυτές συµφωνίες
και από θέση αρχής, γιατί είµαστε αντίθετοι µε την αποστολή ξένων
στρατευµάτων σε άλλες χώρες, αλλά υπέρ της αξιοποίησης άλλων
µέσων για ειρήνευση εντάσεων, πολέµων, κατάπαυση πυρός κλπ. -
εάν έχουµε τέτοια προβλήµατα σε µία χώρα- και επίσης διότι αυτή η
συγκεκριµένη συµφωνία, εκτός του ότι πάει σε αυτήν την
κατεύθυνση, σπρώχνει, αν θέλετε, και άλλες χώρες να γίνουν
συνένοχοι σε τέτοιες επεµβάσεις.
Θα ήθελα να θυµίσω ότι η κατάσταση στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη είναι
δηµιούργηµα της γενικότερης κατάστασης που δηµιούργησαν οι
ιµπεριαλιστές στην πρώην Γιουγκοσλαβία, µία χώρα -όπως
θυµάστε- σηµαντικό παράγοντα ειρήνης και σταθερότητας στην
Ευρώπη, που οι ιµπεριαλιστές έβλεπαν πάντα µε κακό µάτι.
Θα θυµίσω επίσης, ότι οι Γερµανοί κατ'αρχήν, µε την αναγνώριση
της Κροατίας και της Σλοβενίας και οι Αµερικανοί και οι άλλοι
ιµπεριαλιστές στη συνέχεια, προώθησαν αυτό το διαµελισµό της
Γιουγκοσλαβίας και αυτήν την τραγωδία, αξιοποιώντας προβλήµατα
εθνικισµού κλπ., που υπήρχαν εκεί.
'Αρα, λοιπόν, δεν συµφωνούµε µε την άποψη ότι ουσιαστικά
ευθύνονται οι ξένοι ιµπεριαλιστές όσο και οι εσωτερικοί παράγοντες,
αν θέλετε. Υπήρχαν και υπάρχουν σε όλες τις χώρες τέτοια
προβλήµατα, που υπήρχαν και στη Γιουγκοσλαβία. Τα αξιοποίησαν
οι ιµπεριαλιστές µε βάση την πολιτική του "διαίρει και βασίλευε", για
να δηµιουργήσουν όλα αυτά τα προβλήµατα.
Κατά συνέπεια, ο ξένος παράγοντας είναι η κύρια αιτία και εκεί
πρέπει να χτυπήσουν τα σφυριά. Πρέπει να αφήσουν τις χώρες,
τους λαούς να διαφεντεύουν τις τύχες τους και όχι να
αυτοανακηρύσσονται οι ιµπεριαλιστές ως χωροφύλακες και
ειρηνοποιοί στις διάφορες περιοχές, φυσικά µε το αζηµίωτο, γιατί
έτσι µοιράζονται τις αγορές, γιατί έτσι προωθούν την πολιτική τους,
τη νέα ιµπεριαλιστική τάξη.
Επίσης, εµείς πιστεύουµε ότι η δύναµη αυτή που έχει εγκατασταθεί
στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, δεν έχει ως στόχο την τήρηση της ειρήνης.
Αυτό είναι το πρόσχηµα. Ο πραγµατικός στόχος είναι η εγκατάσταση
µιας στρατιωτικής δύναµης κατοχής και αν η ελληνική δύναµη
συµπεριφέρεται κάπως διαφορετικά από άλλες δυνάµεις, αυτό δεν
λύνει το πρόβληµα και δεν αλλάζει την κατάσταση ουσιαστικά.
Πήγα επιτόπου, κύριε Πρόεδρε και είδα -µου το κατάγγειλαν και από
τις τρεις πλευρές, Σέρβοι, Βόσνιοι, Μουσουλµάνοι και Κροάτες- πώς
συµπεριφέρονται αυτές οι ξένες δυνάµεις. Είναι κατακτητές του
χειρίστου είδους. Πήγαν εκεί για να αφοπλίσουν δήθεν και για να
τηρήσουν την ειρήνη.
Αφόπλισαν όµως, όπως ξέρετε πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, τη
Σερβική ∆ηµοκρατίας της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, η οποία είχε
απαρχαιωµένα όπλα και εξόπλισαν µέχρι τα δόντια µε
υπερσύγχρονα όπλα την Κροατική και κυρίως τη µουσουλµανική
πλευρά, η οποία εκπαιδεύεται -σηµειώστε- από εκατόν ογδόντα
απόστρατους Αµερικανούς στρατηγούς.
Και οι ίδιοι οι εκπρόσωποι δήθεν της διεθνούς κοινότητας µας είπαν
ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει µία πράγµατι ανισότιµη σχέση εκεί
πέρα, η οποία δηµιουργήθηκε απ'αυτούς τους ίδιους τους
ιµπεριαλιστές. Και επικαλούνται τώρα ορισµένοι αυτήν την
ανισοτιµία, την υπεροχή των µουσουλµάνων, για να δικαιολογήσουν

την παρουσία τους εκεί. Αυτά είναι τραγέλαφοι και αποδεικνύουν
πράγµατι ότι η αποστολή ξένων δυνάµεων, οι στρατιωτικές
επεµβάσεις σε ξένες χώρες δεν λύνουν τα προβλήµατα της ειρήνης.
'Ετσι, λοιπόν, πιστεύουµε ότι αυτό που χρειάζεται, είναι να φύγουν
αυτά τα στρατεύµατα, τα οποία έχουν ως στόχο την καθυπόταξη
κάθε αντίστασης στη θέληση των ιµπεριαλιστών, τον αφοπλισµό
ουσιαστικά των Σέρβων, όπως είπαµε και τον υπερεξοπλισµό των
άλλων πλευρών, ακριβώς γιατί έτσι υπηρετούνται τα ιµπεριαλιστικά
συµφέροντα.
Το ερώτηµα είναι: ∆εχόµαστε εµείς οι 'Ελληνες, που υποστήκαµε
ξένες επεµβάσεις, να επιφυλάσσουµε την ίδια τύχη σε άλλους λαούς
και µάλιστα γειτονικούς; Ακόµη περισσότερο που είχε διατυπωθεί και
επίσηµα και ήταν γενική η άποψη εδώ στην Ελλάδα πριν µερικά
χρόνια, ότι είµαστε κατά των στρατιωτικών επεµβάσεων, κατά της
αποστολής ξένων στρατευµάτων στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, αλλά και
αν αυτό γίνει, να µη συµµετέχουν οι όµορες χώρες.
Και δεν είναι δικαιολογία ότι επειδή έστειλαν στρατεύµατα άλλες
όµορες χώρες, πρέπει να στείλουµε και εµείς. 'Οταν συµµετέχουν
άλλοι σε ένα έγκληµα, εµείς πρέπει να το αποτρέψουµε, να
αγωνιζόµαστε ενάντια στο έγκληµα αυτό και όχι να ρίχνουµε και
εµείς λάδι στη φωτιά, για να διαιωνίζεται.
Να, γιατί κύριε Πρόεδρε, εµείς επιµένουµε να αποσυρθούν αυτές οι
συµβάσεις. ∆εν είναι δυνατόν η Ελλάδα να σέρνει και άλλους
συνενόχους, συµµετόχους σ'αυτήν την υπόθεση, όπως γίνεται στην
προκειµένη περίπτωση µε τη Βουλγαρία.
Αυτό γίνεται κατά τη γνώµη µας, κύριε Πρόεδρε, για να
προετοιµάζουµε τους λαούς των διαφόρων χωρών να δέχονται την
αποστολή ξένων στρατευµάτων στο έδαφός τους, όταν το λαϊκό
κίνηµα θελήσει να πάρει τις τύχες του λαού της συγκεκριµένης
χώρας στα χέρια του.
Η Ελλάδα υπέφερε από τέτοιες επεµβάσεις. Αυτήν τη στιγµή έχει
υποχρέωση, µε βάση τα οράµατα του λαού µας, να παίξει το ρόλο
του προωθητή της ειρήνης, της ανάπτυξης σχέσεων ειρήνης, φιλίας,
αµοιβαία ωφέλιµης συνεργασίας σε όλην την περιοχή, όπως για
µερικά χρόνια πήγαν να αναπτυχθούν και όχι να παίζει το ρόλο του
προαγωγού των συµφερόντων των ιµπεριαλιστών στην περιοχή
µας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα απλώς να πληροφορηθούν και τα
υπόλοιπα µέλη του Κοινοβουλίου, που δεν έχουν λάβει µέρος στη
συζήτηση στην Επιτροπή, ότι είναι δύο συµφωνίες και ότι τις έχουµε
συνάψει µε τη Βουλγαρία στην προσπάθειά µας και εµείς να
συµµετέχουµε στην ειρήνευση της περιοχής.
Η πρώτη Συµφωνία αφορά τη διέλευση µέσα από το ελληνικό
έδαφος µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας. Αυτό έχει ήδη ολοκληρωθεί. Το
δεύτερο αφορά την ένταξη της Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας στην Ελληνική
∆ύναµη στη Βοσνία. Αυτή η ∆ύναµη ήταν γνωστή µέχρι πρότινος ως
BELUGA, το Βέλγιο απεχώρησε και τώρα ονοµάζεται ΗΕLBA.
Πιστεύουµε ότι η δύναµη αυτή βοηθά στη διατήρηση της ειρήνης
στην ταραγµένη αυτή περιοχή.
Πρέπει να πω για τον κύριο συνάδελφο που µίλησε για επέµβαση,
ότι πιάνει το νήµα από τη µέση της υπόθεσης. Πράγµατι, η
επέµβαση αυτών που επενέβησαν συνέβη στην αρχή των εξελίξεων
στη χώρα αυτή. Εµείς πάντοτε υποστηρίξαµε την ειρηνική επίλυση
όλων των προβληµάτων. Αφ' ης όµως δηµιουργήθηκε το πρόβληµα,
δηµιουργήθηκε η ένταση, ο πόλεµος έλαβε χώρα και ο διαχωρισµός
του κόσµου, η παρουσία της ειρηνευτικής δύναµης, και αυτό
προκύπτει από τις µαρτυρίες που έχουµε και από τους δικούς µας
ανθρώπους γενικότερα είναι χρήσιµη στην περιοχή.
Καλό θα ήταν να µην υπήρχε. Καλό θα ήταν να µην είχαν συµβεί όλα
αυτά που συνέβησαν.
Επίσης, έχουµε εκτιµήσει οµολογία ότι αν αποχωρήσουν
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πρόωρα αυτές οι δυνάµεις, προφανώς θα αναζωπυρωθεί ο πόλεµος
και η διαµάχη µεταξύ των αντιµαχοµένων µερίδων.
Θα πρέπει να πω ότι υπάρχει χρονοδιάγραµµα αποχώρησης, αλλά
απλώς ανανεώνεται ανά έξι µήνες µε απόφαση του Συµβουλίου
Ασφαλείας η παρουσία των δυνάµεων σε αυτήν τη θέση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πότε θα τελειώσει αυτό;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Μακάρι και εµείς να µπορούσαµε να βοηθήσουµε να τελειώσει
ταχύτερα. Ούτε εµείς θέλουµε την παρουσία εκεί, ούτε έχουµε
στόχους ιµπεριαλιστικούς, όπως τους ονοµάσατε. Πιστεύουµε ότι
πρέπει να συµπεριλαµβάνεται και η Ελλάδα στις χώρες, οι οποίες
παίζουν ρόλο στην περιοχή.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Γιατί δεν µπορούµε να βοηθήσουµε να
φύγουν, κύριε Υπουργέ;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κόρακα, µη
διακόπτετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Μέσα σ'αυτό το πλαίσιο υπάρχει αυτή η δύναµη στη Βοσνία. Η
Βουλγαρία νιώθει πάρα πολύ µεγάλη υποχρέωση έναντι της χώρας
µας γι'αυτήν τη βοήθεια που της παρέξαµε και πρέπει να σας πω ότι
µου ζήτησε ο Βούλγαρος οµόλογός µου, σε µία πρώτη ευκαιρία, να
επισκεφθούµε τις δυνάµεις που βρίσκονται εκεί για να δούµε πώς
λειτουργούν.
Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι οι Συµφωνίες αυτές πρέπει να
κυρωθούν και παρακαλώ το Κοινοβούλιο να τις επικυρώσει, διότι
τελικά είναι προς το καλό του κύρους της χώρας µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας "Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και του Υπουργείου 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η
οποία αφορά την ένταξη µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών
στην Ελληνική ∆ύναµη της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της
SFOR";
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
Υπουργείου 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία
αφορά την ένταξη µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην
Ελληνική ∆ύναµη της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR"
έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής
'Aµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου

'Aµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την
ένταξη µιας Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην Ελληνική
∆ύναµη της Βοσνίας - Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR

'Aρθρο 1
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Aµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου 'Aµυνας της
∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας η οποία αφορά την ένταξη µιας
Βουλγαρικής ∆ιµοιρίας Μεταφορών στην Ελληνική ∆ύναµη της
Βοσνίας - Ερζεγοβίνης στο πλαίσιο της SFOR, που υπογράφηκε
στην Αθήνα στις 19 Μαρτίου 1998, το κείµενο της οποίας σε
πρωτότυπο στην ελληνική, βουλγαρική και αγγλική γλώσσα έχει ως
εξής:

ΣΥΜΦΩΝΙΑ
ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ
ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΑΣ Η ΟΠΟΙΑ ΑΦΟΡΑ ΤΗΝ

ΕΝΤΑΞΗ ΜΙΑΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΚΗΣ ∆ΙΜΟΙΡΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΣΤΗΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ∆ΥΝΑΜΗ ΤΗΣ ΒΟΣΝΙΑΣ - ΕΡΖΕΓΟΒΙΝΗΣ ΣΤΟ

ΠΛΑΙΣΙΟ ΤΗΣ SFOR
Πίνακας περιεχοµένων
Προοίµιο
'Αρθρο 1 Ορισµοί
'Αρθρο 2 Σκοπός
'Αρθρο 3 Υπαγωγή
'Αρθρο 4 Ευθύνες - Υποχρεώσεις
'Αρθρο 5 Κανόνες εµπλοκής
'Αρθρο 6 Οικονοµικά θέµατα
'Αρθρο 7 Συνεργασία σε περίπτωση

διαπράξεως ποινικών αδικηµάτων
'Αρθρο 8 Απαιτήσεις
'Αρθρο 9 'Eναρξη ισχύος - ∆ιάρκεια - Λήξη

ισχύος
'Αρθρο 10 Καταγγελία
'Αρθρο 11 Τροποποιήσεις - ∆ιαφορές
'Αρθρο 12 Γλώσσες - Υπογραφή

ΠΡΟΟΙΜΙΟ
Το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και το
Υπουργείο 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, εφεξής
αποκαλούµενα "τα Μέρη",
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ ΥΠΟΨΗ την Απόφαση 1088 της 12ης ∆εκεµβρίου
1996 η οποία ελήφθη από το Συµβούλιο Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών και η οποία εξουσιοδοτεί το ΝΑΤΟ να παρέχει συνεχή
στρατιωτική παρουσία µε τη µορφή µίας δύναµης που επακολουθεί
(∆ύναµη Σταθεροποιήσεως) για περαιτέρω υλοποίηση του
ειρηνευτικού σχεδίου στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη (SFOR),
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ ΥΠΟΨΗ την απόφαση του Βορειο-ατλαντικού
Συµβουλίου της 10ης ∆εκεµβρίου 1996 αναφορικά µε τη διεξαγωγή
µίας επιχείρησης υποστήριξης της περαιτέρω υλοποίησης
ειρηνευτικού σχεδίου στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ ΥΠΟΨΗ την έγκριση από το Βορειοατλαντικό
Συµβούλιο της 20ής ∆εκεµβρίου 1995, των κειµένων που αφορούν
τη Συµφωνία Συµµετοχής, καθώς και την Οικονοµική Συµφωνία µε
χώρες που δεν είναι µέλη του ΝΑΤΟ, οι οποίες συµµετέχουν στη
∆ύναµη Εφαρµογής (IFOR),
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ ΥΠΟΨΗ την απόφαση της Βουλγαρικής
Κυβερνήσεως της 28ης Ιουλίου 1997 αναφορικά µε την ένταξη µίας
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών στη ∆ύναµη Σταθεροποίησης
(SFOR), στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ ΥΠΟΨΗ την ανταλλαγή επιστολών µεταξύ του
Υπουργείου 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας και του
SACEUR που αφορούν την ένταξη µίας Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών στη SFOR,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΑΚΟΛΟΥΘΑ:

'Αρθρο 1
Ορισµοί

1-1 Επιχειρησιακή διοίκηση σηµαίνει την εξουσία που έχει ο
∆ιοικητής να αναθέτει αποστολές ή καθήκοντα σε υφιστάµενους
διοικητές, να αναπτύσσει µονάδες, να επαναδιαθέτει δυνάµεις και να
διατηρεί ή να µεταβιβάζει επιχειρησιακό ή τακτικό έλεγχο, όπου αυτό
θεωρείται αναγκαίο.
1-2 ∆εχόµενο µέρος σηµαίνει το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.
1-3 Αποστέλλον µέρος σηµαίνει το Υπουργείο 'Αµυνας της
∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας.
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'Αρθρο 2
Σκοπός

Η παρούσα Συµφωνία προσδιορίζει τα της εντάξεως της
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών στην Ελληνική ∆ύναµη στη
Βοσνία-Ερζεγοβίνη στα πλαίσια της SFOR.

'Αρθρο 3
Υπαγωγή

Από το χρόνο αφίξεώς της στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, η Βουλγαρική
διµοιρία µεταφορών θα αποτελέσει τµήµα της Ελληνικής ∆ύναµης
και σύµφωνα µε τις διαδικασίες που ισχύουν για τη SFOR θα τεθεί
υπό την επιχειρησιακή διοίκηση του διοικητή της Οµάδας BELUGA
και της Ελληνικής ∆ύναµης. Για θέµατα πειθαρχίας θα τελεί υπό τον
έλεγχο του αποστέλλοντος µέρους.

 'Αρθρο 4
Ευθύνες - Υποχρεώσεις

4-1 Κατά τη διάρκεια της αποστολής της Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, το δεχόµενο µέρος θα αναλάβει
τις εξής υποχρεώσεις:
α. Μόλις η Βουλγαρική διµοιρία µεταφορών αφιχθεί στο PLOCE θα
παρέξει συνοδεία/ασφάλεια, καθώς και κάθε απαραίτητη υποστήριξη
για τη µετακίνησή της στο VISOKO. Η ίδια υποστήριξη θα
παρασχεθεί στην εν λόγω διµοιρία κατά την αποχώρησή της µετά
την ολοκλήρωση της αποστολής της.
β. Θα παρέχει κατάλυµα, νερό και σίτιση.
γ. Θα παρέχει καύσιµα και ελαιολιπαντικά.
δ. Θα παρέχει ιατρική και οδοντιατρική περίθαλψη,
συµπεριλαµβανοµένης και της εισαγωγής στο νοσοκοµείο, µε
εξαίρεση αεροδιακοµιδή σε βαριά ιατρικά περιστατικά και την τακτική
υγειονοµική εκκένωση.
ε. Θα παρέχει µία τηλεφωνική γραµµή για την επικοινωνία µεταξύ
του ∆ιοικητή της διµοιρίας και του αποστέλλοντος µέρους.
στ. Θα παρέχει ένα όχηµα τύπου jeep µε οδηγό για τις υπηρεσιακές
µετακινήσεις του ∆ιοικητή της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών.
ζ. Θα παρέχει επί δανεισµώ αλεξίσφαιρα γιλέκα και ατοµικά κιβώτια
πρώτων βοηθειών.
η. Θα παρέχει επί δανεισµώ υλικό και εξοπλισµό εάν είναι δυνατόν
και κατόπιν Συµφωνίας µεταξύ των Μερών.
4-2 'Oλες οι προαναφερόµενες υπηρεσίες και υλικά θα παρέχονται
µε τους ίδιους όρους που παρέχονται και στο προσωπικό της
Ελληνικής δύναµης στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη χωρίς επιβάρυνση.
4-3 Οποιαδήποτε απαίτηση της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών
διαφορετική από εκείνες που αναφέρονται στην παράγραφο 4-1 του
παρόντος, θα ικανοποιείται από το δεχόµενο µέρος, εφόσον αυτό
είναι δυνατόν και µε καταβολή αποζηµιώσεως.
4-4 Από το χρόνο αφίξεώς της στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη η Βουλγαρική
διµοιρία µεταφορών θα αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα της Ελληνικής
δύναµης και θα συνεισφέρει σε όλες τις δραστηριότητές της.
Ειδικότερα:
α. Θα βοηθά στην αποθήκευση και φύλαξη του υλικού και των
εγκαταστάσεων του στρατοπέδου, σύµφωνα µε τις διαταγές του
∆ιοικητή της Ελληνικής ∆ύναµης.
β. Θα παρέχει βοήθεια στις λειτουργικές ανάγκες του στρατοπέδου.
γ. Θα εξασφαλίζει την καλή κατάσταση των υλικών και του
εξοπλισµού που θα παραλαµβάνει από το δεχόµενο µέρος, κατά τα
προαναφερόµενα.
δ. Θα εξασφαλίζει τη φύλαξη των οχηµάτων της, του οπλισµού και
των πυροµαχικών της.

4-5 Ο εφοδιασµός και η συντήρηση του ατοµικού εξοπλισµού, των
όπλων και των πυροµαχικών της προαναφερόµενης διµοιρίας
µεταφορών θα γίνεται µε µέριµνα του αποστέλλοντος µέρους.

'Αρθρο 5
Κανόνες εµπλοκής

Οι κανόνες εµπλοκής που ισχύουν για τη SFOR θα ισχύουν και για
τη Βουλγαρική διµοιρία µεταφορών.

'Αρθρο 6
Οικονοµικά θέµατα

6-1 Η µηνιαία µισθοδοσία της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών
αποτελεί υποχρέωση του δεχόµενου µέρους.
6-2 Το αποστέλλον µέρος θα διαβιβάζει το συνολικό ποσό
πληρωµής για την περίοδο των επόµενων τριών µηνών σε
Γερµανικά µάρκα (DM) σε ηµεροµηνία που θα καθορίζεται από το
δεχόµενο µέρος στην Τράπεζα της Ελλάδος, αριθµός λογαριασµού
2323730-8 στο όνοµα του ΚΤΣΑ/∆Ε, ενηµερώνοντας σχετικά κάθε
φορά τη ∆ιεύθυνση Οικονοµικού του Γ.Ε.Σ..
6-3 Η αρµόδια οικονοµική υπηρεσία του δεχόµενου µέρους θα
συµπεριλαµβάνει το προσωπικό της Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών στις µηνιαίες καταστάσεις µισθοδοσίας της Ελληνικής
∆ύναµης και θα αποστέλλει το ποσό που αναλογεί κατ' άτοµο, όπως
αυτό έχει προκαταβληθεί από το αποστέλλον µέρος σε Γερµανικά
µάρκα (DM).
6-4 Η αρµόδια ελληνική οικονοµική υπηρεσία θα αποστέλλει όλα τα
απαραίτητα δικαιολογητικά πληρωµής στην αρµόδια Βουλγαρική
οικονοµική υπηρεσία: Υπουργείο 'Αµυνας, ∆ιευθυντής ∆ιευθύνσεως
Οικονοµικού, οδός Totleben, αριθ. 34, Sofia 1000, κάθε τρεις µήνες
για τη δικαιολόγηση των πληρωµών.

'Αρθρο 7
Συνεργασία σε περίπτωση διαπράξεως ποινικών αδικηµάτων

Σε περίπτωση διαπράξεως ποινικού αδικήµατος από το προσωπικό
της Ελληνικής δύναµης ή από εκείνο της Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών, οι ∆ιοικητές τους θα συνεργάζονται µε σκοπό τη
διευκόλυνση των σχετικών ερευνών.

'Αρθρο 8
8-1 Κάθε Μέρος παραιτείται από οποιαδήποτε απαίτηση
αποζηµιώσεως σε περίπτωση θανάτου, τραυµατισµού ή ζηµίας που
προκαλείται στο προσωπικό ή στην περιουσία του, από πράξεις ή
παραλείψεις του προσωπικού του άλλου Μέρους κατά την εκτέλεση
υπηρεσίας σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας Συµφωνίας.
Απαιτήσεις αποζηµιώσεως θα εγερθούν εάν η πράξη ή παράλειψη
διαπραχθεί ηθεληµένα ή λόγω βαρείας αµελείας.
8-2 Απαιτήσεις αποζηµιώσεως που προκύπτουν από πράξεις ή
παραλείψεις του προσωπικού των µερών που διεπράχθησαν κατά
τα αναφερόµενα στην τελευταία περίοδο της προηγούµενης
παραγράφου, καθώς και απαιτήσεις που απορρέουν από πράξεις ή
παραλείψεις του προσωπικού των Μερών που δεν προκαλούνται
κατά την εκτέλεση της υπηρεσίας τους, θα διευθετούνται µε
απευθείας διαπραγµατεύσεις µεταξύ των Μερών.

'Αρθρο 9
'Eναρξη ισχύος - ∆ιάρκεια - Λήξη ισχύος

Η παρούσα Συµφωνία θα τεθεί σε ισχύ από την ηµεροµηνία λήψεως
της τελευταίας ανακοινώσεως µε την οποία τα Μέρη θα
αλληλοενηµερωθούν για την ολοκλήρωση των εθνικών διαδικασιών.
Θα παραµείνει σε ισχύ µέχρις ότου η προαναφερθείσα Βουλγαρική
διµοιρία µεταφορών εισέλθει στο Βουλγαρικό έδαφος µετά την
ολοκλήρωση της αποστολής της. Σε περίπτωση κατά την οποία
υπάρχουν απαιτήσεις που απορρέουν από την παρούσα Συµφωνία,
αυτή θα παραµείνει σε ισχύ µέχρις ότου αυτές διευθετηθούν
οριστικά.
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'Αρθρο 2
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 9 αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας "Κύρωση της Συµφωνίας
µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας
και του Υπουργείου 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η
οποία αφορά την είσοδο και διέλευση µιας βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών µέσω του ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής
της στη ∆ύναµη Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη
(BELUGA)".
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του
Υπουργείου 'Αµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η οποία
αφορά την είσοδο και διέλευση µιας βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών µέσω του ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής
της στη ∆ύναµη Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη
(BELUGA)" έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:
"Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής
'Aµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου
'Aµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η οποία αφορά την
είσοδο και διέλευση µιας Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών
µέσω του ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής της στη
∆ύναµη Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη
(BELUGA)

`Aρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1 του
Συντάγµατος, η Συµφωνία µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Aµυνας
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου 'Aµυνας της
∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, η οποία αφορά την είσοδο και
διέλευση µιας βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών µέσω του
ελληνικού εδάφους στα πλαίσια της ένταξής της στη ∆ύναµη
Σταθεροποίησης (SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη (BELUGA), που
υπογράφηκε στην Αθήνα στις 19 Μαρτίου 1998, το κείµενο της
οποίας σε πρωτότυπο στην ελληνική, βουλγαρική και αγγλική
γλώσσα έχει ως εξής:

ΣΥΜΦΩΝΙΑ
ΜΕΤΑΞΥ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΤΗΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΑΜΥΝΑΣ
ΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΑΣ Η ΟΠΟΙΑ ΑΦΟΡΑ ΤΗΝ
ΕΙΣΟ∆Ο ΚΑΙ ∆ΙΕΛΕΥΣΗ ΜΙΑΣ ΒΟΥΛΓΑΡΙΚΗΣ ∆ΙΜΟΙΡΙΑΣ

ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΜΕΣΩ ΤΟΥ ΕΛΛΗΝΙΚΟΥ Ε∆ΑΦΟΥΣ ΣΤΑ ΠΛΑΙΣΙΑ
ΤΗΣ ΕΝΤΑΞΗΣ ΤΗΣ ΣΤΗ ∆ΥΝΑΜΗ ΣΤΑΘΕΡΟΠΟΙΗΣΗΣ (SFOR)

ΣΤΗ ΒΟΣΝΙΑ-ΕΡΖΕΓΟΒΙΝΗ (BELUGA)
Πίνακας Περιεχοµένων
Προοίµιο

'Aρθρο 1 Ορισµοί
'Aρθρο 2 Σκοπός
'Aρθρο 3 Υποχρεώσεις
'Aρθρο 4 Νοµικά Θέµατα
'Aρθρο 5 Απαιτήσεις
'Aρθρο 6 'Eναρξη ισχύος - ∆ιάρκεια - Λήξη

ισχύος

'Aρθρο 7 Καταγγελία
'Aρθρο 8 Τροποποιήσεις - ∆ιαφορές
'Aρθρο 9 Γλώσσες - Υπογραφή
Παράρτηµα
<Α>

∆ιέλευση συνόρων και απαιτήσεις
τελωνειακού ελέγχου

ΠΡΟΟΙΜΙΟ
Το Υπουργείο Εθνικής 'Aµυνας της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και το
Υπουργείο 'Aµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας, εφεξής
αποκαλούµενα "τα Μέρη",
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη την Απόφαση 1088 της 12ης ∆εκεµβρίου
1996, η οποία ελήφθη από το Συµβούλιο Ασφαλείας των Ηνωµένων
Εθνών και η οποία εξουσιοδοτεί το ΝΑΤΟ να παρέχει συνεχή
στρατιωτική παρουσία µε τη µορφή µίας δύναµης που επακολουθεί
(∆ύναµη Σταθεροποιήσεως) για περαιτέρω υλοποίηση του
ειρηνευτικού σχεδίου στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη (SFOR),
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη την απόφαση του Βορειοατλαντικού
Συµβουλίου της 10ης ∆εκεµβρίου 1996 αναφορικά µε τη διεξαγωγή
µίας επιχείρησης υποστήριξης της περαιτέρω υλοποίησης
ειρηνευτικού σχεδίου στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη την έγκριση από το Βορειοατλαντικό
Συµβούλιο της 20ής ∆εκεµβρίου 1995 των κειµένων που αφορούν τη
Συµφωνία Συµµετοχής, καθώς και την Οικονοµική Συµφωνία µε
χώρες που δεν είναι µέλη του ΝΑΤΟ, οι οποίες συµµετέχουν στη
∆ύναµη Εφαρµογής (IFOR),
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη την απόφαση της Βουλγαρικής
Κυβερνήσεως της 28ης Ιουλίου 1997, αναφορικά µε την ένταξη µίας
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών στη ∆ύναµη Σταθεροποίησης
(SFOR) στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη,
ΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΣ υπόψη την ανταλλαγή επιστολών µεταξύ του
Υπουργείου 'Aµυνας της ∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας και του
SACEUR που αφορούν την ένταξη µίας Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών στη SFOR,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΤΑ ΑΚΟΛΟΥΘΑ:

'Aρθρο 1
Ορισµοί

1-1. Φιλοξενούν Μέρος σηµαίνει το Υπουργείο Εθνικής 'Aµυνας της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.
1-2. Αποστέλλον Μέρος σηµαίνει το Υπουργείο 'Aµυνας της
∆ηµοκρατίας της Βουλγαρίας.
1-3. Γ.Ε.ΕΘ.Α. σηµαίνει το Ελληνικό Γενικό Επιτελείο Εθνικής
'Aµυνας στο οποίο περιλαµβάνονται Γενικά Επιτελεία, γνωστά ως:
Γ.Ε.Σ. (Γενικό Επιτελείο Στρατού)
Γ.Ε.Ν. (Γενικό Επιτελείο Ναυτικού)
Γ.Ε.Α. (Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας).

'Aρθρο 2
Σκοπός

Η παρούσα Συµφωνία διέπει την είσοδο, διέλευση και µεταφορά µίας
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών εντός και διαµέσου του Ελληνικού
εδάφους στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη, προκειµένου να συµµετάσχει στη
SFOR και αντίστροφα, δηλαδή την αποχώρηση της διµοιρίας όταν
θα έχει ολοκληρωθεί η αποστολή της.

'Aρθρο 3
Υποχρεώσεις

3-1. Τα Μέρη συµφωνούν ότι στα πλαίσια της ένταξής της στη SFOR
(BELUGA GROUP) µία Βουλγαρική διµοιρία µετα-
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φορών, η δύναµη της οποίας δεν θα υπερβαίνει τα 28 άτοµα µε 10
οχήµατα, τον κατάλληλο ατοµικό οπλισµό, πυροµαχικά και σχετικό
εξοπλισµό:
α. Θα εισέλθει στο Ελληνικό έδαφος σιδηροδροµικώς στα Ελληνο-
Βουλγαρικά σύνορα (σηµείο εισόδου: ΠΡΟΜΑΧΩΝΑΣ) κατόπιν
εγκρίσεως του φιλοξενούντος µέρους και θα κατευθυνθεί στο
σιδηροδροµικό σταθµό Θεσσαλονίκης. Το κόστος της µεταφοράς
αυτής θα βαρύνει το αποστέλλον µέρος. Η Βουλγαρική διµοιρία
µεταφορών θα φέρει διαβατήρια και τα απαραίτητα έγγραφα που
αναφέρονται στο Παράρτηµα < του παρόντος.
β. Θα µεταφερθεί στο λιµάνι της Θεσσαλονίκης, θα επιβιβασθεί σε
αρµαταγωγό του Ελληνικού Πολεµικού Ναυτικού και θα µεταφερθεί
δια θαλάσσης στο PLOCE της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης. Το κόστος της
µεταφοράς αυτής θα βαρύνει το φιλοξενούν µέρος,
συµπεριλαµβανοµένων των λιµενικών τελών.
3-2. Η αποχώρηση της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών µετά την
ολοκλήρωση της αποστολής της θα πραγµατοποιηθεί µε τους ίδιους
όρους, όπως παραπάνω.
3-3. Το φιλοξενούν µέρος θα εξασφαλίσει την αποθήκευση και
φύλαξη του ατοµικού οπλισµού και των πυροµαχικών που θα φέρει
η Βουλγαρική διµοιρία µεταφορών από το χρόνο εισόδου της στο
Ελληνικό έδαφος µέχρι την άφιξή της στο PLOCE στη Βοσνία-
Ερζεγοβίνη. Ο ατοµικός οπλισµός και τα πυροµαχικά θα
αποθηκευθούν σε κιβώτια τοποθετηµένα επί οχήµατος.
3-4. Το Γ.Ε.ΕΘ.Α. θα συντονίσει όλες τις δραστηριότητες της
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών από το χρόνο εισόδου της στο
Ελληνικό έδαφος µέχρι την άφιξή της στο PLOCE στη Βοσνία-
Ερζεγοβίνη και αντιστρόφως.
3-5. Το Γ.Ε.ΕΘ.Α. θα παρέξει όλη την απαραίτητη υποστήριξη και
υπηρεσίες διοικητικής µέριµνας στη Βουλγαρική διµοιρία µεταφορών
(εντός του Ελληνικού εδάφους), δηλαδή σίτιση, κατάλυµα εάν
χρειασθεί, συνδέσµους, ασφάλεια, υπηρεσίες επισκευής οχηµάτων
και υγειονοµική περίθαλψη, χωρίς επιβάρυνση.
3-6. Κατόπιν αιτήσεως του αποστέλλοντος µέρους, το φιλοξενούν
µέρος θα εγκρίνει επίσης τη µεταφορά εξοπλισµού σε ειδικές
περιπτώσεις µε τις προγραµµατισµένες πτήσεις C-130 της
Ελληνικής Πολεµικής Αεροπορίας κατά τη διάρκεια της αποστολής
της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών στη Βοσνία-Ερζεγοβίνη. Το
αποστέλλον µέρος θα εξασφαλίζει τη µεταφορά του εν λόγω
εξοπλισµού από και προς το αεροδρόµιο της Θεσσαλονίκης. Σε
εξαιρετικές περιπτώσεις το φιλοξενούν µέρος θα εγκρίνει τη
µεταφορά ενός περιορισµένου αριθµού προσωπικού του
αποστέλλοντος µέρους µε τις προαναφερθείσες πτήσεις.
3-7. 'Oλη η αλληλογραφία του προσωπικού της Βουλγαρικής
διµοιρίας µεταφορών θα αποστέλλεται µε τις προγραµµατισµένες
πτήσεις C-130 από το Σαράγιεβο στη Θεσσαλονίκη και αντίστροφα.
Η παράδοση - παραλαβή της αλληλογραφίας αυτής προς και από το
αεροδρόµιο Θεσσαλονίκης, αντίστοιχα, θα πραγµατοποιείται µε
µέριµνα του Προξενείου του αποστέλλοντος µέρους στη
Θεσσαλονίκη.
3-8. Οι διαδικασίες που αφορούν την είσοδο της Βουλγαρικής
διµοιρίας µεταφορών στο Ελληνικό έδαφος, οι οποίες εµπίπτουν στις
αρµοδιότητες του Γ.Ε.ΕΘ.Α. και του αποστέλλοντος µέρους,
αναφέρονται στο Παράρτηµα <.

'Aρθρο 4
Νοµικά θέµατα

Κατά τη διάρκεια της παραµονής του στην Ελληνική Επικράτεια,
σύµφωνα µε τους όρους της παρούσας Συµφωνίας, το προσωπικό
της Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών θα υπόκειται στους νόµους
και κανονισµούς της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας.

'Aρθρο 5
Απαιτήσεις

5-1. Κάθε Μέρος παραιτείται από οποιαδήποτε απαίτηση
αποζηµιώσεως σε περίπτωση θανάτου, τραυµατισµού ή ζηµίας που
προκαλείται στο προσωπικό ή στην περιουσία του, από πράξεις ή
παραλείψεις του προσωπικού του άλλου Μέρους κατά την εκτέλεση
υπηρεσίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρούσας Συµφωνίας.
Απαιτήσεις αποζηµιώσεως θα εγερθούν εάν η πράξη ή παράλειψη
διαπραχθεί ηθεληµένα ή λόγω βαρείας αµελείας. Σε αυτήν την
περίπτωση οι απαιτήσεις θα διευθετούνται µε απευθείας
διαπραγµατεύσεις µεταξύ των Μερών.
5-2. Σε περίπτωση θανάτου, τραυµατισµού ή ζηµίας που
προκαλείται στο προσωπικό ή στην περιουσία του ενός Μέρους από
πράξεις ή παραλείψεις του προσωπικού του άλλου Μέρους καθ' ον
χρόνο βρίσκεται εκτός υπηρεσίας, οι απαιτήσεις, εφόσον δεν
διευθετηθούν απευθείας µεταξύ των Μερών, θα υπάγονται στη
δικαιοδοσία των Ελληνικών δικαστηρίων, σύµφωνα µε τους νόµους
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας. Η ίδια διαδικασία θα ακολουθείται εάν οι
πράξεις ή παραλείψεις του προσωπικού της Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών αφορούν τρίτα πρόσωπα.

'Aρθρο 6
'Eναρξη ισχύος - ∆ιάρκεια - Λήξη ισχύος

Η παρούσα Συµφωνία θα τεθεί σε ισχύ από την ηµεροµηνία λήψεως
της τελευταίας ανακοινώσεως µε την οποία τα Μέρη θα
αλληλοενηµερωθούν για την ολοκλήρωση των εθνικών διαδικασιών.
Θα παραµείνει σε ισχύ µέχρις ότου η προαναφερθείσα Βουλγαρική
διµοιρία µεταφορών εισέλθει στο Βουλγαρικό έδαφος µετά την
ολοκλήρωση της αποστολής της. Σε περίπτωση κατά την οποία
υπάρχουν απαιτήσεις που απορρέουν από την παρούσα Συµφωνία,
αυτή θα παραµείνει σε ισχύ µέχρις ότου αυτές διευθετηθούν
οριστικά.

'Aρθρο 7
Καταγγελία

Η παρούσα Συµφωνία είναι δυνατόν να καταγγελθεί από
οποιοδήποτε Μέρος, υπό την προϋπόθεση ότι το Μέρος αυτό θα
υποβάλλει στο άλλο Μέρος ειδοποίηση περί αυτού τουλάχιστον
δεκαπέντε ηµέρες πριν από την επιθυµητή ηµεροµηνία καταγγελίας.

'Aρθρο 8
Τροποποιήσεις - ∆ιαφορές

8-1. Οποιοδήποτε Μέρος µπορεί να προτείνει εγγράφως στο άλλο
Μέρος τροποποιήσεις σε οποιαδήποτε διάταξη της παρούσας
Συµφωνίας. Οι τροποποιήσεις αυτές θα τίθενται σε ισχύ εάν έχουν
γίνει αποδεκτές από το άλλο µέρος εγγράφως.
8-2. Οποιαδήποτε διαφορά προκύψει αναφορικά µε την ερµηνεία ή
εφαρµογή της παρούσας Συµφωνίας, αυτή θα επιλύεται µε
απευθείας διαπραγµατεύσεις µεταξύ των Μερών χωρίς προσφυγή
σε δικαιοδοσία τρίτου µέρους.

'Aρθρο 9
Γλώσσες - Υπογραφή

Η παρούσα Συµφωνία συντάχθηκε σε δύο αντίτυπα, στην αγγλική,
βουλγαρική και ελληνική γλώσσα και τα τρία δε κείµενα θεωρούνται
εξίσου αυθεντικά. Σε περίπτωση διαφοράς µεταξύ των κειµένων, θα
υπερισχύει το αγγλικό κείµενο.
Υπογράφηκε στην Αθήνα στις 19 Μαρτίου 1998.
Για το Υπουργείο
Εθνικής 'Aµυνας
της Ελληνικής
∆ηµοκρατίας
(υπογραφή)
Απ.-Αθ. Τσοχατζόπουλος

Για το Υπουργείο 'Aµυνας
της ∆ηµοκρατίας
της Βουλγαρίας

(υπογραφή)
Georgi Gervanov Ananiev
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ <Α>
∆ιέλευση συνόρων και απαιτήσεις τελωνειακού ελέγχου

1. Για τη διέλευση των συνόρων τα Μέρη πρέπει να ακολουθήσουν
τις παρακάτω διαδικασίες:
α. Το αποστέλλον µέρος θα διαβιβάσει στο Γ.Ε.ΕΘ.Α. τουλάχιστον
δεκαπέντε ηµέρες πριν από τη διέλευση των συνόρων όλες τις
απαραίτητες πληροφορίες που αφορούν το προσωπικό και τον
εξοπλισµό που πρόκειται να εισέλθει στην Ελληνική Επικράτεια. Οι
προαναφερθείσες πληροφορίες θα διαβιβασθούν µε σήµα (βλέπετε
το υπόδειγµα σήµατος το οποίο είναι προσαρτηµένο στο παρόν
Παράρτηµα).
β. Το Γ.Ε.ΕΘ.Α. θα διαβιβάσει εγκαίρως την έγκριση εισόδου µε
σήµα προς το αποστέλλον µέρος.
2. Το αποστέλλον µέρος θα συντάξει λεπτοµερείς καταστάσεις που
θα περιλαµβάνουν τις εξής πληροφορίες:
α. Βαθµό, ονόµατα και αριθµούς διαβατηρίων του προσωπικού της
Βουλγαρικής διµοιρίας µεταφορών.
β. Τύπο µέσων, αριθµό κυκλοφορίας και αριθµό πλαισίου.
γ. Τύπο και αριθµό σειράς όπλων.
δ. Τύπο και ποσότητα πυροµαχικών.
3. Οι καταστάσεις αυτές µαζί µε το σήµα που αναφέρεται στην
παράγραφο 1α' του παρόντος Παραρτήµατος, συντεταγµένες στην
αγγλική γλώσσα, θα παραδοθούν στις τελωνειακές αρχές στα σηµεία
εισόδου/εξόδου, από εξουσιοδοτηµένο εκπρόσωπο του
αποστέλλοντος µέρους.

ΕΝΤΥΠΟ ΣΗΜΑΤΟΣ
ΑΠΟ: ΑΠΟΣΤΕΛΛΟΝ ΜΕΡΟΣ
ΠΡΟΣ: Γ.Ε.ΕΘ.Α.
ΘΕΜΑ: Αίτηµα για τελωνειακή άδεια εισόδου Βουλγαρικής διµοιρίας
µεταφορών, η οποία θα διέλθει µέσω της Ελληνικής Επικρατείας
Α. Χώρα
Β. Αιτιολογία
Γ. Προορισµός
∆. Ελληνικό τελωνειακό σηµείο εισόδου
Ε. Ηµέρα εισόδου
ΣΤ. Ελληνικό τελωνειακό σηµείο εξόδου
Ζ. Τύπος οχηµάτων
Η. Αριθµός αξιωµατικών
Θ. Αριθµός υπαξιωµατικών
Ι. Κατάσταση µεταφεροµένου ατοµικού/οµαδικού εξοπλισµού και
υλικού (προσωρινή εισαγωγή)
ΙΑ. Κατάσταση αριθµών κυκλοφορίας οχηµάτων
ΙΒ. Τύπος και ποσότητα οπλισµού
ΙΓ. Τύπος και ποσότητα πυροµαχικών
Ι∆. Λοιπές πληροφορίες τελωνειακού ενδιαφέροντος
ΙΕ. ∆ιαβάθµιση σήµατος (εάν υπάρχει).
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'Aρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας που κυρώνεται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 6 αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση του
Βασιλείου της Ισπανίας και της Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας στη
Σύµβαση για το Eφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές".
Νοµίζω ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος έχει κάποια
επιφύλαξη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αγγουράκη,
έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς θα καταψηφίσουµε τη Σύµβαση αυτή για γενικότερους λόγους.
Πρώτα-πρώτα η ίδια η εισηγητική έκθεση αναφέρει ότι η σύµβαση
γίνεται για να υπάρχει µία διευκόλυνση της ευρωπαϊκής
ολοκλήρωσης και για τη λειτουργία της ενιαίας αγοράς.
Αντιλαµβάνεσθε, κύριε Πρόεδρε, ότι όταν είµαστε αντίθετοι µε την
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και µε την ενιαία αγορά, δεν είναι δυνατόν
να ψηφίσουµε υπέρ µίας σύµβασης, της οποίας σκοπός είναι
ακριβώς η ενίσχυση αυτού του χαρακτήρα.
Φυσικά δεν αφορά αυτήν καθ'αυτήν τη χώρα µας. Αφορά την
προσχώρηση δύο άλλων κρατών της Πορτογαλίας και της Ισπανίας
σε µία σύµβαση που η χώρα µας την έχει επικυρώσει, η πλειοψηφία
της Βουλής το 1988. 'Οµως και τότε την είχαµε καταψηφίσει και την
είχαµε καταψηφίσει για τον εξής απλό λόγο. Ενώ θα µπορούσε να
υπάρχει η επιλογή µε βάση το δίκαιο εκείνης της επιχείρησης που
συνδέεται στενότερα µε τη σύµβαση, η σύµβαση την οποία συζητάµε
καθιερώνει την απόλυτη αυτονοµία επιλογής του εφαρµοστέου
δικαίου για τους δύο συµβαλλόµενους.
Εµείς ερµηνεύουµε αυτήν τη διάταξη ως µία αναπαραγωγή αν θέλετε
του δίκαιου του ισχυρότερου που υπάρχει στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτή είναι η ουσία, αυτή είναι η φιλοσοφία της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, το βλέπουµε εξάλλου και σήµερα. Και ακριβώς επειδή
χρειαζόταν και µία αν θέλετε νοµοθετική κατοχύρωση αυτού του
δικαίου, για αυτό έγινε η συγκεκριµένη σύµβαση. Για αυτούς τους
λόγους δεν την ψηφίζουµε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε,
για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε αντίρρηση, κύριε
Παυλόπουλε; ∆ιότι ο λόγος δίνεται εάν έχει κανείς αντίρρηση.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το γνωρίζω, κύριε Πρόεδρε, αλλά
µε την άδεια σας και την ανοχή σας, θέλω να κάνω µία µικρή
παρέµβαση για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να παρατηρήσω -γιατί
αυτό στην Επιτροπή αναπτύχθηκε και µπορεί να µας έρθουν και
άλλες τέτοιου είδους συµβάσεις- ότι η µη κύρωση µίας τέτοιας
σύµβασης από την πλευρά της Ελλάδος, η παρεµβολή δυσχερειών
από την πλευρά της, θα δηµιουργήσει πολύ µεγαλύτερα
προβλήµατα για την ίδια τη χώρα µας από τη στιγµή κατά την οποία
εκείνη µεν δεσµεύεται, όπως είναι φυσικό από το Κοινοτικό ∆ίκαιο
στη συγκεκριµένη περίπτωση, ενώ οι δύο χώρες η Πορτογαλία και η
Ισπανία θα µπορούσαν να έχουν διαφορετικό νοµικό καθεστώς. Θα
ήθελα λοιπόν να πω ότι στην περίπτωση αυτή και σε άλλου τέτοιου
είδους συµβάσεις, θα έπρεπε ίσα ίσα να επιδιώκουµε την ενοποίηση
του Ευρωπαϊκού ∆ικαίου. Ακριβώς για να µην βρίσκεται η Χώρα
µας, όπως και άλλες ευρωπαϊκές χώρες, σε µειονεκτική θέση. Με
αυτήν την έννοια όχι απλώς και µόνο είµαστε υπερ της κύρωσης,

αλλά τη θεωρούµε αναγκαία και για την προστασία των
συµφερόντων της ίδιας της ελληνικής πολιτείας. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πάντως µπορεί νοµίζω
κανείς να παρατηρήσει ότι µε την ανάπτυξη των διεθνών σχέσεων,
ιδιαίτερα των οικονοµικών και την πολυπλοκότητα που έχουν αυτές
οι σχέσεις, όταν έρχονται στη Βουλή διάφορες συνθήκες, συµφωνίες,
διµερείς ή πολυµερείς προς κύρωσιν µε δεδοµένη την αρχή στην
οποία αναφερθήκατε και εσείς τώρα ότι δεν µπορεί η χώρα όταν έχει
ήδη προχωρήσει µία διεθνής ρύθµιση, όταν µάλιστα, όπως
ακούσαµε και στην περίπτωση των προηγουµένων συµβάσεων
εφαρµόζεται ήδη η συµφωνία, είναι δύσκολο αν όχι αδύνατο -και
συνεπάγεται πολλές επιπτώσεις- να µην κυρώσει η Βουλή µία
συγκεκριµένη σύµβαση ή συνθήκη της χώρας, διµερή ή πολυµερή.
Γι'αυτό υπεστήριξα και άλλη φορά και το λέγω τώρα στην
Κυβέρνηση -αυτό αφορά και τις επιτροπές του Κοινοβουλίου που
παίρνουν µέρος στις διάφορες κοινοβουλευτικές συνελεύσεις- ότι
στο στάδιο το προκαταρκτικό, των προκαταρκτικών συζητήσεων,
των διαπραγµατεύσεων σε ό,τι αφορά την Ευρωπαϊκή 'Ενωση -
υπενθυµίζω για άλλη µία φορά προς το Σώµα ότι αυτό έγινε
σύµφωνα µε τροποποίηση την οποία ο ίδιος εισηγήθηκα πρόπερσι
στη Βουλή- όλες οι οδηγίες, όλοι οι Κανονισµοί όλα τα βασικά
έγγραφα που διαπραγµατευόµαστε στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, µπορούν να συζητούνται εγκαίρως πριν καταστούν δίκαιο
ουσιαστικό µε την έννοια που σας το είπα πριν, υποχρεωτικό, διότι
το να µην προσχωρήσεις εν συνεχεία έχει άλλου είδους επιπτώσεις.
Θα πρέπει λοιπόν σε εκείνο το στάδιο και η διοίκηση µε δεδοµένη
την πολυπλοκότητα, επαναλαµβάνω, των διεθνών σχέσεων να έχει
ένα στελεχειακό δυναµικό κατάλληλο και στον ανάλογο χρόνο να
ενεργεί, αλλά και το Κοινοβούλιο θα πρέπει όσες δυνατότητες έχει εκ
του Κανονισµού και του Συντάγµατος να τις ασκεί εγκαίρως, διότι σ'
αυτό το στάδιο νοµίζω ότι είναι άνευ πρακτικού αποτελέσµατος.
Βεβαίως καθε συζήτηση εδώ έχει την αξία της. Αλλά ως προς το
πρακτικό αποτέλεσµα νοµίζω ότι είναι άνευ ουσιαστικής αξίας.
∆εν υπάρχει άλλος συνάδελφος για να οµιλήσει επί της σύµβασης.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό επί της αρχής των άρθρων και στο
σύνολο το σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την
προσχώρηση του Βασιλείου της Ισπανίας και της Πορτογαλικής
∆ηµοκρατίας στη Σύµβαση για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις
Συµβατικές Ενοχές" ;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Κύρωση της Σύµβασης για την
προσχώρηση του Βασιλείου της Ισπανίας και της Πορτογαλικής
∆ηµοκρατίας στη Σύµβαση για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις
Συµβατικές Ενοχές" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση,επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:
"Κύρωση της Σύµβασης για την προσχώρηση του Βασιλείου
της Ισπανίας και της Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας στη Σύµβαση
για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές

'Αρθρο πρώτο
Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παράγραφος 1
του Συντάγµατος, η Σύµβαση για την προσχώρηση του Βασιλείου
της Ισπανίας και της Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας στη Σύµβαση για το
Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές, που υπογράφηκε στο
Φούνσαλ της Πορτογαλίας στις 18 Μαΐου 1992, το κείµενο της
οποίας στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:

ΣΥΜΒΑΣΗ
ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΧΩΡΗΣΗ ΤΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ
ΤΗΣ ΙΣΠΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΠΟΡΤΟΓΑΛΙΚΗΣ
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∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΣΤΗ ΣΥΜΒΑΣΗ ΓΙΑ ΤΟ
ΕΦΑΡΜΟΣΤΕΟ ∆ΙΚΑΙΟ ΣΤΙΣ ΣΥΜΒΑΤΙΚΕΣ

ΕΝΟΧΕΣ, Η ΟΠΟΙΑ ΑΝΟΙΞΕ ΠΡΟΣ ΥΠΟΓΡΑΦΗ ΣΤΗ ΡΩΜΗ ΣΤΙΣ
19 ΙΟΥΝΙΟΥ 1980

ΤΑ ΥΨΗΛΑ ΣΥΜΒΑΛΛΟΜΕΝΑ ΜΕΡΗ ΣΤΗ ΣΥΝΘΗΚΗ ΓΙΑ ΤΗΝ
Ι∆ΡΥΣΗ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΑΣ,
ΕΚΤΙΜΩΝΤΑΣ, ότι το Βασίλειο της Ισπανίας και η Πορτογαλική
∆ηµοκρατία, όταν έγιναν µέλη της Κοινότητας, ανέλαβαν τη
δέσµευση να προσχωρήσουν στη Σύµβαση για το Εφαρµοστέο
∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές, η οποία άνοιξε προς υπογραφή στη
Ρώµη στις 19 Ιουνίου 1980,
ΑΠΟΦΑΣΙΣΑΝ να συνάψουν την παρούσα Σύµβαση και για το
σκοπό αυτόν, όρισαν πληρεξούσιούς τους:
Η ΑΥΤΟΥ ΜΕΓΑΛΕΙΟΤΗΣ Ο ΒΑΣΙΛΕΥΣ ΤΩΝ
ΒΕΛΓΩΝ:
Melchior WATHELET,
Aντιπρόεδρος της Κυβερνήσεως,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και Οικονοµικών

Η ΑΥΤΗΣ ΜΕΓΑΛΕΙΟΤΗΣ Η ΒΑΣΙΛΙΣΣΑ ΤΗΣ ∆ΑΝΙΑΣ:
Michael BENDIK
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΟΜΟΣΠΟΝ∆ΙΑΚΗΣ
∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΓΕΡΜΑΝΙΑΣ:
Wolfgang HEYDE,
∆ιευθυντής στο Οµοσπονδιακό Υπουργείο
∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ:
Μιχάλης ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Η ΑΥΤΟΥ ΜΕΓΑΛΕΙΟΤΗΣ Ο ΒΑΣΙΛΕΥΣ ΤΗΣ
ΙΣΠΑΝΙΑΣ:
Tomas DE LA QUADRA-SALCEDO Y FERNADEZ
DEL CASTILLO,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΓΑΛΛΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ:
Michel VAUZELLE,
Σφραγιοφύλαξ, Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΙΡΛΑΝ∆ΙΑΣ:
Padraig FLYNN,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΙΤΑΛΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ:
Giovanni BATTISTINI,
Πρέσβυς στη Λισσαβόνα

Η ΑΥΤΟΥ ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΥΨΗΛΟΤΗΣ Ο ΜΕΓΑΣ ∆ΟΥΞ
ΤΟΥ ΛΟΥΞΕΜΒΟΥΡΓΟΥ:
Charles ELSEN,
Πρώτος Σύµβουλος της Κυβερνήσεως

Η ΑΥΤΗΣ ΜΕΓΑΛΕΙΟΤΗΣ Η ΒΑΣΙΛΙΣΣΑ ΤΩΝ
ΚΑΤΩ ΧΩΡΩΝ:
E.M.H. HIRSCH BALLIN,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΤΗΣ ΠΟΡΤΟΓΑΛΙΚΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ:
Alvaro Jose BRILHANTED LABORINHO LUCIO,
Υπουργός ∆ικαιοσύνης

Η ΑΥΤΗΣ ΜΕΓΑΛΕΙΟΤΗΣ Η ΒΑΣΙΛΙΣΣΑ ΤΟΥ
ΗΝΩΜΕΝΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΤΗΣ ΜΕΓΑΛΗΣ ΒΡΕΤΑΝΙΑΣ
ΚΑΙ ΒΟΡΕΙΑΣ ΙΡΛΑΝ∆ΙΑΣ:
John Mark TAYLOR,
Κοινοβουλευτικός Υφυπουργός ∆ικαιοσύνης

ΟΙ ΟΠΟΙΟΙ, συνελθόντες στα πλαίσια του Συµβουλίου, αφού
αντήλλαξαν τα πληρεξούσια έγγραφά τους τα οποία ευρέθησαν
εντάξει,
ΣΥΜΦΩΝΗΣΑΝ ΣΤΙΣ ΑΚΟΛΟΥΘΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ:

'Αρθρο 1
Το Βασίλειο της Ισπανίας και η Πορτογαλική ∆ηµοκρατία
προσχωρούν στη Σύµβαση για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις
Συµβατικές Ενοχές, η οποία άνοιξε προς υπογραφή στη Ρώµη στις
19 Ιουνίου 1980.

'Αρθρο 2
Η Σύµβαση για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές
τροποποιείται ως εξής:
1. το άρθρο 22 παρ. 2, το άρθρο 27 και το άρθρο 30 παρ. 3 δεύτερη
φράση, απαλείφονται,
2. το άρθρο 31 στοιχείο (δ) αντικαθίσταται από το ακόλουθο κείµενο:
"δ) τις ανακοινώσεις που γίνονται κατ' εφαρµογή των άρθρων 23, 24,
25, 26 και 30".

'Αρθρο 3
Ο Γενικός Γραµµατέας του Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων διαβιβάζει στις Κυβερνήσεις του Βασιλείου της Ισπανίας
και της Πορτογαλικής ∆ηµοκρατίας κυρωµένο αντίγραφο της
Σύµβασης για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές στην
αγγλική, γαλλική γερµανική, δανική, ελληνική, ιρλανδική, ιταλική και
ολλανδική γλώσσα.
Το κείµενο στην ισπανική και πορτογαλική γλώσσα της Σύµβασης
για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις Συµβατικές Ενοχές παρατίθεται στα
παραρτήµατα Ι και ΙΙ της παρούσας Σύµβασης. Τα κείµενα στην
ισπανική και πορτογαλική γλώσσα είναι εξίσου αυθεντικά όσο και τα
άλλα κείµενα της Σύµβασης για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις
Συµβατικές Ενοχές.

'Αρθρο 4
Η παρούσα Σύµβαση θα κυρωθεί από τα υπογράφοντα κράτη.
Τα έγγραφα επικύρωσης κατατίθενται στη Γενική Γραµµατεία του
Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων.

'Αρθρο 5
Η παρούσα Σύµβαση αρχίζει να ισχύει, µεταξύ των κρατών που την
έχουν κυρώσει, την πρώτη ηµέρα του τρίτου µήνα που ακολουθεί
την κατάθεση του τελευταίου εγγράφου επικύρωσης από το Βασίλειο
της Ισπανίας ή την Πορτογαλική ∆ηµοκρατία και από ένα κράτος
που έχει κυρώσει τη Σύµβαση για το Εφαρµοστέο ∆ίκαιο στις
Συµβατικές Ενοχές.
Η παρούσα Σύµβαση αρχίζει να ισχύει για κάθε Συµβαλλόµενο
Κράτος που θα την κυρώσει µεταγενέστερα την πρώτη ηµέρα του
τρίτου µήνα που ακολουθεί την κατάθεση του δικού του εγγράφου
επικύρωσης.

'Αρθρο 6
Ο Γενικός Γραµµατέας του Συµβουλίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων γνωστοποιεί στα υπογράφοντα κράτη:
α) την κατάθεση κάθε εγγράφου επικύρωσης,
β) τις ηµεροµηνίες έναρξης ισχύος της παρούσας Σύµβασης για τα
Συµβαλλόµενα Κράτη.

'Αρθρο 7
Η παρούσα Σύµβαση συντάσσεται σε ένα µόνο αντίτυπο
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'Αρθρο δεύτερο
Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Σύµβασης που κυρώνεται από
την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 5 αυτής."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για την υπευθύνη του
επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης, ως προς
την ψήφιση στο σύνολο όλων των παραπάνω νοµοσχεδίων που
έγιναν δεκτά.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρεσχέθη η ζητηθείσα
εξουσιοδότηση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ∆υστυχώς το Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε,
κάθε µέρα και περισσότερο γίνεται πρωτοκολλητής αποφάσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν συµφωνώ µε αυτήν
την άποψη, κύριε Κόρακα, αλλά είναι δικαίωµά σας να την έχετε. Σε
ό,τι αφορά το κύρος του Κοινοβουλίου, από εµάς τους ίδιους
εξαρτάται να συµβάλουµε και µε τις πράξεις µας και µε τις
παραλείψεις µας στην περαιτέρω ενίσχυση και αναβάθµισή του.
Εισερχόµαστε τώρα στη συνέχιση της συζητήσης επί των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες
διατάξεις".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε τα υπόλοιπα άρθρα του
νοµοσχεδίου, τα οποία νοµίζω ότι µπορούµε να τα συζητήσουµε σε
µία ενότητα και εν συνεχεία να µπούµε στις τροπολογίες, οι οποίες
είναι: Αυτή η οποία αφορά το Μουσείο της Ακροπόλεως, είναι µία
άλλη που αφορά διατάξεις από το δασικό νοµοσχέδιο που ζήτησε η
αρµόδια επιτροπή να τις φέρει η Κυβέρνηση στο νοµοσχέδιο αυτό
και είναι και η τροπολογία που αφορά τον οικισµό Λαµπερού
Καρδίτσας. Τώρα έφυγε ο κ. Σιούφας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µνηµονεύσατε µία
τροπολογία την οποία έχω καταθέσει και εγώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αναφέροµαι στις
τροπολογίες της Κυβερνήσεως και θα συµπλήρωνα ότι υπάρχουν
και τέσσερις τροπολογίες Βουλευτών, δύο εµπρόθεσµες και δύο
εκπρόθεσµες. Γι'αυτές τις τροπολογίες, τις µεν εκπρόθεσµες εάν
συγκατατεθεί ο Υπουργός, τις δε εµπρόθεσµες εάν δεν εµπίπτουν σε
απαγορευτικές διατάξεις του Συντάγµατος και του Κανονισµού, αυτές
θα συζητηθούν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ. Η δική µου τροπολογία είναι
εµπρόθεσµη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είναι
µία τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, που αφορά τον ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Με ενηµέρωσαν γι'αυτήν
την τροπολογία. Θα εισαχθεί εφόσον είναι σχετική και µε το
νοµοσχέδιο αυτό.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Ποια τροπολογία είναι αυτή;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν την γνωρίζω ακόµα.
Ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ο Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων έχουν καταθέσει µία τροπολογία
την οποία ...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πότε κατατέθηκε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κατατέθηκε το µεσηµέρι,
κύριε συνάδελφε. Το µεσηµέρι πάω και εγώ στο σπίτι µου. Τι να
κάνουµε; Θα τη δούµε και θα κατατεθεί αµέσως.
Είπα ότι είναι και οι τέσσερις αυτές τροπολογίες συναδέλφων.
Η Νέα ∆ηµοκρατία έχει ορίσει ως Κοινοβουλευτικό της Εκπρόσωπο
τον κ. Ευάγγελο Μεϊµαράκη.
Κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε όπως είπαµε µε την ενότητα αυτή
και τις τροπολογίες;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, είναι και µία
που αφορά τα κτίρια της Βουλής...

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Η κ. Ζήση έχει το λόγο.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζοντας τη
συζήτηση επί των άρθρων εισερχόµαστε στην πέµπτη ενότητα των
άρθρων, στο πέµπτο κεφάλαιο που περιέχει τα άρθρα 17 έως 20 και
αναφέρεται σε διατάξεις που ρυθµίζουν τις διορθώσεις των
κτηµατολογικών στοιχείων µε κάποιες βέβαια προϋποθέσεις.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
Β'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Στο άρθρο 17 ρυθµίζεται η διόρθρωση, ύστερα από αµφισβήτηση
των εγγραφόµενων δικαιωµάτων στα κτηµατολογικά φύλλα, µε
αµετάκλητη δικαστική απόφαση, ενώ στο άρθρο 18 ρυθµίζεται µε
απόφαση του προϊσταµένου του κτηµατολογικού γραφείου, χωρίς
προηγούµενη δικαστική απόφαση η διόρθρωση πρόδηλων
σφαλµάτων.
Οι διατάξεις του άρθρου 19 ρυθµίζουν διόρθωση κτηµατολογικών
εγγραφών σε διάφορες άλλες περιπτώσεις, όπως αναφέρεται µέσα
στο άρθρο.
'Ολες αυτές οι ρυθµίσεις επικεντρώνουν ένα ενδιαφέρον, µία
ιδιαίτερη µέριµνα, σε περιπτώσεις ακινήτων που βρίσκονται σε
περιοχές για τις οποίες δεν υπάρχει κυρωµένος δασικός χάρτης,
πάντα βέβαια κάτω από τις προϋποθέσεις που προβλέπει το σχέδιο
στην παράγραφο 4 του άρθρου 19.
Οι διατάξεις του άρθρου 20 ρυθµίζουν τα κτηµατολογικά στοιχεία
που χρειάζονται διάφορες προσαρµογές εξαιτίας ακριβέστερης
µεθόδου κτηµατογράφησης.
'Αρα, σε αυτήν την ενότητα έχουµε διατάξεις που αφορούν στις
ρυθµίσεις των διορθώσεων, από διάφορους λόγους, για τα διάφορα
στοιχεία που υπάρχουν στα κτηµατολογικά φύλλα.
Οι διατάξεις, τώρα, του έκτου κεφαλαίου, της έκτης ενότητας των
άρθρων, διασφαλίζουν στο κτηµατολόγιο τη θεµελιώδη αρχή της
δηµοσιότητας, η οποία σύµφωνα µε το άρθρο 21 επιτυγχάνεται είτε
µε επιτόπια έρευνα στο κτηµατολογικό γραφείο είτε µε την
ηλεκτρονική παροχή πληροφοριών σε κάποιες περιπτώσεις,
γεγονός που αποτελεί το δικαίωµα πρόσβασης στα κτηµατολογικά
στοιχεία και -σύµφωνα µε το άρθρο 22- µε τη χορήγηση αντιγράφων
ή αποσπασµάτων και πιστοποιητικών από τα κτηµατολογικά φύλλα.
Η παράγραφος 1 του άρθρου 22 δίνει το δικαίωµα αυτό σε όποιον
έχει έννοµο συµφέρον και προβλέπει την υποχρέωση στην
καταβολή τελών και δικαιωµάτων που θα ορίζει η κοινή υπουργική
απόφαση που προβλέπεται στην παράγραφο 2. Γίνεται, επίσης,
αναφορά στα εισπραττόµενα δικαιώµατα υπέρ τρίτων και βέβαια
στην απόδοσή τους.
Στο έβδοµο κεφάλαιο, στα άρθρα 23 έως 26, έχουµε τις τελικές και
µεταβατικές διατάξεις µε εκτενή περιγραφή και σηµαντικό
περιεχόµενο στο άρθρο 23 που αναφέρεται στο ουσιαστικό,
πρακτικό ζήτηµα της µετάβασης από το σύστηµα µεταγραφών και
υποθηκών, που υπάρχει - από το υπάρχον σύστηµα-στο σύστηµα
κτηµατολογίου. Επίσης, απαντά στο αν υπάρχουν µεταβολές στις
διατάξεις για την κτήση εµπράγµατων δικαιωµάτων, αν υπάρχουν
επιπτώσεις στην άσκηση επαγγελµάτων µε δεδοµένη την όσο το
δυνατόν καλύτερη αξιοποίηση των προσόντων και της εµπειρίας των
υποθηκοφυλάκων και του λοιπού προσωπικού των
υποθηκοφυλακείων.
'Εχουµε πει ξανά, κύριοι συνάδελφοι, και στην προηγούµενη
συνεδρίαση, ότι αυτό το σχέδιο που προτείνεται, όπως και ο
2308/1995, δεν θίγουν καθόλου τις ισχύουσες διατάξεις του
ουσιαστικού δικαίου, που αφορούν στον τρόπο κτήσης των
εµπράγµατων δικαιωµάτων, τόσο του δηµοσίου, όσο και των
ιδιωτών. ∆ηλαδή είναι αυτό που είχαµε αναφέρει -και εδώ φαίνονται
κάποια στοιχεία µέσα από τις διατάξεις των άρθρων- ότι δεν είναι
δυνατή και κάτω από το σύστηµα κτηµατολογίου η χρησικτησία σε
βάρος του δηµοσίου, παρά µόνο αν υφίσταται τίτλος προγενέστερος
του 1885, έτσι ώστε να µπορεί να γίνει λόγος για χρησικτησία
συµπληρωµένη κατά το έτος 1915.
Η σύνταξη, τώρα, του κτηµατολογίου που οδηγεί στις πρώτες
εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία, έχει µόνο διαπιστωτικό
χαρακτήρα. Οδηγεί δηλαδή στη διαπίστωση των
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υφιστάµενων δικαιωµάτων -µε βάση βέβαια τις εκάστοτε κείµενες
διατάξεις- που είναι εγγραπτέα στα κτηµατολογικά βιβλία.
Το σύστηµα δηµοσιότητας των εµπραγµάτων σχέσεων πάνω στα
ακίνητα, όπως αυτό διαµορφώνεται µε το προτεινόµενο νοµοσχέδιο,
επιτρέπει µε τις µεταβατικές του διατάξεις µία οµαλή µετάβαση από
το σύστηµα που ισχύει σήµερα -το ισχύον σύστηµα µεταγραφών και
υποθηκών- στο σύστηµα κτηµατολογίου, χωρίς ταλαντεύσεις, χωρίς
κλυδωνισµούς, τόσο σε νοµοθετικό επίπεδο, όσο βέβαια και σε
επίπεδο πρακτικής λειτουργίας, που προεχόντως αφορά στην
άσκηση των επαγγελµάτων -όπως είναι γνωστά- των δικηγόρων,
των συµβολαιογράφων και των υποθηκοφυλάκων.
Συγκεκριµένα, αυτή η προτεινόµενη νοµοθετική ρύθµιση δεν
επιφέρει οποιαδήποτε µεταβολή, που να επιδρά στην επαγγελµατική
απασχόληση συµβολαιογράφων και δικηγόρων, δεδοµένου ότι η
συµµετοχή τους στη διαµόρφωση και στον έλεγχο των εγγραπτέων
στα κτηµατολογικά βιβλία τίτλων παραµένει η ίδια, όπως και στο
σύστηµα µεταγραφών και υποθηκών, που ισχύει σήµερα.
Για την κάλυψη βέβαια των υποθηκοφυλάκων λαµβάνεται πρόνοια
µε την εκτενή ρύθµιση του άρθρου 23 του νοµοσχεδίου, που έχει ως
στόχο την αξιοποίηση όλων των γνώσεων του έµψυχου αυτού
δυναµικού και της εµπειρίας του, µε µια οµαλή µετάβαση στο
προτεινόµενο σύστηµα Κτηµατολογίου. ∆εν έχουµε, δηλαδή, καµιά
επαγγελµατική µείωση.
Και βέβαια, όπως είπα, υπάρχει η ίδια ανάγκη οµαλής µετάβασης
από το υφιστάµενο νοµικό καθεστώς στο προτεινόµενο σύστηµα του
Κτηµατολογίου και επιχειρείται να καλυφθεί µε µεταβατικές ρυθµίσεις
και αφορά στην αξιοποίηση όλης της υποδοµής και όλου του
υπάρχοντος προσωπικού και στα Κτηµατολόγια ∆ωδεκανήσου και
πρωτευούσης, για τα οποία υπάρχει στο νόµο που έχουµε ψηφίσει,
τον 2308/1995 ρητή πρόβλεψη ένταξής τους στο Εθνικό
Κτηµατολόγιο, µε την έκδοση σχετικού προεδρικού διατάγµατος.
Αναλυτικά στο άρθρο 23, που έχει και τις περισσότερες διατάξεις,
µπορούµε να δούµε ότι:
Η παράγραφος 4, αναφέρεται ειδικότερα στη µεταβατική λειτουργία
έµµισθων υποθηκοφυλακείων ως κτηµατολογικών γραφείων.
Η παράγραφος 5, στη µεταβατική λειτουργία άµισθων
υποθηκοφυλακείων ως κτηµατολογικών γραφείων.
Η παράγραφος 6, στα αναγκαία προπαρασκευαστικά µέτρα για τη
µετάβαση στο ενιαίο σύστηµα του κτηµατολογίου.
Στη παράγραφο 7 έχουµε µεταβατικές διατάξεις για την αξιοποίηση
κυρίως του προσωπικού που αναφέραµε, το οποίο προσωπικό
υφίσταται κατά τη µεταβατική περίοδο και µετά τη σύσταση
κτηµατολογικού γραφείου.
Εκείνο που µπορεί κανείς εδώ να διαπιστώσει και να το δει και σαν
τοµή είναι ότι, σε αυτήν τη µεταβατική λειτουργία, διατηρείται η
υπηρεσιακή, η µισθολογική και η ασφαλιστική κατάσταση του
προσωπικού, ενώ υπάρχει και πρόβλεψη για την αύξηση του
προσωπικού.
Σε αυτό το κεφάλαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο άρθρο 23
έχουν γίνει κάποιες τροποποιήσεις, µε αιτιολόγηση της
τροποποίησης, οι οποίες σας έχουν µοιραστεί και αφορούν σε
κάποια εδάφια. Είναι απλά διοθρώσεις φραστικές και άλλες, τις
οποίες συζητήσαµε και στην επιτροπή και εδώ.
Με τη διάταξη του άρθρου 24, έχουµε εξουσιοδότηση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, τον
Ο.Κ.Χ.Ε. δηλαδή, να εκδίδει αποφάσεις κανονιστικού περιεχοµένου
για κάθε ζήτηµα τεχνικού ή άλλου χαρακτήρα λεπτοµερειακού, που
δεν καλύπτεται από τις ειδικότερες διατάξεις.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν.ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Το άρθρο 25 περιέχει διατάξεις, οι οποίες αφορούν σε κάποιες
αναγκαίες τροποποιήσεις και συµπληρώσεις πάνω στο νόµο για την
κτηµατογράφηση τον 2308/1995. Αναφέρονται στη πληρέστερη
ενηµέρωση του δηµοσίου και των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, στις κτηµατογραφήσεις που έχουν γίνει, στη σύνθεση
και λειτουργία των διαφόρων και άλλων επιτροπών, που εξετάζουν
τις προβλεπόµενες ενστάσεις στο ν.2308/1995 και τις προσφυγές,
που αποσκοπούν στην ασφαλέστερη και αποτελεσµατικότερη

λειτουργία τους και στη µεταφορά αρµοδιοτήτων και οικονοµικών
πόρων του Ο.Κ.Χ.Ε. προς την "Κτηµατολόγιο Α.Ε.".
Το νοµοσχέδιο, κύριοι συναδελφοι, ολοκληρώνεται µε τη διάταξη του
άρθρου 26, που αφορά τη ρύθµιση µε τη διάταξη του άρθρου 1 του
ν. 2469/1997 και µε το άρθρο 27 που αναφέρεται στην έναρξη
ισχύος του παρόντος.
Τα διάφορα στοιχεία, που φαίνονται µέσα από αυτές τις διατάξεις,
αφορούν στη καλύτερη ρύθµιση όλων των λειτουργιών, των
διορθώσεων στα κτηµατολογικά γραφεία και στα κτηµατολογικά
φύλλα. Στοιχεία, δηλαδή, στα οποία µπορούν, µε κάθε καθαρότητα
πλέον, να έχουν πρόσβαση όλοι οι δικαιούχοι και όλοι όσοι έχουν
έννοµο συµφέρον.
Ευχαριστώ.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο
παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, στις
αναδιατυπώσεις στα συγκεκριµένα άρθρα, που έχουµε υποβάλει,
θέλουµε απλώς να γίνει αντικατάσταση τριών λέξεων σε δύο
συγκεκριµένες παραγράφους.
∆ηλαδή, εκεί που λέει "το διορισµό τους", αυτές οι τρεις λέξεις θα
αντικατασταθούν µε τις λέξεις "την ανάληψη υπηρεσίας". Θα το
καταθέσω και στα Πρακτικά. Το έχω διανείµει και στους
συναδέλφους εισηγητές.
( Στο σηµείο αυτό ο κύριος Υφυπουργός καταθέτει για τα Πρακτικά
τη σχετική τροποποίηση η οποία έχει ως εξής:
"Αντικατάσταση λέξεων στην προτεινόµενη αναδιατύπωση της
παρ.7,γ και παρ.7,ε του άρθρου 23 του Σχεδίου Νόµου για το Εθνικό
Κτηµατολόγιο
Για λόγους µεγαλύτερης ακρίβειας στην προτεινόµενη
αναδιατύπωση του προτελευταίου εδαφίου της παρ.7,γ και του
δέκατου και ενδέκατου εδαφίου της παρ.7,ε αντιακθίστανται οι λέξεις
"το διοιρισµό τους" µε τις λέξεις "την ανάληψη υπηρεσίας".
'Αρθρο 23
παρ.7,γ
Στο τέλος της ως άνω διάταξης προστίθενται δύο εδάφια, τα οποία
έχουν ως εξής:
"Ο χρόνος υπηρεσίας των µετατασσόµενων Υποθηκοφυλάκων από
τη δηµοσίευση της απόφασης για τη µετάταξη έως την ανάληψη
υπηρεσίας στη νέας τους θέση θεωρείται πραγµατική δηµόσια
υπηρεσία στην υπηρεσία της οποίας µετατάσσονται. Οι κάθε
φύσεως αποδοχές τους βαρύνουν από τη µετάταξη τους στην
υπηρεσία στην οποία µετατάσσονται.
παρ.7,ε
Αντικαθίσταται η ρύθµιση της παραγράφου 7,ε ως εξής:
"ε) Τα µέλη του µόνιµου προσωπικού καθώς και του προσωπικού µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου που υπηρετεί στα
Υποθηκοφυλακεία (έµµισθα ή άµισθα), εκτός από εκείνους που,
κατά την έναρξη λειτουργίας των Κτηµατολογικών Γραφείων,
πληρούν τις προϋποθέσεις πρόωρης συνταξιοδότησης που
ορίζονται στην παράγραφο 5 του άρθρου 13 του ν.2367/1995 (ΦΕΚ
262 τ.Α), η οποία εφαρµόζεται αναλόγως και στην προκείµενη
περίπτωση για το προσωπικό τόσο των άµισθων όσο και των
έµµισθων Υποθηκοφυλακείων, ανεξαρτήτως του είδους της
εργασιακής  σχέσεως,  µετατάσσονται  ή  µεταφέρονται  σε
οµοιόβαθµες  αντίστοιχες  µε  τα  τυπικά  τους  προσόντα  κενές
οργανικές  θέσεις  ή  σε  συνιστώµενες  µε  την  απόφαση  για  τη
µετάταξη  προσωρινές  προσωποπαγείς  θέσεις  των
Κτηµατολογικών  Γραφείων.  Τυχόν  πλεονάζον  προσωπικό  µπορεί
να  µεταταχθεί  και  χωρίς  αίτησή  του  σε  υπηρεσίες  των  φορέων
του  τελευταίου  εδαφίου  της  παρ.7  του  άρθρου  2  του
ν.2469/1997  (ΦΕΚ  38  τ.Α),  σε  κλάδο  συναφών  τυπικών
προσόντων  της  ίδιας  εκπαιδευτικής  βαθµίδας,  σε  κενές  θέσεις
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ή και σε προσωρινές προσωποπαγείς θέσεις σε υφιστάµενο συναφή
και σε προσωρινό κλάδο. Οι θέσεις αυτες συνιστώνται µε την
απόφαση της µετάταξης και καταργούνται αυτοδίκαια µε την µε
οποιονδήποτε τρόπο αποχώρηση του µετατασσοµένου. Οι
µετατάξεις ή µεταφορές διενεργούνται, χωρίς προηγούµενη
γνωµοδότηση υπηρεσιακών συµβουλίων, µε απόφαση των
Υπουργών ∆ικαιοσύνης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'ΕΡγων και του εποπτεύοντος την οικεία υπηρεσία, επιχείρηση,
οργανισµό ή νοµικό πρόσωπο Υπουργού σε κλάδο ή ειδικότητα της
εκπαιδευτικής βαθµίδας που ανήκει ο µετατασσόµενος ή
µεταφερόµενος. Οι µετατασσόµενοι ή µεταφερόµενοι κατατάσσονται
σε βαθµό ανάλογο µε τα προσόντα τους και το χρόνο
προϋπηρεσίας, σύµφωνα µε τα τυπικά προσόντα του κλάδου στον
οποίο µετατάσσονται ή µεταφέρονται και σε µισθολογικά κλιµάκια
της οικείας κατηγορίας. Η µισθολογική κατάταξη γίνεται σύµφωνα µε
την παράγραφο 3 του άρθρου 20 του ν.2515/1997 (ΦΕΚ 154 τ.Α).
Εφόσον από την εφαρµογή της παραπάνω διάταξης προκύπτουν
συνολικές µηνιαίες αποδοχές µικρότερες από αυτές που έπαιρναν οι
µετατασσόµενοι ή µεταφερόµενοι τον προηγούµενο µήνα της
µετάταξής ή µεταφοράς τους, εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο 29
του ν.2470/97 (ΦΕΚ 40 τ. Α). Οι µετατασσόµενοι ή µεταφερόµενοι
συνεχίζουν να υπάγονται ως προς την κύρια και επικουρική
ασφάλιση στους φορείς στους οποίους υπήγοντο και πριν από τη
µετάταξή ή µεταφορά τους. Σε περίπτωση αλλαγής φορέα
επικουρικής ασφάλισης, τα θέµατα µεταφοράς ασφαλιστικών
εισφορών και προσµέτρησης του χρόνου ασφάλισης, εφόσον δεν
καλύπτονται από τις κείµενες διατάξεις, ρυθµίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Για τη µετάταξη ή
µεταφορά απαιτείται αίτηση του ενδιαφεροµένου, συνοδευόµενη από
πλήρη βιογραφικά του στοιχεία, που θα πρέπει να υποβληθεί µέσα
σε ένα δίµηνο από την ηµεροµηνία της τελευταίας κοινοποίησης
σχετικής ειδοποίησης του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος στον αρµόδιο Υποθηκοφύλακα και στον
Πανελλήνιο Σύνδεσµο Υπαλλήλων 'Αµισθων Υποθηκοφυλακείων. Ο
χρόνος υπηρεσίας των µετατασσοµένων από τη δηµοσίευση της
απόφασης για τη µετάταξη έως την ανάληψη υπηρεσίας στη νέα
τους θέση θεωρείται πραγµατική δηµόσια υπηρεσία στην υπηρεσία
στην οποία µετατάσσονται. Οι κάθε φύσεως αποδοχές τους
βαρύνουν από τη µετάταξή τους την υπηρεσία στην οποία
µετατάσσονται. Οι µετατάξεις και µεταφορές προσωπικού
ολοκληρώνονται έως την έναρξη λετιουργίας των Κτηµατολογικών
Γραφείων".)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας κ.Τρυφωνίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα µιλήσω για την ενότητα των υπολοίπων άρθρων του
Εθνικού Κτηµατολογίου, αλλά πριν αρχίσω, λόγω της σοβαρότητος
του νοµοσχεδίου θα παρακαλέσω και θα ζητήσω την επιείκεια του
Προεδρείου, ώστε να έχω µια µεγαλύτερη άνεση χρόνου να
διατυπώσω τις απόψεις µου.
Θα ήθελα να αρχίσω µε µια γενικότερη παρατήρηση που έκανε και
το κόµµα µας στις προηγούµενες συνεδριάσεις. Αυτός ο βιαστικός
τρόπος µε τον οποίο νοµοθετούµε αυτό το σοβαρό νοµοσχέδιο που
άπτεται της περιουσίας τόσο του δηµοσίου όσο και όλων των
Ελλήνων πολιτών, είναι απαράδεκτος.
Το κόµµα µας διαµαρτύρεται για τον όλως απαράδεκτο τρόπο µε τον
οποίο φέρατε στην προηγούµενη συνεδρίαση αυτές τις τροπολογίες
κυριολεκτικώς την τελευταία στιγµή, χωρίς να περάσουν καν από την
Επιτροπή. Είναι τροπολογίες οι οποίες αλλάζουν ολόκληρα άρθρα
και οι οποίες δυστυχώς, µας οδήγησαν στο εξής τραγελαφικό, το
οποίο θα αναφέρω και παρακαλώ να έχω την προσοχή σας.
Αποτέλεσµα της παραπάνω µεθοδεύσεως να γίνονται όλα γρήγορα,
χωρίς τη χρονική άνεση να εξετάσουµε τα επιµέρους θέµατα, ήταν
να ψηφιστεί τροπολογία την περασµένη φορά στο άρθρο 6
παράγραφος 2, εδάφιο 2 της οποίας το κείµενο έρχεται σε πλήρη
αντίθεση µε τη διάταξη του αµέσως προηγουµένου εδαφίου 1, της
ιδίας παραγράφου του ιδίου άρθρου, δοθέντος ότι η διατύπωση της

περίπτωσης του εδαφίου α' περιορίζει εκ προοιµίου τη φύση της
αγωγής, η οποία είναι αναγνωριστική και µόνο. Αντιθέτως µε την
τροπολογία την οποία φέρατε εσείς, δίνετε τη δυνατότητα να υπάρχει
και διεκδικητική αγωγή. Αν είναι δυνατόν, στο ίδιο άρθρο να
ανατρέπεται το ίδιο άρθρο!! Κοιτάξτε τη διατύπωση. Θέλετε να σας
τη διαβάσω για να διευκολύνω και τους συνεργάτες σας, κύριε
Υπουργέ;
Στο άρθρο 6 παράγραφος 2 λέει: "Σε περίπτωση ανακριβούς
πρώτης εγγραφής κλπ.... µπορεί να συζητηθεί µε αγωγή ενώπιον
του αρµοδίου καθ'ύλην και κατά τόπο Πρωτοδικείου η αναγνώριση
του δικαιώµατος που προσβάλλεται". Με την τροπολογία την οποία
φέρατε και ψηφίσατε στο άρθρο 6, η αγωγή είναι αναγνωριστική και
διεκδικητική.
'Αµα δίνουµε τη δυνατότητα διεκδίκησης, καταλαβαίνετε ότι
ανατρέπεται όλο το νοµοσχέδιο. Αυτό παρακαλώ να το σηµειώσετε.
Νοµίζω ότι δείχνει την προχειρότητα µε την οποία νοµοθετείτε ένα
τόσο σοβαρό θέµα. Πιστεύω ότι πρέπει να επέµβετε, επιτέλους κύριε
Υπουργέ.
Επίσης, στην προηγούµενη συνεδρίαση, ο κύριος Υφυπουργός
δήλωσε τελειώνοντας την οµιλία του, ότι ο ΟΚΧΕ θα προβεί σε
τροποποίηση των εγγράφων οδηγιών περί την συµπλήρωσιν της
δηλώσεως του ν.2308/95. Τον καλώ να αποδείξει εµπράκτως την
εξαγγελθείσα πρότασή του, δοθέντος ότι ένα τόσο σοβαρό και
κρίσιµο θέµα, δεν πρέπει να αφεθεί στην καλή διάθεση και κρίση του
ΟΚΧΕ. Αλλά τουναντίον εµείς, η Βουλή, ο ελληνικός λαός, οφείλουµε
να συµπεριλάβουµε σήµερα διάταξη τροποποίησης του ν.2308/95
στο άρθρο 25, δια της οποίας να ρυθµίζεται το όλο θέµα.
Κάνω την πρόταση η διατύπωση που θα κάνουµε να έχει ως εξής:
"Εντός µηνός από της δηµοσίευσης του παρόντος νόµου, ο ΟΚΧΕ
υποχρεούται σε σύνταξη και έκδοση νέων εγγράφων οδηγιών,
σχετικώς µε τη δήλωση της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του
ν.2308/95, στην οποία θα διευκρινίζεται ότι επί εκτάκτου
χρησικτησίας δεν απαιτείται έγγραφος τίτλος, καθώς και ότι η
έκτακτος χρησικτησία αποτελεί αιτία κτήσεως της κυριότητος
ακινήτου τινός. Τα αυτά δε, να ισχύουν και επί της ολοσχερούς
καταστροφής των αρχείων των οικείων συµβολαιογραφείων και
υποθηκοφυλακίων", όπως θα σας αναπτύξω και στην τροπολογία
την οποία κατέθεσα.
Στο άρθρο 20 του νοµοσχεδίου, στο οποίο πάλι κάνατε
αναδιατύπωση, πιστεύω ότι -όπως εξάλλου οµολογήσατε- υπήρχε
ένα σοβαρό θέµα στην επιτροπή, όταν το συζητούσαµε και νοµίζω
ότι "ανοίγετε τους ασκούς του Αιόλου". Κάνατε µια απαρχής
αναδιατύπωση, µια τροπολογία και αναφέρατε την περίπτωση της
εφαρµογής ενιαίως νέων τεχνικών προδιαγραφών. Αυτό είναι πάλι
ασαφές. To "ενιαίως" πού απευθύνεται; Σε όλην την περιοχή, την
ευθύνη της οποίας έχει το καθ'ύλην κτηµατολογικό γραφείο ή ένα
τµήµα που συνορεύει µε ένα κτήµα του δηµοσίου και µε το
πρόσχηµα νέων τεχνικών προδιαγραφών κάνετε µια µικρή
τροποποίηση, εντάσσοντας ένα τµήµα των κτηµάτων του δηµοσίου
σε παρακείµενο όµορο ιδιοκτήτη;
Πιστεύω ότι η διατύπωση αυτή ή τουλάχιστον το άρθρο 20, πρέπει
να φύγει οπωσδήποτε.'Οταν µιλάµε περί νέων τεχνικών
προδιαγραφών αναφερόµαστε σε νέα standarts κτηµατογράφησης.
Οπότε όλη η διαδικασία κτηµατογράφησης ξεκινάει απαρχής. Λέτε
"βάζουµε καινούργια standarts", δηλαδή το σφάλµα να είναι πολύ
µικρότερο. 'Αρα πρέπει να γίνει σε µια ευρύτερη περιοχή
κτηµατογράφηση απαρχής και να ισχύουν όλες οι διατάξεις του ν.
2308/95.
Το ότι µόνο ο προϊστάµενος του κτηµατολογικού γραφείου µπορεί να
κάνει διορθώσεις κτηµατολογικών εγγραφών είναι πολύ ύποπτο και
οδηγεί σε συναλλαγές, γιατί αυτά είναι αντικείµενα δισεκατοµµυρίων,
κύριε Υπουργέ και οφείλετε να πάρετε θέση και να µην αφήνετε
παράθυρα και κενά, ώστε να γίνει το νοµοσχέδιο αυτό αντικείµενο
συναλλαγών αργότερα, προς ζηµία των ασθενεστέρων.
Εµείς,  σαν  λαϊκό  κόµµα,  όπως  σας  προανέφερα,  όταν  έρθουµε
στην  εξουσία,  θα  θωρακίσουµε  αυτό  το  νοµοσχέδιο
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και µέσω αυτού την περιουσία του απλού 'Ελληνα πολίτη, τον οποίο
κυριολεκτικώς αφήνετε έκθετο, µε τις ρυθµίσεις που
φέρνετε.'Ακουσον, άκουσον "νέες τεχνικές προδιαγραφές
κτηµατογράφησης". Πού είναι το "ενιαίο"; Σε όλην την περιοχή; Γιατί
αφήνετε αυτές τις ασάφειες;
Το άρθρο 21 αναφέρεται στα πρόσωπα τα οποία έχουν δυνατότητα
και δικαίωµα πρόσβασης στα στοιχεία των κτηµατολογικών
γραφείων. Αυτή η διάταξη είναι αντίθετη προς σχετικό άρθρο του ν.
1599/86, διά του οποίου καθιερώθηκε το δικαίωµα γνώσεως όλων
ανεξαρτήτως των δηµοσίων εγγράφων, το οποίο σηµειωτέον,
ασκείται και δια επιτοπίου µελέτης των εγγράφων αυτών, δηλαδή
κάθε 'Ελληνας πολίτης έχει το δικαίωµα να λαµβάνει προσωπικά
γνώση.
Εσείς βάζετε µεσάζοντα δικηγόρο, µηχανικό, άλλον επιστήµονα.
Πώς αρνείστε το δικαίωµα σε οποιονδήποτε 'Ελληνα πολίτη να πάει
ο ίδιος να δει τα στοιχεία του κτηµατολογικού γραφείου που αφορούν
την περιουσία του και σε τελική ανάλυση, να ελέγξει το δικηγόρο και
τον µηχανικό στον οποίο έδωσε εντολή να διερευνήσει τα θέµατα
που αναγράφονται στο κτηµατολογικό γραφείο;
Στο άρθρο 23 δεν έχω να κάνω παρατηρήσεις. Αποδέχοµαι τις
τροπολογίες που δώσατε την τελευταία στιγµή πάλι, γιατί είναι
ορθότερη η διατύπωση.
Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στο άρθρο 25, διά του οποίου
επιχειρείτε την τροποποίηση των διατάξεων του ν. 2308/95. Με την
ευκαιρία αυτή, κύριε Υπουργέ -επικαλούµαι πάλι την προσοχή σας
και των συνεργατών σας- θα ήθελα, µε αίτηµα και µε στόχο τη
θωράκιση της περιουσίας και των συµφερόντων των απλών
Ελλήνων πολιτών να µπουν διατάξεις, στις οποίες να αναφέρονται
στα εξής: "Στον υποβάλλοντα δήλωση κατά τη διαδικασία του
άρθρου 2 να χορηγείται πάραυτα επικυρωµένο ακριβές αντίγραφο
αυτής και όλων των στοιχείων που συνυποβάλονται", όπως άλλωστε
ισχύει στον Κτηµατολογικό Κανονισµό ∆ωδεκανήσου στο άρθρο 17.
Από το 1929 εκεί ο τότε νοµοθέτης είχε προβλέψει, για προστασία
των αδυνάτων, να χορηγείται αµέσως ακριβές αντίγραφο του τι
δήλωσε και τι στοιχεία προσεκόµισε ο κάθε πολίτης.
Εσείς και αυτό το αρνείστε. Και αυτή η εµµονή σας δηµιουργεί
απορίες. Μήπως είναι εκ του πονηρού; Μήπως δηµιουργείται άλλη
µία δυνατότητα συναλλαγής, που επαναλαµβάνω, θα την πληρώσει
ο απλός 'Ελληνας πολίτης, του οποίου τα συµφέροντα η Νέα
∆ηµοκρατία υπερασπίζεται;
(Στο σηµείο αυτο κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω, αλλά καταλαβαίνετε ότι κάνω σοβαρές
παρατηρήσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εχετε τη σχετική
άνεση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Επίσης στον προτιθέµενο να υποβάλει ένσταση, αφού γίνει η
εγγραφή στους προσωρινούς κτηµατολογικούς πίνακες, θα πρέπει
να χορηγούνται ακριβή αντίγραφα των δηλώσεων και των στοιχείων
των οποίων έχει υποβάλει ο δικαιούχος στους κτηµατολογικους
πίνακες -αυτός που φέρεται σαν δικαιούχος- εις τρόπον ώστε ο
ενιστάµενος να έχει πλήρη εικόνα τόσο του πραγµατικού όσο και του
νοµικού µέρους της υπόθεσης, για να διαµορφώσει µε πληρότητα
την ένστασή του. Εάν δεν έχει αυτήν τη δυνατότητα να πλησιάσει και
να πάρει γνώση αυτών των στοιχείων θα στερείται αυτού του
κρίσιµου υλικού και, η ένστασή του δεν θα είναι θεµελιωµένη και
συνεπώς θα µπορεί να απορριφθεί ως αόριστος. Αυτό είναι µία
απαίτηση, η οποία πρέπει να καλυφθεί. Είναι µία απαίτηση του
απλού πολίτη που πρέπει να την ικανοποιήσετε.
Επιπλέον έχετε αναθέσει δύο πιλοτικά και ένα κανονικό πρόγραµµα,
το οποίο τώρα άρχισε να λειτουργεί. Στο κανονικό πρόγραµµα η
εκκαθάριση και η επεξεργασία των δηλώσεων πρέπει να γίνεται
οπωσδήποτε από υπαλλήλους του ΟΚΧΕ και το τονίζω αυτό, οι
οποίοι εκ του νόµου και εκ της ιδιότητάς τους έχουν ποινικές
ευθύνες, οι οποίοι θα προσυπογράφουν κάθε δήλωση την οποία
ελέγχουν και επεξεργάζονται. 'Ετσι η κατάσταση θα είναι πιο

ασφαλής, γιατί όπως καταλαβαίνετε, αυτοί που ελέγχουν τις
δηλώσεις, προκρίνουν ποιοι θα είναι τελικά οι δικαιούχοι της πρώτης
προσωρινής εγγραφής. Θα πρέπει να αποκλεισθεί αυτή η
εκκαθάριση από τα αναρµόδια -παρ'όλο που είµαι τεχνικός πρέπει
να το πω- τεχνικά γραφεία που αναλαµβάνουν αυτήν την εργασία σε
συνεργασία µε ορισµένα ονόµατα δικηγόρων, τα οποία απλώς και
µόνο αναφέρουν, ώστε να µπορούν να πάρουν τις σχετικές µελέτες.
Επανέρχοµαι τέλος στο θέµα των ποινικών ευθυνών των µελών των
επιτροπών του ν.2308/95, οι οποίοι πρέπει ρητώς να διευκρινισθεί
ότι υπέχουν ποινικές ευθύνες κατά την ενάσκηση των καθηκόντων
τους, ως µέλη των εν λόγω επιτροπών.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
∆εν µας καλύπτουν οι αστικές ευθύνες, λόγω του
δηµοσιοϋπαλληλικού χαρακτήρα τον οποίο µπορείτε να
επικαλεσθείτε και τον αναφέρατε κατά τη συζήτηση στην επιτροπή.
Οι αστικές ευθύνες ουσιαστικά αφήνουν ακάλυπτο τον 'Ελληνα
πολίτη, γιατί όπως σας καταθέτω και µία ανάλυση του καθηγητή
Χαράλαµπου Χρυσανθάκη, καθηγητή του Πανεπιστηµίου Αθηνών, οι
δικαστικές αποφάσεις που βγάζουν αποτελέσµατα εις βάρος του
ελληνικού δηµοσίου και οι οποίες επιδικάζουν χρηµατικές απαιτήσεις
υπέρ των πολιτών ουσιαστικά µένουν ανεκτέλεστες.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρυφωνίδης καταθέτει για τα
Πρακτικά την προαναφερθείσα ανάλυση, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Το λέω αυτό γιατί θέλω όπως καταλαβαίνετε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να θωρακίσω ακόµη περισσότερο το νοµοσχέδιο αυτό,
γιατί κατά περίεργο τρόπο το κριτήριο το οποίο θέσαµε σ' αυτές τις
επιτροπές, είναι η πιθανολόγηση. Η πιθανολόγηση, όπως
αναφέρεται ρητά στο νόµο, για το ποιος είναι ο πραγµατικός
ιδιοκτήτης, αφήνει πολλά περιθώρια κινήσεως και συναλλαγών.
Συνεπώς το µόνο αντίβαρο το οποίο µπορούµε να θέσουµε εµείς
σαν Βουλή, είναι να υπάρχουν αυξηµένες ποινικές ευθύνες, τις
οποίες εσείς αντιπαρήλθατε στην προηγούµενη συνεδρίαση,
λέγοντας ότι αυτές δεν ταιριάζουν µε το κράτος δικαίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε συνάδελφε,
τελειώνετε παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Αυτό είναι τελείως απαράδεκτο. Οι
αυξηµένες ποινικές ευθύνες προάγουν το κράτος δικαίου.
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ πάλι στο άρθρο 25 για
να κάνω την εξής παρατήρηση στο άρθρο 13α.
Στο άρθρο 13α του άρθρου 25 λέτε "Οι δηλώσεις θα υποβληθούν
στο οικείο κοινοτικό ή δηµοτικό κατάστηµα ή στον Οργανισµό
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ή όπου αλλού
ορίζεται µε απόφαση του ΟΚΧΕ". Εδω πρόκειται καθαρά περί
εµπορίου πρωτοκόλλων, διότι όπως καταλαβαίνετε τρέχουν οι
προθεσµίες, από την ηµεροµηνία υποβολής. Αν κάποιος λοιπόν
χάσει την προθεσµία αυτή για να καταθέσει στον οικείο δήµο, θα
τρέξει στον ΟΚΧΕ στην Αθήνα προσπαθώντας να αγοράσει αριθµό
πρωτοκόλλου ώστε να είναι εντός της χρονικής προθεσµίας. 'Οπως
επίσης και στην παράγραφο 2 του άρθρου 13α λέτε ότι "οι
αναρτήσεις και οι τοιχοκολλήσεις πρέπει να γίνονται µόνο στα
δηµοτικά και κοινοτικά καταστήµατα ....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ τελειώνετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ:...και όχι να παίζεται ανάλογα "σήµερα
αναρτούµε στο δηµαρχείο ή συγχρόνως και στον ΟΚΧΕ ή
οπουδήποτε αλλού". 'Εχει τη δυνατότητα ο ΟΚΧΕ µε την
εξουσιοδότηση που του δίνουµε, να ορίζει τόπο ανάρτησης αυτών
των εγγράφων.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γκατζής έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, την
άποψή µας σχετικά µε το παρόν νοµοσχέδιο την έχουµε πει.
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Επί των συγκεκριµένων άρθρων, θέλουµε να πούµε τα εξής: Στο
άρθρο 17 αν κοιτάξει κανείς την τέταρτη παράγραφο, λέει σχετικά µε
το αν θα αµφισβητηθεί η ακρίβεια της κτηµατολογικής εγγραφής κλπ.
Η διαφορά αυτή υπάγεται στο πρωτοδικείο και έχει όλην τη
διαδικασία για να µπορεί να αποκατασταθεί η αµφισβήτηση ή όχι.
Είχαµε πει, όταν κουβεντιάζαµε για τα κτηµατολογικά γραφεία και τις
οδηγίες της κτηµατογράφησης, ότι αν συνεχιστεί το σύστηµα κατά
τον ίδιο τρόπο που γίνονται οι κτηµατογραφήσεις στο πιλοτικό
πρόγραµµα, τότε δεν θα έχουµε µόνο αµφισβητήσεις ως προς το
ιδιοκτησιακό καθεστώς, αλλά θα έχουµε πάµπολλες αµφισβητήσεις
κύρια στα σύνορα και στην πραγµατική έκταση των εκτάσεων.
Ανέφερα πώς ακριβώς γίνεται το σύστηµα αυτό. Και όταν στο τέλος
θα πάµε µε τις συνισταµένες των κορυφών, να είστε βέβαιοι ότι
όπως τουλάχιστον λένε οι ειδικοί, δεν θα προκύψουν τα πραγµατικά
σύνορα, αλλά θα είναι πολύ διαφορετικά, γιατί στην κλίµακα που
δουλεύουν, 1:5000, είναι γνωστό ότι µία µολυβιά παραχαράζει τα
πραγµατικά σύνορα των δύο όµορων εκτάσεων.
Το ένα είναι αυτό και νοµίζω ότι θα πρέπει να παρθούν όλα εκείνα τα
µέτρα, π.χ. επισκέψεις των τεχνικών, για να διαµορφώνουν τα
ανάλογα κτηµατολόγια, τα τοπογραφικά διαγράµµατα για κάθε
έκταση, αν θέλουµε να δώσουµε λύσεις στα πραγµατικά
προβλήµατα που υπάρχουν. Γιατί όταν τελικά τέτοιες διαφορές δεν
γίνουν δεκτές, όπως αναφέρει η διαδικασία στο παρακάτω άρθρο,
από τον Πρόεδρο και παραπέµπεται η υπόθεση στη δικαιοσύνη,
καταλαβαίνετε ότι από λάθος της κτηµατογράφησης θα
υποβάλλονται οι ιδιώτες και ιδιαίτερα οι αγρότες που βρίσκονται σε
αυτές τις περιοχές, σε επιπλέον δαπάνες από αυτές που θα είναι
υποχρεωµένοι να πληρώσουν. Αυτό κατά την άποψη µας είναι
άδικο.
'Ερχοµαι στο άρθρο 18, παράγραφος 2 όπου αναφέρεται στη
διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων. Αν ο προϊστάµενος του
κτηµατολογικού γραφείου αποφανθεί σε δύο µήνες, έχει καλώς. Αν
δεν αποφανθεί σε δύο µήνες, τότε σε δεκαπέντε µέρες από τη λήξη
ο ενδιαφερόµενος θα πρέπει να προσφύγει στον κτηµατολογικό
δικαστή. Οι προθεσµίες αυτές είναι άγνωστες προς το κοινό. Εγώ µε
όλη αυτήν τη διαδικασία που έγινε στα προηγούµενα , δεν µπόρεσα
να αντιληφθώ ποια είναι η διαδικασία δικαιώµατος προσφυγής και
πότε απορρίπτεται ή πότε δεν απορρίπτεται, αν και σήµερα είναι
αυτά που εφαρµόζονται.
Είναι όµως θέµα το πώς ενηµερώνεται ο κόσµος, αν θα πάρει
είδηση ότι απορρίφθηκε η αίτηση διόρθωσης των κτηµατογραφικών
πράξεων µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες. Αν δεν ενηµερωθεί ο πολίτης
γι' αυτήν τη διαδικασία, καταλαβαίνετε ότι θα έχει χάσει κάθε
δικαίωµα προσφυγής, διότι το νοµοσχέδιο µιλά και για αµετάκλητες
αποφάσεις.
'Ερχοµαι στο άρθρο 20. Εκεί που λέει για την ακριβέστερη µέθοδο
κτηµατογράφησης, εµείς λέµε ότι δεν θα γίνει πληρέστερη και
ακριβέστερη, αν δεν αλλάξει το σύστηµα. Μέσα από την πρόθεση
της διάταξης αφήνεται στον ΟΚΧΕ η οποιαδήποτε τέτοια
πρωτοβουλία. Αυτό δεν θα φέρει αποτελέσµατα, αν εκ των
προτέρων δεν προσδιοριστεί, πώς ακριβώς θα γίνεται η σωστότερη
και αντικειµενικότερη κτηµατογράφηση. ∆εν πρέπει αυτό να το
αφήνουµε σε πρόσθετα µέτρα. Πρέπει από την αρχή να ξεκινήσουν
σωστές διαδικασίες.
'Οσον αφορά τη διόρθωση και το δικαίωµα πρόσβασης στα
κτηµατολογικά στοιχεία, ορίζεται µε κοινή υπουργική απόφαση ποιοι
θα έχουν αυτήν την πρόσβαση. Θα πρέπει όµως και ο πολίτης,
χωρίς να χρειάζεται δικηγόρο, να µπορεί να έχει πρόσβαση στα
κτηµατολογικά γραφεία. Μάλιστα ορίζεται ότι η πρόσβαση θα οριστεί
µε διϋπουργική απόφαση. Εµείς θέλουµε αυτά να οριστούν εκ των
προτέρων.
'Ερχοµαι στο άρθρο 23. Η µετάβαση από το σύστηµα µετεγγραφών,
όπως είναι σήµερα µε τα υποθηκοφυλάκεια στο σύστηµα του
Κτηµατολογίου έχει διάφορες διαδικασίες. Εγώ θα αναφερθώ µόνο
στην παράγραφο 4. ∆εν έχουµε κανένα πρόβληµα µε τα άλλα, όπως
γίνονται. Στην παράγραφο 4 µιλάει για τις προσλήψεις του

προσωπικού στο ενδιάµεσο διάστηµα, µεταξύ της λειτουργίας του
ενός και του άλλου συστήµατος. Εδώ αναφέρεται ότι µε υπουργική
απόφαση ορίζεται ο αριθµός, τα ειδικότερα προσόντα και η
διαδικασία πρόσληψης του προσωπικού κατά τη µεταβατική περίοδο
για την κάλυψη των αναγκών. ∆ηλαδή φεύγουµε από το σύστηµα
προσλήψεων του νόµου Πεπονή; Θα πάµε σε άλλες διαδικασίες;
Πώς θα γίνουν αυτές οι προσλήψεις; Αυτό το είχαµε θέσει και στη
συζήτηση επί της αρχής. Υπήρξε µία απάντηση, αλλά στο
διορθωτικό που ήλθε, δεν υπάρχει θέση του Υπουργού σχετικά µε το
πώς θα γίνονται οι προσλήψεις. Υπάρχει το νοµοθετικό πλαίσιο που
θα πρέπει να ακολουθηθεί.
Επίσης µε απόφαση της "Κτηµατολόγιο Α.Ε." µπορεί να υπάρξει
κοινή υπουργική απόφαση για πρόσθετες αµοιβές. ∆εν αναφέρει
όµως για ποιες συγκεκριµένες εργασίες θα είναι αυτές οι πρόσθετες
αµοιβές. Αυτό πρέπει να διευκρινισθεί. ∆εν πρέπει να δοθεί
δυνατότητα της ύπαρξης "ηµετέρων" και µη. Το σύστηµα αµοιβής
πρέπει να είναι ενιαίο και ισότιµο.
'Ερχοµαι στο άρθρο 24. Εδώ ο Υπουργός θέλει νοµοθετικές
εξουσιοδοτήσεις. Εµείς νοµίζουµε ότι θα πρέπει το Κτηµατολόγιο
από την αρχή να είναι σαφέστατο και πληρέστατο και να περάσει
µέσα από την κρίση της Βουλής, για όλες τις λεπτοµέρειες που
παρουσιάζονται κατά τη διαδικασία εφαρµογής του και ιδιαίτερα
όσον αφορά τη λειτουργία των υποδοµών του, κτηµατολογικών
γραφείων, υπηρεσιών κλπ.
Eρχόµαστε στο άρθρο 25, που µιλάει για τη διαδικασία των
επιτροπών, όταν πρόκειται για την πρωτοβάθµια επιτροπή όπου εκεί
ακολουθεί η ένσταση ύστερα από την απόρριψη που γίνεται και η
δευτεροβάθµια επιτροπή, η διαδικασία δηλαδή από την
πρωτοβάθµια επιτροπή στη δευτεροβάθµια επιτροπή.
∆εν έχουµε κανένα πρόβληµα για το πώς συστήνεται η επιτροπή
κ.λπ. Το πρόβληµά µας είναι -όπως αναφέρεται εδώ στην
παράγραφο 4 του άρθρου αυτού- όταν γίνεται είτε ύστερα από
αίτηση της λήξης της πενταετίας είτε από αίτηση του προέδρου, η
αντικατάσταση των µελών του συµβουλίου, όπου εάν δεν οριστεί εκ
νέου η επιτροπή µε τη γνωστή διαδικασία, τότε την ορίζει η ΟΚΧΕ.
Νοµίζουµε ότι αυτό θα πρέπει να γίνει σαφέστατο και δεν θα πρέπει
να µπει "εάν δεν οριστεί", αλλά να µπει "να οριστεί", δηλαδή µέσα σε
δεκαπέντε µέρες θα πρέπει να οριστεί, να µπαίνει δηλαδή
αποφασιστικά και επιτακτικά στο θέµα αυτό.
Κύριοι Βουλευτές, στο ίδιο άρθρο, το άρθρο 25, που µιλάει για την
αντικατάσταση του άρθρου 8 του ν. 2308, στην πρώτη παράγραφο
λέει ότι µε προεδρικά διατάγµατα που θα εκδοθούν, θα καθορίζονται
οι αρµοδιότητες των κτηµατολογικών γραφείων και ρυθµίζεται η
οργάνωση και η λειτουργία τους µε κοινές αποφάσεις Υπουργών
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης κ.λπ.
Το είπαµε και από την αρχή, µπορεί αυτό να µην έγινε όταν
ψηφίστηκε ο ν.2308, υπήρχε όµως όλο το χρονικό περιθώριο,
ασχολήθηκε πάρα πολύ το Υπουργείο -µας ανέφερε ο κύριος
Υπουργός πόσοι τεχνικοί, νοµικοί και άλλοι σύµβουλοι και επιφανείς
πολίτες, επιστήµονες ασχολήθηκαν µε το νοµοσχέδιο- και υπήρχε η
δυνατότητα να γίνει ακριβώς η οριοθέτηση των αρµοδιοτήτων και
όλων των άλλων δραστηριοτήτων που έχουν σχέση µε τη
στελέχωση και τη λειτουργία των κτηµατολογικών γραφείων. ∆εν
µπορεί όλα αυτά να επαφίονται σε υπουργικές αποφάσεις.
Επίσης µε το άρθρο 13, όπου εκεί πάλι γίνεται µία διόρθωση,
αντικατάσταση του νόµου 23, µπαίνει -όχι από το παράθυρο, θα
λέγαµε- ένα αίτηµα το οποίο είχαν διατυπώσει οι δικηγόροι, παρά
την αντίρρηση τουλάχιστον που είχε εκφραστεί όχι µόνο από το ΚΚΕ
αλλά και από άλλες πλευρές, ότι οι αµοιβές των δικηγόρων δεν θα
πρέπει να λειτουργήσουν ακριβώς όπως λειτουργούν σήµερα στις
µεταβιβάσεις ακινήτων. ∆εν είναι δυνατόν όταν υπάρχουν ακίνητα
είτε αστικά είτε περιαστικά αλλά και γεωργικές εκτάσεις να υπάρχει
µε βάση την αντικειµενική αξία, ή δεν ξέρω εγώ πώς αλλιώς θα
προσδιορισθεί, ένα ντε-φάκτο ποσό για τις µεταγραφές αυτών των
ακινήτων. Θεωρούµε ότι σε αυτές τις περιπτώσεις που υπάρχουν
όλα αυτά τα οποία έχουν τοπογραφικά διαγράµµατα,
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τίτλους καθαρούς και υπάρχουν κανονικά όλες αυτές οι εγγραφές
κλπ. δεν θα πρέπει να υπάρχει η µεσολάβηση του δικηγόρου,
εφόσον είναι καθ'όλα νόµιµα µε τους καθαρούς τίτλους και δεν θα
πρέπει εδώ να µπει ένα επιπλέον χαράτσι ιδιαίτερα σε αυτές τις
µεταγραφές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Συνασπισµού, της Αριστεράς και της Προόδους κ.
Αποστόλου έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσουµε
διεξοδικά για όλα τα άρθρα, γιατί πιστεύουµε ότι σε ένα αρκετά
µεγάλο µέρος έχει γίνει καλή και εµπεριστατωµένη δουλειά και
πράγµατι πολλά από τα προβλήµατα που µπορούν να ανακύψουν
κατά τη διάρκεια της κατάρτισης του Εθνικού Κτηµατολογίου
µπορούν να αντιµετωπιστούν, γι'αυτό εξάλλου και συµφωνήσαµε µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Είχαµε όµως εκφράσει επιφυλάξεις στην επί της αρχής τοποθέτησή
µας όσον αφορά τις διατάξεις που αφορούν τα κτηµατολογικά
γραφεία και ειδικά τον τρόπο µε τον οποίο επιχειρείται να ενταχθούν
τα υποθηκοφυλακεία στα υπό ίδρυση γραφεία. ∆εν πιστεύουµε ότι
µε αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται η αναπτυξιακή προοπτική του
Κτηµατολογίου.
Για µας η τήρηση του Κτηµατολογίου ανεξάρτητα από το µέγεθος της
περιοχής, την ύπαρξη τεχνικής υποδοµής, αυτό που χρειάζεται
οπωσδήποτε είναι να πλαισιωθεί µε στελέχη υψηλής στάθµης και
ειδικά µε εξειδικευµένο προσωπικό. Οι προϋποθέσεις αυτές είναι
αδύνατον να επιτευχθούν από την πλειοψηφία των
υποθηκοφυλακείων, όπως λειτουργούν σήµερα, ειδικά όταν
υπάρχουν περιοχές όπου το υποθηκοφυλακείο θα αποτελεί τµήµα
της περιοχής που θα συνταχθεί το Κτηµατολόγιο και θα είναι
αρµοδιότητας πλέον του υποθηκοφυλακείου του νέου
κτηµατολογικού γραφείου.
Να σας υπενθυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι η µελέτη του Τεχνικού
Επιµελητηρίου του 1994 µε βάση την οποία συντάχθηκε και
εγκρίθηκε το σε εξέλιξη πρόγραµµα του Εθνικού Κτηµατολογίου,
προέβλεπε αρχικά τη σύσταση πενήντα τεσσάρων κτηµατολογικών
γραφείων, ένα για κάθε περιοχή Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, τα
οποία µε την ολοκλήρωση του θεσµού θα έφθαναν τα εκατόν
εβδοµήντα.
Η εµπειρία των υποθηκοφυλάκων, αγαπητοί συνάδελφοι, µπορεί
οπωσδήποτε να συµβάλλει και να αξιοποιηθεί για την εξέλιξη του
Κτηµατολογίου. 'Οµως η αυτοδίκαιη µετατροπή ενέχει τον κίνδυνο να
διαιωνιστεί µία άσχηµη κατάσταση που όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχει
σε πολλά υποθηκοφυλακεία της χώρας µας. Πολύ φοβόµαστε ότι η
νοοτροπία που υπάρχει, µία νοοτροπία που έχει µεταβάλει
ουσιαστικά τα υποθηκοφυλακεία σε απλά αρχεία, υπάρχει κίνδυνος
να µεταβιβαστεί και στα κτηµατολογικά γραφεία µε τον τρόπο µε τον
οποίο επιχειρείται να εισαχθεί ο νέος θεσµός.
Οπωσδήποτε είµαστε σύµφωνοι µε την ένταξη των
υποθηκοφυλάκων, αλλά και όλου του προσωπικού στα
κτηµατολογικά γραφεία που θα ιδρυθούν. Οπωσδήποτε και πάλι
είµαστε αντίθετοι όµως µε την κατάληψη της θέσης του
προϊσταµένου από τον υποθηκοφύλακα, έτσι απλά και µόνο γιατί
είναι υποθηκοφύλακας.
Το σοβαρότερο πρόβληµα για µας είναι το κτηµατολογικό γραφείο,
το Κτηµατολόγιο να αποτελέσει τράπεζα πληροφοριών. Και για να
αποτελέσει τράπεζα πληροφοριών, που είναι το απαραίτητο
εργαλείο για τη χάραξη µιας συγκεκριµένης πολιτικής γης, µιας
αναπτυξιακής προοπτικής για τη χώρα µας, θεωρούµε ότι πρέπει να
οργανωθεί και αυτό να θεσµοθετηθεί. ∆εν είναι δυνατόν να το
αφήνουµε σε υπουργικές αποφάσεις. Να µπει ρητή διάταξη η οποία
να λέει ότι το κτηµατολογικό γραφείο θα έχει την απαραίτητη νοµική,
τεχνική, λογιστική υπηρεσία, η οποία και τις πληροφορίες αυτές θα
επεξεργάζεται και θα παρέχει και το υφιστάµενο αρχείο θα αξιοποιεί.
Και επειδή στο άρθρο 24, αγαπητοί συνάδελφοι, πάλι ουσιαστικά,
παρ'ότι σας είπα ότι έχει γίνει µία σηµαντική δουλειά, δίνεται η
δυνατότητα νοµοθετικής εξουσιοδότησης στον Υπουργό, αυτό δεν
µπορούµε να το καταλάβουµε. Αν τυχόν κατά τη διάρκεια
επεξεργασίας υπάρξουν προβλήµατα, είναι δυνατόν αυτά να

αντιµετωπιστούν µε σχετική τροπολογία. 'Οπως δεν είναι δυνατόν να
συµφωνήσουµε να δίνεται η δυνατότητα για προεδρικά διατάγµατα,
όταν σας είπα ότι τουλάχιστον σε αυτό το νοµοσχέδιο που υπάρχει η
σύµφωνη γνώµη σχεδόν όλου του Σώµατος της Βουλής, έπρεπε
αυτά τα πράγµατα να µην υπάρχουν.
∆ιότι η καταφυγή σε υπουργικές αποφάσεις, σε προεδρικά
διατάγµατα είναι ένα χαρακτηριστικό που διέπει τη νοµοθετική µέχρι
σήµερα πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. 'Oµως, εµείς, από τη στιγµή
που έχουµε συµφωνήσει, θα προτιµούσαµε να ξεκαθαριστούν όλα
τα πράγµατα στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα και εάν στη διαδροµή
επεξεργασίας και κατάρτισης του Εθνικού Κτηµατολογίου υπάρξουν
προβλήµατα, αυτά να αντιµετωπιστούν τότε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ.
Παπαδηµόπουλος έχει το λόγο. Απών.
Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το λόγο. Απών.
Ο κ. Γεωργιάδης έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε το συζητούµενο
σχέδιο νόµου δίνετε λύση σε µία από τις βασικότερες ελλείψεις που
υπήρχαν στην Ελλάδα, όπως το Κτηµατολόγιο.
Νοµίζω ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου είναι µία ευκαιρία να λυθούν
και κάποια άλλα εκκρεµή θέµατα που υπάρχουν. 'Ενα τέτοιο θέµα
αφορά και το Νοµό Πέλλας και όλους τους παραµεθόριους νοµούς.
Υπάρχουν κάποιοι γηγενείς κάτοικοι στους παραµεθόριους νοµούς,
οι οποίοι κατέχουν τα κτήµατα των πατεράδων τους, των
παππούδων τους και δυστυχώς, από την απελευθέρωση της
Μακεδονίας 1912-1913 δεν έχει λυθεί το ιδιοκτησιακό καθεστώς σε
αυτές τις περιοχές.
Νοµίζω ότι µπορεί να προστεθεί ένα άρθρο στο τέλος του
συζητούµενου Σχεδίου Νόµου µε το οποίο να δίδεται το δικαίωµα
στους κατοίκους αυτούς να υποβάλουν αιτήσεις στις κατά τόπους
διευθύνσεις γεωργίας και καταβάλλοντας ένα συµβολικό τίµηµα να
τους χορηγείται ο τίτλος και µετά τη χορήγηση του τίτλου να έχουν το
δικαίωµα να καταθέτουν τους τίτλους αυτούς στα κτηµατολογικά
γραφεία, ώστε αυτή η εκκρεµότητα που ταλαιπωρεί την Ελλάδα να
λήξει κάποτε.
Είναι ένα σοβαρό θέµα για τις παραµεθόριες περιοχές, διότι
δυστυχώς αυτό το θέµα χρησιµοποιούν κάποιοι, που είναι γνωστό
ότι έχουν ιδρύσει το "ουράνιο τόξο" και κάνουν προπαγάνδα ότι το
ελληνικό κράτος θεωρεί αυτούς τους κατοίκους δευτέρας κατηγορίας,
γι'αυτό και δεν λύνει αυτό το ιδιοκτησιακό καθεστώς.
Νοµίζω ότι µπορεί να µπεί ένα άρθρο 26α', στο οποίο θα
αναφέρονται στα εξής: "Γηγενείς κάτοικοι των παραµεθορίων νοµών
οι οποίοι από της απελευθέρωσης της Μακεδονίας κατά τα έτη
1912-1913 κατέχουν και νέµονται ακίνητα, (οικόπεδα ή αγρούς)
δύνανται µε αίτησή τους προς τις κατά τόπους διευθύνσεις γεωργίας,
η οποία αίτηση θα συνοδεύεται και από βεβαίωση του δήµου στην
κτηµατική περιοχή του οποίου ανήκουν τα ακίνητα και µε την οποία
θα βεβαιώνεται το γεγονός της κατοχής και νοµής τους, να ζητούν
την επ'ονόµατί τους έκδοση τίτλου κυριότητος των ακινήτων αυτών,
καταβάλλοντες το 1/10 της τρέχουσας αξίας, την οποία θα καθορίζει
η ∆ΟΥ. Η ανωτέρω αίτηση υποβάλλεται εντός έτους από της
ενάρξεως ισχύος του παρόντος νόµου".
Προτείνω να µπεί και µία δεύτερη παράγραφος στο άρθρο αυτό που
θα λέει: "Εντός έτους από της κατά την προηγουµένη παράγραφο
εκδόσεως του τίτλου κυριότητος των ακινήτων, ο κύριος του
ακινήτου, επ'ονόµατι του οποίου έχει εκδοθεί ο τίτλος, καταθέτει τον
τίτλο στο κτηµατολογικό γραφείο για την καταχώρησή του στα
κτηµατολογικά φύλλα, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου".
Νοµίζω ότι έτσι θα λυθεί ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Οι κάτοικοι
των χωριών αυτών έχουν κάνει συλλόγους ακτηµόνων, έχουν
µαζέψει χρήµατα και έχουν κάνει και την κτηµατογράφηση των
κτηµάτων αυτών.
Κύριε Υφυπουργέ, νοµίζω ότι είναι µία ευκαιρία να το δει το
Υπουργείο -θα έλθω και εγώ στο Υπουργείο να το δούµε αυτό το
θέµα- και να λυθεί ένα θέµα σοβαρό µε το νοµοσχέδιο αυτό.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η κ. 'Αννα Μπενάκη-
Ψαρούδα έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόρδρε, θέλω να κάνω µία
παρατήρηση σε σχέση µε µία πρόταση που είχα κάνει στην πρώτη
συζήτηση του νοµοσχεδίου και φάνηκε να την αποδέχεται ο
Υπουργός, για τον έλεγχο των κτηµατολογικών πινάκων από τους
υποθηκοφύλακες, ώστε να είναι πλέον αξιόπιστη η πρώτη εγγραφή
στα κτηµατολόγια.
Είχα προτείνει δηλαδή -πράγµα που προτείνουν και οι ίδιοι οι
υποθηκοφύλακες, που ξέρουν καλύτερα απ' όλους µας πόσο
δύσκολος και πόσο αναγκαίος είναι ο έλεγχος της αξιοπιστίας αυτών
των δηλώσεων- προτού γίνει η πρώτη εγγραφή, να γίνεται
υποχρεωτικός έλεγχος από τα υποθηκοφυλακεία και είχα προτείνει
και µία συγκεκριµένη διατύπωση.
Φαίνεται ότι αυτό το δέχεται εν µέρει ο Υπουργός, διότι βλέπω, στις
τροπολογίες και προσθήκες που προτείνει, ότι θέλει να προστεθεί
µία παράγραφος 8β, στον ν.2308/95, η οποία ορίζει τα εξής: "Ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, για τη
διασφάλιση της ορθότητας των πρώτων κτηµατολογικών εγγραφών,
µπορεί να ζητεί την παροχή πληροφοριών και εν γένει υπηρεσιών
από τους αρµόδιους φύλακες µετεγγραφών και υποθηκών".
Εδώ βέβαια γίνεται η πρόταση εν µέρει δεκτή, διότι επαφίεται στον
Οργανισµό Κτηµατολογίου να εκτιµήσει κατά πόσο έχει ανάγκη τη
συνεργασία των υποθηκοφυλάκων ή όχι και θέλει να ζητήσει
πληροφορίες.
Εγώ το είχα προτείνει ως υποχρεωτικό για µεγαλύτερες εγγυήσεις.
Αλλά εν πάση περιπτώσει, εάν κρίνετε σκοπιµότερο να µην γίνεται ο
έλεγχος και σε περιπτώσεις οφθαλµοφανώς ακριβείς, εάν κρίνετε
αναγκαίο να επαφίεται δηλαδή στην εκτίµηση του Οργανισµού, δεν
θα είχα αντίρρηση, αλλά δεν λαµβάνεται καµία πρόνοια σ' αυτήν τη
διάταξη, όπως προτείνεται από το Υπουργείο, για τους όρους µε
τους οποίους θα διεξάγεται αυτή η συνεργασία µε τους
υποθηκοφύλακες, οπότε ζητεί ο Οργανισµός πληροφορίες.
Θα πρέπει να συναφθεί µία σύµβαση ή εν πάση περιπτώσει σε
κάποιο κανονιστικό κείµενο να διαγράφονται οι όροι συνεργασίας και
να προβλέπεται κάποια αµοιβή, διότι έτσι όπως είναι διατυπωµένο
το κείµενο, είναι ενδεχόµενο να αποκτά δικαίωµα ο Οργανισµός
Κτηµατολογίου να ζητεί ό,τι πληροφορίες θέλει από τους
υποθηκοφύλακες, να τους επιβαρύνει δηλαδή πέραν της κανονικής
εργασίας, και αυτά χωρίς αµοιβή.
Γι' αυτό θα έλεγα ότι η ρύθµιση αυτή πρέπει να συµπληρωθεί και µε
εξουσιοδοτική διάταξη που θα δίνει στον Οργανισµό το δικαίωµα, να
εκδώσει απόφαση που θα καθορίζει αυτούς τους όρους
συνεργασίας, από την οποία εξουσιοδοτική διάταξη θα εξυπακούεται
ότι υπάρχουν και κάποιοι όροι συνεργασίας.
Και θα έλεγα το εξής: "Οι λεπτοµέρειες της εργασίας αυτής ή της
συνεργασίας αυτής και η αµοιβή που θα καταβληθεί στο έµµισθο
υποθηκοφυλακείο ή στον άµισθο υποθηκοφύλακα, ρυθµίζεται µε
απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου ή της "ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ
Α.Ε." -δεν ξέρω, αυτό πρέπει να εκτιµηθεί- και πρόταση των
συλλόγων των εµµίσθων και αµίσθων υποθηκοφυλάκων.
Νοµίζω ότι αυτή η προσθήκη αφ'ενός µεν εµµέσως υποδηλοί ότι θα
υπάρξουν κάποιοι όροι συνεργασίας µε τους υποθηκοφύλακες και
ότι αυτοί οι όροι συνεργασίας και η αµοιβή θα καθορισθεί µε
απόφαση του οργάνου που ζητεί τις πληροφορίες.
Θα ζητούσα, λοιπόν, από τον κύριο Υπουργό να εκτιµήσει την
προσθήκη αυτής της εξουσιοδοτικής διάταξης στην παράγραφο 14
του µεγάλου κειµένου, και στην τροποποίηση και προσθήκη του
άρθρου 8β στο ν.2308/95.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σαατσόγλου έχει
το λόγο.
ΑΝΕΣΤΗΣ ΣΑΑΤΣΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν ανάγκη των καιρών
πραγµατικά να έρθει νοµοσχέδιο για τη θέσπιση του Εθνικού
Κτηµατολογίου και τα εύσηµα αυτά βέβαια ανήκουν στην κυβέρνηση.

Θα ήθελα να προστεθεί στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο -και να δοθεί η
δυνατότητα αυτή από τον Υπουργό ΠΕΧΩ∆Ε που παρίσταται- µία
διάταξη, ένα άρθρο ενδεχοµένως µε µία δύο παραγράφους -αυτό
είναι νοµοτεχνικό θέµα- για το θέµα το οποίο ανέπτυξε προηγούµενα
ο συνάδελφός µου, κ. Γεωργιάδης Βουλευτής του Νοµού Πέλλας, ότι
στη βόρειο Ελλάδα, από Θεσπρωτία, αν θέλετε, µέχρι 'Εβρο -µιλάω
για ολόκληρη τη βόρειο Ελλάδα και για το Νοµό ∆ράµας βεβαίως-
υπάρχουν κάτοικοι γηγενείς - ντόπιοι, οι οποίοι από την
απελευθέρωση της βόρειας Ελλάδας και της Μακεδονίας µας, από
το 1912-1913, κατέχουν κάποιες εκτάσεις άνευ τίτλων ιδιοκτησίας.
Και κατέχουν αυτές τις εκτάσεις από τους προπαππούδες τους, από
τους παππούδες τους, από τους γονείς τους, χωρίς να έχουν
ιδιοκτησιακό τίτλο νόµιµα µεταγεγραµµένο.
Υπάρχει µία αµφισβήτηση, σύρονται στα δικαστήρια, υπάρχουν
επιφυλάξεις και υπάρχουν και ορισµένοι αετονύχηδες, να µου
επιτραπεί η έκφραση, που κοιτάζουν να εκµεταλλευτούν αυτό το
θέµα, γι'αυτό σε αυτό το άρθρο του παρόντος νοµοσχεδίου πρέπει
να προστεθεί αυτή η διάταξη η οποία να λέει συγκεκριµένα, να
υποβληθούν αιτήσεις από αυτούς τους κατέχοντες, από παππούδες,
προπαππούδες κ.λπ., στη ∆ιεύθυνση Γεωργίας µε σειρά
ενδεχοµένως δικαιολογητικών, εντός έτους από την ψήφιση του
νοµοσχεδίου, στη συνέχεια να εξαγοράσουν συµβολικά αυτές τις
εκτάσεις -αυτό θα ρυθµιστεί- µε το 1/20 της αξίας τους από το
δηµόσιο ή να τους παραχωρηθούν άνευ τιµήµατος, να γίνει
µεταγραφή στο υποθηκοφυλάκειο και στη συνέχεια, εντός έτους από
τη µεταγραφή στο υποθηκοφυλάκειο αυτών των εκτάσεων, να
µπορούν να περάσουν αυτές στα κτηµατολογικά φύλλα, δηλαδή στο
Εθνικό Κτηµατολόγιο που σήµερα θεσπίζεται.
Νοµίζω ότι κάτι τέτοιο θα ανακουφίσει τον πληθυσµό της βόρειας
χώρας, γιατί, όπως είπαµε, είναι ένα εκκρεµές ιδιοκτησιακό ζήτηµα
πάνω από µισό αιώνα. ∆ίνεται σήµερα η δυνατότητα αυτή στον
Υφυπουργό και στον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. να ρυθµίσουµε αυτό το
θέµα, ώστε πλέον να ανακουφιστεί το ιδιοκτησιακό καθεστώς των
ντόπιων γηγενών κατοίκων µας της βόρειας Ελλάδας, άπαξ διά
παντός, για να µην υπάρχουν, όπως είπαµε, αυτά τα ζητήµατα, τα
οποία ανακύπτουν καθηµερινά και δηµιουργούν πλείστα όσα
προβλήµατα στους κατοίκους των περιοχών µας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ.
Παπαδηµόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο άρθρο 17
παράγραφος 3, αναφέρεται ότι αν ο προϊστάµενος του
Κτηµατολογικού γραφείου αρνηθεί να επιφέρει τη διόρθωση,
εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων 2 έως 5 του
προηγουµένου άρθρου 16. Στο ίδιο άρθρο λέµε, ότι επιτρέπεται η
διόρθωση ύστερα από αµετάκλητη δικαστική απόφαση. ∆ηλαδή,
έχουµε µία αµετάκλητη απόφαση δικαστηρίου και έχει το δικαίωµα ο
διοικητικός υπάλληλος του Κτηµατολογικού γραφείου να αρνηθεί τη
διόρθωση; Αυτό είναι πρωτάκουστο! ∆εν πρέπει να αναγνωρίζεται
τέτοιο δικαίωµα στον προϊστάµενο του κτηµατολογικού γραφείου,
εφόσον υπάρχει δηλαδή, αµετάκλητη απόφαση.
∆εύτερον -το είπε και άλλος συνάδελφος, συµφωνώ και εγώ- στο
άρθρο 21 το οποίο οµιλεί για την πρόσβαση στα κτηµατολογικά
στοιχεία, υπάρχει ένας εξαντλητικός πίνακας που αναφέρεται στα
πρόσωπα εκείνα, τα οποία δύνανται να ενεργούν ελέγχους ή να
λαµβάνουν γνώση των στοιχείων. Νοµίζω ότι φρονιµότερο είναι να
επιτραπεί σε όλους τους πολίτες, διότι στο άρθρο 2, παράγραφος 4
του ιδίου νοµοσχεδίου, ως βασική αρχή αναφέρεται η αρχή της
δηµοσιότητας. Η αρχή της δηµοσιότητας θα ήταν άνευ περιεχοµένου
αν αυτό επιτρέπονταν µόνο σε ορισµένες κατηγορίες προσώπων.
Γι'αυτό και αυτό πρέπει να διορθωθεί και να αντικατασταθεί η
διατύπωση της παραγράφου αυτής, διότι δεν συµφωνεί µε την αρχή
της δηµοσιότητας.
∆ιαφέρει  βέβαια  η  περίπτωση  εκείνη,  κατά  την  οποία  κάποιος
δεν  µπορεί  να  κάνει  χρήση  των  βιβλίων  και  φυσικά,  θα
προσλάβει  ένα  νοµικό  ή  τεχνικό  σύµβουλο  για  να  ερευνήσουν
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µαζί τα διάφορα στοιχεία των κτηµατολογικών βιβλίων. Αυτό
διαφέρει. Πάντως σαν δικαίωµα θα πρέπει να µείνει για όλους τους
πολίτες.
Επίσης στο άρθρο 23 για τη µετάβαση από το σύστηµα των
µεταγραφών και υποθηκών στο σύστηµα του Κτηµατολογίου: Και
εδώ είναι λάθος από την αρχή. Νοµοτεχνικά δεν είναι καθόλου
σωστό. Βέβαια στα υποθηκοφυλακεία πλεονάζουν οι µεταγραφές και
οι υποθήκες. 'Οµως υπάρχουν στα βιβλία των βαρών, όχι µόνο
υποθήκες, αλλά και κατασχέσεις, καθώς υπάρχει και µια άλλη
κατηγορία, τα βιβλία των διεκδικήσεων.
Εδώ, όπως αναφέρεται στο σχετικό άρθρο, αλλά και σε
προηγούµενα, δεν είναι σωστή από νοµοτεχνικής πλευράς, η φράση
"σύστηµα υποθηκών και µεταγραφών". 'Η πρέπει να µνηµονεύσουµε
και τα βιβλία των διεκδικήσεων και να πούµε "σύστηµα µεταγραφών,
βαρών και διεκδικήσεων" ή να πούµε καλύτερα "η µετάβαση από το
υποθηκοφυλακείο στο κτηµατολογικό γραφείο".
Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο. Ενώ στην παράγραφο 1 του άρθρου
23 λέµε ότι τα υποθηκοφυλακεία λειτουργούν ως κτηµατολογικά
γραφεία από την ώρα που θα γίνει η µεταβίβαση των αρµοδιοτήτων,
στην παράγραφο 2 λέµε ότι το αρχείο αυτό εξακολουθεί να
φυλάσσεται από το υποθυκοφυλακείο, το οποίο εκδίδει και τα
σχετικά αντίγραφα και πιστοποιητικά. Τέλος πάντων, δεν θα λήξει
ποτέ η µεταβατική περίοδος; Είπαµε να έχουµε µεταβατική περίοδο,
µέχρι εκεί που χρειάζεται, ακριβώς για να γίνει η µετάβαση.
'Εγινε η µετάβαση, κύριε Υπουργέ. Από εδώ και πέρα δεν πρέπει
καν να ονοµάζεται υποθηκοφυλακείο. Είναι η καινούρια υπηρεσία,
που θα λέγεται κτηµατολογικό γραφείο. Αυτό θα εκδίδει τα
πιστοποιητικά, αυτό θα φυλάσσει και το αρχείο, το οποίο µέχρι χθες
φύλαγε ο υποθηκοφύλακας.
Επίσης στο άρθρο 23 στην παράγραφο 5, εδάφιο α' -όπου γίνεται
λόγος για τον υποθηκοφύλακα- και εκεί αναφέρεται ότι από την
έναρξη της λειτουργίας του κτηµατολογικού γραφείου, εξακολουθεί
να υφίσταται κλπ., να εκδίδει κι εκείνος πιστοποιητικά και να ρυθµίζει
σχέσεις αυτού και του προσωπικού και τις αµοιβές του προσωπικού.
Πάλι εδώ γίνεται το ίδιο λάθος, που γίνεται πιο πάνω στην
παράγραφο 2.
Στην παράγραφο 7 του ιδίου άρθρου, λέµε ότι η, κατά τις
προηγούµενες παραγράφους µεταβατική λειτουργία του
υποθυκοφυλακείου ως κτηµατολογικού γραφείου, λήγει µε τη
σύσταση του κτηµατολογικού γραφείου. Το λέτε εδώ στην
παράγραφο αυτή. Αφού λήγει τέλος πάντων, γιατί θέλετε σώνει και
καλά να δίνετε εξουσία ακόµη στο µέχρι χθες υποθηκοφύλακα να
χορηγεί πιστοποιητικά µε την ιδιότητα αυτή; Και αυτό πρέπει να
διορθωθεί.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν σας ευχαριστώ
για την επιείκεια και την ποινή την οποία επιβάλατε, που είναι µόνο η
καταγραφή µου στο τέλος του καταλόγου για την ενός λεπτού
απουσία µου από την Αίθουσα, διότι µπορούσατε να µου επιβάλετε
και την σκληρότερη, τη διαγραφή.
Κύριοι συνάδελφοι, πριν από χρόνια επιχειρήσαµε στο νοµό µου να
φτιάξουµε µια εταιρεία αναπτυξιακή µε το σκοπό να
εκµεταλλευθούµε ένα θηραµατοτροφείο. Αλλά σκοντάψαµε, κύριε
Υπουργέ και χαίροµαι που είστε παρών, στο ιδιοκτησιακό της
περιοχής. Το έθεσαν πριν από λίγο οι συνάδελφοι κ. Γεωργιάδης και
κ. Σαατσόγλου.
Είναι ακριβώς όπως τα περιέγραψαν στις περιοχές τους και στο
νοµό, τον οποίο εκπροσωπώ στην Αίθουσα. Από το 1913 και µέχρι
σήµερα, κανείς δεν έχει τίτλους ιδιοκτησίας σ' ένα µεγάλο κοµµάτι
του νοµού. Κανείς βεβαίως δεν αµφισβητεί ότι αυτοί είναι κάτοχοι και
κύριοι, αλλά κανείς δεν µπορεί να παρουσιάσει τον οποιοδήποτε
τίτλο.
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι είναι ευκαιρία να λύσετε αυτό το ζήτηµα
µε αυτό το νοµοσχέδιο µε µια διάταξη, όπως χαρακτηριστικά
αναφέρθηκε από τους συναδέλφους, τον κ. Γεωργιάδη και τον κ.
Σαατσόγλου.

Επί του νοµοσχεδίου, τρείς µόνο παρατηρήσεις θα ήθελα να κάνω,
κύριε Υφυπουργέ, που είναι οι εξής: Στο άρθρο 20, δίνετε τέτοιες
αρµοδιότητες στον προϊστάµενο, που µπορεί να χειριστεί την
περιουσία του λαού της περιοχής ζώνης ευθύνης του
κτηµατολογικού γραφείου. ∆εν µας έχει δώσει η ∆ηµόσια ∆ιοίκηση
εχέγγυα.
Γι'αυτό, κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα να θωρακίσετε αυτό το άρθρο
όχι µόνο µε τον προϊστάµενο. Είναι υπερβολή να δίνετε τέτοιες
αρµοδιότητες σε έναν προϊστάµενο, για να χειρίζεται την περιουσία
τόσου κόσµου.
'Ενα δεύτερο θέµα, είναι το άρθρο 25 ολόκληρο γενικά και επίσης θα
κάνω µια παρατήρηση στο τέλος. 'Οταν ψηφιζόταν, κύριοι
συνάδελφοι ο ν. 2308/95, είχαµε πει, πολλοί συνάδελφοι και ο
υποφαινόµενος ότι κατά πρόχειρο τρόπο φέρνετε αυτό το
νοµοσχέδιο προς ψήφιση.
Αποδεικνύεται σήµερα περίτρανα του λόγου το αληθές. 'Ερχεσθε και
επιχειρείτε την τροποποίηση πλήθους διατάξεων του νόµου εκείνου.
Γι' αυτό συνιστούµε για µια ακόµη φορά να µην είσθε πρόχειροι στην
κατάθεση των νοµοσχεδίων. Προτιµήστε να τα καθυστερείτε, παρά
να κερδίζετε τον εντυπωσιασµό της στιγµής και στο τέλος να
βγαίνουν εκτρώµατα που στη συνέχεια έρχεσθε στη Βουλή να
τροποποιήσετε.
Και µια και βρίσκοµαι στο άρθρο 25, θα ήθελα να κάνω µια µικρή
παρατήρηση, κύριε Υπουργέ. Είναι πολύ απλή και θα πρέπει να σας
διέφυγε, διότι σκοπιµότητα δεν διαβλέπω.
Στην παράγραφο, λοιπόν, 3 λέτε "Η παράγραφος 1 του άρθρου 7
του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται ως εξής" και αναφέρετε ότι
αποτελείται από έναν δικηγόρο του οικείου δικηγορικού συλλόγου,
από ένα φύλακα µεταγραφών του οικείου συµβολαιογραφικού
συλλόγου από έναν αγρονόµο-τοπογράφο µηχανικό
υποδεικνυόµενο από τον οικείο νοµάρχη. Γιατί αυτό δεν το κάνετε
"υποδεικνυόµενο από τον οικείο σύλλογο"; ∆εν το καταλαβαίνω
αυτό. Ενώ σε όλες τις άλλες περιπτώσεις οι εκπρόσωποι
προέρχονται από τους οικείους συλλόγους, παραδείγµατος χάρη
δικηγορικό σύλλογο, υποθηκοφυλακικό σύλλογο κλπ., στην
περίπτωση αυτή βάζετε το νοµάρχη. ∆εν βλέπω όπως σας είπα
δόλο, αλλά, εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι θα πρέπει να διορθωθεί
για το οµοιόµορφο, θα έλεγε κανείς. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εξαντλήθηκε ο
κατάλογος των εγγεγραµµένων να οµιλήσουν επί της ενότητας των
άρθρων αυτών.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο, εάν το επιθυµεί.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ενότητα αυτή που περιλαµβάνει
τα τρία τελευταία κεφάλαια, το πέµπτο, το έκτο και το έβδοµο
ολοκληρώνεται η συζήτηση επί των άρθρων του σχεδίου νόµου.
Το πέµπτο κεφάλαιο αναφέρεται σε διορθώσεις διαφόρων
κτηµατολογικών στοιχείων στα άρθρα δεκαεπτά, δεκαοκτώ,
δεκαεννέα και είκοσι.
Το έκτο κεφάλαιο αφορά στη δηµοσιότητα των κτηµατολογικών
στοιχείων και το έβδοµο κεφάλαιο αναφέρεται στις τελικές και
µεταβατικές διατάξεις, όπου, κυρίως µε το άρθρο 23 του εβδόµου
κεφαλαίου, ρυθµίζονται όλα τα ζητήµατα, τόσο των αµίσθων, όσο και
των εµµίσθων υποθηκοφυλακείων, κατά το διάστηµα µετάβασης
από το ένα σύστηµα στο άλλο, δηλαδή σε εκείνο του Κτηµατολογίου.
Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω σε ορισµένες παρατηρήσεις
και να κάνω κάποιες διευκρινίσεις σε όσα, τόσο οι εισηγητές όσο και
οι συνάδελφοι Βουλευτές παρατήρησαν.
Στο άρθρο 6 παράγραφος 2 που αναφέρθηκε ο κ. Τρυφωνίδης
γίνεται  λόγος  για  αίτηµα  αναγνώρισης  του  δικαιώµατος  που
προσβάλλεται  µε  την  ανακριβή  εγγραφή.  Το  αίτηµα  αυτό
εµπεριέχεται  και  στην  αναγνωριστική  και  στη  διεκδικητική
αγωγή,  ανάλογα  µε  το  εάν  ο  ενάγων  κατέχει  ή  δεν  κατέχει  το
επίδικο  ακίνητο.  Συνεπώς  δεν  υπάρχει  καµία  αντίφαση  στο
νόµο,  αλλά  γίνεται  µία  διευκρίνιση  για  το  είδος
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των αγωγών, η οποία επισηµάνθηκε και από το Επιστηµονικό
Συµβούλιο της Βουλής.
Υπάρχει µια άλλη επίσης σηµαντική παρατήρηση και του κ.
Τρυφωνίδη και άλλων συναδέλφων που αφορά στην πρόσβαση στα
κτηµατολογικά στοιχεία. ∆εν υπάρχει περιορισµός ως προς την
πρόσβαση. Απλά δεν το προσέξατε.
Στο άρθρο 21 µε τις παραγράφους 1 και 2 ορίζουµε τα εξής: Με την
παράγραφο 1 λέµε ότι η πρόσβαση στα κτηµατολογικά στοιχεία τελεί
υπό τους περιορισµούς του νόµου 2472/1997 "Προστασία του
ατόµου από την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα".
∆ηλαδή τι λέει; Λέει ότι ο καθένας έχει πρόσβαση.
Η δεύτερη παράγραφος αφορά στην επιτόπου έρευνα και στην
ηλεκτρονική σύνδεση.
'Οπως ξέρετε πολύ καλά υπάρχουν διαγράµµατα, υπάρχουν
στοιχεία τα οποία δεν είναι αναγνώσιµα από τον οποιονδήποτε, που
σηµαίνει ότι κάποια στιγµή, µε κοινή απόφαση των Υπουργών
∆ικαιοσύνης και ΠΕΧΩ∆Ε, θα ορίζεται ποιοι µπορούν να χειριστούν
και να έχουν πρόσβαση σ' αυτήν την ηλεκτρονική σύνδεση και
συγκεκριµένα στην έρευνα των κτηµατολογικών στοιχείων. Αυτή και
µόνο είναι η έννοια του άρθρου 21 και των παραγράφων 1 και 2.
Ο κ. Γκατζής έχει δίκιο όταν αναφέρεται στο άρθρο 23, νοµίζω
παράγραφος 4, για τη διαδικασία πρόσληψης. Πράγµατι έχετε δίκιο.
Επειδή το διορθώσαµε σε άλλο άρθρο θεώρησα ότι έχει διορθωθεί κι
εδώ. Η παράγραφος 4 του άρθρου 23 και συγκεκριµένα στον έβδοµο
στίχο εκεί που λέµε "... η οποία εκδίδεται ύστερα από πρόταση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ορίζεται
ο αριθµός, τα ειδικά προσόντα και η διαδικασία πρόσληψης
πρόσθετου προσωπικού ..." κλπ., διορθώνεται ως εξής: "... η οποία
εκδίδεται ... ορίζεται ο αριθµός και τα ειδικά προσόντα για την
πρόσληψη ..." κλπ. Φεύγουν, δηλαδή, οι τρεις λέξεις "και η
διαδικασία". Νοµίζω τώρα ότι είναι εντάξει κύριε Γκατζή.
Τώρα στην παρατήρηση των συναδέλφων κυρίων Γεωργιάδη,
Σαατζόγλου και Βεζδρεβάνη σχετικά µε κατοίκους παραµεθορίων
περιοχών που δεν έχουν τίτλους, είναι πράγµατι σηµαντικό το θέµα.
'Οµως δεν µπορεί να λυθεί µε το παρόν νοµοσχέδιο διότι το
Κτηµατολόγιο απλώς κάνει καταγραφή. Χρειάζεται γι αυτό το θέµα
πρωτοβουλία του Υπουργείου Οικονοµικών. 'Οµως εµείς, θα πρέπει
να πω ότι µε το νόµο 2308/95 δίνουµε τη δυνατότητα σ' όλους
αυτούς να κάνουν τη δήλωση µε οποιονδήποτε τίτλο είτε αυτός είναι
εκτάκτου χρησικτησίας, είτε είναι οτιδήποτε άλλο. Συνεπώς ό,τι ήταν
να γίνει µε το Κτηµατολόγιο, έχει ήδη γίνει. Από εκεί και πέρα για
έκδοση άλλων τίτλων, είναι θέµα, όπως αντιλαµβάνεστε, του
Υπουργείου Οικονοµικών.
Επίσης, σχετικά µε το άρθρο 20 ο κ. Τρυφωνίδης και άλλοι
συνάδελφοι, αναφέρθηκαν στην εφαρµογή νέων τεχνικών
προδιαγραφών. Αφορά την τροποποίηση που κάναµε και έγινε
εκτενής συζήτηση στην επιτροπή. Μάλιστα ειπώθηκε κάποια στιγµή
ότι ίσως δεν χρειάζεται. Ακούστε όµως γιατί χρειάζεται.
Αναφερόµεθα στη δυνατότητα στο µέλλον, εάν έχουµε άλλες
ακριβέστερες µεθόδους, ενιαία πλέον µετά από απόφαση του ΟΚΧΕ,
να µπορούν να εφαρµοστούν. ∆εν σηµαίνει ότι θα γίνει κάποια
διάκριση. 'Αρα, λοιπόν, µε το δεδοµένο της ταχείας εξελίξεως των
µεθόδων αποτυπώσεως και καταγραφής, δεν βλάπτει. Και βέβαια,
όπως είπα, απαιτεί τη σύµφωνη γνώµη του ΟΚΧΕ και δεν δίνουµε,
όπως τόνισε ο κ. Βεζδρεβάνης, υπερεξουσίες, στον προϊστάµενο του
κτηµατολογικού γραφείου.
Στο άρθρο 25 τώρα. Είπατε για χορήγηση αντιγράφου της δήλωσης
και αριθµού πρωτοκόλλου. 'Ολοι όσοι υποβάλουν δήλωση παίρνουν
αριθµό πρωτοκόλλου. Αντίγραφο δήλωσης παίρνει όποιος το
ζητήσει, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 1599/1986.
Επίσης, αναφορικά µε το άρθρο 13α, είπατε ότι το άρθρο αυτό
αποσκοπείο στην αγορά αριθµών πρωτοκόλλου και αυτό γιατί
υποβάλονται, είπατε ή στο γραφείο κτηµατολογίου ή στο κοινοτικό
κατάστηµα ή στον ΟΚΧΕ ή όπου αλλού ορίζεται.
Εδώ είναι σαφές ότι δεν εννοούµε αθροιστικά. Αυτό ίσα-ίσα γίνεται
για διευκόλυνση. 'Η στο ένα ή στο άλλο διαζευκτικά.

Τέλος, σ'αυτό που πρότεινε η κ. Μπενάκη, η πρότασή της µπορεί να
γίνει αποδεκτή, στην παράγραφο 14 του άρθρου 25, προστίθεται στο
άρθρο 8β' τελευταίο εδάφιο, ως εξής: "Με απόφαση του Οργανισµού
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, ύστερα από
πρόταση της ανώνυµης εταιρείας "Κτηµατολόγιο Α.Ε.", ρυθµίζονται
όλα τα θέµατα για την παροχή υπηρεσιών από τους
υποθηκοφύλακες".
Αυτά είχα, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εισερχόµαστε στο
στάδιο των δευτερολογιών.
Η κ. Ζήση έχει το λόγο για να δευτερολογήσει.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Για πολύ λίγο, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με άνεση!
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Ευχαριστώ.
Επειδή αναφέρθηκε, νοµίζω, ο κ. Τριφωνίδης σε κάποια θέµατα που
αφορούν στον ΟΚΧΕ και στα πιλοτικά προγράµµατα, να
ξαναθυµίσουµε εδώ ότι ο ΟΚΧΕ µε απόφασή του έχει αναθέσει στην
υπηρεσία Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος του
ΥΠΕΧΩ∆Ε την επίβλεψη των µελετών της πρώτης φάσης του
πιλοτικού προγράµµατος.
Μετά την ανάθεση αρµοδιοτήτων στην "Κτηµατολόγιο Α.Ε." µε
απόφασή Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, η εταιρεία επιβλέπει τις µελέτες της
δεύτερης φάσης του πολιτικού προγράµµατος και του πρώτου
κυρίου προγράµµατος. Και βέβαια ασκεί εποπτεία και συντονισµό σε
όλο το πρόγραµµα. Μετά, µέχρι το τέλος του έτους, αν δεν
απατώµαι, µετά την ολοκλήρωση της στελεχιακής συγκρότησης της
"Κτηµατολόγιο Α.Ε." η επίβλεψη όλων των µελετών του Εθνικού
Κτηµατολογίου θα γίνεται από την εταιρεία µε ένα σύγχρονο τρόπο
µε ακρίβεια, µε τεχνογνωσία και βεβαίως µε ένα στοιχείο πάρα πολύ
βασικό που δίνει έµφαση στον έλεγχο ποιότητας των δεδοµένων και
στις αρχές εκείνες που διασφαλίζουν αυτήν την ποιότητα.
Επίσης, η ενηµέρωση των στοιχείων του Κτηµατολογίου στις υπό
κτηµατογράφηση περιοχές, προβλέπεται να γίνεται από τα ανάδοχα
γραφεία µελετών σύµφωνα µε το ν. 2308/95.
∆εν υπάρχουν δηλαδή παραποιήσεις του νόµου αυτού µέχρι βέβαια
την ολοκλήρωση των πρώτων εγγραφών στα κτηµατολογικά βιβλία.
Για τη µεταβατική περίοδο από τις πρώτες εγγραφές µέχρι την
οριστικοποίησή τους, το σχέδιο νόµου προβλέπει τη χρησιµοποίηση
των υποθηκοφυλακείων, τα οποία θα ενισχυθούν από την
"Κτηµατολόγιο Α.Ε." µε εξειδικευµένο επιστηµονικό προσωπικό και
µε µηχανογραφικό εξοπλισµό και νοµίζω ότι αυτά τα στοιχεία θα
αποτελέσουν και τον πυρήνα των γραφείων Κτηµατολογίου. Μόλις
ολοκληρώσουµε το νοµοσχέδιο µετά την ψήφιση, θα λειτουργήσουν
µεταβατικά τα υποθηκοφυλακεία της χώρας για όλες τις υπό
κτηµατογράφηση περιοχές σαν γραφεία Κτηµατολογίου και βέβαια
θα ιδρυθούν σταδιακά και θα λειτουργήσουν τα γραφεία
Κτηµατολογίου σε επίπεδο όπως είπαµε αποκεντρωµένο,
περιφέρειας και νοµού, παρακολουθώντας την ανάπτυξη του
προγράµµατος και αξιοποιώντας όλα τα στοιχεία που µπορεί να
υπάρχουν.
Γι'αυτήν την ίδρυση και τη λειτουργία των κτηµατολογικών γραφείων
υπάρχουν µελέτες, πλήρεις µελέτες και νοµίζω ότι η "Κτηµατολόγιο
Α.Ε." είναι να τις εγκρίνει, δεν ξέρω αν έχει ολοκληρωθεί αυτή η
έγκριση.
Τώρα, άλλες παρατηρήσεις που αφορούν σ'αυτά που ειπώθηκαν
στα συγκεκριµένα άρθρα. Αναφέρθηκαν πάλι στο δηµόσιο και στα
δικαιώµατα του δηµοσίου. Αυτά απαντήθηκαν προχθές, δεν θα
ξαναπεράσω σ'αυτό. Επειδή δεν κατάλαβα για ποιο πρόγραµµα
µιλούσε ο κ. Τρυφωνίδης, γιατί µίλησε για πρώτη και δεύτερη φάση
και είπε και ένα τρίτο πρόγραµµα. Εδώ έχουµε µιλήσει για τις δύο
φάσεις του πιλοτικού προγράµµατος και ξεχωρίσαµε τη λειτουργία
και την εργασία της πρώτης φάσης.
Η δεύτερη φάση αφορά περίπου πενήντα τέσσερις Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ένα εκατοµµύριο στρέµµατα η έκταση και
4,3 δισεκατοµµύρια ο προϋπολογισµός τους. Και υπάρχουν
συµβάσεις οι οποίες έχουν υπογραφεί.
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'Εχει δοθεί περίπου το 20% του ποσοστού που αφορά τις
προκαταβολές των µελετών και έχει εκτελεσθεί από το φυσικό
αντικείµενο το 25%.
Νοµίζω ότι δεν υπήρχε καθυστέρηση παρά µόνο εκείνη που
αφορούσε στην περίοδο του καλοκαιριού και στην πρόσληψη
συµβούλου διαχείρισης, που έπρεπε, σύµφωνα µε τις οδηγίες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να συµµετέχει στην αξιολόγηση των
µελετητικών γραφείων.
Θέλω να πω εδώ ότι η γνωστή προθεσµία των συµβάσεων -
αναφέρθηκε- είναι είκοσι τέσσερις µε τριάντα µήνες, ανάλογα βέβαια
και µε το συµβατικό αντικείµενο, το µέγεθος και το περιεχόµενο του.
Αυτές όλες οι µελέτες θα τελειώσουν σταδιακά το τελευταίο τρίµηνο
του 1999.
Επίσης έχουν βελτιωθεί και ολοκληρωθεί σε τεχνικό επίπεδο, ειδικά
θέµατα, τα µοντέλα δεδοµένων, τα έντυπα δηλώσεων, εµπράγµατων
δικαιωµάτων, η κωδικοποίηση και οργάνωση των στοιχείων των
βάσεων δεδοµένων, οι φόρµες για τα στοιχεία των αναρτήσεων, οι
συµβολισµοί των χαρτογραφικών στοιχείων και άλλα θέµατα.
Υπάρχει, δηλαδή, µία έτοιµη ή προς ολοκλήρωση διαδικασία και σε
νοµικό επίπεδο, µε τις διατάξεις του ν. 2308/1995 και έχουµε και
µέσα σε αυτό το σχέδιο νόµου κάποιες άλλες διατάξεις για να
ολοκληρώσουµε όλη αυτήν τη διαδικασία που θα βοηθήσει, ώστε το
πρόγραµµα του Εθνικού µας Κτηµατολογίου να πάρει και γρήγορους
ρυθµούς, αλλά και να διακρίνεται από αυτήν την ποιότητα και την
ακρίβεια που χρειάζεται ένα τέτοιο µεγάλο πρόγραµµα για να
εκτελεσθεί.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Θα αρχίσω απαντώντας στην αγαπητή
συνάδελφο ότι εγώ αναφέρθηκα στο πρώτο κανονικό πρόγραµµα,
δηλαδή στα πέντε εκατοµµύρια στρέµµατα, που πρόσφατα
ανατέθησαν και που σε πολλά µελετητικά γραφεία δεν έχουν
χορηγηθεί ακόµη ούτε οι αεροφωτογραφίες της υπό
κτηµατογράφησης περιοχής.
Για να επανέλθω, όµως, πρέπει να κάνω τη γενική παρατήρηση,
κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι δυστυχώς δεν
πήρα καµία απάντηση επί των προτάσεων που καταθέσαµε σαν
κόµµα για καλύτερη θωράκιση του νοµοσχεδίου. Ο κύριος Υπουργός
εκώφευσε.
Πιστεύω ότι δεν είχαµε σωστή αντιµετώπιση, γιατί διατάξεις οι
οποίες δοκιµάστηκαν στο χρόνο και ισχύουν σε µία περιοχή της
χώρας, όπως είναι η ∆ωδεκάνησος, αποδεδειγµένα -αναφέροµαι
στο άρθρο 17 του κτηµατολογικού κανονισµού ∆ωδεκανήσου που
υποχρεωτικά το κράτος χορηγεί αντίγραφα και βεβαίωση-
κατοχυρώνουν τον αγράµµατο απλό πολίτη στο ότι δεν θα υποστεί
αλλοίωση των στοιχείων τα οποία καταθέτει.
Επίσης δεν µου απαντήσατε στην πρόταση που έκανα εδώ στη
Βουλή να συµπεριληφθεί η διάταξη και να µην αφήσουµε στη
διακριτική ευχέρεια, στην καλή πίστη ή στην καλή διάθεση του ΟΚΧΕ
να ρυθµίσει αυτό το θέµα της έκτακτης χρησικτησίας και των
καµµένων ή κατεστραµµένων υποθηκοφυλακείων το οποίο είναι ένα
µεγάλο θέµα, άπτεται µεγάλου ποσοστού του ελληνικού λαού,
κυρίως στη βόρειο Ελλάδα, από Θεσπρωτία µέχρι Αλεξανδρούπολη,
όπως ανέφεραν και οι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.. Και εσείς
κωφεύεται αντί να µπει τώρα η ρύθµιση. Γιατί η Βουλή δεν µπορεί να
επιληφθεί; Εδώ είναι αντιπροσωπεία του ελληνικού λαού και
υποβάλλει στην Κυβέρνηση αίτηµα να µην εκχωρούµε αυτήν τη
δυνατότητα στον ΟΚΧΕ. Ο ΟΚΧΕ να είναι υποχρεωµένος εντός
µηνός, όπως σας ανέφερα, να ρυθµίσει αυτές τις εκκρεµµότητες.
∆υστυχώς, όµως, κύριε Υπουργέ, για την πρόσβαση την οποία
επικαλεστήκατε ότι αφορά µόνο την ηλεκτρονική σύνδεση µε τα
κτηµατολογικά γραφεία, ρητά η τροπολογία σας αναφέρει -είναι το
άρθρο 21- τα εξής: "...καθώς και τα πρόσωπα που έχουν δικαίωµα
να προβαίνουν στην επί τόπου έρευνα στα κτηµατογραφικά
στοιχεία".

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Τρυφωνίδη...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: 'Οχι, αλλά υπάρχουν και συµβατικοί
πίνακες και σχέδια τα οποία διατηρούνται στο γραφείο. ∆ιότι έτσι, µε
το σύστηµα της διπλοεγγραφής, θα εξασφαλισθεί ο απλός πολίτης
και µε τα ηλεκτρονικά και µε τα συµβατικά µέσα.
Να υπάρχουν και σχέδια, τα οποία να βλέπει. Αυτά δεν είναι τα
φύλλα;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Αλλο πρόσβαση και άλλο
έρευνα. Είναι δύο διαφορετικές παράµετροι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γιατί να µην έχει
πρόσβαση ο κάθε 'Ελληνας πολίτης; Είναι δικαίωµά του, όπως σας
προανέφερα. Είναι άλλη µια περίπτωση, όπου το κόµµα της Νέας
∆ηµοκρατίας θα τροποποιήσει το νόµο, για να διαφυλάξει τα λαϊκά
συµφέροντα, τα οποία δυστυχώς αγνοείτε.
Το ίδιο και για το άρθρο 20. Λέτε ότι ενιαία θα µπορεί να γίνεται
εφαρµογή νέων τεχνικών προδιαγραφών. Μα, αµφισβητείτε την
αρτιότητα των µεθόδων, που έχουµε σήµερα; Σήµερα µπορούµε να
κάνουµε χαρτογραφήσεις στον 'Αρη και δεν µπορούµε εδώ στη Γη,
επιτόπου; ∆εν είναι θέµα µεθόδων και οργάνων. Είναι θέµα
προδιαγραφών, κύριε Υπουργέ. Και εδώ η διάταξη µπήκε εκ του
πονηρού, όπως προανέφερα. Γιατί λέτε: "∆ικαίωµα προσαρµογής
των γεωµετρικών στοιχείων... έχει ο προϊστάµενος του
κτηµατολογικού γραφείου ... κλπ." Και αυτό σε περίπτωση ιδίως
τεχνικών προδιαγραφών.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχει και άλλη παράγραφο
παρακάτω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Αυτή η διατύπωση είναι ασαφέστατη.
Και δύναται ο προϊστάµενος του κτηµατολογικού γραφείου, µε
αφορµή αυτήν τη διάταξη, να προβαίνει σε αλλαγές κατά το δοκούν.
Αυτό το "νέες προδιαγραφές" τι θα πει;
Ξέρετε πολύ καλά ότι και το άρθρο αυτό πρέπει να φύγει.
Θα ήθελα να επανέλθω στο άρθρο 25, για να φέρω άλλη µία
απόδειξη του πόσο µικροπολιτικό είναι το νοµοσχέδιο, το οποίο
φέρνετε. ∆ίνει δυνατότητα συναλλαγών.
'Ολες τις προτάσεις, που έκανε το κόµµα της Νέας ∆ηµοκρατίας, τις
απορρίψατε, γιατί δηµιουργείτε καταστάσεις εξυπηρετήσεως
κοµµατικών συµφερόντων και πελατειακών σχέσεων.
Και θα φέρω το παράδειγµα των προέδρων των επιτροπών, που θα
κρίνουν τις ενστάσεις. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 25 λέτε ότι
πρόεδρος της επιτροπής θα είναι ένας ειρηνοδίκης, οριζόµενος κατά
την κείµενη για τους δικαστικούς λειτουργούς νοµοθεσία ή ένας
δικηγόρος υποδεικνυόµενος από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο.
Μέχρι τώρα έχετε ξοδέψει δισεκατοµµύρια δραχµές,
διαβεβαιώνοντας τον ελληνικό λαό ότι το Κτηµατολόγιο θωρακίζεται
νοµικά, ότι δικαστές θα προϊστανται αυτών των επιτροπών. Και εσείς
θέτετε ένα θέµα κοµµατικής συναλλαγής. ∆ηλαδή το κοµµατικό
προεδρείο του εκάστοτε συλλόγου θα µπορεί να διορίζει πρόεδρο
της αρεσκείας του.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ολα
δικά σας είναι...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ µη µε
διακόπτετε. ∆εν είναι καθόλου δικά µας. Είσθε Υπουργός
∆ικαιοσύνης και να προσέχετε αυτά που λέω.
∆εν µπορεί να είναι θέµα κοµµατικής συναλλαγής το Εθνικό
Κτηµατολόγιο. ∆εν µπορεί το προεδρείο του κάθε συλλόγου να
ορίζει δικηγόρο συµπολίτη, πρόεδρο της επιτροπής που θα κρίνει τις
ενστάσεις. Αυτό είναι απαράδεκτο, γιατί διαµορφώνονται
πελατειακές σχέσεις. Είναι και σε βάρος των άλλων συναδέλφων
του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Τρυφωνίδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, ένα
λεπτό ακόµη.
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Ερωτώ, αυτός δεν θα µαζεύει όλην τη δουλειά, όταν θα έχει αυτήν τη
δυνατότητα, να προεδρεύσει της επιτροπής;
Στην παράγραφο 5 του άρθρου 25 πάλι αναφέρεται ότι θα
προϊσταται δικηγόρος, εάν µέσα σε δεκαπέντε ηµέρες δεν απαντήσει
το δικαστήριο. Μεγάλο λάθος στις επιτροπές αυτές πρέπει να
προεδρεύει οπωσδήποτε δικαστής.
Σε δεύτερο βαθµό η κρίση, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι µε
πρόεδρο δικαστικό και µάλιστα ανωτέρου βαθµού του ειρηνοδίκη,
για να έχει κύρος στην ελληνική κοινωνία και να διαφυλάσσεται ο
απλός 'Ελληνας πολίτης. ∆εν µπορεί να προεδρεύουν αυτών των
επιτροπών δικηγόροι απλοί µε πρόδηλα συµφέροντα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώσατε, κύριε
Τρυφωνίδη!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ και
επιφυλάσσοµαι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γκατζής έχει το
λόγο, για να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Λίγα πράγµατα, κύριε Πρόεδρε.
Κατ' αρχήν, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο, το οποίο αναφέρεται
στον προϊστάµενο του υποθηκοφυλακείου, ο οποίος εάν δεν θέλει να
διατηρήσει τη θέση του προϊσταµένου στο νέο κτηµατολογικό
γραφείο, µπορεί µέσα σε δύο µήνες, µε αίτησή του, να ζητήσει είτε
να δικηγορεύσει στην έδρα όπου είναι είτε να γίνει συµβολαιογράφος
είτε να πάει σε µια άλλη αντίστοιχη υπηρεσία.
Για το συµβολαιογράφο διαφωνούµε, κύριε Πρόεδρε, µε την έννοια
ότι είναι µια θέση που θα µπορούσε κάποιος νέος να την πάρει και
όχι να είναι προνόµιο για έναν ο οποίος θα κρίνει εκείνη τη στιγµή
εάν τον συµφέρει να µεταφερθεί σαν συµβολαιογράφος και όχι να
κρατήσει τη θέση του, ενώ έχει και άλλες δυνατότητες. Το ένα θέµα
είναι αυτό.
'Οσον αφορά τις προσλήψεις το διόρθωσε ο κύριος Υπουργός.
Στο άρθρο 18 στη δεύτερη παράγραφο λέει ότι ο προϊστάµενος του
κτηµατολογικού γραφείου µέσα σε δύο µήνες µπορεί να αποφανθεί
εάν δέχεται την αίτηση προσφυγής ή όχι, διαφορετικά σε δέκα πέντε
µέρες πρέπει να προσφύγει στον κτηµατολογικό δικαστή, όπως τον
ονοµάζει. Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να προσθέσετε, κύριε
Υφυπουργέ, εφόσον έχει ενηµερωθεί εγγράφως. ∆ιότι δεν είναι
δυνατόν να µπαίνει αυτή η ηµεροµηνία και να έχουµε την απαίτηση
οι πολίτες της χώρας να ξέρουν όλη αυτήν τη διαδικασία. Κατά την
άποψή µας, πρέπει να επισηµανθεί αυτή η αδυναµία της
πληροφόρησης του λαού µας σε σχέση µε το Κτηµατολόγιο και να
αναλάβει η υπηρεσία εγγράφως να ειδοποιεί τον ενδιαφερόµενο
πολίτη.
Επίσης, είµαστε αντίθετοι µε όλες τις εξουσιοδοτικές διατάξεις.
Αναφερθήκαµε και προηγούµενα σε αυτό. Θα θέλαµε οι
αρµοδιότητες και των κτηµατολογικών γραφείων να ασκούνται µε
κάποια άλλη διαδικασία. ∆ιαφορετικά, δεν είναι δυνατόν να
υπάρχουν προεδρικά διατάγµατα που θα ορίζουν τις συνθέσεις, το
αντικείµενο, την έκταση και τη λειτουργία γενικότερα των
αρµοδιοτήτων του κτηµατολογικού γραφείου. Είναι απαράδεκτο να
υπάρχουν τέτοιες εξουσιοδοτικές διατάξεις.
Επίσης κύριε Υπουργέ, ενώ και στα υπόλοιπα άρθρα υπάρχει
λεπτοµερής διαδικασία για το πώς θα µπορέσει να διεκδικήσει ένας
ιδιώτης τα περιουσιακά του στοιχεία, πουθενά εδώ δεν γίνεται έστω
και µια αναφορά για το τι θα κάνει το δηµόσιο σ' όλες αυτές τις
περιπτώσεις.
Κύριε Πρόεδρε, όπως είχαµε πει και στη συζήτηση επί της αρχής,
θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό θα πρέπει να αποσυρθεί και να
έρθει ένα ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο για να εξυπηρετήσει τις
αναπτυξιακές ανάγκες της χώρας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν έχει εκδηλώσει
άλλος συνάδελφος το ενδιαφέρον για να δευτερολογήσει.
Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κατ' αρχήν, θα ήθελα να πω
στο συνάδελφο κ. Τρυφωνίδη ότι επανειληµµένα έχει δηλώσει σ'

αυτήn την Αίθουσα και στην επιτροπή ότι η επεξεργασία αυτού του
σχεδίου νόµου έγινε κάτω από τους καλύτερους όρους και ότι έγιναν
δεκτές οι περισσότερες προτάσεις και τροποποιήσεις όλων των
πτερύγων. Συνεπώς, δεν µπορώ να αντιληφθώ για ποιο λόγο είπε
τα όσα είπε προ ολίγου.
Σχετικά µε το θέµα της πρόσβασης στα κτηµατολογικά στοιχεία θα
ήθελα να επαναλάβω αυτό που είπα και προηγουµένως.
Στο άρθρο 21 στην παράγραφο 1 τονίζουµε ότι η πρόσβαση στα
κτηµατολογικά στοιχεία τελεί υπό τους περιορισµούς του ν. 2472/97
περί προστασίας του ατόµου από την επεξεργασία δεδοµένων
προσωπικού χαρακτήρα. Αυτό απλά σηµαίνει, πρόσβαση σε όλους
µε τις επιφυλάξεις του νόµου περί προστασίας κλπ.
Με την παράγραφο 2 του άρθρου 21 ρυθµίζεται η επιτόπου έρευνα
και η ηλεκτρονική σύνδεση. Είναι αυτονόητο ότι δεν µπορεί ο κάθε
πολίτης να κάνει αυτήν την επιτόπου έρευνα από µόνος του ούτε την
ηλεκτρονική σύνδεση.
Επίσης, στο άρθρο 25 παράγραφος 5 που αναφέρεται στη
δευτεροβάθµια επιτροπή, που συγκροτείται µε απόφαση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδας και η
οποία όπως λέει το σχέδιο νόµου "αποτελείται πρώτον, από έναν
από τους ακολούθως κατονοµαζόµενους νοµικούς ως πρόεδρο, µε
τη σειρά που αυτοί αναγράφονται στο κείµενο της παρούσας
διάταξης, δηλαδή έναν πρωτοδίκη ή ειρηνοδίκη, µε τριετή
τουλάχιστον υπηρεσία, οριζόµενο κατά την κείµενη για τους
δικαστικούς λειτουργούς νοµοθεσία ή..." και ακολουθούν
εναλλακτικές λύσεις. Είναι, νοµίζω σαφέστατο. Συνεπώς, δεν
κατάλαβα προς τι οι παρατηρήσεις του συναδέλφου κ. Τρυφωνίδη.
Τέλος, να αναφερθώ για τρίτη ή τέταρτη φορά στο θέµα των
κατεστραµµένων αρχείων. 'Εχω πει ότι αυτό το ζήτηµα
προϋφίσταται, σαφώς, της νοµοθετικής ρύθµισης που κάνουµε
σήµερα, έχει αντιµετωπιστεί µε το ν.1579/18, που εξακολουθεί να
ισχύει και σήµερα. Οι διαδικασία αυτή έχει οδηγήσει σε συγκεκριµένα
αποτελέσµατα, µε τη δηµιουργία στα υποθηκοφυλάκεια αυτών των
περιοχών "ειδικού βιβλίου αναπλήρωσης αρχείου", το οποίο
µπορούν και οφείλουν επίσης να χρησιµοποιήσουν ως πηγή
πληροφοριών και οι αρµόδιες υπηρεσίες, τα όργανα και οι
εντολοδόχοι του Εθνικού Κτηµατολογίου. Νοµίζω ότι έχουµε τονίσει
επανειληµµένα, κύριε Τρυφωνίδη και δεν υπάρχει πλέον αµφιβολία
ότι αντιµετωπίζεται.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Πριν κηρύξω
περαιωµένη τη συζήτηση επί της ενότητας των άρθρων αυτών, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα επίσηµα διπλωµατικά
θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας συνάδελφοι, µέλη,
αντιπροσωπείας από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Φιλίας
Ελλάδας - Βουλγαρίας, µε Πρόεδρο τον κ. Μιχαήλωφ, ευρισκόµενοι
για επίσηµη επίσκεψη στη χώρα µας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας των άρθρων
17 έως και 26 και θα τεθούν τα άρθρα σε ψηφοφορία ένα προς ένα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 17
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 18
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
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ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 19
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 20
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 21
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 22
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 23
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 24
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 25
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26 ως έχει στην έκθεση
της ∆ιαρκούς Επιτροπής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς το άρθρο 26
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία ως έχει.
'Εχουν κατατεθεί και θα συζητηθούν οι τροπολογίες των κυρίων
Υπουργών.
Κύριε Υπουργέ, ποια τροπολογία εισάγετε πρώτη προς συζήτηση,
την µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό 50;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Τα άρθρα 27 και 28 είναι τα
αντίστοιχα 5, 6 και 7 του Υπουργείου Γεωργίας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να ξεκινήσουµε από την τροπολογία µε
αριθµό 130.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εδώ έχουν άλλη
αρίθµηση οι τροπολογίες.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι

θα πρέπει να µιλήσουµε για την τροπολογία που αφορά τους
δασικούς χάρτες και το ∆ασικό Κτηµατολόγιο. Είναι ουσιαστικά δύο
άρθρα τα οποία είχαν περιληφθεί στο σχέδιο νόµου για τα δάση.
'Ηταν οµόφωνη πρόταση και οµόθυµη στάση όλων των Βουλευτών
να περιληφθούν αυτά τα άρθρα κατ'απόλυτη αντιστοιχία στον
παρόντα νόµο που θα ψηφίσουµε.
Νοµίζω ότι έχει απόλυτη συσχέτιση µε τα προηγούµενα άρθρα. Και
επειδή θεωρούµε ότι είναι αναγκαίο να αριθµηθούν ως 27 και 28
πιστεύω ότι πρέπει να συζητήσουµε και αυτά. 'Αλλωστε δεν
χρειάζεται συζήτηση γιατί είναι η απόλυτη αντιστοιχία των άρθρων
που ήθελαν όλα τα κόµµατα δια των εκπροσώπων τους να
µεταφερθούν από το σχέδιο νόµου για τα δάση στο νοµοσχέδιο που
συζητούµε σήµερα για το εθνικό κτηµατολόγιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συζητούµε, λοιπόν,
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109 και ειδικό αριθµό 53.
Η κ. Ζήση έχει το λόγο.
ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή συµµετείχα στην
επιτροπή, νοµίζω ότι δεν υπάρχει καµιά παρατήρηση να κάνουµε
εδώ, γιατί η βούληση όλων των πτερύγων της Βουλής ήταν αυτούσια
αυτά τα δύο άρθρα να ενσωµατωθούν σε αυτό το σχέδιο νόµου για
το Εθνικό Κτηµατολόγιο. 'Ετσι όπως τέθηκε η πρόταση και η θέση
του Σώµατος έτσι και αποτυπώνεται εδώ στην παρούσα τροπολογία.
Προσωπικά συµφωνώ γιατί είναι και βούληση όλων. ∆εν έχω να
κάνω άλλη παρατήρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα συµφωνήσω µε την
προλαλήσασα συνάδελφο, έχω όµως να κάνω την εξής
παρατήρηση: Εµείς συµφωνήσαµε τα άρθρα 5 και 6 να µεταφερθούν
αυτούσια. Υπάρχει µια µικρή αλλαγή που αφορά τις επιτροπές. Είναι
στο άρθρο 27 παράγραφος 3. Στο τέλος της παραγράφου αυτής
αναφέρεται ότι οι αντιρρήσεις εξετάζονται από τριµελή επιτροπή που
συγκροτείται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της οικείας
περιφέρειας και αποτελείται από φωτοερµηνευτές δασολόγους. Στο
αρχικό κείµενο είχε δασολόγο πρόεδρο, είχε όµως και έναν γεωπόνο
και έναν τοπογράφο µηχανικό και φυσικά το γραµµατέα της
επιτροπής. Νοµίζω ότι η σύνθεση όπως ήταν διατυπωµένη στο
άρθρο 5 του Νοµοσχεδίου "∆ιάκριση ∆ασικής ιδιοκτησίας κλπ."
καλύπτει καλύτερα τις ανάγκες του νοµοσχεδίου. ∆εν βλέπω για
ποιον λόγο ο Υπουργός ΠΕΧΩ∆Ε απέκλεισε τον τοπογράφο
µηχανικό από την επιτροπή που συγκροτείται για τον έλεγχο και την
απόρριψη της αντίρρησης.
Πιστεύω ότι πρέπει οπωσδήποτε να µπει δασολόγος πρόεδρος,
ένας γεωπόνος και ένας τοπογράφος µηχανικός και να υπάρχει και ο
γραµµατέας φυσικά της επιτροπής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Αποστόλου έχει
το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είναι θετικό ότι
επιτέλους η Κυβέρνηση κατάλαβε, έστω και αργά µετά τα γεγονότα
που ζήσαµε το περασµένο Καλοκαίρι ότι έπρεπε από το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο του κ. Τζουµάκα, το γνωστό ως
δασοκτόνο νοµοσχέδιο, να πάρει τουλάχιστον αυτά που αφορούσαν
τους δασικούς χάρτες και να τα εντάξει στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα.
Επειδή υπάρχει το πρόβληµα µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας, που δεν αναγνωρίζει εµπράγµατα δικαιώµατα επί
δασών και δασικών εκτάσεων πριν ολοκληρωθεί το δασολόγιο και
επειδή υπάρχει η σχετική υποχρέωση από τον 998 µε το άρθρο 13,
που βγήκε κατ' επιταγήν των σχετικών άρθρων του Συντάγµατος
που ανάγκαζαν το νοµοθέτη να θεσµοθετήσει το περίφηµο
δασολόγιο, έστω, λοιπόν, και αργά έφερε η Κυβέρνηση τα
συγκεκριµένα άρθρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε.
Εµείς, όµως, από την πλευρά µας έχουµε καταθέσει έγκαιρα σχετική
τροπολογία -και αν υπάρξει δυνατότητα θα συζητηθεί- µε την οποία
όχι µόνο ζητούµε να ενταχθούν τα άρθρα που αφορούν τους
δασικούς χάρτες, αλλά επειδή το κατ' εξοχήν πρόβληµα είναι η
ανάπτυξη της δασοπονίας, να θεσµοθετηθεί και πρόσθετο άρθρο
που αφορά τη σύσταση του Ταµείου ∆ασικής Ανάπτυξης.
'Οµως  χαιρόµαστε  επιπλέον  γιατί  η  τροπολογία  που  έφερε  στην
αρχή  ο  κ.Λαλιώτης  διαφέρει  µε  την  τροπολογία  που  συζητάµε
σήµερα,  γιατί  πολλά  απ'αυτά  που  έχουν  µπει
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πρόσθετα στη σηµερινή τροπολογία, ήταν θέµατα που έχουµε θίξει
και εµείς στην τροπολογία που έχουµε καταθέσει.
Θέλω παρ'όλα αυτά να συµπληρώσω ορισµένα, γιατί υπάρχουν
θέµατα που θ'αντιµετωπίσουµε αύριο και θα είναι αργά. Και το λέω
αυτό, γιατί µένουν έξω από τις σχετικές ρυθµίσεις οι χορτολιβαδικές
εκτάσεις. Και οι χορτολιβαδικές εκτάσεις διέπονται από τη δασική
νοµοθεσία, από τον 998. Είναι ένα θέµα που πρέπει ταυτόχρονα να
λυθεί.
Εµείς προτείνουµε στο άρθρο 27 να συµπληρωθεί στην παράγραφο
2 εδάφιο 1 µετά τις λέξεις "κατά τ'ανωτέρω δάση και δασικές εν γένει
εκτάσεις" να συµπληρωθεί "αφ'ενός και οι χορτολιβαδικές εκτάσεις
αφ'ετέρου να απεικονίζονται σαν ξεχωριστές ενότητες
εδαφοκάλυψης".
Το ζητάµε αυτό, γιατί κρίνουµε απαραίτητο να αποτυπώνονται και οι
χορτολιβαδικές εκτάσεις σαν ξεχωριστές ενότητες εδαφοκάλυψης
στη διαδικασία κατάρτισης των δασικών χαρτών. Αυτό γιατί υπάρχει
το µαχητό υπέρ του δηµοσίου τεκµήριο, που αφορά δασικού
χαρακτήρα εκτάσεις και ισχύει και για τις χορτολιβαδικές. Και
υπάρχει µεγάλος κίνδυνος απώλειας περιουσίας του δηµοσίου.
'Ενα δεύτερο που θέλουµε να συµπληρώσουµε, έχει σχέση µε την
έκδοση προεδρικού διατάγµατος, στο οποίο να καθορίζονται τα
κριτήρια χαρακτηρισµού -από την ώρα που θα γίνει η συµπλήρωση
του προηγουµένου- µίας έκτασης ως δάσους ή δασικής ή
χορτολιβαδικής για την µε ενιαίο τρόπο αντιµετώπιση καταγραφής
των συγκεκριµένων εκτάσεων.
Κρίνεται αναγκαίο γιατί σύµφωνα µε τον 998, από την ώρα που θα
γίνει η καταγραφή των χορτολιβαδικών εκτάσεων, αυτά θα πρέπει να
παραχωρηθούν στο Υπουργείο Γεωργίας για αξιοποίηση, όσον
αφορά τον χαρακτήρα τους ως βοσκοτόπους.
Θέλω τελειώνοντας, επειδή πράγµατι µπήκαν σχετικές διατάξεις που
αφορούν την κατάργηση του Συµβουλίου Ιδιοκτησίας ∆ασών -κάτι
που δεν προβλεπόταν, κύριε Λαλιώτη, στην τροπολογία σας- να πω
ότι είναι πολύ σωστό, γιατί από την ώρα που θα συνταχθούν οι
δασικοί χάρτες και θα υπάρχει µία οριστική απεικόνιση, δεν
χρειάζεται η λειτουργία του.
Θέλω, όµως, να µου απαντήσετε σε ένα ερώτηµα: Αυτήν τη στιγµή
γνωρίζω ότι το Υπουργείο Γεωργίας περιµένει έξι δισεκατοµµύρια
(6.000.000.000), για να συντάξει δασολόγιο. Να έρθετε σε κάποια
συνεννόηση, για να µην φθάσουµε σε σηµείο και έχουµε δυο
υπηρεσίες, που να λειτουργούν παράλληλα για το ένα και το αυτό
θέµα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Πάντως συµφωνούµε µε τη συγκεκριµένη τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παυλόπουλος έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ύο σύντοµες παρατηρήσεις ως
προς τα άρθρα 27 παράγραφοι 4 και 28 παράγραφος 4. Κύριε
Υπουργέ, στην παράγραφο 4 του άρθρου 27 λέτε "µετά την κατά τα
ανωτέρω εξέταση όλων των αντιρρήσεων και τις ανάλογες
διορθώσεις, ο προσωρινός δασικός χάρτης, αφού κυρωθεί από το
γενικό γραµµατέα της οικείας περιφέρειας, κηρύσσεται οριστικός και
έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ ως προς το δασικό χαρακτήρα των
περιεχοµένων σε αυτών δασικών εν γένει εκτάσεων σε κάθε
διοικητική ή δικαστική αρχή."
Να διευκρινίσουµε το εξής στην περίπτωση αυτή: Το τι είναι δάσος
και τι δασική έκταση, το καθορίζει το Σύνταγµα. Ο νοµοθέτης έχει
καθορίσει ποια είναι τα κριτήρια, αλλά είναι γνωστό σύµφωνα µε τη
νοµολογία του Σ.τ.Ε. -ασχέτως αν συµφωνεί ή διαφωνεί κανείς, αυτή
είναι η νοµολογία- ότι το τι είναι δάσος και τι δασική έκταση,
καθορίζεται µε βάση το Σύνταγµα. Και η κρίση που κάνει ο
νοµοθέτης, δεν είναι δεσµευτική ούτε για τα δικαστήρια ούτε για την
ίδια τη διοίκηση.
Και σε πολλές περιπτώσεις έχει έρθει η νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας σε σύγκρουση µε τις διατάξεις του νόµου που
ορίζουν τι είναι δάσος και τι είναι δασική έκταση. Στην περίπτωση
αυτή όπως είναι διατυπωµένη η φράση -ξέρω ότι δεν είναι αυτή η
πρόθεσή σας- λέει ότι έχει πλήρη ισχύ ως προς το δασικό

χαρακτήρα. ∆εν µπορεί όµως να θεωρηθεί ότι µέσω αυτών
δηµιουργείται αµάχητο τεκµήριο ως προς το αν είναι δάσος, δασική
έκταση ή όχι.
'Εχω, λοιπόν, την εντύπωση ότι εδώ πρέπει να προσθέσετε µία λέξη
για να µπορέσουµε να είµαστε ακριβείς και σύµφωνοι µε τη
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας. Πιστεύω ότι εκείνο που
θέλετε να πείτε είναι πως ό,τι περιλαµβάνεται µέσα σε αυτόν το
χάρτη τελικά είναι δασικό ενώπιον των δικαστικών και διοικητικών
αρχών. Aλλά δεν έπεται και το αντίστροφο, ήτοι πως ό,τι δεν
συµπεριλαµβάνεται σε αυτό δεν είναι δασικό.
Πρέπει, λοιπόν, να προσθέσετε τη λέξη "µόνο" ως εξής: "Κηρύσσεται
οριστικός και έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ µόνο ως προς το δασικό
χαρακτήρα των περιεχοµένων σε αυτό δασικών εν γένει εκτάσεων
σε κάθε δικαστική και διοικητική αρχή". Μόνο ως προς αυτό. ∆ηλαδή
ότι αυτό είναι δασικό. 'Οχι και το αντίστροφο. ∆ηλαδή ό,τι δεν
συµπεριλαµβάνεται σε αυτό δεν έχει δασικό χαρακτήρα, γιατί αυτό
είναι αδύνατο να γίνει.
Εκείνο που µπορείτε να διευκρινίσετε εδώ είναι ότι το µόνο τεκµήριο
που δηµιουργείται έγκειται ως προς το ότι αυτά που
περιλαµβάνονται µέσα είναι δασικά. 'Οχι το αντίστροφο. ∆ηλαδή
πως ό,τι δεν συµπεριλαµβάνεται µέσα δεν είναι δάσος.
'Ερχοµαι στο άρθρο 28 παράγραφος 4 όπου θεσπίζετε την καθ'ύλην
αρµοδιότητα του µονοµελούς πρωτοδικείου και κατ'έφεσιν του
πολυµελούς πρωτοδικείου για τις διαφορές που δηµιουργούνται ως
προς τις αγωγές που εγείρονται είτε από το δηµόσιο εναντίον ιδιώτη
είτε από ιδιώτη εναντίον του δηµοσίου. Καταλαβαίνω ότι έτσι
δηµιουργείτε ένα καθεστώς ταχύτητας για την επίλυση των σχετικών
διαφορών. 'Οταν όµως µιλάµε για πολύ µεγάλες εκτάσεις, έχει
σκεφθεί το Υπουργείο τις επιπτώσεις που θα έχει το γεγονός ότι ένα
µονοµελές δικαστήριο θα µπορεί να δικάζει για διαφορές τεράστιας
αξίας;
Μιλάω για εκείνες τις περιπτώσεις που έχουµε δεκάδες ή
εκατοντάδες στρέµµατα µε το µονοµελές πρωτοδικείο να µπορεί να
δικάζει για διαφορές που θα είναι αξίας δισεκατοµµυρίων. Σκέφτοµαι
ότι σε αυτήν την περίπτωση δεν πρέπει να αλλάξουµε την καθ'ύλην
αρµοδιότητα όπως έχει σήµερα. Θα πρέπει να προσδιορίζεται µε
βάση την αντικειµενική αξία.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι το µονοµελές
πρωτοδικείο διότι το αντιγράψαµε από το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Γεωργίας κατ'απαίτησιν της Βουλής.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρω, αλλά θα ήθελα να σας
παρακαλέσω να το ξανασκεφθείτε διότι θα δηµιουργηθεί µεγάλο
ζήτηµα στην καθ'ύλην αρµοδιότητα των δικαστηρίων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Καραµάριος έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Θα πρέπει να υπενθυµίσω στον
κύριο Υπουργό ότι στη Ρόδο και στην Κω ισχύει ο κτηµατολογικός
κανονισµός. 'Ηδη εκεί έχουν χαρακτηρισθεί οι δασικές εκτάσεις από
πολλά χρόνια και είναι καταχωρηµένες στα κτηµατολογικά γραφεία.
Θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω εάν σε αυτήν την τροπολογία υπάρχει
κάποια διάταξη που να εξαιρεί τις περιπτώσεις δασικών εκτάσεων
καθ'ον τρόπον έχουν ήδη ρυθµισθεί στα παραπάνω κτηµατολογικά
γραφεία διότι δεν είναι δυνατόν αυτή η τροπολογία να εφαρµοσθεί
και στη ∆ωδεκάνησο και ειδικότερα στα κτηµατολόγια Ρόδου, Κω και
Λέρου.
Θα πρέπει να µπει σε αυτήν την τροπολογία ρητή διάταξη ότι η
προκείµενη διαδικασία δεν έχει εφαρµογή επί των κτηµατολογικών
εγγραφών του κτηµατολογίου της Νήσου Ρόδου, της Νήσου Κω και
τµήµατος της Νήσου Λέρου.
'Αλλως,  εάν  νοµίζετε  ότι  και  µε  αυτήν  την  τροπολογία  θα
µπορεί  να  γίνει  από  την  αρχή  κτηµατογράφηση  δασικών  ή  µη
εκτάσεων  µε  βάση  κάποια  ηµεροµηνία,  δηλαδή  µε  τη
χρονολογία  προ  του  Συντάγµατος  του  1975,  τότε  να  µας  το
πείτε  ξεκάθαρα,  εάν  εσείς  θέλετε  -και  η  βούληση  του  νοµοθέτη
είναι  αυτή,  παρά  την  ύπαρξη  του  κτηµατολογικού  κανονισµού-
να  προχωρήσουµε  στη  ρύθµιση  άλλου  καθεστώτος  από  αυτό
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που υπάρχει σήµερα.
'Εχω όµως την εντύπωση ότι δεν µπορείτε µε αυτήν την τροπολογία
να παραγράψετε δικαιώµατα που υπάρχουν αυτήν τη στιγµή υπέρ
του δηµοσίου ή υπέρ των ιδιωτών µε βάση αυτήν την τροπολογία.
Περιµένω µία απάντηση επ'αυτού, κύριε Υπουργέ, για να µπορώ να
τοποθετηθώ στη συνέχεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κατά πρώτον δεν
κατάλαβα το εξής ότι τα άρθρα 5 και 6 του νοµοσχεδίου που
κατατέθηκε για τα δάση αλλά δεν συζητήθηκε ούτε στην επιτροπή
ούτε στην Ολοµέλεια, αυτούσια, λοιπόν, µεταφέρονται εδώ σαν
άρθρα 27 και 28 και µάλιστα πρέπει να γίνουν αποδεκτά από όλους.
Αυτό δεν το αντιλαµβάνοµαι µε τίποτε, πώς γίνεται αυτό το πράγµα
και πώς έρχεται ο Υπουργός να µας πει ότι συµφώνησαν οι πάντες.
Εν πάση περιπτώσει, προσωπικά έχω να σας πω το εξής:
Στο Βόϊο, που είναι ολόκληρη επαρχία του Νοµού Κοζάνης, υπάρχει
µία ιδιόµορφη κατάσταση όσον αφορά τα δάση. Μια ζωή από την
περίοδο της τουρκοκρατίας η κάθε οικογένεια είχε ένα δασοτεµάχιο,
το οποίο το ενέµετο. 'Εκοβαν το κλαρί για τα ζωντανά τους, έκοβαν
τα ξύλα για να ζεσταθούν και αυτή η κατάσταση µεταφέρθηκε από
οικογένεια σε οικογένεια, από παππούδες στους εγγονούς και στα
τέκνα µέχρι σήµερα.
Τι έχει γίνει τώρα, κύριε Πρόεδρε: Ορισµένοι εξ αυτών δικαιώθηκαν
και πήραν τίτλους, διότι ενήργησαν ορισµένοι Υπουργοί, θέλησαν να
το εξετάσουν, αλλά όχι για όλους. Οι υπόλοιποι µένουν ξεκρέµαστοι.
Μόλις άκουσα στην αρχή ότι πρόκειται να συζητηθεί και κάτι που
έχει σχέση µε το Κτηµατολόγιο των δασών, κατέθεσα µία ερώτηση
προς τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. και προς τον Υπουργό Γεργίας,
προκειµένου να µου απαντήσουν εάν δοθεί κάποια λύση σε αυτό το
θέµα. Εδώ, όµως, µε αυτά τα άρθρα δηµιουργείται µία κατάσταση
περίεργη. ∆ηλαδή τι συµβαίνει: 'Οταν καταρτισθούν αυτοί οι χάρτες,
από εκεί και πέρα δεν υπάρχει κανένα δικαίωµα να διεκδικήσει
κανείς αυτό το οποίο δικαιούται. Και δεν πρόκειται για κάτι που
γίνεται για ένα και δύο χρόνια, αλλά πρόκειται για για κάτι που
γίνεται εκατοντάδες χρόνια, µία ιστορία η οποία δεν σταµάτησε ποτέ.
Κύριε Πρόεδρε, µετά το νόµο για την προστασία των δασών, τους
κυνηγούν οι πάντες και δεν µπορούν να κόψουν ούτε ένα κλαδί έτσι
αυτά τα δάση γέρασαν και καταστράφηκαν.
'Αποψη προσωπική, λοιπόν, είναι ότι πρέπει να ρυθµιστεί το θέµα,
να αποδοθούν στους κατοίκους της περιοχής αυτά τα δασοτεµάχια
έτσι όπως τα είχαν και τα ενέµοντο επί τόσα πολλά χρόνια,
προκειµένου να προστατευθούν και να αποφύγουµε άλλες µεγάλες
καταστροφές από πυρκαγιές αλλά και να τα ανανεώνουν.
Συνεπώς αυτό είναι κάτι το οποίο είναι δίκαιο και σωστό. Από το
1992 µέχρι τώρα, κύριε Πρόεδρε, επανέρχοµαι µε αλλεπάληλλα
έγγραφα και ερωτήσεις προς τους αρµόδιους Υπουργούς. Ουδείς
απήντησε, εν αναµονή να έλθει αυτό το περιβόητο νοµοσχέδιο για τα
δάση, χωρίς να έχει έλθει ποτέ, παίρνουµε τώρα δύο άρθρα και κατ'
ουσίαν εκµηδενίζουµε αυτήν τη δυνατότητα ρύθµισης του αιτήµατος,
του δικαίου αιτήµατος των κατοίκων αυτής της περιοχής, οι οποίοι αν
µη τι άλλο δεν µπορούν να ζήσουν.
Τις προάλλες πήγα στην περιοχή αυτή, όπου µου ελέχθη, κύριε
Πρόεδρε, ότι οι γριούλες οι οποίες δεν είχαν δυνατότητα να
ζεσταθούν, πήγαιναν και έπαιρναν ξύλα απ' αυτά τα γερασµένα, τα
κατεστραµµένα και τις πήγαιναν στα δικαστήρια. Αν είναι δυνατόν να
συµβαίνουν αυτά τα πράγµατα! Επιτέλους, πρέπει αυτά να
ρυθµιστούν. Τα ακούει ο κύριος Υπουργός εδώ, αλλά και ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ο οποίος νοµίζω ότι υπηρέτησε σε εκείνες
τις περιοχές, τις γνωρίζει και ξέρει τις δυσκολίες που αντιµετωπίζουν
οι κάτοικοι.
Θέλετε να διώξουµε και αυτούς τους κατοίκους από την περιοχή
αυτή; 'Ε, κάντε το. Αν µη τι άλλο, θέλουν να έχουν µία δυνατότητα να
ζεσταθούν, διότι το να πάρουν πετρέλαιο να ζεσταθούν, είναι
αδύνατο στις περιοχές αυτές. Ελάχιστοι κάτοικοι µένουν εκεί, οι

οποίοι προσέφεραν και πολύτιµες υπηρεσίες στο έθνος. Αυτοί
έδωσαν το αίµα τους, όλες οι οικογένειες εκεί µια ζωή, παλεύοντας
για την Ελλάδα.
Παρακαλώ, µια που ο κύριος Υπουργός έχει και την ερώτηση στο
χέρι του, να δοθεί µια δυνατότητα να ρυθµιστεί το θέµα, κύριε
Πρόεδρε. 'Εχουµε από το 1992 που παλεύουµε και ουδείς γυρίζει να
κοιτάξει το δίκαιο αίτηµα αυτών των κατοίκων.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κ.Κ.Ε., κ. Γκατζής, έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε και αυτά τα άρθρα τα οποία
προστίθενται, κατά την άποψή µας, είναι αποσπασµατικά και δεν
κατοχυρώνουν ουσιαστικά το πρόβληµα της δηµόσιας περιουσίας.
Υπάρχουν θετικά στοιχεία. 'Οµως θεωρούµε ότι είναι
αποσπασµατικά και ότι θα έπρεπε να αντιµετωπισθεί σε µια
διαφορετική βάση η προστασία των δηµοσίων εκτάσεων, δασών,
δασικών εκτάσεων κλπ. Αυτό είναι το ένα.
Το δεύτερο είναι, κύριε Υπουργέ, ότι από το νοµοσχέδιο αυτό, όπως
επισηµάνθηκε και από άλλους συναδέλφους, έχετε αφαιρέσει
ουσιαστικά αυτό που αναφέρεται στις χορτολιβαδικές εκτάσεις.
Συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ, και πάτε να δώσετε ένα νέο
χαρακτηρισµό πάλι µε προεδρικό διάταγµα, ποιες χαρακτηρίζονται
δασικές εκτάσεις κλπ. κύρια όµως αφαιρέσατε µέσα από το κείµενο
το οποίο είχε έρθει παλιότερα -και τουλάχιστον εµείς το είχαµε
αποδεχθεί ως έχει ότι θα πρέπει να έρθει- τις εκτάσεις αυτές.
Κατά την άποψή µας -και όχι κατά την άποψή µας, τουλάχιστον έτσι
προσδιορίζονται- επιµένουµε να καταγραφούν και αυτές οι εκτάσεις
και να µπουν µέσα στο δασικό κτηµατολόγιο και στο δασολόγιο.
Είναι µορφές δασικών εκτάσεων και πιστεύουµε ότι είναι ενιαία µέσα
στο δασικό οικοσύστηµα σαν µία ειδική κατηγορία.
Είναι γνωστό ότι υπάρχουν είκοσι εκατοµµύρια στρέµµατα από
τέτοιες δασικές εκτάσεις, δηλαδή χορτολιβαδικές και υπάρχει
κίνδυνος, κύριε Υπουργέ, αν δεν καταγραφούν, αν δεν
κατοχυρωθούν και να ιδιωτικοποιηθούν και από την άλλη να
αποχαρακτηριστούν και να περάσουν στην εκµετάλλευση των
ιδιωτών.
Επίσης, στα άρθρα 5, 6 και 7 -γιατί συµπεριλαµβάνεται και το 7 στις
τροπολογίες που καταθέσατε- υπάρχουν µία σειρά µεταβατικές και
καταργούµενες διατάξεις. Εµείς δεν έχουµε πρόβληµα µε ορισµένες
απ' αυτές. Βάσει όµως του δασικού κτηµατολογίου, του 248/76 και
της απόφασης του Συµβουλίου της Επικρατείας, θα πρέπει
οπωσδήποτε να εφαρµοστεί το δασολόγιο.
'Ετσι, κρίνουµε ότι αν σ' αυτές τις τροπολογίες περάσετε και τις
διατάξεις τις οποίες έχετε αφαιρέσει -δηλαδή το δασολόγιο, το
δασικό κτηµατολόγιο κλπ., να αφορά και τις χορτολιβαδικές
εκτάσεις- εµείς δεν θα είχαµε αντίρρηση. Αν όµως επιµένετε, αυτό
δείχνει µία πρόθεση την οποία δεν ξέρω πώς να εξηγήσω, γιατί δεν
συµπεριλαµβάνονται µέσα.
Θα αναφέρω ένα παράδειγµα, κύριε Πρόεδρε, όπου στην περιοχή
µου εννέα χιλιάδες στρέµµατα δόθηκαν σε ιδιώτη, ενώ δύο φορές
είχε απορριφθεί και από το δικαστήριο...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οχι σε ένα ιδιώτη, σε
ενενήντα ιδιώτες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Σε πολλούς ιδιώτες, σε ενενήντα, σε εκατό,
σε χίλιους, δεν έχει σηµασία. Σηµασία έχει ότι αυτό µέχρι πρότινος
θεωρούνταν δηµόσιο και σήµερα έχει αποκτήσει ιδιοκτήτες. Και
µάλιστα η κοινότητα η οποία το εκµεταλλεύονταν κατά τους θερινούς
µήνες σήµερα δεν έχει κανένα δικαίωµα µε βάση την απόφαση η
οποία έχει εκδοθεί.
Κατά τον ίδιο τρόπο πολύ φοβόµαστε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτές οι
χορτολιβαδικές εκτάσεις θα περάσουν στα χέρια των ιδιωτών. Θα
είναι έγκληµα πραγµατικά αν δεν συµπεριληφθούν και αυτές οι
εκτάσεις, ούτως ώστε να προστατεύσουµε αυτές τις χορτολιβαδικές
εκτάσεις που είναι είκοσι εκατοµµύρια. ∆εν είναι λίγα, κύριε
Υπουργέ.



1070 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν υπάρχει άλλος
εγγεγραµµένος για να µιλήσει.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων Εργων): Θα είµαι πολύ σύντοµος,
κύριε Πρόεδρε.
Κατ' αρχήν, πρέπει να πω ότι έχει δίκιο ο κ. Τρυφωνίδης στην
παρατήρηση που έκανε για το τελευταίο εδάφιο του άρθρου 27,
παράγραφος 3, το οποίο και διαγράφουµε. 'Εγινε κάποιο λάθος από
τη µεταφορά του από το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Γεωργίας
στο παρόν σχέδιο νόµου 'Αρα, επαναλαµβάνω, διαγράφεται το
τελευταίο εδάφιο του άρθρου 27, παράγραφος 3 και αντικαθίσταται
ως εξής: "Οι αντιρρήσεις εξετάζονται εντός προθεσµίας δύο µηνών
από τριµελή επιτροπή που συγκροτείται µε απόφαση του γενικού
γραµµατέα της οικείας περιφέρειας και αποτελείται από ένα
δασολόγο ως πρόεδρο, ένα γεωπόνο και έναν τοπογράφο µηχανικό.
Με την ίδια απόφαση ορίζεται και ο γραµµατέας της επιτροπής.
Ανάλογα µε την αποδοχή ή την απόρριψη της αντίρρησης
διορθώνεται ή µη και ο δασικός χάρτης". Εντάξει, κύριε συνάδελφε.
Επίσης, έχω να κάνω ορισµένες άλλες παρατηρήσεις στα δύο άρθρα
27 και 28. Κατ' αρχάς πρέπει να δούµε αυτό που είπε ο κ.
Παυλόπουλος. Στο άρθρο 27, παράγραφος 4, στο σηµείο που λέει
"αφού κυρωθεί από το γενικό γραµµατέα της οικείας περιφέρειας
κηρύσσεται οριστικώς και έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ, ως προς το
δασικό χαρακτήρα ... εκτάσεων, πλήρη αποδεικτική ισχύ σε κάθε
διοικητική ή δικαστική αρχή" διαγράφεται η φράση "ως προς το
δασικό χαρακτήρα..." µέχρι τη λέξη "εκτάσεων" και συνεχίζει "...
πλήρη αποδεικτική ισχύ σε κάθε διοικητική ή δικαστική αρχή".
Επίσης, στο άρθρο 27, στη σελίδα 5, στην παράγραφο 9, στην
προτελευταία σειρά αυτής της παραγράφου η λέξη "έκθεσης", όπως
πολύ σωστά παρατηρήσατε, κύριε Πρόεδρε, είναι λάθος και
αντικαθίσταται µε τη λέξη "έκτασης". Είναι ο χαρακτήρας της έκτασης
και όχι ο χαρακτήρας της έκθεσης.
Στο άρθρο 28, παράγραφος 1, στη σελίδα 6, στις δύο προτελευταίες
σειρές διαγράφονται οι λέξεις "κατά τις διατάξεις του άρθρου 2 του
παρόντος νόµου". Και στη συνέχεια στο ίδιο άρθρο 28, στην
επόµενη παράγραφο 2, εκεί που γράφει "καταχώριση στα
κτηµατολογικά διαγράµµατα και πίνακες ιδιωτικού δικαιώµατος σε
δάσος και δασική έκταση από τα αρµόδια όργανα του
Κτηµατολογίου ύστερα από την κατά την προηγούµενη παράγραφο
δήλωση επιτρέπεται µόνο όταν πρόκειται για δικαίωµα που
αναγνωρίζεται κατά τις διατάξεις του παρόντος νόµου ως ιδιωτικό..."
διορθώνουµε τις τελευταίες λέξεις ως εξής: "... για δικαίωµα που
αναγνωρίζεται κατά τις κείµενες διατάξεις ως ιδιωτικό".
Επίσης στο ίδιο άρθρο 28 στην παράγραφο 4, στην τέταρτη από το
τέλος σειρά που λέει "εισάγονται προς εκδίκαση στο µονοµελές
πρωτοδικείο της τοποθεσίας του ακινήτου και κατ'έφεση στο
πολυµελές πρωτοδικείο", διαγράφονται οι λέξεις "στο µονοµελές
πρωτοδικείο" και αντικαθίσταται µε τις λέξεις "προς εκδίκαση στα
πολιτικά δικαστήρια" και συνεχίζει "τα οποία δικάζουν κατά τη
διαδικασία του άρθρου 270 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας".
'Οσον αφορά την παρατήρηση που έκανε ο κ. Καραµάριος για τα
άρθρα 27 και 28, αυτά δεν µπορούν να εφαρµοστούν στη Ρόδο και
στην Κω τουλάχιστον στις διατάξεις τους που αναφέρονται στους
δικαιούχους ιδιοκτήτες, επειδή η νοµοθεσία για το Κτηµατολόγιο της
Ρόδου και Κω ως ειδική, προφανώς επικρατεί.
Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια
διευκρινιστική ερώτηση στον κύριο Υπουργό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε. Εξάλλου έχετε
δικαίωµα να δευτερολογήσετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να θέσω ένα
θέµα που αφορά στο άρθρο 27 παράγραφος 3 σχετικά µε αυτή την
επιτροπή που εξετάζει τις αντιρρήσεις, την τριµελή επιτροπή που

προηγουµένως διορθώσατε. Εφετειακά την κρίση της επιτροπής
αυτής ποιος θα την κρίνει και ποιος θα την ελέγχει; Είναι η τριµελής
επιτροπή η οποία εξετάζει τις αντιρρήσεις, σχετικά µε το δασικό ή µη
χαρακτήρα µιας έκτασης. Θα ήθελα να διευκρινιστεί εάν θα πάει στα
διοικητικά δικαστήρια ή τι προβλέπεται.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάει στα διοικητικά δικαστήρια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εκεί που πηγαίναµε
µία χαρά, µε αυτήν την διόρθωση που έγινε, δύο µέλη της τριµελούς
αυτής επιτροπής είναι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν καµία σχέση µε
τη φωτοερµηνεία δασών και δασικών εκτάσεων. Και ξεκινώντας από
την αρχή ο δασικός χαρακτήρας εκτάσεων -και όλοι γνωρίζουµε
περιπτώσεις που µπορεί να κρύβονται προεκτάσεις διαφορετικές-
χάνεται απ'αρχής. Από τη στιγµή που υπάρχει η δυνατότητα για
αντιρρήσεις περαιτέρω γιατί η πρώτη τουλάχιστον επιτροπή να µην
αποτελείται από ειδικούς, από επιστήµονες που ασχολούνται µε το
συγκεκριµένο θέµα; Από την αρχή θα αρχίσουµε τις εκπτώσεις;
Μέχρι σήµερα οι επιτροπές που λειτουργούν τουλάχιστον σε πρώτο
βαθµό δεν αποτελούνται από άλλους κλάδους. Σε δεύτερο βαθµό,
σε τρίτο βαθµό το καταλαβαίνω.
Υπάρχει και το θέµα των χορτολιβαδικών εκτάσεων. Επιµένουµε σε
αυτό το θέµα, γιατί ο ν.998 στο άρθρο 71 µιλάει για τη διάθεση των
χορτολιβαδικών εκτάσεων. 'Ολοι λέµε ότι θέλουµε να αναπτύξουµε
την κτηνοτροφία. Εάν δεν γίνει απογραφή των χορτολιβαδικών
εκτάσεων, δεν µπορεί αυτές οι εκτάσεις να φύγουν από τη δασική
νοµοθεσία και να αποδοθούν σε διαφορετική διαχείριση. Είναι ρητά
διατυπωµένο στον ν.998. Εποµένως, θεωρούµε πρωταρχική ανάγκη
και τη χαρτογράφηση των χορτολιβαδικών εκτάσεων.
Επειδή τέθηκε ένα θέµα απο κάποιο συνάδελφο ότι δεν αφήνουν να
κόψουν, δεν υπάρχουν ξύλα. Προς Θεού! Ειδικά για ξυλεία για
ατοµικές ανάγκες, δεν νοµίζω πως υπάρχει αίτηµα το οποίο δεν έχει
ικανοποιηθεί. Το ότι δεν ικανοποιούνται θέµατα ιδιοκτησιακά,
εµπράγµατα δικαιώµατα επί δασών και δασικών εκτάσεων, είναι
ξεκάθαρο. Το λέει και ο ν.998 και το Σύνταγµα. Σας είπα ότι
κατ'επιταγή του Συντάγµατος βγήκε ο ν.998. Και πρόσφατα το
Συµβούλιο Επικρατείας είπε "εάν δεν συνταχθεί δασολόγιο,
εµπράγµατα δικαιώµατα επί δασών και δασικών εκτάσεων δεν
αναγνωρίζονται". ∆εν µπορούµε τώρα να µπούµε στη διαδικασία
αυτή εάν δεν ολοκληρωθούν αυτές οι χαρτογραφήσεις που
συζητάµε. Είναι ξεκάθαρο το πράγµα.
'Αρα λοιπόν, όσο πιο γρήγορα ολοκληρωθεί το δασικό κτηµατολόγιο,
οι δασικοί χάρτες, τόσο πιο γρήγορα θα αντιµετωπισθούν αυτά τα
προβλήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παυλόπουλος, έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μια παρατήρηση µόνο, σε αυτό που
είπε ο κύριος Τρυφωνίδης, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 27, παράγραφος 3, εκεί που ορίζεται ότι
η επιτροπή αποφαίνεται επί των αντιρρήσεων, είναι σαφές ότι από
τη στιγµή -το λέω πάλι για να µείνει στα Πρακτικά, ίσως ερµηνευτικά,
γιατί είναι καινούριες διατάξεις και θα δηµιουργήσουν ζητήµατα- που
δεν θίγονται θέµατα εµπράγµατων δικαιωµάτων, αλλά θίγεται µόνο
το ζήτηµα αν είναι δάσος ή δασική έκταση ή όχι, δηµιουργείται
ακυρωτική διαφορά. ∆εν µπορεί να υπάρχει διαφορά ουσίας. Και,
εποµένως, οι αποφάσεις που εκδίδονται, ύστερα από το τέλος των
οποιωνδήποτε ενθικοφανών προσφυγών, που δηµιουργούνται στην
περίπτωση αυτή, είναι ακυρωτικές διαφορές και υπάγονται ευθέως
µε αιτήσεις ακυρώσεις στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Νοµίζω ότι σ' αυτό το σηµείο συµφωνούµε, δεν υπάρχει καµία
διαφορά. Οπότε ας µείνει για να µη δηµιουργηθεί ερµηνευτικό
πρόβληµα ως προς το αν είναι διαφορές ουσίας ή ακυρωτικές
διαφορές. Είναι ακυρωτικές διαφορές και υπάγονται στο Συµβούλιο
της Επικρατείας µε αιτήσεις ακυρώσεως.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Καραµάριος έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε
να διαφωνίσω σε αυτά που είπατε, διότι δεν διορθώνεται αυτό το
οποίο ζήτησα µε ερµηνευτική δήλωση.
Η βούληση του νοµοθέτη στη συγκεκριµένη περίπτωση της
νοµοθετήσεως διατάξεων για τη χαρτογράφηση της Ελλάδος, εις ό,τι
αφορά το δασικό πλούτο ή τις δασικές περιοχές της Ελλάδος,
εξυπακούεται ότι περιλαµβάνει όλην την Ελλάδα και η ∆ωδεκάνησος
είναι ένας νοµός της ελληνικής επικράτειας. Στη ∆ωδεκάνησο και
συγκεκριµένα στα Νησιά Ρόδο, Κω και σε ένα τµήµα της Λέρου
υπάρχει πλήρης χαρτογράφηση αυτήν τη στιγµή, µε απόλυτα τα
δικαιώµατα του δηµοσίου και των ιδιωτών.
Εάν δεν τεθεί εξαίρεση -ο παριστάµενος Υπουργός της ∆ικαιοσύνης
το ξέρει- πρέπει να σας πω ότι, µε την παράγραφο 4 του άρθρου 27
που θεσµοθετείτε, οποιαδήποτε αγωγή που θα αφορά αναγνώριση
εµπραγµάτων δικαιωµάτων επί δασών και δασικών εκτάσεων κλπ.,
δίνετε το δικαίωµα, από αύριο που θα ισχύσει αυτός ο νόµος, στον
κάθε πολίτη του Νησιού της Ρόδου και Κω να κάνει αναγνωριστική
αγωγή µε αίτηµα ότι " αυτό που χαρακτηρίσθηκε δάσος από το 1926
από τους Ιταλούς, σήµερα πλέον είναι γεωργικό και πρέπει να γίνει
καλλιεργήσιµο ακίνητο". ∆εν µπορείτε να τους στερήσετε αυτό το
δικαίωµα.
Θα πρέπει, λοιπόν, να πείτε ή ότι εξαιρείται εκεί που υπάρχει
κτηµατολογικός κανονισµός, εν προκειµένω στα Νησιά της Ρόδου
και της Κω, ή θα πείτε µε ειδική διάταξη ότι και στις περιπτώσεις
υπάρξεως κτηµατολογίων, τουτέστιν της Ρόδου και της Κω,
επιτρέπεται από την αρχή η χαρτογράφηση δασικών εκτάσεων ή
αναγνώριση εµπραγµάτων δικαιωµάτων. 'Η το ένα θα πείτε ή το
άλλο.
Εγώ, όµως, σας λέω, για την προστασία αυτής της νοµοθετικής
ρύθµισης, που ισχύει µε το κτηµατολογικό κανονισµό ότι δεν µπορεί
να τροποποιηθεί µε ότι αναφέρεται στο ν. 2308, δηλαδή µε
προεδρικό διάταγµα να ρυθµίσετε οτιδήποτε σχετικό µε τα
Κτηµατολόγια της Ρόδου και Κω, διότι το προεδρικό διάταγµα δεν
µπορεί να τροποποιήσει νόµο, ο οποίος νόµος 510/48 στην
προκειµένη περίπτωση ισχύει για τη ∆ωδεκάνησο, από της
απελευθέρωσης µέχρι σήµερα.
Εγώ λοιπόν, υποστηρίζοντας τα κτηµατολόγια της Ρόδου και Κω θα
σας πω αυτήν τη στιγµή ότι δεν πρόκειται σε καµία περίπτωση να
αφήσω, από τη δική µου πλευρά, να κάνετε µε προεδρικό διάταγµα
αλλοίωση του κτηµατολογικού κανονισµού.
Θέλετε να φτιάξετε κτηµατολόγιο στην Ελλάδα, έχουµε στη Ρόδο
κτηµατολόγιο, και έρχεσθε εσείς σήµερα να µας πείτε ότι "ξέρεις
αυτό το καταργούµε ή το εντάσσουµε". 'Οχι, κύριε Υπουργέ. Τα
κτηµατολόγια της Ρόδου και Κω εξυπηρετούν την περιοχή των
δηµοτών της Ρόδου και της Κω. Υπάρχουν εξασφαλισµένα
εµπράγµατα δικαιώµατα, και εκείνο που µένει είναι να
εκσυγχρονίσετε και να εναρµονίσετε το κτηµατολόγιο, που δυστυχώς
δεν ήταν άξια η πολιτεία µας µέχρι σήµερα να εκσυχρονίσει τα
Κτηµατολόγιά µας, µε αποτέλεσµα να υφίστανται σωρεία
αµετάγραπτων πράξεων
∆εν έχετε το δικαίωµα να το κάνετε αυτό. ∆εν έχετε το δικαίωµα να
αγνοήσετε όλες τις υπό µεταγραφών πράξης και να περιορισθείτε
στην τελευταία εγγραφή, την οποία θα αναρτήσετε, αλλά θα τα
πούµε αυτά στην περίπτωση που θα χρειασθεί. Αυτήν τη στιγµή,
όµως, σας το λέω καλόπιστα. Μη νοµίσετε ότι µε τις διατάξεις αυτές
θα θίξετε τον κτηµατολογικό κανονισµό. ∆εν έχετε το δικαίωµα. Εάν
το κάνετε αυτό, σας είπα ότι θα πέσουµε σε µια σειρά δικών. ∆εν
πρόκειται να κάνετε τίποτε στη συγκεκριµένη περίπτωση.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ, επιτέλους, ένα Κτηµατολόγιο που
υφίσταται αυτήν τη στιγµή να µην το χαλάσουµε και αυτό. Αν δεν
είµαστε άξιοι να το εκσυγχρονίσουµε, τότε πώς θα φτιάξετε πενήντα
δύο κτηµατολόγια σε όλην την Ελλάδα; Για όνοµα του Θεού!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα ήθελα να απαντήσω στον

κ. Καραµάριο. 'Οχι µόνο δεν είναι στις προθέσεις µας να το
καταργήσουµε, αλλά ξέρετε πολύ καλά ότι το Κτηµατολόγιο της
∆ωδεκανήσου µας χρησίµευσε ως πιλότος στο δικό µας
Κτηµατολόγιο. Συνεπώς δεν βλέπω κανένα λόγο γι' αυτό.
Μια δεύτερη παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε την αλλαγή
στη σύνθεση της επιτροπής, στην οποία αναφέρθηκε ο κ.
Αποστόλου, είναι ότι η αλλαγή έγινε σύµφωνα µε την τροπολογία
που είχε καταθέσει ο κ. Αποστόλου, και µετά από πρόταση του
κ.Τρυφωνίδη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ∆εν βάζετε µια τέτοια διάταξη µέσα,
κύριε Υπουργέ;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν
αντιλαµβάνοµαι αυτό που είπε και ο κύριος συνάδελφος από την
άλλη πτέρυγα, ότι πρέπει να γίνει η χαρτογράφηση, να τελειώσει
αυτή η διαδικασία και µετά θα ρυθµιστούν ορισµένα θέµατα που
έχουν σχέση µε τα ιδιοκτησιακά.
'Εχω την άποψη, κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο
θέµα, που σας ανέφερα, για τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους
της επαρχίας Βοίου του Νοµού Κοζάνης, δεδοµένου ότι υπήρξε µια
περίοδος το 1968, αν καλώς ενθυµούµαι, όπου ορισµένοι πήραν
τίτλους κυριότητας και τους άλλους τους άφησαν τελείως
εκτεθειµένους, αυτό πρέπει να ρυθµιστεί από εσάς, από την
Κυβέρνηση, από τα αρµόδια Υπουργεία.
∆εν µπορούµε να οδηγήσουµε τον καθέναν, ούτε σε διαδικασίες
επιτροπών ούτε στα δικαστήρια, για να φέρνουν τις αποφάσεις,
προκειµένου να αποκτήσουν τους τίτλους κυριότητας. Είναι ένα
βασικό θέµα. ∆εν µπορείτε να οδηγείτε εσείς χιλιάδες κόσµο της
επαρχίας αυτής στα δικαστήρια, για να νοµιµοποιήσουν αυτό το
οποίο έχουν επί τόσα χρόνια.
Είναι ένα βασικό θέµα, και µου έκανε εντύπωση αυτό που άκουσα
προηγουµένως από τον κύριο συνάδελφο από την άλλη πλευρά, ότι
πρέπει να τελειώσει το θέµα του Κτηµατολογίου για τα δάση
γενικότερα και µετά να έρθουµε στα εµπράγµατα δικαιώµατα του
κόσµου.
Μα, κύριε συνάδελφε, στην παράγραφο 13 του άρθρου 28
αναφέρεται σαφώς ότι σταµατά κάθε διαδικασία διεκδίκησης, όταν
τελειώσει αυτό που αναφέρεται εδώ. 'Αρα αν σταµατήσει, τι θα
κάνετε µετά; Πώς θα διεκδικήσετε αυτό το οποίο δικαιούσθε, µια που
το νέµεσθε επί τόσα χρόνια; Σας είπα ότι αυτό γίνεται από την
περίοδο της τουρκοκρατίας µέχρι σήµερα.
Αυτό που είπατε, επίσης, δεν αληθεύει. Η πραγµατικότητα είναι ότι
πηγαίνουν γριούλες και γέροντες να κόψουν δύο κλαδιά από το
διπλανό δάσος, δίπλα από το σπίτι τους στο χωριό, τους κυνηγούν
οι δασολόγοι και τους πηγαίνουν στο δικαστήριο. Αυτό είναι αληθές
και αποτελεί πραγµατικότητα.
Βεβαίως προέρχεται από το νόµο περί προστασίας δασών, διότι
κάποια στιγµή τα µπλοκάρησε όλα. 'Αλλοι αγρότες είχαν κτήµατα
που τα καλλιεργούσαν και κάποια στιγµή, λόγω της εµπολέµου
καταστάσεως που είχαµε τόσα χρόνια, βγήκαν δέντρα, φύτρωσαν
και τους απαγόρευσαν να µπουν στα κτήµατά τους, για να κόψουν
ένα κλαδί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υπουργός έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ο κ. Παπαφιλίππου έχει δίκιο
στην εξής κατεύθυνση, ότι όπως είπα και προηγουµένως, µε το
Κτηµατολόγιο καταγράφουµε συγκεκριµένα δικαιώµατα. ∆εν
αλλάζουµε εµείς τις διατάξεις για απόκτηση τίτλων. Αυτή είναι µια
υπόθεση του Υπουργείου Οικονοµικών.
Αλλά είπα και προηγουµένως ότι όσοι από αυτούς έχουν µακρά
νοµή, δηλαδή πάνω από είκοσι χρόνια, µπορούν να προσέλθουν
στα κτηµατολογικά γραφεία µε το ν. 2308/95 και να δηλώνουν µε
έκτακτη χρησικτησία ή άλλως πώς τα ακίνητά τους. Και αυτό βέβαια
θα κριθεί από επιτροπές και δικαστήρια.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Μα, τα δικαστήρια, κύριε Υπουργέ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Με το Κτηµατολόγιο δεν
µπορεί να γίνει τίποτε άλλο, κύριε Παπαφιλίππου. Νοµίζω ότι το
καταλαβαίνετε αυτό. Μπορούν να κάνουν δήλωση επικαλούµενοι
έκτακτη χρησικτησία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Το κάνουν οι άνθρωποι. ∆εν ξέρω αν
δικαιωθούν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Γκατζή, έχετε
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατ' αρχήν, θα ήθελα να αναφερθώ στο
τελευταίο που είπε ο κύριος Υφυπουργός για τη χρησικτησία.
Επειδή υπήρχε κάποια τροπολογία, η οποία απεσύρθη, απ' ό,τι µας
είπε, θα ήθελα να επισηµάνω τα εξής: Αναφέρθηκε ο κύριος
Υπουργός σε ορισµένες περιοχές, στη Μακεδονία ιδιαίτερα, όπου
είχαν καταστραφεί οι τίτλοι µε την εισβολή διαφόρων.
Μεγάλο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ -και πρέπει να το δείτε- υπάρχει
και µε τους µουσουλµάνους ιδιαίτερα, οι οποίοι δεν έχουν τίτλους.
Θα πρέπει και αυτό να τακτοποιηθεί. Απ' ό,τι ξέρουµε, τουλάχιστον,
έχουν πάρα πολύ µεγάλες δυσκολίες στις µεταβιβάσεις. 'Οταν
πρόκειται να πουλήσουν σε 'Ελληνα, λύνεται το πρόβληµα
αυθηµερόν, αλλά όταν πρόκειται να γίνει µεταπώληση µεταξύ τους, ή
να δώσουν σε κάποιον οµόθρησκό τους, υπάρχει µεγάλο πρόβληµα.
Νοµίζουµε ότι πρέπει να έχουν την ίδια µεταχείριση. Θέλουµε να
ληφθούν υπόψη οι δυσκολίες οι οποίες υπάρχουν.
∆εύτερον, απάντησε και ο κύριος Υπουργός και ο κύριος
Υφυπουργός, αλλά κανείς δεν αναφέρθηκε στο κύριο αίτηµα,
ιδιαίτερα για τις χορτολιβαδικές εκτάσεις, οι οποίες απεικονίζονται
σαν ξεχωριστές ενότητες εδαφοκάλυψης, όπως τις ανέφεραν.
Νοµίζουµε ότι αν αυτές οι εκτάσεις, οι οποίες είναι είκοσι
εκατοµµύρια στρέµµατα, δεν χαρακτηριστούν σαν δασικές εκτάσεις,
υπάρχει κίνδυνος να τις χάσουµε, κύριε Υπουργέ, και τότε θα
ψάχνουµε να δούµε τι έγινε. Εκτός αν υπάρχει µια τέτοια κατεύθυνση
και θέλουµε να τα δώσουµε µε άλλον τρόπο, είτε να τα πουλήσουµε
είτε να αλλάξουµε τη χρήση τους.
Τρίτον, στην τροπολογία την οποία καταθέσατε, στο άρθρο 27
παράγραφος 5γ', λέτε ότι µε απόφαση του Υπουργού, που
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, χαρακτηρίζεται ο
τύπος και το περιεχόµενο των εκδιδόµενων πράξεων και
βεβαιώσεων περί του δασικού ή µη χαρακτήρα των εκτάσεων.
Υπάρχει συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο που καθορίζει, ποιες είναι οι
δασικές εκτάσεις και τι ακριβώς χαρακτηρισµό έχουν. Θα έχουµε µια
καινούρια διαδικασία; Θα καταργηθεί ό,τι ισχύει µέχρι σήµερα περί
του χαρακτηρισµού των δασικών εκτάσεων ή του δάσους;
Νοµίζουµε, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι απαραίτητο να παραµείνει ως
έχει µέχρι σήµερα ο χαρακτηρισµός του δάσους και των δασικών
εκτάσεων, να αποσυρθεί, δηλαδή, αυτή η τρίτη παράγραφος και από
την άλλη µεριά θεωρούµε ότι θα πρέπει οπωσδήποτε να µπουν στο
άρθρο 27 και οι χορτολιβαδικές εκτάσεις.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, µια
απάντηση ήθελα να δώσω στον κύριο συνάδελφο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Στην τελευταία παρατήρηση
του κ. Γκατζή θα ήθελα να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εµείς δεν
παίρνουµε την αρµοδιότητα από το Υπουργείο Γεωργίας ως προς
τους δασικούς χάρτες. Λέµε απλά, αν δεν µπορεί το Υπουργείο
Γεωργίας να κάνει αυτήν τη δουλειά, θα την κάνει το Κτηµατολόγιο.
Εν πάση περιπτώσει, την τελική έγκριση αυτών των χαρτών θα την
κάνει σαφώς το Υπουργείο Γεωργίας. ∆εν αλλάζει τίποτα απολύτως
σ' αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κηρύσσεται περαιωµένη η
συζήτηση επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2109 και ειδικό 53.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, δεν θα την κάνουµε
δεκτή, αν δεν µπουν οι χορτολιβαδικές εκτάσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Είσθε έµπειρος και ξέρετε
ότι ψήφος υπό όρους δεν υπάρχει.
Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2109 και ειδικό 53 έγινε
δεκτή, κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2107
και ειδικό 51 του Υπουργού Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Λαλιώτη, για τον καθορισµό του χώρου
µετεγκατάστασης του οικισµού Λαµπερού Καρδίτσας.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Μην αλλάζετε τη σειρά, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός
Περιβάλλοντος,Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Σειρά έχει
για να συζητηθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό 50,
που αφορά την ανέγερση του κτιρίου του µουσείου της Ακρόπολης.
Μετά είναι για το Λαµπερό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ. 'Εχει ζητηθεί να τηρηθεί αυτή η διαδικασία. Να περάσει
πρώτα η τροπολογία του Λαµπερού και µετά η άλλη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Νοµίζω ότι ο κ. Σιούφας
ήθελε να φύγει, γι αυτό και ζήτησε αυτήν την αλλαγή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τιµάται η Καρδίτσα και ο κ.
Σιούφας. Θα πρέπει να είναι ευχαριστηµένος για την προτίµηση.
Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 2107 και ειδικό αριθµό 51, που αφορά το Λαµπερό
Καρδίτσας.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να
υπάρξει ένα άρθρο 29, στο οποίο να συµπεριληφθούν όλες οι
τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και µία που έχει καταθέσει η κ.
Παπαδηµητρίου, την οποία πρέπει να κάνουµε αποδεκτή, εκτός από
τις προηγούµενες που έχουν προσδιοριστεί και ψηφιστεί ως άρθρα
27 και 28.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, µε
συγχωρείτε, για την οικονοµία της συζήτησης. 'Εχουµε µερικές
τροπολογίες. Συζητούµε τώρα την τροπολογία για το Λαµπερό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μάλιστα. Θεωρούµε ότι
πρέπει να µπουν σε ένα ενιαίο άρθρο όλες οι τροπολογίες, εκτός
από αυτές που συµπεριελήφθησαν στα άρθρα 27 και 28. Τώρα
µιλάµε για ένα νέο άρθρο, για το άρθρο 29, που θα συµπεριλάβει
όλες τις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και µία που θα κάνουµε
αποδεκτή είναι αυτή που έχει υπογράψει ως πρώτη η κ.
Παπαδηµητρίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Είναι τεχνικό το θέµα πώς
θα µπουν οι τροπολογίες. ∆εν υπάρχει πρόβληµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ερχόµαστε τώρα στο
Λαµπερό. Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 2107 και
ειδικό 51, όπου αφορά το χώρο µετεγκατάστασης του οικισµού
Λαµπερού Καρδίτσας. Είναι γνωστό ότι εδώ και πάρα πολλά χρόνια
ο οικισµός του Λαµπερού είναι σε µια περιοχή που έχει υποστεί
κατολισθήσεις και έπρεπε να µεταφερθεί. 'Εχει βρεθεί ο χώρος και
πρέπει αυτό να γίνει τάχιστα, διότι υπάρχει πολύ µεγάλο κοινωνικό
πρόβληµα. Πρόκειται για έναν οικισµό µε αρκετούς κατοίκους. 'Εχει
βρεθεί, επαναλαµβάνω, ο χώρος που θα µετεγκατασταθεί.
Πιστεύουµε ότι µπορούν να υπάρξουν υποδοµές και γενικά µια
λύση, που θα αντιστοιχεί στις προσδοκίες των κατοίκων.
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Είναι γεγονός ότι αυτό το θέµα το βρήκα στο Υπουργείο από το
1994. 'Εχουν πάρει πρωτοβουλία γι αυτό το θέµα οι Βουλευτές όλων
των κοµµάτων, ο κ. Σωτηρλής, ο κ. Σαλαγιάννης και ο κ. Τσιλίκας
από το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Σιούφας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας ∆ηµοκρατίας, από το 1994 διαχρονικά κάνει και αυτός
ερωτήσεις συνέχεια, αλλά και οι εκπρόσωποι του ΚΚΕ, του
Συναπισµού και του ∆ΗΚΚΙ.
Πιστεύω ότι είναι µια δίκαιη λύση και ένα παλιό χρέος της πολιτείας
µπορεί να γίνει πραγµατικότητα, γιατί πρόκειται για ένα χρέος σε
έναν οικισµό που είναι παραγωγικός, που έχει κατοίκους που θέλουν
να µείνουν εκεί που γεννήθηκαν καλλιεργώντας τη γη τους. Νοµίζω
ότι µε την τροπολογία αυτή δίνουµε µια λύση ουσιαστική σε ένα
χρόνιο αίτηµα και πιστεύω ότι πρέπει να ψηφιστεί από όλες τις
πτέρυγες της Βουλής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να
συγχαρώ τον Υπουργό κ. Λαλιώτη. Και είναι από τις σπάνιες φορές
που το πράττω µέσα στη Βουλή όχι γιατί αφορά την ιδιαίτερη
εκλογική µου περιφέρεια, αλλά γιατί πράγµατι ο τρόπος που
χειρίστηκε το θέµα, αλλά και η συνέπεια ύστερα από την τελευταία
συνάντηση που είχαµε µαζί στο τέλος Αυγούστου, ότι θα ρυθµίσει
µια εκκρεµότητα τριάντα ετών, µε οδηγεί στον έπαινο που ανέφερα
και πριν, γιατί πράγµατι αυτή η κοινότητα, µια από τις ζωντανές
κοινότητες του Νοµού Καρδίτσας, αντιµετωπίζει ζωτικής σηµασίας
πρόβληµα. Τώρα είναι µια περιοχή σε διαρκή κατολίσθηση και
συνεπώς µε τη ρύθµιση αυτή µπαίνει τάξη σε µια υποχρέωση της
πολιτείας ύστερα από τόσα πολλά χρόνια.
Θέλω, κύριε Πρόεδρε, επίσης µε την ίδια ευκαιρία να πω προς τον
κύριο Υπουργό, αλλά και στον Υφυπουργό και στους συνεργάτες
τους στο Υπουργείο, ότι τώρα έρχεται η σειρά να λυθεί ένα άλλο
επίσης µεγάλης σηµασίας πρόβληµα της ίδιας µορφής και έκτασης
στο Νοµό Καρδίτσας, που είναι της Κοινότητας Κερασιάς. Μετά τη
σωστή επίλυση είναι η δεύτερη κοινότητα που έχει αυτό το
πρόβληµα στο νοµό εδώ και πολλές δεκαετίες και ελπίζω το
Υπουργείο και η πολιτική ηγεσία να αντιµετωπίσουν µε την ίδια
ευαισθησία και µε την ίδια κατανόηση µίας τέτοιες σηµασίας και
έκτασης πρόβληµα που αντιµετωπίζουν οι συµπολίτες µου στην
ορεινή Καρδίτσα. Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Βούλγαρης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Θα ήθελα και εγώ, κύριε Πρόεδρε,
πραγµατικά να επισηµάνω, όπως ο κ. Σιούφας, την κοινωνική
ευαισθησία την οποία έδειξε ο Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων κ. Λαλιώτης µε αφορµή τη
ρύθµιση αυτή για τον οικισµό του Λαµπερού. Και να πω ότι ήταν ένα
ζήτηµα που χρόνιζε, διότι αντιµετωπίστηκαν πάρα πολλά
προβλήµατα που αφορούν την οριοθέτηση του οικισµού αυτού, ο
οποίος βρίσκεται σε µια περιοχή της λίµνης Πλαστήρα. Και πρέπει
επίσης να πω ότι έχουν ληφθεί όλα τα µέτρα για την προστασία της
λίµνης από τα απόβλητα του οικισµού, διότι έχουν συνταχθεί όλες οι
µελέτες από το Ινστιτούτο Γεωλογικών Ερευνών. 'Εχουν ληφθεί και
όλα τα απαραίτητα µέτρα προκειµένου να µην υπάρξει κανένα
πρόβληµα στη ρύπανση αυτής της περίφηµης λίµνης και του
µοναδικού τοπίου για τη χώρα µας.
Είναι πράγµατι µία νοµοθετική ρύθµιση, που λύνει ένα πολύ
σηµαντικό κοινωνικό πρόβληµα και πιστεύω ότι µόνο µ' αυτόν τον
τρόπο και λαµβάνοντας υπόψη και όλες τις µελέτες, τις
πολεοδοµικές και άλλες που έχουν γίνει για το θέµα της
αποχέτευσης της περιοχής, µπορεί ο οικισµός του Λαµπερού,
πράγµατι, να αναπτυχθεί πολεοδοµικά µε τέτοιες προϋποθέσεις,
που να σέβεται το περιβάλλον, το όµορφο φυσικό περιβάλλον που
υπάρχει σ'αυτήν την περιοχή. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαφιλίππου έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σαφώς συµφωνώ,
πλην όµως θέλω να επισηµάνω στον κύριο Υπουργό το εξής θέµα:

Κύριε Υπουργέ, στο Νοµό Κοζάνης έχουµε καταλήψεις των
εγκαταστάσεων της ∆ΕΗ, αναστάτωση τεράστια για παρόµοιο θέµα.
Η µετεγκατάσταση του οικισµού Κοµάνου από αναγκαστική
απαλλοτρίωση λόγω της εκµετάλλευσης του υπεδάφους.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος-
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε συνάδελφε ...
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Μα, κύριε Υπουργέ, χθες πήρα ένα
έγγραφο που κοινοποιήσατε στη ∆ΕΗ, που τους λέτε εσείς ότι σας
παραπέµπουµε στην εφαρµογή του νέου νόµου, του 2508/97, που
είναι ένα κυκεώνας σκέτος και δεν πρόκειται να τελειώσει καµία
φορά. Και είναι δεκαετίες που αναµένει ο κόσµος την έγκριση αυτής
της πολεοδοµικής µελέτης προς µεταφορά του οικισµού. Γιατί δεν
είναι µόνο αυτός ο οικισµός του Κοµάνου, είναι και ο οικισµός του
Κλίτου. Κάνουν καταλήψεις, κύριε Υπουργέ, διότι έχει αγανακτήσει ο
κόσµος γι' αυτό το θέµα, διότι δεν λαµβάνονται αποφάσεις από το
Υπουργείο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κάντε
ένα έγγραφο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ: Μα πεντακόσια έγγραφα έχουν γίνει,
κύριε Υπουργέ, τα έχω µπροστά µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελειώσατε, κύριε
Παπαφιλίππου.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι γεγονός ότι υπάρχουν
αρκετά προβλήµατα σε όλην την Ελλάδα, προβλήµατα που έχουν
σχέση µε κατολισθήσεις και µεταφορές οικισµών ή προβλήµατα που
έχουν σχέση µε αναγκαστικές απαλλοτριώσεις και µεταφορά
οικισµών. 'Οπως π.χ. ισχύει αυτό για ορισµένα χωριά της Κοζάνης.
Αυτήν τη στιγµή η τροπολογία αναφέρεται σε ένα συγκεκριµένο
οικισµό, στον οικισµό Λαµπερό της Καρδίτσας. Πιστεύουµε ότι έχει
χρέος η πολιτεία να πράξει το καθήκον της. Και αυτή είναι µία πράξη
δικαιοσύνης.
Εάν υπάρχουν προβλήµατα -και υπάρχουν για άλλους οικισµούς,
για κάθε οικισµό υπάρχει µία ιδιαιτερότητα- και δεν καλύπτεται από
συγκεκριµένο νόµο αυτή η δυνατότητα µετακίνησης, τότε είµαστε
ανοιχτοί σε ένα διάλογο µε τους φορείς της περιοχής, να δώσουµε
λύσεις ακόµη και µε νοµοθετική ρύθµιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, συµφωνώ και εγώ µε
την τροπολογία την οποία υποβάλατε. 'Ηταν ένα αίτηµα όλων των
κοινοτικών συµβουλίων της κοινότητας αυτής εδώ και τριάντα
χρόνια, αλλά και όλων των πολιτικών δυνάµεων του Νοµού
Καρδίτσας.
Με την ευκαιρία, όµως, θα ήθελα να σας αναφέρω ένα παρόµοιο
πρόβληµα που υπάρχει στο Νοµό Τρικάλων και αφορά τη
µετακίνηση του οικισµού Μεσοχώρας. Εκεί το ελληνικό δηµόσιο
υφίσταται κάθε χρόνο µία ζηµία τουλάχιστον δώδεκα
δισεκατοµµυρίων (12.000.000.000) δραχµών από την απώλεια
ηλεκτρικού ρεύµατος από την µη εκµετάλλευση του φράγµατος της
Μεσοχώρας, γιατί δεν ολοκληρώνεται η διαδικασία µετεγκατάστασης
του οικισµού της Μεσοχώρας και εξ αυτού του λόγου δεν µπορεί να
γεµίσει το φράγµα µε νερό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι υποχρέωση της ∆.Ε.Η..
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Το ξέρω ότι είναι υποχρέωση της
∆.Ε.Η..  Η  ∆.Ε.Η.  υπάγεται  στο  Υπουργείο  Ανάπτυξης.  Και  το
Υπουργείο  Ανάπτυξης  και  εσείς  είστε  µέλη  της  Κυβερνήσεως
του  κ.  Σηµίτη  και  θα  πρέπει  να  έχετε  έναν  καλύτερο
συντονισµό.  Σας  λέω  ότι  τα  τέσσερα  τελευταία  χρόνια  έχει
υποστεί  το  ελληνικό  δηµόσιο,  µέσω  της  ∆.Ε.Η.,  ζηµία  πενήντα
δισεκατοµµυρίων  δραχµών  (50.000.000.000),  όταν  τα  έσοδα
από  τη  φορολόγηση  της  ακίνητης  περιουσίας,  που  υποβάλατε,
είναι  µόνο  είκοσι  δισεκατοµµύρια  (20.000.000.000)  δραχµές.
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Καταλαβαίνετε τι αναστάτωση φέρατε στον ελληνικό λαό µε το φόρο
ακίνητης περιουσίας. Και από την άλλη µεριά εγκαταλείπετε
δισεκατοµµύρια, µε το να µην αξιοποιείται το φράγµα ως πηγή
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, ενώ το εν λόγω έργο έχει
ολοκληρωθεί.
Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Να ακούσετε και τον κ.
Γκατζή και να κλείσετε τη συζήτηση;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είναι κάτι πολύ
συγκεκριµένο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είπα και πριν, µετά την
παρέµβασή µου για το Νοµό Κοζάνης, ότι υπάρχουν πάρα πολλά
προβλήµατα µετεγκατάστασης οικισµών σε πολλούς νοµούς της
χώρας. Αυτές οι µετεγκαταστάσεις οφείλονται είτε σε κατολισθήσεις
είτε σε αναγκαστικές απαλλοτριώσεις, κυρίως, όµως, σε
αναγκαστικές απαλλοτριώσεις που έχουν σχέση µε τα έργα της
∆.Ε.Η..
Για τον οικισµό της Μεσοχώρας έχει υποχρέωση η ∆.Ε.Η. και αυτές
τις συνολικές υποχρεώσεις πρέπει να τις καλύψει. ∆εν υπάρχει
απώλεια δηµοσίου χρήµατος, σύµφωνα µε αυτά που περιγράφει ο κ.
Τρυφωνίδης. Υπάρχει ένας διάλογος ανάµεσα στη ∆.Ε.Η. και στους
κατοίκους και έχουµε κάνει και αρκετές συνεδριάσεις και συναντήσεις
και εµείς µε τους κατοίκους και µε τη ∆.Ε.Η.. Ελπίζω να έχουµε αίσιο
τέλος σε πολύ γρήγορο διάστηµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε και εµείς καµία
αντίρρηση στην τροπολογία αυτή, την οποία φέρατε και νοµίζουµε
ότι ήταν πραγµατικά µία υποχρέωση της πολιτείας να δώσει την
αποκατάσταση, όπως ακριβώς ζητούσαν όλοι οι φορείς της
κοινότητας και όχι µόνο.
'Οπως είπατε, και ο δικός µας ο Βουλευτής, ο κοµµουνιστής
Βουλευτής κ. Μπούτας, και µε ερωτήσεις και µε προτάσεις και µε
επίκαιρες ερωτήσεις έφερνε το θέµα, για να αναδείξει αυτήν την
αναγκαιότητα της µεταφοράς του χωριού αυτού.
Θα ήθελα, όµως, να πω το εξής: ∆εν ξέρω γιατί εδώ ακούγονται
ευχαριστίες και ιδιαίτερα προς τον κύριο Υπουργό για µία πράξη
καθήκοντος και δικαιοσύνης, που αποδίδεται σε ένα αίτηµα τριάντα
χρόνων µιας κοινωνίας, που πραγµατικά βρίσκεται στο έλεος της
θεοµηνίας. ∆εν ξέρω γιατί ακούγεται το ευχαριστώ, όταν εκτελείται
ένα καθήκον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆εν πειράζει, κύριε Γκατζή,
ας ακούγεται και ένα ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Πείτε και καµία καλή
κουβέντα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν είναι αυτό, κύριε Υπουργέ. Θέλω να
καταλήξω κάπου αλλού, για το ότι τόσα χρόνια δεν έγινε κλπ.. ∆εν το
βάζω σε συσχετισµό, αλλά επειδή µερικοί Βουλευτές του
κυβερνώντος κόµµατος είδαν στο θεσσαλικό Τύπο το "κατόπιν
ενεργειών µου".
Πέρα όµως από αυτό, θα ήθελα να θέσω ένα άλλο θέµα, που είναι
ακριβώς το ίδιο. Ξέρετε ότι µε τις µεγάλες βροχοπτώσεις το οδικό
δίκτυο του Πηλίου έχει υποστεί ζηµιές, ιδιαίτερα προς Τσαγκαράδα
και Ζαγορά. Και µην αγανακτείτε, κύριε Υπουργέ. ∆εν φτάνει που
είναι στενός ο δρόµος και δεν µπορούν να περάσουν, έχουν γίνει
κατολισθήσεις, που δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα. Και δεν το
βάζω σε αντιδιαστολή. Θα πρέπει όµως για τέτοια έργα, που µε
µικρή δαπάνη γίνεται αποκατάσταση, να µην υπάρχει αντίρρηση.
Γιατί σε λίγα χρόνια, αν δεν παρθούν µέτρα, θα έχουµε τεράστια

προβλήµατα. Και θα πρέπει να γίνει αναδάσωση, εκεί που έγιναν οι
πυρκαγιές.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, και εµείς συµφωνούµε
µε τη συγκεκριµένη τροπολογία. Επιτέλους, ο κύριος Υπουργός
αποδέχθηκε ένα αίτηµα όλου του πολιτικού κόσµου της Καρδίτσας,
µεταξύ του οποίου βεβαίως και ο Συνασπισµός της Αριστεράς και
της Προόδου.
Θα θέλαµε όµως από τον κύριο Υπουργό να δείξει µία ανάλογη
ευαισθησία και για άλλα θέµατα. Να του αναφέρω ειδικά µια
περίπτωση, που αφορά την Εύβοια, τα Βίταλα της Κύµης, όπου
παρατηρείται ένα ανάλογο φαινόµενο, που βρίσκεται σε
εκκρεµότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κηρύσσεται περαιωµένη η
συζήτηση επί της τροπολογίας µε αριθµό γενικού πρωτοκόλλου
2107 και ειδικού 51.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς η τροπολογία µε
γενικό αριθµό 2107 και ειδικό 51 έγινε δεκτή οµόφωνα.
Εισερχόµεθα στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό 50,
που την υπογράφουν οι Υπουργοί: Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων κ. Λαλιώτης και Πολιτισµού κ. Βενιζέλος και
αφορά την ανέγερση του κτιρίου του Μουσείου της Ακρόπολης.
Ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό
ότι εδώ και αρκετά χρόνια η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη κατέθεσε
µια πρόταση και διεκδίκησε µε πάθος την επιστροφή των µαρµάρων
του Παρθενώνα στην Ελλάδα. Αυτό ήταν ένα όραµα, ένα όνειρο της
Μελίνας, που απηχεί και τα δικά µας όνειρα, γιατί είναι µια πράξη
που καθιστά την πολιτισµική µας συνέχεια και την ιστορική µας
διαδροµή. Είναι αδιανόητο ένα σύµβολο οικουµενικό, όπως είναι η
Ακρόπολη και ο Παρθενώνας, να είναι ακρωτηριασµένο µέσα από τη
µεταφορά των µαρµάρων από τον 'Ελγιν στην Αγγλία.
Πέρα από τη διεκδίκηση, υπήρχε και µια δηµιουργική πρόταση, η
πρόταση να ανεγερθεί κοντά στην Ακρόπολη το Μουσείο της
Ακρόπολης. Αυτή η πρόταση, να ανεγερθεί ένα τέτοιο µουσείο,
σύγχρονο και αντάξιο των µαρµάρων του Παρθενώνα και των
εκθεµάτων που θα φιλοξενήσει, ήταν µια πρόταση αποδεκτή από
όλους τους 'Ελληνες και από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.
Ο Γκράχαµ Μπινς, ο οποίος είναι ο πρόεδρος της βρετανικής
επιτροπής που αγωνίζεται για την επιστροφή των µαρµάρων του
Παρθενώνα, δήλωσε ότι η ανέγερση του µουσείου θα αποτελέσει
ένα σηµαντικό βήµα και ένα ισχυρό επιχείρηµα στα χέρια της
βρετανικής επιστροπής, για την επιστροφή των µαρµάρων. Επίσης,
είναι πεποίθηση του κ. Μπινς ότι η ανέγερση και η ολοκλήρωση του
µουσείου µέχρι το 2004 θα σηµατοδοτήσει την αρχή της αντίστροφης
µέτρησης για την επιστροφή των µαρµάρων στην Ελλάδα.
Θεωρούµε ότι η ολοκλήρωση του µουσείου θα είναι ένα σηµαντικό
έργο για την προστασία της πολιτισµικής µας κληρονοµιάς και της
ιστορίας µας. Και υπάρχει η δυνατότητα να φιλοξενηθούν σε αυτό το
µουσείο και τα µάρµαρα του Παρθενώνα, που θα επιστρέψουν, αλλά
ίσως και άλλα εκθέµατα.
Είναι γεγονός ότι το µουσείο της Ακρόπολης, για να µπορεί να
φιλοξενήσει τα µάρµαρα του Παρθενώνα, θα πρέπει να έχει και την
κατάλληλη διαρρύθµιση και την κατάλληλη υποδοµή. Γι' αυτό ο
εκθεσιακός χώρος θα πρέπει να είναι ενιαίος.
Απλώς  θα  ήθελα  να  σας  υπενθυµίσω  ότι  για  να  στεγαστούν
αυτά  τα  µεγάλα  σύνολα,  που  αποτελούν  µέρος  του  Παρθενώνα,
όπως  η  Ζωοφόρος  του  Παρθενώνα,  που  έχει  διαστάσεις  59
µέτρα  επί  21  µέτρα  ή  τα  Αετώµατα  που  έχουν  31  µέτρα
µήκος,  θα  πρέπει  να  έχουν  σαφή  αντιστοιχία  µε  τους  χώρους,
όπου  θα  φιλοξενηθούν.  Γι'  αυτό  δεν  είναι  δυνατόν  να  ενταχθεί
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η κατασκευή του µουσείου στις υπάρχουσες διατάξεις, που έχουν
συνταχθεί µε γνώµονα κτίρια συµβατικών λειτουργιών.
Για να γίνει σωστή η έκθεση των αντικειµένων και των εκθεµάτων,
θα πρέπει ο εκθεσιακός χώρος να είναι µεγαλύτερος από το µέγιστο
όριο του ενιαίου χώρου που προβλέπεται από τον κανονισµό της
πυροπροστασίας, µε την προϋπόθεση ότι µέσα από την εφαρµογή
των νέων τεχνολογιών και µε αύξηση των µέτρων ενεργητικής
πυροπροστασίας, να διασφαλίζεται το ισοδύναµο της παθητικής
πυροπροστασίας, σύµφωνα µε τον ισχύοντα κανονισµό.
Πιστεύουµε ότι έχουν ληφθεί και θα ληφθούν όλες οι προϋποθέσεις
και οι χρήσεις νέων τεχνολογιών, για να έχουµε το ισοδύναµο.
Πιστεύω ότι αυτή η τροπολογία είναι αναγκαία για να γίνει ένα
µουσείο που µπορεί να φιλοξενήσει τα µάρµαρα του Παρθενώνα,
που µέσα από µία πανεθνική διεκδίκηση και µέσα από τη
συµπαράσταση των ευαίσθητων ανθρώπων όλου του κόσµου
µπορεί να γίνει πραγµατικότητα.
Σε ό,τι αφορά τους χώρους στάθµευσης, µειώνουµε τις θέσεις
στάθµευσης σε τριάντα, που είναι απολύτως απαραίτητες αυτές οι
θέσεις για το προσωπικό. Οι υπόλοιπες απαιτούµενες θέσεις, που
είναι σωστό να υπάρχουν και να έχουν προβλεφθεί για ένα τέτοιο
µουσείο, θα καλυφθούν µε τους χώρους στάθµευσης που
προβλέπονται για το σταθµό του Μετρό στην ίδια περιοχή και από
τους χώρους στάθµευσης που θα δηµιουργηθούν στα πλαίσια της
ενοποίησης των αρχαιολογικών χώρων.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κ. Μπενάκη έχει το λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι πρέπει να γίνει το µουσείο της Ακροπόλεως και έχει
καθυστερήσει πάρα πολύ.
Οφείλω να πω ότι ένα µέρος αυτής της µεγάλης καθυστέρησης
οφείλεται σε κωλυσιεργία της Κυβέρνησης. ∆εν φταίει ο κύριος
Υπουργός Χωροταξίας και Περιβάλλοντος γιατί είναι συναρµόδιος
Υπουργός και πιο πολύ αρµόδιος είναι ο Υπουργός Πολιτισµού.
'Εχουν γίνει πολλές παλινωδίες, υπαναχωρήσεις, αλλαγές, οι οποίες
έχουν καθυστερήσει πάρα πολύ αυτό το έργο. Υπήρξαν βέβαια και
δικαστικές διενέξεις, προσφυγές στο Συµβούλιο της Επικρατείας, οι
οποίες δυσχέραναν ακόµα τα πράγµατα.
Εν πάση περιπτώσει, µε τη συµφωνία τουλάχιστον των δύο
µεγάλων κοµµάτων όλα έχουν προχωρήσει για το µουσείο της
Ακροπόλεως. Καλό θα ήταν, κύριε Υπουργέ, όλες αυτές οι
εκρεµµότητες να τελειώνουν κάποια στιγµή µε ένα συνολικό κείµενο,
ώστε να µη χρειάζεται κάθε φορά να επανερχόµαστε. Πρέπει,
επιτέλους, αυτό το έργο των Ιταλών αρχιτεκτόνων, το οποίο έχει
εγκριθεί, να πραγµατοποιηθεί και να γίνει το µουσείο.
Βλέπω εδώ ότι κάνετε δύο ρυθµίσεις για το θέµα της στάθµευσης και
για το θέµα της πυρασφάλειας. Εφόσον επιβάλλονται, να γίνουν και
καλώς θα γίνουν.'Εχετε βέβαια και µία εξουσιοδότηση µετά, η οποία
είναι πάρα πολύ ευρεία. Λέτε "µε απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος κλπ., ......µπορεί να εγκρίνονται παρεκκλίσεις από τις
κείµενες πολεοδοµικές και κτιριολογικές διατάξεις για την ανέγερση".
∆ηλαδή, τα πάντα.
Να το εγκρίνουµε και αυτό, προκειµένου να γίνει το µουσείο της
Ακροπόλεως, αλλά καλύτερα θα ήταν να είχαν προβλεφθεί αυτά τα
πράγµατα, να είχαν συγκεντρωθεί σε ένα ενιαίο κείµενο, για να
ξέρουµε και εµείς πόσες παρεκκλίσεις, τέλος πάντων, εγκρίνουµε για
την κατασκευή αυτού του κτιρίου.
Αντιλαµβάνοµαι πολύ καλά, γιατί δεν το κάνετε µε διάταγµα. Αυτό
είναι ευνόητο. Εν πάση περιπτώσει, ας γίνει µε απόφαση. Αλλά
συγκεντρώστε όλα αυτά τα πράγµατα, για να πάρουµε είδηση και
εµείς πόσες παρεκκλίσεις γίνονται, ώστε να συµφωνήσουµε. ∆εν
λέω, συµφωνούµε να γίνει αυτό το έργο, αλλά να υπάρχει και
κάποιος έλεγχος και κάποιος περιορισµός.
Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Η εξουσιοδότηση συναρτάται
µε τη γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου, Χωροταξίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κόρακας έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για µια εξαιρετικά
σοβαρή τροπολογία. Θα µου επιτρέψετε να θυµίσω ότι όταν στις
7.11.94 συζητούσαµε το νόµο για τη δηµιουργία του Μουσείου της
Ακρόπολης, τότε είχαµε συµφωνήσει όλοι ότι είναι ένα έργο που
πρέπει να γίνει. ∆εκαετίες ολόκληρες ταλαιπωρείται η Αθήνα και
επιτέλους, όλοι µας χαιρετήσαµε την πρακτική προώθηση αυτού του
έργου.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Ωστόσο, υπήρχαν δύο βασικά προβλήµατα, δύο βασικές αµαρτίες,
αν θέλετε. Η πρώτη ήταν ότι ο διαγωνισµός έγινε µε έναν περίεργο
τρόπο και θυµίζουµε ότι µεταξύ των άλλων ο τρόπος αυτός οδήγησε
το Συµβούλιο της Επικρατείας στο να τον ακυρώσει. Το Συµβούλιο
της Επικρατείας έµεινε τότε στον πρώτο λόγο, τον οποίο θεώρησε
σοβαρό -αν και ήταν πιο τυπικός- και δεν προχώρησε σε άλλους,
που ήταν ουσιαστικότεροι. 'Ηταν ότι η επιτροπή πήρε τους φακέλους
ανοικτούς από κάποια τεχνική επιτροπή. Βεβαίως, ξέρουµε τι γίνεται
εκεί. Από τους τετρακόσιους τριάντα οκτώ που ήταν οι
διαγωνιζόµενοι, έµειναν ορισµένοι που επιλέχθηκαν από την τεχνική
επιτροπή, που "ανταποκρινόταν στις προδιαγραφές" και οι
προδιαγραφές ήταν να γίνει στου Μακρυγιάννη. Τα θυµόσαστε αυτά,
κυρία Μπενάκη.
Εγκρίθηκε τελικά η ιταλική µελέτη.
Αυτό το τερατούργηµα της ιταλικής έµπνευσης έρχεται να
κατασκευαστεί δίπλα στον ιερό βράχο, σε ένα χώρο που πραγµατικά
είναι περιορισµένος και ασφυκτικός. Στην πορεία, ήρθε και το Μετρό,
που έκανε την κατάσταση ακόµα χειρότερη. Υπάρχουν ακόµα
εκκρεµοδικίες στο Συµβούλιο της Επικρατείας των κατοίκων της
περιοχής και του Συλλόγου των Αρχιτεκτόνων.
∆εύτερη αµαρτία ήταν ότι αυτό γινόταν νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
και όχι δηµοσίου δικαίου, µε αποκλειστικό λόγο, κατά τη γνώµη µας,
να εξαιρεθεί από τον έλεγχο του Ελεγκτικού Συνεδρίου, που θα
φθάσει είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) κλπ. Είµαστε
περιέργοι και θα θέλαµε να ακούσουµε από τον κύριο Υπουργό,
πόσο έχει στοιχίσει µέχρι σήµερα αυτή η ιστορία, χωρίς να έχει
ξεκινήσει καν η κατασκευή του µουσείου.
Επίσης θέλουµε να πούµε ότι µε την τροπολογία την οποία
προωθείτε γίνονται βασικά τρεις ρυθµίσεις, που για µας είναι
απαράδεκτες. Η πρώτη ρύθµιση είναι ότι καταργείται ο κανονισµός
πυροπροστασίας. Γιατί; ∆ιότι δεν τον χωράει το οικόπεδο. Αφού, µας
λένε, δεν τον χωράει το οικόπεδο, τι τη θέλουµε την πυροπροστασία;
Μας µίλησε ο κύριος Υπουργός για παθητική πυροπροστασία. Μας
κοροϊδεύετε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν είναι αυτό. ∆εν σας τα
είπαν καλά.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Παρακαλώ, µη διακόπτετε και µη µας
εµπαίζετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε, κύριε
Υπουργέ.
Κύριε Κόρακα, για να µη διακόπτει ο Υπουργός, ο οποίος κακώς
διακόπτει...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Σύµφωνοι. Είναι όµως σοβαρό το θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οταν λέτε σε κάποιον
"µας εµπαίζετε" και "µας κοροϊδεύετε", διακόπτει και εκείνος. Κακώς
διακόπτει, αλλά και εσείς κακώς κάνετε αυτούς τους
χαρακτηρισµούς.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κάνει  τον  αγανακτισµένο.  Μίλησε  ο  κύριος
Υπουργός  για  παθητική  πυροπροστασία.  ∆εν  είµαι  τεχνικός,
µηχανικός.  Ας  απαντήσουν  οι  τεχνικοί.  Παθητική  πυροπροστασία
είναι  για  τα  ισόγεια,  ίσως  για  κανένα  εστιατόριο.  Για  κατασκευές
αυτού  του  είδους,  που  θα  φιλοξενήσουν  τέτοιας  αξίας
αρχαιολογικά  ευρήµατα,  δεν  είναι  δυνατό  να
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καταφεύγουµε στην παθητική πυροπροστασία και µάλιστα, όταν
αυτά τα κτίρια θα δέχονται χιλιάδες επισκέπτες.
∆εύτερον, όσον αφορά τη στάθµευση, προβλέπεται στάθµευση µόνο
τριάντα αυτοκινήτων. "Το έργο αυτό το έχουµε ξαναδεί", κύριε
Πρόεδρε, µε το Μέγαρο Μουσικής. ∆όθηκε η άδεια στον κ.
Λαµπράκη, δεν πρόβλεψε να υπάρχει στάθµευση, χάσαµε το Πάρκο
Ελευθερίας, δήθεν για να κάνει πάρκινγκ και κάνει και άλλα πολλά
διάφορα. Γνωστή η αµαρτία Λαµπράκη, δεκάδες δισεκατοµµύρια
δραχµές, για να "µεγαλουργεί" ο "µέγας Λαµπράκης"!
Λοιπόν, εδώ πάµε στην ίδια ιστορία. Και ξέρετε τι γίνεται σήµερα µε
τις σταθµεύσεις των πούλµαν, των λεωφορείων µε τους τουρίστες
κλπ.
Η τρίτη αµαρτία είναι ότι δίνεται µε την παράγραφο 2 εξουσιοδότηση
εν λευκώ για κάθε άλλη παρέκκλιση που θα κριθεί αναγκαία από τη
µελέτη. ∆ηλαδή, ουσιαστικά καταργούνται ο πολεοδοµικός και
κτιριοδοµικός κανονισµός κύριε Πρόεδρε. Θα κάνουν οι κύριοι αυτοί,
ό,τι θέλουν.
Και οι τεχνικές υπηρεσίες του Υπουργείου Πολιτισµού και του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων αντί
να σηµειώσουν στη µελέτη τις ελλείψεις και να απαιτήσουν την
κάλυψή τους, έρχονται να δικαιολογήσουν αυτές τις ελλείψεις και να
τις θεσµοθετήσουν. Πρόκειται, κύριοι Βουλευτές, για µια σοβαρότατη
και βαρύτατη παράλειψη.
Τότε στη συζήτηση τονίζαµε ότι αυτό το σχέδιο θα στοιχίσει πάρα
πολλά στο ελληνικό δηµόσιο και θα δηµιουργήσει τεράστια αδιέξοδα.
Τελειώνει το 1998 και η συζήτηση έγινε το 1994, πριν από πέντε
χρόνια. Είχαµε χάσει τότε ήδη έξι χρόνια, γιατί επέµεναν µερικοί στο
Μακρυγιάννη, ενώ είχε γίνει µία επιτροπή, που είχε µελετήσει και
σχεδόν καταλήξει. Την κατάργησαν, όµως, την επιτροπή, που
αποτελούταν από εκπροσώπους φορέων, τεχνικούς κλπ., και
έκαναν µία επιτροπή προσωπικοτήτων. Να τα θυµόµαστε αυτά. Και
έτσι χάνουµε κι άλλον καιρό και άλλα χρήµατα. Και επίσης έρχεται το
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο και λέει στο 'Ιδρυµα Μερκούρη ότι
δεν είναι δυνατόν να προχωρήσουµε έτσι, διότι η είσοδος στο
µουσείο είναι υπόγεια.
'Εχετε πάει ποτέ σε µουσείο, που η είσοδος να είναι υπόγεια; Και
όµως το Κ.Α.Σ. κάνει αυτήν τη σηµείωση, διότι έτσι προτείνεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κόρακα, βοηθείστε
τη διαδικασία.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Οταν, κύριε Πρόεδρε, συζητάµε για είσοδο,
σηµαίνει ότι ουσιαστικά δεν υπάρχει µελέτη. Γι' αυτό δεν µπορούµε
να δεχθούµε αυτήν την τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα δεχθώ τα όσα
ανέφερε ο κύριος Υπουργός για το θέµα της πυροπροστασίας.
Πράγµατι χρειάζονται νέοι χώροι, για να υποδεχθούν στο µέλλον -αν
µας τα δώσουν- τα γλυπτά της Ακρόπολης.
Εκεί, όµως, που θα ήθελα να παρατηρήσω κάτι είναι στο εδάφιο β
της παραγράφου 1, που αφορά τις θέσεις πάρκινγκ. Ουσιαστικά
στην εισηγητική έκθεση λέτε ότι όλοι σχεδόν οι επισκέπτες -και το
είπατε, κύριε Υπουργέ, στην οµιλία σας- θα πηγαίνουν µε το µετρό
στο µουσείο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Είπα ότι θα προβλεφθούν
χώροι στάθµευσης για το µουσείο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Επειδή αναφερόµαστε σε ένα µαζικό
τουρισµό, πάρα πολλοί επισκέπτες θα επισκέπτονται το µουσείο µε
πούλµαν, βάσει ενός ηµερησίου προγράµµατος, µέσα στο οποίο θα
συµπεριλαµβάνεται και η επίσκεψη στο µουσείο της Ακρόπολης.
Καταλαβαίνετε ότι µε τριάντα θέσεις πάρκινγκ για το προσωπικό του
µουσείου δηµιουργείται ένα µεγάλο θέµα. Ακόµη και αν θέλετε έναν
επίσηµο να τον συνοδεύσετε στο µουσείο, για να του δείξετε τα
εκθέµατα, θα πρέπει την προτεραία να ειδοποιήσετε το προσωπικό
του µουσείου, να πάει µε το Μετρό στη δουλειά του, ώστε να
υπάρχει χώρος για να παρκάρετε εσείς µε τις λιµουζίνες σας.

Πιστεύω ότι πρέπει να αναθεωρήσετε το εδάφιο β της παραγράφου
1. Οπωσδήποτε αναγνωρίζω τη δέσµευση που υπάρχει λόγω του
δεδοµένου οικοπέδου του µουσείου. Αλλά νοµίζω ότι πολύ
επιπόλαια καθορίζεται ο αριθµός 30.
Κάνοντας ένα βήµα παρακάτω στην παράγραφο 2, εγώ προσωπικά
σαν τεχνικός θα ήθελα, όπως προανέφερε και η κ. Ψαρούδα-
Μπενάκη -παρ' όλο που δεν είναι τεχνικός- µία συγκεκριµένη
καταγραφή των παρεκκλίσεων, τις οποίες θα ζητήσετε να
εφαρµόζονται σε αυτό το µουσείο. ∆εν µπορείτε να ζητάτε από τη
Βουλή να εξουσιοδοτεί τον Υπουργό εν λευκώ, γιατί άνθρωπος
είστε, κύριε Υπουργέ. Και το Κεντρικό Συµβούλιο Χωροταξίας
Οικισµού ξέρουµε πώς λειτουργεί κάτω από τη δική σας πολιτική
επιρροή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Οχι πάντα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Εννοώ ότι σαν Υπουργός έχετε τον
πρώτο λόγο. ∆ηλαδή δεν µπορούµε να αφήσουµε αυτό το µεγάλο
έργο του µουσείου της Ακρόπολης µόνο και µόνο στην απόφαση
ενός ανθρώπου;
Εγώ πιστεύω ότι αυτές τις παρεκκλίσεις ειδικά γι' αυτό το µεγάλο
έργο, θα πρέπει να τις φέρετε συγκεκριµένες και σύντοµα στη
Βουλή, για να ξέρει και ο ελληνικός λαός τι έργο περίπου
προβλέπετε να γίνει εκεί, µε τις παρεκκλίσεις, τις οποίες εισάγετε.
Γιατί έτσι περνάτε µία ελαστική, κυριολεκτικά, διάταξη και δίνετε στα
τεχνικά γραφεία µελετών του έργου τη δυνατότητα σήµερα να έχουµε
αυτή την παρέκκλιση, αύριο την άλλη, χωρίς να υπάρχει κανένας
έλεγχος. Και θα µπορεί ο οποιοσδήποτε αρχιτέκτονας πάνω στην
έµπνευσή του πιθανόν να δηµιουργεί έναν όγκο ή ένα έκτρωµα
δίπλα στον ιερό βράχο της Ακρόπολης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κανείς δεν µπορεί να
έχει αντίρρηση σχετικά µε την ανέγερση του µουσείου. Εκεί όµως
που εµείς έχουµε αντιρρήσεις είναι ειδικά στην παράγραφο 2, όπου
µπορεί να εγκρίνει παρεκκλίσεις από τις κείµενες διατάξεις,
πολεοδοµικές και κτιριακές, ο κύριος Υπουργός. Ποιες είναι αυτές οι
παρεκκλίσεις; Από την ώρα που υπάρχει συγκεκριµένη µελέτη, γιατί
δεν τις καταθέτετε για να τις ξέρουµε; Τις έχει στα χέρια του ο κύριος
Υπουργός. Να πούµε συγκεκριµένα τις παρεκκλίσεις.
'Ηθελα επίσης να τον ρωτήσω: Γι' αυτές τις παρεκκλίσεις έχει τη
σύµφωνη γνώµη του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου; 'Εχει τη
σύµφωνη γνώµη του ρυθµιστικού της Αθήνας; Και επειδή µπαίνει και
ένα θέµα που εµείς το θεωρούµε παγκόσµια πρωτοτυπία, σχετικά µε
το πάρκινγκ, είναι δυνατόν να µεταθέτουµε ουσιαστικά το πρόβληµα
της εύρεσης χώρων στάθµευσης στη συνολική αναµόρφωση του
χώρου; Πρόκειται για χώρο που θα προέλθει από την ενοποίηση
των αρχαιολογικών χώρων της Αθήνας. Είναι πολύ σοβαρό.
Αναφέρεται ουσιαστικά και σε παρέκκλιση, όσον αφορά τα θέµατα
της πυροπροστασίας. Και σε αυτό έχει τη σύµφωνη γνώµη της
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας; Είναι ερωτήµατα στα οποία θα
απαντήσετε. Και εφ' όσον έχετε τη σύµφωνη γνώµη αυτών που σας
προανέφερα, ψηφίζουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία. ∆ιαφορετικά
δεν θα την ψηφίσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και εµείς πιστεύουµε στην αναγκαιότητα
ανέγερσης µουσείου για την Ακρόπολη. Αλλά αρνούµαστε να
δώσουµε εν λευκώ εξουσιοδότηση για παρεκκλίσεις από τους
οικοδοµικούς κανονισµούς, όπως εισάγεται στην τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.Βούλγαρης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  πιστεύω  ότι  είναι
µεγάλη  στιγµή,  όπως  τόνισε  και  ο  Υπουργός  Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας  και  ∆ηµοσίων  'Εργων  κ.  Λαλιώτης,  η  νοµοθετική
ρύθµιση    της    έγκρισης   ανέγερσης   του   µουσείου    Ακρόπολης,
µε  τις  προϋποθέσεις  που  αναφέρονται  σε  συγκε-
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κριµένες διατάξεις. Γιατί το ζήτηµα αυτό έχει ταλανίσει πολλά χρόνια
την ελληνική πολιτεία και πραγµατικά αυτήν τη στιγµή γίνεται µια
νοµοθετική ρύθµιση η οποία είναι το αποτέλεσµα πολλών
διαδικασιών και ενεργειών. Πρέπει να επισηµάνω ότι για το µουσείο
της Ακρόπολης έχει γίνει και διεθνής αρχιτεκτονικός διαγωνισµός.
'Εχουν ληφθεί υπόψη όλα τα ζητήµατα που αφορούν το σχεδιασµό
της περιοχής, από το ρυθµιστικό σχέδιο της Αθήνας, από το
ρυµοτοµικό σχέδιο του ∆ήµου Αθηναίων που ισχύει σ' αυτήν την
περιοχή. Και αυτό που ζητείται σήµερα και συζητείται στη Βουλή,
είναι η παρέκκλιση ορισµένων διατάξεων που αφορούν την
υποδιαίρεση του εκθεσιακού χώρου του µουσείου σε επί µέρους
πυρο-διαµερίσµατα. Γιατί το µουσείο της Ακρόπολης είναι πολύ
εξειδικευµένο κτιριακό έργο και δεν ήταν δυνατόν να προβλεφθούν
τέτοιες διατάξεις σ' έναν κανονισµό που ισχύει για όλην την Ελλάδα
και για πάσης φύσεως κτίρια.
Απαντώντας σε ορισµένες επιφυλάξεις σε σχέση µε την παθητική
πυροπροστασία, θα πω πως η παθητική πυροπροστασία είναι ο
σχεδιασµός του κτιρίου, για να µπορεί αυτό να ανταπεξέλθει σε µια
φωτιά που µπορεί να συµβεί στο µέλλον. Και η ενεργητική
προστασία αφορά τις εγκαταστάσεις για την κατάσβεση αυτής της
φωτιάς. Εποµένως δεν µπορούµε να λέµε ότι αυτή η παρέκκλιση
δηµιουργεί ζήτηµα.
Σε σχέση µε την επισήµανση του κ. Αποστόλου, θα δείτε, εάν
διαβάσετε τη ρύθµιση, ότι αναφέρει κοινή απόφαση των Υπουργών
ΠΕΧΩ∆Ε, Πολιτισµού και ∆ηµόσιας Τάξης. Η ∆ηµόσια Τάξη
καλύπτει την πυροσβεστική υπηρεσία.
'Οσον αφορά την παρέκκλιση για τους χώρους στάθµευσης, πρέπει
να πούµε ότι ο νόµος-πλαίσιο για τη στάθµευση 60/79, όπως
τροποποιήθηκε µε τον 1221/81, δίνει τις προδιαγραφές για τους
χώρους στάθµευσης στα κτίρια και επιτρέπει την εξασφάλιση χώρων
στάθµευσης, όχι αποκλειστικά στο κτίριο που κατασκευάζεται αλλά
και σε όµορα οικόπεδα, ή σε όµορες ιδιοκτησίες. Λύνεται λοιπόν
αυτό το ζήτηµα, όπως αναφέρει και η εισηγητική έκθεση, µε όλους
τους χώρους στάθµευσης που εξασφαλίζονται γενικότερα στην
περιοχή, σε σχέση µε τις παρεµβάσεις που γίνονται, µε την
πεζοδρόµηση της ∆ιονυσίου Αρεοπαγίτου, µε το Μετρό και µε την
ενοποίηση των αρχαιολογικών χώρων. Γι' αυτό πιστεύω ότι θα
πρέπει να ψηφίσουµε αυτήν τη διάταξη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Παπαδηµητρίου έχει
το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Καλή σας µέρα, κύριε Υπουργέ!
Σας επαινεί ο κ. Σιούφας. Και εγώ θα διαφωνήσω µε τον κ. Κόρακα
προς όφελός σας.
Θέλω να συµφωνήσω µε τον κ. Βούλγαρη και να σας διαβεβαιώσω
ότι η παθητική πυροπροστασία, πραγµατικά, προσφέρει ισοδύναµο
στην ενεργητική και µάλιστα επιδοτείται απλόχερα από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Κατά την προσωπική µου άποψη είναι
αποτελεσµατικότερη και πιο ευκτέα.
Προσθέτω δε, ότι υπάρχει περίπτωση να δοθούν κάποια
επιχειρήµατα στη χώρα µας και να αφαιρεθούν από τους 'Αγγλους,
αν στην εφαρµογή των νέων τεχνολογιών, πέραν της ισχύος των
κανονισµών µας- τους οποίους πραγµατικά εδώ και δύο χρόνια
υπόσχεσθε ότι θα τους αλλάξετε µαζί µε το ΓΟΚ -και πρέπει σύντοµα
να αλλάξουν- δεχόµασταν ότι τα τεχνολογικά συστήµατα θα πρέπει
να είναι συµβατά µε τους κανονισµούς RIBA, που τους αποδέχεται
όλη η Ευρώπη, και είναι το ROYAL INSTITUT OF BRITISH
ARCITECT. Νοµίζω ότι αυτό θα ήταν καλό να συµπληρωθεί.
Συµφωνώ απόλυτα µε το β', δηλαδή µε την παρέκκλιση των
διατάξεων του ν. 960. Εάν είχε ξεκολλήσει η υλοποίηση της
ενοποίησης, θα είχαν ήδη πεισθεί οι συνάδελφοι ότι δεν είναι
δυνατόν παρά να εξυπηρετηθούν τριάντα αυτοκίνητα και αυτά µε το
ζόρι. Ευτυχώς η ∆ιονυσίου Αρεοπαγίτου γίνεται πεζόδροµος µε τραµ
και φαντάζοµαι µόνο µε κανονισµένη κυκλοφορία λεωφορείων και
βεβαίως µε σταθµό Μετρό.
Εκεί που διαφωνώ τελείως είναι στο δύο, όπου προβλέπετε
παρεκκλίσεις και για τις κείµενες πολεοδοµικές -πέραν των
κτιριοδοµικών- διατάξεις. Είχαµε µιλήσει µε την κ. Μπενάκη στο

Μέγαρο Μουσικής, όπου και παρίστασθο µε τον κ. Ντασέν και τoν
Πρόεδρο της Επιτροπής σας και µας είπαν ότι, ναι, οι µελετητές
έχουν πρόβληµα µόνο ως προς το µηχανολογικό όροφο.
Φαντάζοµαι ότι χρειάζονται παρέκκλιση ύψους και γι' αυτό βάζετε
πολεοδοµικές διατάξεις. 'Ετσι όµως όπως το έχετε γράψει, µπορεί να
µας βγουν αύριο ένα σωρό άλλες παρεκκλίσεις.
Προτείνω, λοιπόν, αν εδώ γραφτεί, από τις κείµενες πολεοδοµικές
διατάξεις, να είναι µόνο για λόγους που αφορούν τη µηχανολογική
εξυπηρέτηση του κτιρίου. Οτιδήποτε άλλο ακυρώνει το διαγωνισµό,
την αρχή του ανταγωνισµού. Νοµίζω δε, ότι ούτε το µουσείο της
Ακρόπολης πρέπει να αφήνει περιθώρια να παρανοµούµε και να
παρεκκλίνουµε συνέχεια. Εποµένως η πρότασή µου είναι
πολεοδοµικές διατάξεις µόνο για απαιτήσεις µηχανολογικού
εξοπλισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριοι Βουλευτές, κατ' αρχήν να θυµίσω ότι
το θέµα έρχεται στη Βουλή ύστερα ουσιαστικά από τα αδιέξοδα στα
οποία έχει έλθει το Υπουργείο Πολιτισµού µε την ακύρωση και του
τρίτου διαγωνισµού, που έγινε από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
αφού έχει προσφύγει ο Σύλλογος των Αρχιτεκτόνων. Πέρα όµως
από εκεί, θα ήθελα να επισηµάνω δύο-τρία πράγµατα:
Το πρώτο είναι το παράδοξο -για να µην πω τραγελαφικό- όπου από
την πλευρά της πολιτείας θεσπίζονται νόµοι, διατάξεις κλπ. για τον
κτιριακό και δοµικό κανονισµό, τους οποίους επιβάλλει µεν στους
ιδιώτες και ιδιαίτερα σε πολύ µικρά οικοδοµήµατα, αλλά έρχεται το
ίδιο να αναιρέσει αυτές τις διατάξεις και τον Κανονισµό, το ΓΟΚ, όταν
πρόκειται για δικά του έργα κλπ. Αυτό είναι χαρακτηριστικό και για
την πυροπροστασία και για το γκαράζ κλπ.
Θα ήθελα να πω στη συνάδελφο κ. Παπαδηµητρίου, που λέει για την
τεχνολογία σήµερα κλπ., ότι αν και δεν είµαι ειδικός, αλλά
ασχολούµαι µε τις κατασκευές, ξέρω ότι η τεχνολογία που υπάρχει
σήµερα υπήρχε και προηγουµένως, όταν έγινε η µελέτη αυτού του
ίδιου του έργου, όπου και τότε αναφερόταν στο θέµα της
πυροπροστασίας. Ξέρουµε όλοι ότι σήµερα η µεγάλη τεχνολογία η
οποία λειτουργεί και θα λειτουργήσει και µέσα στα µουσεία είναι
ουσιαστικά σαν να δουλεύει ένα λεβητοστάσιο µε τους ρυθµούς και
το µεγάλο φόρτο που έχουν εκεί τα µηχανήµατα αυτά, που
χρειάζεται ουσιαστικά να παρθούν τα απαραίτητα µέτρα για
πυρκαγιά, για προστασία κλπ.
Επιπλέον, τα µέτρα πυροπροστασίας θα λειτουργούν και ως ένα
αντικλεπτικό σύστηµα µε τα ιδιαίτερα διαµερίσµατα, τα οποία θα
φτιαχτούν.
Πέρα από εκεί όµως, θα πρέπει να πούµε, κύριοι Βουλευτές, ότι το
θέµα της πυροπροστασίας δεν είναι µόνο για το τσιγάρο. Μιλάµε
από εκεί και πέρα και για ηθεληµένη -αν θέλετε- πυρκαγιά. Πολύ δε
περισσότερο είναι ένα µέτρο το οποίο χρειάζεται για ένα µουσείο το
οποίο φιλοδοξεί τουλάχιστον να έχει στο χώρο του και τα Ελγίνεια.
Εδώ να επισηµάνω ότι µπορεί να δηµιουργηθεί λόγος στους
'Αγγλους, σε αυτούς οι οποίοι κόπτονται να µη δώσουν τα µάρµαρα
να πουν, ότι το κτίριο δεν έχει όλες τις προδιαγραφές
πυροπροστασίας και γι'αυτό δεν σας επιστρέφουµε τα µάρµαρα.
'Αντε από εκεί και πέρα να θελήσουµε να κάνουµε ένα νέο κτίριο, το
οποίο θα έχει όλες τις απαραίτητες διαδικασίες, γιατί η
πυροπροστασία δεν είναι ειδικό φαινόµενο ελληνικό, είναι διεθνές
φαινόµενο για την κτιριακή προστασία και την προστασία του
περιεχοµένου του. Πολύ περισσότερο όταν αυτό το κτίριο δεν θα το
επισκέπτονται λίγοι και ειδικοί, αλλά θα πηγαίνουν καθηµερινά
εκατοντάδες και χιλιάδες άτοµα να επισκέπτονται αυτό το µουσείο,
από νέα παιδιά, µαθητές, χώρια τους τουρίστες κλπ. Το ένα είναι
αυτό.
∆εύτερον, όσον αφορά το γκαράζ, ειπώθηκε και από άλλους
συναδέλφους για το µέτρο αυτό.
Το  τρίτο  που  ήθελα  να  πω,  κύριε  Πρόεδρε  -πέρα  από  τον
Αρχιτεκτονικό  Σύλλογο  της  Ελλάδος,  ο  οποίος  δεν  πήρε  µέρος
ηθεληµένα  και  µε  επιστολή  του  είπε  ότι  δεν  συµµετέχει  σ'
αυτόν  το  διαγωνισµό,  επειδή  ουσιαστικά  ήταν  αντίθετος
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από την αρχή, µε το χώρο και το κτίριο, το οποίο θα κατασκευασθεί-
είναι ότι το οικόπεδο ήταν µικρό σαν χώρος πριν ακόµα γίνει εκεί το
Μετρό. Σήµερα έχει καταργηθεί σχεδόν ολόκληρο το υπόγειο και
µέρος του ισογείου. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, όταν τότε ήταν
ακατάλληλο σαν οικόπεδο, σήµερα που έχει περιορισθεί ο χωρος
αυτός, πόσο ακατάλληλο είναι για να γίνει αυτό το οποίο
τουλάχιστον προσµένουµε όλοι!
Να πω επίσης ότι και το ΕΚΟΜΟΣΤ, κύριε Υπουργέ, από την αρχή
ακόµα, πριν γίνει το Μετρό, είχε εκφράσει την αντίθεσή του.
Να σας πω ακόµα ότι και από το Πανεπιστήµιο Κολούµπια είκοσι
δύο ειδικοί αρχιτέκτονες, που ασχολούνται µε την προστασία του
αρχαιολογικού πλούτου και των περιοχών, εξέφρασαν την άποψη
ότι ο χώρος αυτός είναι ακατάλληλος. Εγώ δεν έχω ειδικές γνώσεις
επ' αυτού, όµως δεν µπορώ να αγνοήσω αυτούς τους φορείς, ότι
είναι αντίθετοι γι' αυτόν το σκοπό. Γι' αυτό ακριβώς φεύγει σήµερα
από τη διαδικασία του Υπουργείου, που είναι υποχρεωµένο να
πειθαρχήσει στην απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας και
έρχεται να γίνει µε το παράθυρο του ιδρύµατος!
Κύριε Υπουργέ, δεν χρειάζεται απόφαση, αφού θέλετε να το
περάσετε µέσα από το ίδρυµα. Ας προχωρήσει λοιπόν! Ιδιωτικού
δικαίου είναι το ίδρυµα, παίρνει την απόφασή του και προχωρεί.
'Οµως, για τη χωροθέτηση υπάρχει πρόβληµα και δεν µπορεί να
γίνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): 'Εχει τελειώσει η
χωροθέτηση, κύριε Γκατζή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Εχει τελειώσει, αλλά υπάρχουν χίλιες δυο
ενστάσεις, υπάρχουν χίλιες δυο αποφάσεις. Υπάρχει η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Αυτές οι προσφυγές έχουν
απορριφθεί από το Συµβούλιο της Επικρατείας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εγώ ξέρω ότι δεν έχουν απορριφθεί, κύριε
Υπουργέ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
παρακαλώ, να τελειώσουν οι συνάδελφοι και εν συνεχεία θα
απαντήσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, εµείς
δεν συµφωνούµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παυλόπουλος έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, φυσικά
συµφωνούµε µε την τροπολογία, για τους λόγους που εξέθεσαν όλοι
και ο εισηγητής µας και η κ. Μπενάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχω την εντύπωση ότι ο σκοπός, τον οποίο
επιχειρείτε να ικανοποιήσετε, αδικείται από τη διατύπωση αυτής της
τροπολογίας. Η διατύπωση είναι εσφαλµένη, κατά την εκτίµησή µου,
ενώ ο στόχος µπορεί να επιτευχθεί καλύτερα. Και θα έλεγα ότι, εάν
επιχειρηθεί -και είµαι βέβαιος ότι θα επιχειρηθεί, γιατί γνωρίζετε τις
αντιθέσεις που έχουν υπάρξει-οποιαδήποτε προσφυγή προς την
κατεύθυνση αυτή -και µη µε κατηγορήσετε για νοµικισµό- µε τη
διατύπωση την οποία έχει σήµερα, είναι πολύ επικίνδυνα τα
πράγµατα.
Επειδή σκοπός µας δεν είναι απλώς να νοµοθετούµε, αλλά να
προλαµβάνουµε και τέτοιες περιπτώσεις, εγώ θα σας προτείνω µία
συνολική διατύπωση αυτής της ίδιας της τροπολογίας, την οποία
έχετε κάνει, χωρίς να αναφερόµαστε σε παρεκκλίσεις. Γιατί έτσι
όπως το έχετε αυτήν τη στιγµή, οι παρεκκλίσεις είναι σαν να
δηµιουργούν ένα εξαιρετικό καθεστώς, το οποίο εξυπηρετεί κάποιες
απλές ανάγκες, χωρίς αναφορά όµως στο συγκεκριµένο στόχο που
επιδιώκεται. ∆ιότι εδώ έχουµε ένα στόχο δηµοσίου συµφέροντος, ο
οποίος δικαιολογεί αυτού του είδους τις παρεκκλίσεις. 'Ετσι όµως
όπως είναι τα πράγµατα, πολύ φοβούµαι ότι η διατύπωση την οποία
έχετε κάνει, ενδεχοµένως, κάποιους που δεν θα ήθελαν να
καταλάβουν απόλυτα το σκοπό που επιδιώκετε, δεν θα τους
βοηθήσει να το κάνουν.

Εγώ θα σας προτείνω -θα έχετε την ευκαιρία να το µελετήσετε στα
Πρακτικά- να κρατήσετε µια επιφύλαξη, όταν έλθει το σχέδιο νόµου
να ψηφισθεί στο σύνολο και ενδεχοµένως µελετήστε αυτό που θα
σας πω.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε -δεν θα µου πάρει πάνω από ένα
λεπτό- να διαβάσω στο σύνολο µία άλλη διατύπωση. ∆εν αλλάζω
τίποτε σχεδόν απ' αυτά που έχετε βάλει. Θα µπορούσε να έχει ως
εξής, λοιπόν, η τροπολογία:
"'Αρθρο 29. Για την ανέγερση του Μουσείου της Ακρόπολης, στο
χώρο που έχει καθοριστεί µε το από 6.8.1996 προεδρικό διάταγµα,
σύµφωνα µε τους όρους δόµησης, οι οποίοι έχουν καθοριστεί µε το
από 17.9.1996 προεδρικό διάταγµα και κατά παρέκκλιση από τις
κείµενες διατάξεις:
α) Για λόγους που αφορούν τις λειτουργικές ανάγκες του µουσείου
δεν απαιτείται η υποδιαίρεση του εκθεσιακού χώρου του µουσείου
σε επί µέρους πυροδιαµερίσµατα. Οι µελέτες πυροπροστασίας,
ενεργητικής και παθητικής, του κτιρίου του µουσείου εκδίδονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, Πολιτισµού και ∆ηµόσιας Τάξης."
Το "β)" σβήνει όλο και µένει:
"β) Ο αριθµός των θέσεων για την κάλυψη των λειτουργικών
αναγκών του µουσείου καθορίζεται σε τριάντα (30)."
∆εύτερη παράγραφος. "Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, ύστερα από γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος..." -
εδώ θα έβαζα, "ύστερα από ειδικώς αιτιολογηµένη γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος"-
"...µπορεί να εγκρίνονται και άλλες παρεκκλίσεις από τις κείµενες
κτιριοδοµικές διατάξεις για την ανέγερση του κτιρίου του µουσείου
Ακρόπολης στον παραπάνω χώρο, εφόσον αφορούν ειδικότερα
τεχνικά ή λεπτοµερειακά θέµατα".
Και βάζω αυτό, για να είµαστε σύµφωνοι µε τη διατύπωση την οποία
έχει το άρθρο 43, παράγραφος 2, εδάφιο β' του Συντάγµατος.
'Εχω την εντύπωση ότι δεν αλλάζουµε ούτε µία γραµµή απ' αυτό
που θέλετε να επιδιώξετε και ότι αυτή η διατύπωση θα διευκολύνει
και τη δικαστική αντιµετώπιση, εάν αυτή χρειαστεί. ∆είτε το και αν
µπορείτε, υιοθετήστε µερικές από τις θέσεις αυτές.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Με µία ίσως διαφορά -
διότι εγώ παρακολούθησα από την αρχή και νοµίζω ότι πρέπει να το
δει ο Υπουργός, είναι ίσως µία διατύπωση που προσεγγίζει καλά το
ζήτηµα- όχι "ειδικώς αιτιολογηµένη". ∆ιότι γνωρίζετε, εσείς ιδιαίτερα
οι ασχολούµενοι µε το Συµβούλιο της Επικρατείας, ότι είναι ο
ασφαλέστερος τρόπος να µη γίνει.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αλλά νοµίζω ότι πράγµατι
η διατύπωση την οποία κάνετε νοµοτεχνικά είναι αρτιότερη.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο λόγος που πρότεινα το "ειδικώς
αιτιολογηµένη", κύριε Πρόεδρε, είναι γιατί πάλι, σύµφωνα µε τη
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, οι παρεκκλίσεις γίνονται
δύσκολα δεκτές.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ας το έχει υπόψη του ο
κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Οταν υπάρχει, κύριε Υπουργέ,
ειδική αιτιολογία από ένα όργανο, σε τέτοια θέµατα που είναι ειδικά,
τότε θεωρείται η κρίση, την οποία εκφέρει το όργανο, τεχνική κρίση.
Ο έλεγχος που κάνει το Συµβούλιο Επικρατείας σε αυτές τις
περιπτώσεις είναι έλεγχος υπέρβασης ακραίων ορίων διακριτικής
ευχέρειας, ο οποίος σπανίως γίνεται. Αν το αφήσετε έτσι, είναι
πλήρης ο έλεγχος. Αντιθέτως, κύριε Πρόεδρε, αν µπει ειδική
αιτιολογία, διευρύνεται η έκταση της διακριτικής ευχέρειας που έχει η
διοίκηση και αντιστοίχως µειώνεται η δυνατότητα παρέµβασης του
ελέγχου του Συµβουλίου Επικρατείας, αφού υπέρβαση ακραίων
ορίων µόνο µπορεί να ελέγξει. Αυτή είναι η άποψή µου και γι αυτό το
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πρότεινα µε αυτήν τη διατύπωση, στην οποία και εµµένω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Οι νοµικοί σας
παραστάτες, κύριε Υπουργέ, ας δουν και τη διατύπωση αυτή του κ.
Παυλόπουλου.
Η κ. Παπαδηµητρίου έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Εφόσον χρειάζεται, όπως είπα, το
ύψος για το µηχανολογικό όροφο, πρέπει πέραν των κτιριοδοµικών
διατάξεων να αναφέρονται, (δηλαδή κτιριοδοµικές διατάξεις, όπως
τέλειωσε τη φράση ο κ. Παυλόπουλος) και πολεοδοµικές που
υπαγορεύονται µόνο -βάλτε το σε καλύτερο πλαίσιο νοµοτεχνικά-
από τις µηχανολογικές ανάγκες του κτιρίου. ∆ηλαδή η αύξηση του
ύψους δεν είναι κτιριοδοµική διάταξη, ακυρώνεται η πρόθεση του
Συµβουλίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κατ' αρχήν κρατώ µία
επιφύλαξη ως προς την απάντησή µου στην πρόταση του κ.
Παυλόπουλου, γιατί θα πρέπει να συνεννοηθώ µε τον συναρµόδιο
Υπουργό κ. Βενιζέλο. Είναι γεγονός ότι ορισµένες επισηµάνσεις που
έκανε, ή όλες οι επισηµάνσεις, είναι ταυτόσηµες µε το σκοπό και την
πρόθεση της δικής µας τροπολογίας και θα πρέπει να εξετασθεί, αν
καλύπτουν απολύτως το σκοπό για τον οποίο καταθέτουµε αυτήν
την τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι µία καλύτερη
διατύπωση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι. Θα συνενοηθώ µε τον κ.
Βενιζέλο και θα απαντήσω κατά την ψήφιση του νοµοσχεδίου στο
σύνολό του.
Κύριε Πρόεδρε, οι συνάδελφοι που µίλησαν θεώρησαν ότι είναι
αναγκαίο να γίνει αυτό το µουσείο της Ακρόπολης, διότι συνδέεται,
όπως είπα κι εγώ, µε την επιστροφή των µαρµάρων του
Παρθενώνα. Μετά όµως από αυτήν τη γενική αρχή, τη γενική
αποδοχή, υπήρχαν βεβαίως τα "αλλά", οι όροι και οι προϋποθέσεις.
Πολλές φορές τα "αλλά", οι όροι και οι προϋποθέσεις κατατείνουν σε
ένα όχι, δηλαδή να µη γίνει το µουσείο.
Η κ. Μπενάκη µίλησε για καθυστερήσεις. ∆εν υπάρχουν, κυρία
Μπενάκη, καθυστερήσεις, παρά µόνο εκείνες που έχουν σχέση µε
µία σειρά από προσφυγές στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Το
Υπουργείο Πολιτισµού έχει διασφαλίσει πόρους και µπορεί να
αρχίσει το έργο από τη στιγµή που θα ανάψει το πράσινο φως και
ξεπεράσουµε µια σειρά από δυσκολίες και δώσουµε λύσεις
ουσιαστικά σε έναν κυκεώνα προβληµάτων, που δηµιουργούν µια
σειρά από παρεµβάσεις των κατοίκων.
Ο κ. Κόρακας αναφέρθηκε ειδικότερα στο ιστορικό αυτού του
µουσείου λέγοντας ότι υπάρχουν αµαρτίες. Το χαρακτήρισε "το
τερατούργηµα των Ιταλών αρχιτεκτόνων". Είναι γεγονός ότι το
µουσείο της Ακρόπολης θα γίνει µε βάση το σχέδιο που πήρε το
πρώτο βραβείο. Και το πρώτο βραβείο αξιολογήθηκε από
ανθρώπους που έχουν γνώση και επιστηµονικό κύρος.
Μίλησε για αµαρτίες ο κ. Κόρακας. Θα ήθελα να του απαντήσω ότι
θα έπρεπε να είναι πολύ πιο φειδωλός σε αυτά που είπε, γιατί η
µεγαλύτερη αµαρτία, θα έλεγα και η µεγαλύτερη ύβρις, είναι να µιλάς
για αµαρτίες χωρίς γνώση και µε αβάσταχτη ελαφρότητα για ένα
έργο, για ένα µουσείο, που θα είναι σύµβολο πολιτισµού.
Στις παρατηρήσεις των συναδέλφων για το ισοδύναµο της
πυροπροστασίας, σας πληροφορώ, ότι υπάρχει το ισοδύναµο και
είναι πολύ καλύτερο από αυτό που υπάρχει σήµερα. Και ο κ.
Βούλγαρης και η κ. Παπαδηµητρίου νοµίζω ότι περιέγραψαν τι
δυνατότητες υπάρχουν σήµερα µε τη νέα τεχνολογία.
Επειδή είπε κάποιος συνάδελφος, αν δεν κάνω λάθος από το
Συνασπισµό, ότι πρέπει να υπογράφει και η Πυροσβεστική
Υπηρεσία αυτά τα νέα δεδοµένα, που θα ισχύσουν σε ό,τι αφορά την
πυροπροστασία, ξέρετε ότι η Πυροσβεστική Υπηρεσία υπάγεται στο
Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης και το καθεστώς της πυροπροστασίας
υπογράφεται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος- Χωροταξίας και

∆ηµοσίων 'Εργων και τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης. 'Αρα, υπάρχει
µία θετική απάντηση.
Σε ό,τι αφορά τους χώρους στάθµευσης, θα ήθελα να σας πω ότι
υπάρχει σοβαρότατο πρόβληµα προσέγγισης και πρόσβασης των
Ελλήνων και των ξένων επισκεπτών της Ακρόπολης και θα λυθεί
συνολικά το θέµα αυτό µέσα από τη µελέτη της ενοποίησης των
αρχαιολογικών χώρων. Ειδικότερα για το µουσείο της Ακρόπολης
µπορεί να βρεθεί λύση στα πλαίσια και των χώρων στάθµευσης,
που θα γίνουν για το σταθµό του Μετρό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θέλει κανείς άλλος να
µιλήσει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν συµφωνείτε µε αυτά
που είπε. Θα το αιτιολογήσετε.
Ορίστε, κύριε Γκατζή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός είπε ότι το "αλλά µεν" κλπ. καταλήγει στο "όχι"
στο µουσείο. ∆εν είναι αυτή η έννοια, κύριε Υπουργέ, την
παρερµηνεύετε. Είναι "όχι" σε αυτόν το χώρο. Εµείς λέµε "ναι" για
ένα µουσείο, γιατί φοβόµαστε ότι θα κατασπαταληθούν πολλά
χρήµατα του δηµοσίου, χωρίς τελικά να έχουµε ένα µουσείο που θα
καλύπτει όλες τις προδιαγραφές σήµερα, τις κτιριακές, τις
οικοδοµικές κλπ., αλλά και τις προσδοκίες που έχουµε από ένα
τέτοιο µουσείο. Ζητάµε, λοιπόν, να γίνει κάπου αλλού ένα πλήρες,
σύγχρονο, αποτελεσµατικό και µε όλες τις προσδοσκίες και
προϋποθέσεις µουσείο.
Το δεύτερο "όχι" είναι γιατί έχει να κάνει -πέρα από τις παραβάσεις
αυτές- και µε τα µελλούµενα που ζητάτε να κάνετε, κύριε Υπουργέ.
Ζητάτε εν λευκώ να χειριστείτε κάθε τι που θα χρειαστεί σήµερα, να
κάνετε παρεκκλίσεις εκεί. Τέτοιο δικαίωµα και τέτοια εξουσιοδότηση
εµείς δεν δίνουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κηρύσσεται περαιωµένη
η συζήτηση επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2106 και ειδικό
50.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2106 και ειδικό 50 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
∆ιατηρούµε και αυτό που είπε ο κύριος Υπουργός, ότι εφόσον δεν
πρόκειται για αλλαγή επί της ουσίας, αλλά για νοµοτεχνική
διαφορετική διατύπωση, στο σύνολο µπορεί να αλλάξει.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2111
και ειδικό 54 της 10ης Νοεµβρίου 1998, αρµοδιότητας του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης.
Επ' αυτής έχουν το λόγο ο κ. Παυλόπουλος και η κ. Μπενάκη.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Να µας µιλήσει ο κύριος Υπουργός.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, θα ακούσει ο κύριος
Υπουργός. 'Εθεσε την τροπολογία και καθένας παρατηρεί επ' αυτής.
Ορίστε, κύριε Παυλόπουλε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν υπάρχει κατ' αρχήν αντίρρηση
επί της τροπολογίας. Υπάρχει όµως ένα ζήτηµα, το οποίο θα ήθελα
να διευκρινιστεί από τον κύριο Υπουργό και να γραφεί στα Πρακτικά.
Το ζήτηµα αυτό έγκειται στο εξής:
'Οπως είναι γνωστό, µε νόµο, ο οποίος ψηφίστηκε από τη Βουλή και
µάλιστα ουσιαστικά οµόφωνα, επεκτάθηκε η εφαρµογή του ν.
2190/1994 για τις προσλήψεις στο σύνολο των νοµικών προσώπων
του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως είχε αυτός οριοθετηθεί µε τις
διατάξεις του ν.1256/1982. Ο νόµος αυτός περιείχε και ορισµένες
εξαιρέσεις, πολύ λίγες εξαιρέσεις.
'Οπως  είναι  η  τροπολογία  αυτήν  τη  στιγµή,  µε  τον  τρόπο  που
έχει  διατυπωθεί,  αφήνει  µία  πιθανότητα,  η  "ΘΕΜΙΣ
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ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ", εφόσον έχει καταληφθεί από πλευράς
εφαρµογής από το νόµο εκείνο, να εξαιρείται σήµερα. ∆ηλαδή να
µπορούν να γίνουν προσλήψεις, χωρίς να εφαρµοστεί ο ν.
2190/1994.
Επειδή δεν είµαστε σε θέση αυτήν τη στιγµή νοµοθετώντας να
ξέρουµε αν περιλαµβάνεται ή όχι στο πλαίσιο του 2190/1994 η
"ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ", θα παρακαλούσα τον κύριο Υπουργό
να διευκρινήσει για τα Πρακτικά της Βουλής ότι η τροπολογία, την
οποία φέρνει και µε το περιεχόµενο της οποίας συµφωνούµε, δεν
αλλάζει το ισχύον καθεστώς, όπως έχει σήµερα. Και ας µείνει σαν
ερµηνευτική δήλωση µέσα στα Πρακτικά της Βουλής.
Θα διευκολύνει το δικαστή, ο οποίος θα έρθει να εφαρµόσει τη
διάταξη για το ότι η τροπολογία αυτή δεν αλλάζει το καθεστώς της
"ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗΣ", ως προς το εάν και κατά πόσο
υπάγεται ή δεν υπάγεται δεν παίρνω θέση στο συγκεκριµένο θέµα,
κύριε Υπουργέ στο ν. 2190/1994. ∆ηλαδή αν δεν υπάγεται, δεν
υπάγεται. Αν όµως υπάγεται, µε την τροπολογία αυτή δεν βγαίνει η
"ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ" εκτός του ν. 2190/1994, όπως αυτός
ισχύει σήµερα ως προς την έκταση εφαρµογής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Μπενάκη έχει το
λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς αυτήν την
επιφύλαξη ήθελα να διατυπώσω και εγώ. 'Εχει σχέση µε την
εφαρµογή του ν. 2190, εάν δηλαδή ο νόµος αυτός θα εφαρµόζεται
στην εταιρεία "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ";
Επιπλέον θα θέλαµε κάποιες διευκρινήσεις, τι ακριβώς επιδιώκει
αυτή η διάταξη που φέρνει ο κύριος Υπουργός. Εάν διαβάσετε και
σεις -ρίξτε µία µατιά- στην παράγραφο 1, θα δείτε ότι είναι τέτοια η
περιπλοκή της διατύπωσης, που δεν βγάζει κανείς άκρη για το τι
µπαίνει, τι βγαίνει, τι ισχύει τελικά και γιατί γίνεται αυτή η αλλαγή.
Εάν έχει την καλωσύνη ο κύριος Υπουργός να µας πει, ποια έλλειψη
υπήρχε ένεκα αυτής της παραλείψεως της παραγράφου 11 και τι
εµπόδια συναντά ή συναντούσε η "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ",
ποια εµπόδια και πώς αίρονται µε τη διατύπωση αυτή. ∆ιότι
οµολογουµένως δεν καταλαβαίνουµε τίποτα. Το µυαλό µας πήγε
φυσικά στο ν. 2190, γιατί είναι το πιο ευαίσθητο θέµα, αλλά µπορεί
να είναι και άλλα θέµατα, τα οποία έχουν ενδιαφέρον που θα έπρεπε
να τα ξέρουµε.
Αυτά µόνο ως προς την παράγραφο 1. Ως προς τις άλλες
παραγράφους δεν υπάρχει αντίρρηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν εµείς έχουµε
διαφωνία ως προς το πρώτο σκέλος του θέµατος, όπου εκεί
ουσιαστικά από νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, που
λειτουργούσε µέχρι σήµερα η "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ" ...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν ήταν ποτέ νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Ετσι γράφει. "...εξ'ολοκλήρου ανήκουσας
στο ΝΠ∆∆ του Ταµείου Χρηµατοδότησης...".
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι το ΤΑΧ∆ΙΚ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ναι, είναι το ΤΑΧ∆ΙΚ. Εµείς, για ό,τι έχει
σχέση µε τα εργασιακά, µε τα δικαιώµατα και µε οτιδήποτε δηµόσιο
αρχίζει να λειτουργεί µε ιδιωτικά κριτήρια της οικονοµίας, είµαστε
αντίθετοι. Αυτή είναι η θέση µας, παρ' ότι όσον αφορά το
περιεχόµενο αυτής της τροπολογίας και τους σκοπούς που θέλει να
επιτελέσει, πέρα από τα εργασιακά και τα δικαιώµατα των
εργαζοµένων, δεν έχουµε καµία αντίρρηση. ∆εν µπορούµε όµως να
το ψηφίσουµε, γιατί έρχεται σε αντίθεση µε την πάγια αυτή αρχή µας,
να προστατεύσουµε τα συµφέροντα των εργαζοµένων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αποστόλου έχει το
λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, οι µόνες επιφυλάξεις
που έχουµε αφορούν την ασάφεια που υπάρχει στην παράγραφο 1,
όπου ουσιαστικά ο κύριος Υπουργός παίρνει όλες τις αρµοδιότητες

µόνος του. Λέει ότι οι αρµοδιότητες του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, άλλων Υπουργών κλπ.,
ασκούνται από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης. Σε αυτό θα θέλαµε
κάποια διευκρίνιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει άλλος
εγγεγραµµένος να µιλήσει.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, η "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ" σαν µηχανισµός του
δηµοσίου πέρασε από τη Βουλή µε εισήγηση του κ. Ευάγγελου
Βενιζέλου. Εγώ έχω επανειληµµένα διατυπώσει συγχαρητήρια, γιατί
το ΤΑΧ∆ΙΚ πληρώνει, εκείνος που διαχειρίζεται όµως τα θέµατα,
µηχανικά, κατασκευές, διαγωνισµούς κλπ., είναι το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, χωρίς το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης να έχει καµία άλλη ανάµειξη.
Υπήρξε όµως τέτοια καθυστέρηση και κωλυσιεργία από απόψεως
µηχανισµών και υπήρξαν τέτοιες γάγγραινες κλπ., ώστε το Εφετείο
Αθηνών, που εγκαινιάστηκε όταν ήµουν πρόεδρος του ∆ικηγορικού
Συλλόγου Αθηνών 1976-1977, ύστερα από είκοσι χρόνια το βρήκα
ως Υπουργός γιαπί.
Ρυθµίσαµε τα θέµατα και πήρε το Υπουργείο όλες τις αρµοδιότητες,
προς τιµή του κ.Λαλιώτη, ο οποίος τις παρεχώρησε, παρά το
γεγονός ότι ξεσηκώθηκε ολόκληρο το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, να µη χάσει το αντικείµενο για
άλλους λόγους, πολλούς λόγους, που δεν µπορούµε να πούµε.
Πάντως έχω να σας δηλώσω ότι από την ηµέρα που ανέλαβα το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης µέχρι σήµερα έχουν εγκαινιασθεί
δικαστήρια, κτίρια δικαστηρίων, έχουν προγραµµατισθεί να γίνουν
δεκαοκτώ δικαστικά µέγαρα ή δικαστικά καταστήµατα ή δικαστήρια
σε όλην τη χώρα, παντού, έχουν ευπρεπιστεί δικαστήρια, το
δικαστήριο της Θεσσαλονίκης κλπ., έχουν προγραµµατισθεί να
γίνουν επτά φυλακές καινούριες µε λεφτά, βέβαια, του ΤΑΧ∆ΙΚ για τα
οποία δεν πληρώνει και ο κρατικός προϋπολογισµός εκτός από
κάποιες παροχές.
Θέλω να πω τούτο: 'Ολη η φροντίδα η δική µας ήταν πώς να
προσαρµόσουµε τις διατάξεις. Αν, κύριοι συναδελφοι, στην πρώτη
παράγραφο καταλήγατε να διαβάσετε "όπου στις διατάξεις αυτές
αναφέρεται ότι η εποπτεία ή η έγκριση αποφάσεων του ∆.Σ. της
εταιρείας ασκείται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων και τον κατά περίπτωση αρµόδιο Υπουργό, την
εποπτεία ή έγκριση ειδικώς επί της εταιρείας "ΘΕΜΙΣ
ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε." ασκεί µόνος ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης"...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν έχουµε αντίρρηση.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆εν έχουµε καµία αντίρρηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Και
υπογράφει ο κ. Λαλιώτης.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: ∆εν έχουµε αντίρρηση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
υπάρχει θέµα.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Τα παραπάνω;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Για τα
παραπάνω δεν υπάρχει θέµα. ∆εν ξέρω πώς γεννήθηκε και σε
ποίου µυαλού τη διεργασία κατέληξε -δεν νοµίζω ότι είναι δικό σας-
ότι εδώ καταργείται ο ν.2190. Είχε εξαιρεθεί από το ν. 2190 και
µπορέσαµε και πήραµε και το τεχνικό προσωπικό, το επιστηµονικό
προσωπικό. ∆εν παίρνουµε άλλους, δεν έχουµε περιθώριο, δεν
χρειαζόµαστε άλλους, αλλά έχει εξαιρεθεί από το ν.2190. Και όταν
πέρασε η διάταξη του Παπαδόπουλου και τα ισοπέδωσε όλα, πάλι
εξηρέθη, όπως µε βεβαίωσε ο πρόεδρος του ΤΑΧ∆ΙΚ και µου είπε
και τους νόµους εκεί, τους οποίους δεν συνεκράτησα. ∆εν υπάρχει,
λοιπόν, τέτοιο θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ηθελα
όµως να τα πω αυτά για την ιστορία και δεν υπάρχει τίποτε άλλο να
δηµιουργεί κάποια υποψία για κάτι άλλο.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΙH' - 10 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1081

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, κύριε Υπουργέ !
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Το
ελληνικό δηµόσιο δίνει και λεφτά. Αφού σου δίνει λεφτά το ελληνικό
δηµόσιο - αν δίνει λεφτά- καθίσταται και αυτό µέτοχος. Και αφού
καθίσταται µέτοχος, µπαίνει και στη διοίκηση. Αυτή είναι όλη η
διάταξη και τίποτε άλλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Μπενάκη έχει το
λόγο.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν έχει
αντίρρηση για το έργο ούτε επιφυλάξεις για την εταιρεία. 'Οταν
ψηφίστηκε από τον κ. Βενιζέλο, κύριε Υπουργέ, και από εσάς, που
φέρατε µετά διατάξεις τροποποιητικές, ήµασταν σύµφωνοι. ∆ιότι
όντως µία υποτυπώδης τεχνική υπηρεσία που υπήρχε µέσα στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης δεν ήταν έτοιµη να αντιµετωπίσει αυτά τα
µεγάλα κατασκευαστικά έργα. Η παρεµβολή του ΥΠΕΧΩ∆Ε, ακόµα
και αν ήταν καλοπροαίρετη, πάντα προκαλούσε µεγάλες
καθυστερήσεις.
∆εν καταλαβαίνω όµως, κύριε Υπουργέ, και δεν δέχοµαι ότι δεν λέει
τίποτα αυτή η διάταξη παρά µόνο µεταφορά αρµοδιοτήτων από το
ΥΠΕΧΩ∆Ε σε εσάς, διότι αυτό το λέει το δεύτερο εδάφιο. Το πρώτο
εδάφιο κάτι άλλο λέει, πράγµα που το υποδηλώνει και η εισηγητική
έκθεση. 'Οτι προστίθεται δηλαδή στο υπάρχον νοµικό καθεστώς της
εταιρείας "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε." και η παράγραφος 11
του ν. 2229/94, που λέει όλα αυτά που λέει η εισηγητική έκθεση,
δηλαδή, ότι οι εταιρείες αυτές εξαιρούνται από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Και ερωτώ: Αυτό δεν είχε θεσπισθεί εξαρχής για την εταιρεία;
Και σε ποια έκταση είχε θεσπισθεί;
Αν η έκταση στην οποία είχε θεσπισθεί αυτή η εξαίρεση από το
δηµόσιο τοµέα ήταν περιορισµένη και τώρα τη διευρύνετε, εµείς
πρέπει να ξέρουµε πόσο τη διευρύνετε. Μας βεβαιώνετε ότι ο ν.
2190, αν κατάλαβα καλά, δεν εφαρµόζεται. Αν κατάλαβα καλά, αυτό
µας είπε τώρα ο κύριος Υπουργός, ότι δηλαδή ο ν.2190 ούτως ή
άλλως δεν έχει εφαρµογή στην εταιρεία. Αυτό δεν µας είπατε;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είναι
εκτός.
ΑΝΝΑ ΜΠΕΝΑΚΗ-ΨΑΡΟΥ∆Α: Εποµένως, κύριε Παυλόπουλε, εις
τον καιρόν αυτά που είπαµε!
'Αρα κάτι άλλο θεσµοθετείτε, κύριε Υπουργέ, µε την παρεµβολή της
παραγράφου 11 στο νοµικό πλαίσιο της εταιρείας "ΘΕΜΙΣ
ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε." και αυτό πρέπει να το καταλάβουµε.
Εγώ, κύριε Πρόεδρε, εφόσον δεν το καταλαβαίνω και δεν µου
εξηγείται επαρκώς, δεν µπορώ να ψηφίσω το πρώτο εδάφιο της
παραγράφου 1.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει άλλος κύριος
συνάδελφος για να µιλήσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μου
επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Κύριοι
συνάδελφοι, ίσως είναι και δική µου παράλειψη, αλλά νόµισα πως
διαβάσατε την αιτιολογική έκθεση. Λέει: "Η εποπτεία επί των
εταιρειών ασκείται από τον Υπουργό Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και
∆ηµοσίων Εργων και τον κατά περίπτωση αρµόδιο Υπουργό και
περιλαµβάνει ..." Συνεχίζει η εισηγητική έκθεση: "Με την
προστιθέµενη αυτή διάταξη αντιµετωπίζεται κατά τρόπον άµεσο
πλέον η νοµική κατάσταση της εταιρείας, η οποία αναδύεται µεν ήδη
από τις όλες οργανικές περί αυτής διατάξεις, πλην όχι ευθέως, αλλ'
εµµέσως".
Λέει παρακάτω: "'Οπως στις διατάξεις αυτές αναφέρεται η εποπτεία,
ή η έγκριση αποφάσεων κλπ., κλπ., ... ασκεί την αρµοδιότητα ο
Υπουργός της ∆ικαιοσύνης". Είναι όλα λελυµένα.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να
κάνω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό;
Κύριε Υπουργέ, εκεί δεν διαφωνούµε καθόλου. Απλά η κ. Μπενάκη
είπε κάτι, το οποίο καλό είναι να διευκρινίσετε.

Λέτε στην εισηγητική έκθεση ότι...
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
διαβάζετε καλύτερα τη διάταξη;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε.
Η διάταξη είναι τόσο περίπλοκη. Εγώ θα τη διαβάσω και αν
καταλάβει τίποτε κανείς από τη Βουλή, να µου το πει.
Το άρθρο 3, παράγραφος 15, εδάφιο α', περίπτωση α', περίοδος γ',
του 2479/97, όπως συµπληρώθηκε από το άρθρο 21, παράγραφος
5α, του ν. 2521, αντικαθίσταται ως εξής: "Επ'αυτής έχουν εφαρµογή
οι διατάξεις των παραγράφων 8, 9 και 11, πλην του τρίτου εδαφίου,
όπως έχει αντικατασταθεί µε το δωδέκατο άρθρο, παράγραφος 1,
του ν. 2338/95, 12, 14, 15, 16, 17 και 19, του άρθρου 5, του ν.
2229/94, καθώς και οι διατάξεις των παραγράφων 2, 4, 5 και 6 του
άρθρου εβδόµου, παράγραφος 1 του άρθρου ογδόου και
παράγραφος 3 του άρθρου δεκάτου του ν. 1955/91."
Ε, αν το διαβάσετε, δεν καταλαβαίνει κανείς τίποτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Εγιναν
τέσσερις τροποποιήσεις. Λέει: "'Οπου στις διατάξεις αυτές
αναφέρεται ότι η εποπτεία, ή η έγκριση αποφάσεων του διοικητικού
συµβουλίου της εταιρείας, ασκείται από τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και τον κατά
περίπτωση αρµόδιο Υπουργό, την εποπτεία ή έγκριση... ασκεί µόνος
του ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης". Εκεί καταλήγει.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Συµφωνούµε. Εκεί, κύριε Υπουργέ,
δεν έχουµε αντίρρηση. Θα σας παρακαλέσω πολύ, να το εξετάσετε
όσο πιο καλόπιστα γίνεται. Θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν το
ψηφίζουµε και να τελειώναµε. ∆εν το κάνουµε.
Ακούστε τι λέτε στην παράγραφο 11. Λέτε ότι εφαρµόζεται εφεξής
και η παράγραφος 11 του ν. 2229/94. Σας διαβάζω τι λέτε στην
εισηγητική σας έκθεση. Τι λέει η παράγραφος 11; Αυτό διερωτάται
και η κ. Μπενάκη και εγώ. Λέει: "Οι εταιρείες" -γενικά, καθεστώς που
εφαρµόζεται και στην "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ" "λειτουργούν για
χάριν του δηµόσιου συµφέροντος, είναι επιχειρήσεις κοινής
ωφελείας και διέπονται από τους κανόνες ιδιωτικής οικονοµίας". Οι
εταιρείες δεν υπάγονται στην κατηγορία των οργανισµών και
επιχειρήσεων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, ούτε στις διατάξεις
που διέπουν εταιρείες που ανήκουν έµµεσα ή άµεσα στο δηµόσιο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Αυτό
λέει και η αιτιολογική έκθεση.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ σωστά. Την αιτιολογική
έκθεση διαβάζω.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Πού
είναι, λοιπόν, η διαφορά µας;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Καµιά διαφορά, κύριε Υπουργέ.
Ρωτώ το εξής, πολύ απλά. Λέτε ότι εφαρµόζεται εφεξής µε την
τροπολογία, την οποία κάνετε, η παράγραφος 11 και στη "ΘΕΜΙΣ
ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ". Το µεγάλο ερώτηµα το οποίο µου τίθεται είναι
το εξής: Εάν µεν η "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ" έχει εξαιρεθεί από
το ν. 2190/1994, όπως υποστηρίζετε, τότε σωστά το λέτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Εχει
εξαιρεθεί.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εάν όµως δεν έχει εξαιρεθεί, και
εγώ αν θυµάµαι καλά ....
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Σας
λέω, έχει εξαιρεθεί.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε  Υπουργέ,  εσείς  το  λέτε.
Και  εγώ  λέω  να  µπει  στα  Πρακτικά  κάτι  πολύ  απλό.  Λέτε  ότι
έχει  εξαιρεθεί,  εγώ  λέω  ότι  δεν  είµαι  βέβαιος  ότι  έχει  εξαιρεθεί.
Μπορούµε  να  πούµε  κάτι  πολύ  απλό  για  τα  Πρακτικά,  για  τον
εφαρµοστή  του  δικαίου,  που  σας  διαβεβαιώ  ότι  θα  έχει  τις  ίδιες
ακριβώς    απορίες    που    έχω    και    εγώ    αυτήν    τη    στιγµή.
Να    πείτε    πολύ  απλά  ότι  το  καθεστώς  που  ισχύει  σήµερα,
όπως  ισχύει  σήµερα  για  τη  "ΘΕΜΙΣ  ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ",  ως
προς  την  εφαρµογή  ή  µη  του  2190/1994,  δεν
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αλλοιώνεται κατ'ουδέν από την τροπολογία την οποία καταθέτετε.
Είναι τόσο δύσκολο να µπει στα Πρακτικά µια τέτοια δήλωση; Αυτό
ζητώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είναι
δύσκολο. Θα µε κάνετε να προχωρήσω παρακάτω. Είναι δύσκολο
να υποκύψω σε µια ψυχολογική βία, την οποία ασκείτε, ακριβώς για
να γίνεται λόγος. 'Οχι, δεν το δέχοµαι.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε, κύριε Υπουργέ, δεν την
ψηφίζουµε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Μην
την ψηφίσετε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Λυπούµαι, αλλά δεν µπορώ να
ψηφίσω µια διάταξη, όταν δεν ξέρω τι ψηφίζω.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα µιλήσει πρώτα ο
κ.Σφυρίου και µετά ο κ.Τρυφωνίδης.
Ορίστε, κύριε Σφυρίου, έχετε το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό το οποίο προτείνει ο
αγαπητός συνάδελφος κ.Παυλόπουλος, πέραν των άλλων, είναι και
παράλογο. Με ποιά έννοια; Εάν η διάταξη, µε την οποία εξαιρείται
από το ν. 2190 είναι σε ισχύ δεν είναι δυνατόν να έρθουµε µε έναν
άλλο νόµο και να πούµε αυτό το οποίο πρότεινε, διότι θα είναι ένας
πλεονασµός. ∆ιότι η ισχύουσα διάταξη δεν θίγεται σε τίποτε από την
τροπολογία που εισάγεται και δεν υπάρχει κανένας λόγος να
βάλουµε αυτόν τον πλεονασµό, τον οποίο αναφέρει ο
κ.Παυλόπουλος. Είναι προφανές.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν σας φέρω αύριο τη διάταξη ότι
υπάγεται στον 2190/1994 η "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ", τι θα
πείτε;
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Από τη στιγµή την οποία υπάρχει διαβεβαίωση
και του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και του Υπουργού ΠΕ.ΧΩ.∆Ε., εµείς
από την πλευρά µας και ακόµα και αν δεν θυµόµαστε τη
συγκεκριµένη διάταξη, πιστεύoυµε ότι είναι υπεύθυνη η διαβεβαίωσή
τους προς την Εθνική Αντιπροσωπεία.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό ζητώ να πει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οπωσδήποτε δεν
θέλουµε να ασκήσουµε ψυχολογική βία σε σας, έναν τόσο
πεπειραµένο Υπουργό. Απλώς ζητάµε σαν Εθνική Αντιπροσωπεία
ορισµένες διευκρινίσεις.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Τις
έδωσα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: ∆εν τις δώσατε.
Επιµένω και εγώ, κύριε Πρόεδρε, και παρακαλώ τον κύριο Υπουργό
στο πνεύµα της µεγαθυµίας του να κάνει µια επανάληψη -απλώς για
τα Πρακτικά- της διατυπώσεως που ανέφερε ο κ. Παυλόπουλος.
Πραγµατικά, έτσι µας βοηθάτε και εµάς ως Νέα ∆ηµοκρατία να
ψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία. Πιστεύω ότι µεγαλύτερη σηµασία
έχει να πάρετε και τη θετική ψήφο του κόµµατός µας, κάνοντας
αυτήν τη δήλωση, παρά να αρνείσθε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είµαι νοµικός, για να
έχω µια ειδική κατάρτιση πάνω σ'αυτά τα θέµατα, αλλά αυτά που
διαβάζω είναι σαφέστατα. Λέει συγκεκριµένα η τροπολογία ότι οι
εταιρείες που λειτουργούν για χάρη του δηµοσίου συµφέροντος είναι
επιχειρήσεις κοινής ωφελείας και διέπονται από τους κανόνες της
ιδιωτικής οικονοµίας. Και παρακάτω λέγει: "Οι εταιρείες δεν
υπάγονται στην κατηγορία των οργανισµών και επιχειρήσεων του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, ούτε στις διατάξεις που διέπουν
εταιρείες που ανήκουν άµεσα ή έµµεσα στο δηµόσιο". Είναι
σαφέστατο. ∆εν υπάρχει εδώ πέρα ο ν. 2190, στον οποίον
αναφέρεσθε, µια και λειτουργεί µε ιδιωτικά κριτήρια. Αυτή είναι
ουσιαστικά η τροπολογία την οποία φέρνει. Από το δηµόσιο περνά
στον ιδιωτικό τοµέα. Γι'αυτό και εµείς δεν την ψηφίζουµε. ∆εν ξέρω

γιατί γίνεται η συζήτηση για το ν. 2190 κλπ. Ισχύει ο ν. 2190 στον
ιδιωτικό τοµέα;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
ισχύει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μα, εδώ δεν είναι ούτε ευρύτερος δηµόσιος
τοµέας. Το λέγει ότι δεν υπάγεται ούτε στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει κανείς άλλος
να οµιλήσει και επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 2111 και ειδικό
51. Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 2111 και ειδικό 54 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Ακολουθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 2113 και ειδικό αριθµό 55,
που αναφέρεται στην επίσπευση των έργων της Βουλής.
Υπάρχει επ'αυτής αντίρρηση;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς την κάνουµε αποδεκτή, κύριε
Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, προσπάθησα να έρθω σε
επαφή µε το κόµµα µου, γιατί αναφέρθηκε ότι έγινε µια συµφωνία
κλπ. ∆εν έχω καµιά αντίρρηση ή αµφισβήτηση. ∆εν µπόρεσα, όµως,
να έρθω σε επαφή µε το κόµµα µου. Φοβάµαι, όµως, µήπως
υπάρξει κανένα πρόβληµα σχετικά µε αυτές τις παρεκκλίσεις, για τις
οποίες κάναµε λόγο και προηγουµένως κατά τη συζήτηση του
Μουσείου της Ακρόπολης. ∆εν είναι θέµα ούτε προσώπου...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, έχω
υπόψη µου τη διάταξη, διότι οι υπηρεσίες µας τη διατύπωσαν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε πόσο σας εκτιµώ και
σας σέβοµαι παράλληλα, σε σχέση και µε το θεσµό τον οποίον
υπηρετείτε.
Λέγει εδώ η διάταξη ότι ζητάει µια εξουσιοδότηση κατά παρέκκλιση
από τις κείµενες διατάξεις κλπ. Θα παρακαλούσα, εάν είναι δυνατόν,
για να είµαστε και εµείς σύµφωνοι, επειδή δεν έχω, όπως σας είπα,
και ενηµέρωση από το κόµµα µου να το συζητήσετε µε τα κόµµατα
και σε δυο-τρεις µέρες να το φέρετε πάλι, για να έχουµε µια
οµόφωνη απόφαση. Μη µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Υποβάλλω
αυτήν την παράκληση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, κύριε συνάδελφε.
Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς καταψηφίζουµε αυτήν
την τροπολογία, διότι ζητάει εξουσιοδότηση απεριόριστη, ενώ
µπορούσαν οι τεχνικές υπηρεσίες να δουν τι παρεκκλίσεις είναι
αναγκαίες και να αναφέρονται εδώ, ώστε να µην είναι αόριστες και
επ'άπειρον. Εξάλλου υπάρχουν και δαπάνες οι οποίες ανέρχονται
κατά την εισηγητική έκθεση γύρω στα διακόσια εκατοµµύρια
(200.000.000) και δεν δικαιολογούνται καθ'ηµάς.
'Οσον αφορά δε για το κτίριο της οδού Βουλής, εκεί µπορούσε να
γίνει συγκριτικός πίνακας ώστε να µην υπάρχει ανάγκη νοµοθετικής
ρύθµισης.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. Ευχαριστώ πάρα
πολύ για τη σύσταση!
Ο κ. Τρυφωνίδης έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και στην
Ευρώπη κοινή αποδοχή µιας προσπάθειας να θεσµοθετούνται
µπόνους κάθε φορά που ένα έργο τελειώνει γρηγορότερα και τίθεται
σε συντοµότερο χρόνο σε λειτουργία και κατά κάποιον τρόπο έτσι το
επενδυθέν κεφάλαιο αξιοποιείται ταχύτερα.
Βασικά µ' αυτήν τη σκέψη εγώ συµφωνώ και ψηφίζω την τροπολογία
αυτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Στην πρώτη παράγραφο
θεωρώ ότι είναι αναγκαίο να γίνει µία µικρή αλλαγή. Στην πρώτη
γραµµή, εκεί που λέµε "Με κοινή απόφαση του Προέδρου της
Βουλής των Ελλήνων..."
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γίνεται "Με απόφαση του
Υπουργού..." και διαγράφονται τα ενδιαµέσως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Και στο τέλος αυτής της παραγράφου, εκεί που λέµε "κατά
παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις", προστίθεται "εξαιρουµένου
του κυρίως κτιρίου της Βουλής".
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μάλιστα. Κηρύσσεται
περαιωµένη η συζήτηση επί της τροπολογίας.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό
2113 και ειδικό 55;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 2113 και ειδικό 55 έγινε δεκτή µε τις επιφυλάξεις οι οποίες
υπήρξαν. ∆εκτή κατά πλειοψηφία.
Ερχόµεθα τώρα στις δύο τροπολογίες που εκκρεµούν. Είναι δύο
εµπρόθεσµες του κ. Αποστόλου και του κ. Τρυφωνίδη.
Κύριε Υπουργέ, η 2101/48 τροπολογία είναι του κ. Τρυφωνίδη. Τη
δέχεσθε;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, ήδη
απάντησα προηγουµένως στον κ. Τρυφωνίδη τους λόγους για τους
οποίους δεν δεχόµαστε αυτήν την τροπολογία. Το ζήτηµα των
κατεστραµµένων αρχείων των υποθηκοφυλακείων που αναφέρεται ο
κ. Τρυφωνίδης, τόνισα κατά τη συζήτηση των άρθρων όπου έθεσε
ξανά το θέµα, ότι ήδη αντιµετωπίζεται µε το ν. 1579/18 και µε τη
διαδικασία τήρησης "ειδικού βιβλίου αναπλήρωσης αρχείων" το
οποίο βιβλίο µπορούν και οφείλουν επίσης να χρησιµοποιήσουν ως
πηγή πληροφοριών και αρµόδιες υπηρεσίες του Εθνικού
Κτηµατολογίου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το θέµα αυτό το είχαν
εντοπίσει και παράγοντες του ΥΠΕΧΩ∆Ε όπως αναφέρεται σε ένα
ρεπορτάζ που δηµοσιεύθηκε στην εφηµερίδα "ΑΠΟΓΕΥΜΑΤΙΝΗ"
περίπου πριν τρία χρόνια στις 23.10.95, όπου ρητά αναφέρονται ότι
παράγοντες του Υπουργείου αντιµετωπίζουν ένα πρόβληµα για
ιδιοκτησίες που έχουν αποκτηθεί µεν νόµιµα, αλλά δεν εµφανίζονται
µε εγγράφους τίτλους. Τα αρχεία, των οικείων υποθηκοφυλακείων
και συµβολαιογραφείων µέσω των οποίων θα γίνονταν η
επιβεβαίωση, καταστράφηκαν ολοσχερώς αιτία πολέµου. Αυτόν το
σκοπό προσπαθεί να καλύψει η τροπολογία την οποία κατέθεσα.
Και µάλιστα στη συνέχεια του ρεπορτάζ, µια πρώτη αντιµετώπιση
από τους παράγοντες του Υπουργείου ήταν το να ζητούνται τίτλοι
ιδιοκτησίας από το 1946 και όχι από το 1895, ώστε να καλύπτονται
και οι περιπτώσεις των απωλεσθέντων εγγράφων τίτλων, εκ της
ανωτέρω αιτίας.
Η απάντηση του κυρίου Υπουργού πιστεύω ότι εµένα προσωπικά
δεν µε καλύπτει καθόλου, γιατί κατ' ουσίαν αντιπαρέρχεται
τεχνηέντως το θέµα το οποίο έθεσα και θέτω. 'Αλλο είναι η επίκληση
της έκτακτης χρησικτησίας και άλλο η ανυπαρξία τίτλων λόγω αυτής
της καταστροφής.
'Οπως αναφέρω και στην τροπολογία µου, αυτή αφορά την
καταστροφή υποθηκοφυλακείων και συµβολαιογραφείων, τα οποία
σηµειοτέον συστεγάζονταν εκείνη την εποχή, και εµπλέκονται σε
δεκατέσσερις νοµούς της χώρας, από τις Σέρρες, τη ∆ράµα, την
Καβάλα, τα Γιάννενα, την Καστοριά, τη Φθιώτιδα, τη Ζάκυνθο ακόµα
από σεισµούς κλπ.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι θα πρέπει ο κύριος Υπουργός να µην
αντιµετωπίζει το θέµα έτσι επιφανειακά, αναφέροντας ότι υπάρχουν
διατάξεις και έκτακτης χρησικτησίας κλπ., γιατί θα µε αναγκάσει να
επανέλθω πάλι στο θέµα. Τον παρακαλώ για άλλη µία φορά, να γίνει
µία ρύθµιση, που να αφορά την απόφαση του ΟΚΧΕ -που και ο ίδιος

απεδέχθη ότι θα πρέπει ο ΟΚΧΕ στο µέλλον να αλλάξει τις οδηγίες,
βάσει των οποίων γίνονται οι πρώτες εγγραφές- και να συµπεριλάβει
και αυτές τις περιπτώσεις της έκτακτης χρησικτησίας ρητά και
κατηγορηµατικά, αλλά και αυτές τις περιπτώσεις που αφορούν σε
υποθηκοφυλακεία και συµβολαιογραφεία, τα οποία είχαν
καταστραφεί αιτία πολέµου και οι κύριοι, οι οποίοι είχαν εγγράφους
τίτλους, αντικειµενικά αδυνατούν να τους έχουν και να συµµετέχουν
έτσι στη διαδικασία, εγγραφόµενοι εξ αρχής ως δικαιούχοι.
Η απάντηση του κυρίου Υπουργού δεν µε καλύπτει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός
προφανώς εµµένει στις απόψεις του...
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το
λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Παυλόπουλε.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, στην απάντηση
που δώσατε στην τροπολογία του κ. Τρυφωνίδη έχετε κατά ένα
µέρος δίκιο. Η τροπολογία -του εξήγησα και του ιδίου- όπως
ακριβώς έχει διατυπωθεί, έχει πρόβληµα να γίνει δεκτή. Θέτει, όµως,
ένα ζήτηµα το οποίο το θέτω και υπόψη των συµβούλων σας, που
βρίσκονται εδώ αυτήν τη στιγµή.
'Οπως έχουν τα πράγµατα και εκείνοι οι οποίοι είναι νοµείς και δεν
µπορούν να αποδείξουν τίτλους, εξαιτίας της καταστροφής όλων
αυτών των αρχείων, για τους γνωστούς λόγους, εµπίπτουν στις
διατάξεις της έκτακτης χρησικτησίας. Μόνο µέσω αυτής είναι
δυνατόν να γίνουν κύριοι αργότερα. Το ερώτηµα είναι το εξής: Από
τη στιγµή κατά την οποία είναι νοµείς οι ίδιοι -και είναι καλόπιστοι
νοµείς, διότι αυτοί θεωρούν µε βάση τους τίτλους που έχουν
καταστραφεί, ότι ήταν κύριοι στην περίπτωση αυτή, ασχέτως αν δεν
µπορούν να το αποδείξουν- µπορούν να υπαχθούν στο καθεστώς,
µέσα απ'αυτές τις διατάξεις, της τακτικής χρησικτησίας και όχι της
έκτακτης; Αυτό θα τους διευκόλυνε πολύ. Μπορούν να ισχύσουν οι
διατάξεις της τακτικής χρησικτησίας γι'αυτούς, ναι ή όχι;
Το ερώτηµα λοιπόν είναι -και είναι πολύ απλό- το εξής: Γιατί άραγε
άνθρωποι, οι οποίοι υπό το κοινό δίκαιο και αν δεν ίσχυαν οι
διατάξεις τις οποίες έχετε, θα µπορούσαν να αποδείξουν τακτική
χρησικτησία καθ'οιονδήποτε τρόπο, δεν µπορούν να υπαχθούν σε
αυτό το καθεστώς;
Αυτό είναι το ερώτηµα, το οποίο θέτει κατ'αποτελέσµα η τροπολογία,
την οποία θέτει ο κ. Τρυφωνίδης. Σε αυτό δεν απαντούν τα όσα
είπατε και σας παρακαλώ πολύ, εάν είναι δυνατόν να µας εξηγήσετε
για ποιο λόγο οι διατάξεις περί τακτικής χρησικτησίας δεν µπορούν
να ισχύσουν σε αυτές τις περιπτώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ας το
δείτε αυτό το θέµα. ∆ιαπιστώνουµε ότι δεν είσθε σε θέση να
αποδεχθείτε την τροπολογία προφανώς. Εποµένως η συζήτηση δεν
έχει νόηµα. 'Ισως, όµως, θα πρέπει οι υπηρεσίες να δουν ξανά
αυτήν την υπόθεση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Θα το δούµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Τρυφωνίδη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Εγώ προσφέροµαι, και παρακαλώ τον
κύριο Υπουργό, ο οποίος επανειληµµένα έχει αποδεχθεί παρόµοιο
αίτηµα, να συνεργαστώ και εγώ στο πνεύµα της τροπολογίας που
κατέθεσα, ώστε να γίνει µία διατύπωση, η οποία να διευκολύνει και
το Υπουργείο στο πλαίσιο κυρίως της δικής µου τροπολογίας αλλά
και της προτάσεως του κ. Παυλόπουλου. Να µην απορριφθεί η
τροπολογία µου, αλλά να έρθει σε ψήφιση µε άλλη διατύπωση, όταν
θα ψηφιστεί το νοµοσχέδιο στο σύνολό του.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. ∆εν τίθεται σε
ψηφοφορία η τροπολογία αυτή. Ξαναδείτε την, κύριε Υπουργέ, και
εδώ είµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Εντάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υπάρχει τώρα η
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τροπολογία του κ. Αποστόλου, η οποία είναι ουσιαστικά το άρθρο
που προστέθηκε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Για να σας διευκολύνω, κύριε
Πρόεδρε, κατέθεσα την τροπολογία αυτή πριν κατατεθεί η
τροπολογία από τον κύριο Υπουργό. Από τη στιγµή που το
µεγαλύτερο µέρος της τροπολογίας έγινε δεκτό από τον κύριο
Υπουργό, αποσύρω την τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ωραία, αυτή η
τροπολογία αποσύρεται.
Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν δύο εκπρόθεσµες τροπολογίες. Τις έχετε
δει;
Θα συζητήσετε καµία από τις εκπρόθεσµες;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, την τροπολογία που έχει
καταθέσει η κ. Παπαδηµητρίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆ηλαδή την τροπολογία
που λέει "Επαναφέρεται σε ισχύ η παράγραφος 5 του άρθρου 23 του
ν. 1577/85".
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, κύριε Πρόεδρε. Είναι η
τροπολογία της κ. Παπαδηµητρίου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Την έχετε υπόψη σας την
τροπολογία, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τη δέχεσθε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ωραία. Η κ.
Παπαδηµητρίου έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για την
επαναφορά σε ισχύ µιας πρόβλεψης του οικοδοµικού κανονισµού,
που αφορά σε κοινωνική, αν θέλετε, προστασία οικονοµικά ασθενών
τάξεων και νοµική αποκατάσταση του δικαίου.
∆ηλαδή, όταν άλλαξε ο Γ.Ο.Κ. το 1985, υπήρξε µία ρύθµιση, που
έδινε τη δυνατότητα σε προϋφιστάµενα κτίρια να µπορούν να
προσθέτουν όγκο, εξυπηρετώντας επίσης και την υφιστάµενη

οριζόντια ιδιοκτησία, τις διανοµές των οικογενειακών περιουσιών
κλπ. Αυτή η ρύθµιση καταργήθηκε µε µία τροπολογία του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων το 1990 µέσα στο
πολυνοµοσχέδιο Σουφλιά, το ν. 1892.
Ο κύριος Υπουργός και όλοι µας, πιστεύουµε, εδώ και δύο χρόνια
πως όταν το σχέδιο νόµου για τον Γ.Ο.Κ. έρθει στη Βουλή, πρέπει
να επανέλθει σε ισχύ αυτή η ρύθµιση.
Επειδή αργεί να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο -υπάρχουν άλλες
προτεραιότητες στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων- ο κύριος Υπουργός είχε την καλοσύνη να δεχθεί
την πρότασή µας. Και νοµίζουµε ότι είναι κάτι που πρέπει να
ρυθµιστεί απόψε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γίνεται δεκτή η
τροπολογία αυτή;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος -
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εκτή και µε τη
συνηγορία του κ. Βούλγαρη, από ό,τι βλέπω!
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
έγινε δεκτή οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό και το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το ακροτελεύτιο
άρθρο έγινε δεκτό οµόφωνα.
Κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες
διατάξεις" έγινε δεκτό κατ'αρχήν και κατ'άρθρον. Η ψήφισή του στο
σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
∆έχεστε να λύσουµε στο σηµείο αυτό τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.37' λύεται η συνεδρίαση
για αύριο Τετάρτη 11 Νοεµβρίου 1998 και ώρα 18.00' µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη.
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